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PREFACE

In mid-2007 - when doing field research in the Viqueque area of central Timor-Leste, my wife and I were approached by Timorese elders seeking assistance with a long-outstanding compensation claim for a Timorese WWII veteran of the Australian Army’s “Z Special Unit”. Subsequent correspondence with Australian officials in Canberra indicated that very little was known of that facet of Timorese assistance to Australia during WWII. 


Understandably, the exploits against the Japanese of the several hundred members of the two Australian “Independent Companies” dominate Australian writing on Timor in WWII. This includes several works and memoirs written by participants. Very little has been written on the operations in Portuguese Timor of the Services Reconnaissance Department (SRD)/Z Special Unit that involved only a few score Australian military personnel. In particular, this monograph attempts to relate the story of the Portuguese subjects – principally Timorese, involved with SRD’s ill-fated “Special Operations”.
 


When relating Timorese assistance to Australian troops, writers have tended to highlight the role of the young Timorese criados (“personal assistants”), who - with an average age of about 13, provided invaluable and loyal service acting as guides, porters, sources of information and gatherers of food.  However, more substantively, whole tribes and clans were trained and armed by the Australians to fight against the Japanese. About 100 of the Portuguese and Timorese who were evacuated to Australia also served with the Services Reconnaissance Department. Many received formal commando and parachute training as SRD “operatives”. A number of these – wearing Australian uniforms, carrying Australian weapons and under Australian command, returned to Portuguese Timor to fight the Japanese – and few survived. Unrecognised and seemingly forgotten, this modest 102,000-word monograph seeks to acknowledge and record their service.


Over 600 Portuguese and Timorese were evacuated to Australia from Portuguese Timor during WWII.  28 of these evacuees were unjustly interned in Australia – many of whom had fought the Japanese alongside the Australian troops.
  The monograph also relates the story of these evacuees and internees. To provide context, the “native uprisings” and “native wars” of 1942 and 1943 – and their impact on Australian operations, are outlined in the main text and also treated in more detail in a discrete annex.


For ease of reference, Annex A to this work comprises “pen pictures” of Portuguese and Timorese associated with SRD/Z Special Unit.
 The monograph is also extensively footnoted to facilitate access to the primary source material – particularly that held in the National Archives of Australia and the Australian War Memorial. An index has also been provided.
Ernie Chamberlain
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FORGOTTEN MEN   -  TIMORESE IN SPECIAL OPERATIONS 
DURING WORLD WAR II 

BEFORE THE WAR
Early Concerns and Information-seeking Visits to Portuguese Timor

Great Britain and Australia
 watched developments in Portuguese Timor with increasing interest as Japan extended its influence southward into Southeast Asia and the Pacific.
 From the mid-1930s, the British diplomatic staff in the Netherlands East Indies sought information on Japanese commercial initiatives in Portuguese Timor – including applications for mining and other concessions. In August 1937, the British Consul-General in Batavia (modern-day Jakarta) met in Batavia with Major Álvaro Neves da Fontoura – the incoming Governor to Portuguese Timor, who was enroute to Dili. The Consul-General reported that Major Fontoura “expressed pro-British sentiments” and was “on his guard against Japanese efforts at expansion.”
  


In late 1937, a British Consul from Batavia – E.T. Lambert, visited Portuguese Timor, travelled widely and wrote a comprehensive report that closely examined the Colony’s administration and focused on Japanese interests and activities.
 He concluded that the Japanese were “slowly gaining ground”. Lambert also met with an Australian expatriate – George Arthur Bryant (the local representative of the Staughton oil concessions), and Bryant later corresponded with Lambert.
 


In May 1939, Portugal agreed to a weekly Darwin-Dili air service by Qantas Empire Airways, and the Australian Minister for Civil Aviation visited Dili in July 1939. In October 1939, a British Royal Navy (RN) Lieutenant – in civilian “cover” was appointed to proceed to Dili to operate as the agent of the Admiralty’s “world-wide Naval Intelligence Organisation”.
 However, the officer was withdrawn from Portuguese Timor in December 1939. 


The Lisbon Government resisted Japanese attempts to gain oil concessions in Portuguese Timor but welcomed Australian and UK efforts in 1939 and promoted an Anglo-Dutch arrangement to take over an unexploited Australian oil concession on the south coast.


In 1939, the Japanese pressed for air flights to Portuguese Timor from their mandated territory of Palau, and the Dai Nippon airline was granted six trial flights to be conducted in the period December 1940 and June 1941.
 


In late December 1940, an Australian team from the Department of Civil Aviation (DCA) visited Dili to discuss an Australian air service to Portuguese Timor
 - and the party’s other “important purpose” was “to secure intelligence information about this territory particularly as regards Japanese activities”. Subsequently, a DCA technical officer visited Dili in early 1941, and his “Intelligence Report on Portuguese Timor” included a listing of local personnel “who could be of use”.
  The managing director of Qantas Empire Airways - Hudson Fysh, visited Dili in January
 - and in mid-January 1941, Australia established a direct Qantas service from Darwin to Dili. Mr D.D. Laurie was appointed the Qantas station superintendent at Dili at the beginning of February 1941 and given a “special duty to watch and report on Japanese activities in general” by Hudson Fysh.
 


Laurie handed over his Qantas duties to the incoming DCA technical representative - David Ross, who arrived on 13 April 1941 and acted in both capacities. The Australian Cabinet had instituted Ross’ appointment “ostensibly as the Civil Aviation representative” - but in addition he was “to report to the Australian Government on Intelligence questions and on the commercial opportunities offering in that area.”
  Australia had wished to appoint Ross as an official representative of the Commonwealth, but the Portuguese responded on 19 March 1941 that they preferred that the official appointed should “pass for a technical expert connected with the air service in order not to arouse the suspicions of the Japanese.”
 


In mid-April 1941, the Director of Naval Intelligence proposed appointing an officer to Dili ostensibly in the role of a Civil Aviation clerical officer – citing a Australian War Cabinet agendum (No.109/1941 – February 1941) that directed their military intelligence services should arrange “for special watch to be kept by them on the peaceful penetration by Japanese into Portuguese Timor … .”
  The Australian Naval Board concurred and coordinated with DCA for a naval intelligence officer – Paymaster Lieutenant F.J.A. Whittaker, to operate “nominally as a clerk to assist Mr David Ross” and “who would, in the guise of a civilian, be able to discharge the Naval Intelligence duties required of him.”
 


In March-April 1941, the British Consul-General (Taiwan) - C.H. Archer, visited Portuguese Timor and Dutch Timor and reported on his extensive travels.
  His comprehensive report covered strategic, political, economic
 and commercial issues – and focused on “Japanese Penetration”. Archer noted that “a number of the most influential Portuguese in the colony are decidedly Fascist in their sympathies”, but described Governor Manuel d’Abreu Ferreira de Carvalho as trying to be “fair and impartial” and “keenly alive to the risks of Japanese penetration and anxious to check it”.  In Dili, Archer met with the “encyclopaedic” Australian expatriate George Bryant 
 who introduced him to a Portuguese deportado
 – João Gomes Moreira. The results of the 1940 census were not available, but Archer was told by Governor Carvalho that the population comprised: 300 Portuguese – including slightly under 100 deportados, over 2,000 Chinese, 13 Japanese, and “about 450,000 natives”. There were “less than a dozen other Europeans, Indians &c. Of the total, the majority of the Portuguese, about 1,100 Chinese and 1,800 natives are in Dili.”
 
Australian Agents, Informants and Supporters


David Ross soon made useful contacts in Dili and noted in his first formal report that: “The senior radio operator at the Post Office speaks English and is pro-British and allows me to peruse all messages sent or received that day. I was therefore aware of the cancellation of the Japanese flight before the Governor, and possibly before the Japanese addressee. … there is some risk attached, especially to the radio operator, who no doubt would be imprisoned if it were known … However he seems quite happy and very much appreciates the small gifts which are given by me to keep him on the right side. … Strictly speaking, only messages concerning flying boat operations should be sent ((ie on the Qantas-provided A.S.9 radio operated by the Post Office)) and then only in recognised form, but owing to the abovementioned good services of the operator I can send or receive anything. Apart from the value of this contact, there is no charge made … ”.
  In May, Ross noted the continuing “good offices of the operator Luz”, and that he continued to allow Ross to “read all messages”. As a personal gift, Ross bought Luz a “wristlet watch that he ((Luz)) had seen in an Australian catalogue” – “in view of the value he has been and will continue to be.”
 The senior radio operator referred to above - who assisted Ross, was Patrício da Luz. 


More formally, Ross proposed employing the expatriate Australian, George A. Bryant, as an interpreter – “and as a general intelligence reporter on all matters of interest to the Commonwealth.”
 This was approved in May at a salary of 32 patacas per week (2 pounds sterling). Bryant had been employed by the Staughton concession until 1938 and - in 1941, was “in rather indigent circumstances”


To address the naval intelligence tasks, Navy Office had appointed Lieutenant F.J.A. Whittaker (RAN Volunteer Reserve) as its “Naval Intelligence Officer for Portuguese Timor”, and he “left Melbourne under the guise of ‘Mr Whittaker’, of  the Civil Aviation Department” – and was due to arrive “via Koepang” on 10 June 1941. The Director of Naval Intelligence (DNI) noted that Lieutenant Whittaker “has had a number of years practical experience in the Netherlands East Indies.”
 He was also “well-versed in the Malay tongue as spoken in the coastal areas in the Netherlands East Indies and Timor (both Dutch and Portuguese Timor).”
 Lieutenant Whittaker was tasked by DNI on 25 April 1941
 and arrived in Dili via Koepang on 10 June 1941.


Although Portugal had declared itself neutral
 in WWII, the British and Australian Governments were concerned that Portugal might be occupied by the European Axis powers – and Portuguese Timor could become an enemy-controlled territory. The increasing threat of war with Japan also focussed Australian attention on Portuguese Timor.
 Acting as the “DCA and Qantas technical representative”, David Ross had lunch in early June with the Administrator of the Circunscrição of São Domingos (modern-day Baucau and Viqueque), Manuel de Jesus Pires – a “great friend” of George Bryant. Ross reported
 that Pires – a retired lieutenant and WWI veteran, was “an ardent supporter of anything British”, and added: “Although it is not generally known of course, he is against the present Govt. in Portugal and, if internal trouble ever developed here, he would be the obvious leader. … if it became necessary for Australia, or the Netherlands East Indies, to take over control of Portuguese Timor, Pires would be the first and strongest man in the territory to act on our behalf. … Perhaps the authorities in Australia would be interested to learn that a man of his calibre is in Timor, and could be relied upon to act, in an emergency, for British interests. In addition to Pires, there are several other competent men who were deported by the Salazar Govt. in 1926. These men could also be relied upon to act against the present regime and if necessary I can obtain the names of these men for information.” In the report, Ross also noted the utility of his ongoing relationship with Patrício da Luz ie: “I am so friendly with the operator, that he would give me copies of any messages which might be of value. He did so a few nights ago when I could not be present at the station … .”.
 In a following report, Ross named Patrício da Luz as the “operator” ie “On 11 June the radio operator Luz showed me a radio message from Japan addressed to Segawa, who is the chief Japanese at Sociedade.”


In July 1941, the Director of Naval Intelligence in Melbourne began disseminating extracts of reports from Lieutenant Whittaker to other Departments.
 Whittaker “had obtained contact with a Portuguese lawyer who promises to become a useful source of information on all political matters pertaining to the Colony; this is Mr Moreira Jnr. … deported from Angola … bitterly opposed to the Salazar Government … only one meeting with Moreira - arranged by Mr Bryant, it being necessary to visit his house by a devious route late at night and as infrequently as possible, as it would  be unfortunate should our association become known. … Moreira and a number of Portuguese in Timor, the majority of whom are stationed in Dili, have formed a group whose object, in the event of the Axis powers occupying Portugal, would be to seize power here and declare the colony independent of Portugal. I have the names of those implicated in this scheme and the list is detailed hereunder. At the head of this list are the names of two men ((ie Dr Carlos Cal Brandão; Lieutenant Manuel de Jesus Pires)) who, in conjunction with Morreira Jnr., would automatically assume the leadership over their fellow group members should such an eventuality as visualized by them ever arise. Moreira declares that it would be a comparatively simple matter to put their plan into execution, that the Non-Commissioned officers here, and in Baucau, are solidly behind Pires and Dr. Brandao, and that the troops themselves could be set aside as indifferent and useless in the matter of defending the existing Government in Timor. I have only had a few minutes conversation with Dr. Brandan ((sic - ie Brandão)) who impresses me as being the most virile of all Dilli Portuguese that I have met up to date. I have not yet had the opportunity of meeting Pires, as he is stationed in Baucau, but according to Mr. Ross he is probably the best type of Portuguese in Timor, very honest and healthily opposed to the existing administration. … Moreira … is bitterly anti-fascists and opposed to anything Japanese … . The leading members of this group are
: -


Dr Carlos Cal Brandao (Brandon). Lawyer and Political deportee.


Lieutenant Manuel de Jesus Pires. Administrator of Circumscription of Baucau


Dr. Jose Nepomuceno [sic] Alfonso dos Santos. Chief Judge.


Dr. E. Custodio de Noronha – Crown Prosecutor.


Mario Borges de Oliveira – Chemist.


Jose Luiz Hower de Mendonca – Secretary to the Circumscription of Baucau.


Augusto Leal de Matos e Silva – Chief of the Civil Administration at Laga.


Vincente Antonio Martins – Director of Finance.


Adolf Terroso Gomes – an official of the Treasury.


Sargeant (First Class) Santos.


Sargeant (First Class) Pinto.


Lieutenant Liberato.


Jose Tinoco – Civil servant in the Circumscription of Manatuto.


Joaquim Maria Batista.   Civil Servant, Dilli.


Dr. Jose Correia Veles.   Medico.   Dilli.


Joao Gomez Moreira Jnr. Solicitor. Political deportee from Angola, 1927.


Engenheiro Nora.   Director of  Public Works, Dilli.


Corporal Agapito dos Anjos.


Corporal Moreira  (No relation to the Solicitor).”

Whittaker’s report went on to list 16 Portuguese who – “in the opinion of Moreira and his friends, are Pro-Fascist and, in the case of some of them, very intimate with the Japanese.” A further listing comprised personnel whose “official status is important”, but “whose views are not definitely known to Moreira and his friends”.


In mid-July, Whittaker travelled eastwards to Baucau and Lautem and reported in detail on the terrain and infrastructure. In Baucau, he met with the Administrator – Lieutenant Pires, who – following a visit to the Vila Salazar plateau 16km west of the town, commented that the area “would make a most suitable aerodrome” for the Australians and offered to “arrange for any necessary clearing”.


In late July, Whittaker reported on the “Arab Population of Dilli”
 as follows: “As near as possible I estimate this at 34 male adults, I have a list of names covering 32, all of whom I consider to be pro-British. Some of these have been sounded out by my friend Abdullah
, and some I personally have talked to re progress of the war and political matters. One Arab is quite outstanding in the matter of education and political knowledge, rather a fine type, this is Abdullah Bin Umar Alcatirij ; he would appear to have some influence with the other members of the community.” Whittaker also reported on the activities of the Chinese – including the secret “Kwee Ming Tong” intelligence service, and nationals of other countries including Dutch and French nationals.


In early April 1941, Japan had formally requested that Portugal agree to the establishment of a Japanese Consul in Dili. Lisbon adopted “delaying tactics” and advised that, when forced to submit, they would also concur to the establishment of a British Consul. A Japanese Consul was eventually appointed on 10 October 1941. David Ross was appointed the British and Commonwealth representative in late October 1941.


In a press interview in early November 1941, Governor Carvalho was dismissive of any “infiltration of any Japanese in Portuguese Timor” – noting that Japanese residents totalled only 15. “While not expecting an attack”, he declared that “we will defend ourselves with all the means at our disposal … Timor will never be easy prey for the aggressor.”
 



In November 1941, Ross sought “some tangible recognition for Luz for his assistance, and as recompense for the dangerous risk he takes in acting for us. If he were discovered, a term of imprisonment would be certain, in addition to the loss of his position.” Ross was initially informed that he could claim £10 against his expense account and “make a present to Luz of this amount as he thinks fit” – but difficulties under the “Audit Act” were raised.

Subsequently, Ross sought to provide Luz with a gift of a Melbourne-made morse “automatic transmitting key” – “Simplex Auto”.
 A report by Ross in late November also related that he (Ross) had provided timing and frequency data on Japanese coded messages to/from Dili – presumably obtained from Patrício da Luz, to enable intercept in Darwin and forwarding to Naval Intelligence in Melbourne for decoding.

WORLD WAR II
The Australian and Dutch Occupation of Portuguese Timor


Following a meeting in Singapore in February 1941, the Australian and Netherlands Governments agreed that Australian troops would be deployed to Koepang (Kupang) in Dutch Timor - and also to Ambon, if Japan entered World War II. Soon after the outbreak of the War in the Pacific, on 9 December 1941 RAAF Hudson aircraft from Koepang disabled the Japanese vessel Nanyei Maru anchored off Dili.
  On 14 December, an Australian force – “Sparrow Force” based on the 2/40th Infantry Battalion and including the 2/2 Independent Company, disembarked at Koepang. On 17 December1941, in a “pre-emptive” operation – as a “strategical exigency” (the British term), a combined force of 260 Dutch and 155 Australian troops landed in Portuguese Timor at Dili.
 The Governor refused to accept the landing as legitimate “as no aggression had taken place” – and Lisbon had required that any such Allied assistance was only acceptable after a Japanese attack.
 In protest, almost all Portuguese officials and military personnel
 in Dili were withdrawn south to the towns of Aileu and Maubisse. 


Whittaker became the liaison officer for the combined Dutch-Australian force - “which was entirely dependent on Ross and myself for intelligence information”.
 During this period, the Australians associated with many Portuguese in the town and developed logistic support arrangements – including with Moreira Junior
. However, Whittaker reported on 23 December that Portuguese officials had stopped several Chinese and Indian truck drivers supporting the Allied force and warned them “to discontinue this work on pain of having their trucks confiscated and being imprisoned.”
  A few days later, Ross reported that the “Portuguese Administration have instructed police to arrest certain Portuguese who have been friendly with Whittaker and myself ((Ross)) since the landing. If they are found speaking together, they will then be charged with conspiracy against the Government.”


During this period, a number of Portuguese deportados continued to assist the Australians – and Governor Carvalho later wrote: 

“The most active agents of direct service ((to the Australians)) were some deportees, including Bernardino Dias, José G. Moreira Junior, Arsénio José Filipe, José Alves Jana and José Gordinho and an employee of the Sociedade Agrícola Pátria company - José Maria Baptista, a mestizo of Shanghai.”


At the end of December 1941, the Australian Prime Minister advised London that: “Governor obstructing by all means within his power short of force … Ross recommends that if Governor Dilli does not  cooperate Government be formed from pro-British Portuguese at Dilli and be supported by military forces”.
 On 30 December 1941, leaving a detachment at the Dili airfield, the Australian force in Portuguese Timor – 2/2 Independent Company, moved to positions several kilometres west of the town; and later to the Three Spurs area northwest of Dili. The Dutch force - mostly Netherlands East Indies indigenous personnel, defended the Dili town area.


According to an Australian war correspondent, “When the Australian troops arrived in Dilli, the deportees were lined up told that if they assisted the Australians against the Japanese, they would be shot. Despite this they attached themselves secretly to the Australian forces. One of their best jobs was to save the life of an Australian official who had been invited to a dinner being given by the Japanese Consul. … Three Japanese armed with knives and pistols were found hidden along the track. They were disarmed.”
  


In early January 1942, Ross reported
 that “the policy of non-cooperation by the Governor continues … and neither he or his officers appear in Dili … The Governor has issued written instructions
 to all officers, both local and district, forbidding assistance of any kind to our forces.” Ross’ report concluded: “It must not be forgotten that there are here in Timor a number of political deportees who are violently hostile to the Salazar regime in Portugal and who are just waiting for an opportunity to revolt. An internal revolution can be started here at almost any time, and our forces could then take full military control to preserve order. In such event, which could be taken only as a last resort to guard effectively against Japanese occupation, a guarantee of safety would have to be given to the deportees who would start internal trouble, and they would also have to be protected against the Portuguese Government so long as Salazar is in control.”

(( photograph not included))
An “Allied meeting” in Dili – mid-January 1942 


Ross also became concerned that - since the Allied landing, Whittaker’s support to the combined Allied force, had “completely compromised” Whittaker’s secret intelligence reporting role. Further, “his general activities over the past five or six months have shown to intelligent Portuguese that he was not a Civil Aviation officer, pure and simple, but now it is known everywhere that he is directly connected with the military forces. … Whittaker must assume uniformed status or be posted elsewhere. … he is nothing but a known spy in a neutral country … If the Japanese should land … Whittaker would receive short shrift if he were not in uniform.”


Following negotiations beginning in the last week of December 1941, on 22 January, an agreement was reached with the Portuguese Government that the Dutch-Australian force would withdraw to Dutch Timor
 when replaced by a 700-strong Portuguese force from Mozambique aboard the transport vessel MV João Belo – escorted by the sloop Gonçalves Zarco (F 476), and expected to arrive in Dili on about 19 February ie a 25-day passage.
  


Japanese aircraft began attacks on Koepang on 26 January 1942. Such raids continued in the following weeks; and Dili was attacked by two Japanese aircraft on 8 February – the “first authentic report of deliberate violation of Portuguese neutrality.”
 A few days earlier, DNI had agreed that Whittaker should return to Melbourne, and Ross responded that “Whittaker will return as soon as possible but there is no means of transport now.”

The Japanese Landings – 19/20 February 1942


Japanese forces landed in both Dutch Timor and at Dili in the very early hours of 20 February 1942.
  The Dutch force in Dili withdrew from the town and – in late February, the Australian 2/2 Independent Company withdrew westward from the Railaco area to Vila Maria and Hatolia further inland. 


The Australian forces in Dutch Timor surrendered on 23 February 1942 - but remnants moved eastward to Portuguese Timor. The Sparrow Force commander from Koepang - Brigadier Veale, established a headquarters in Portuguese Timor at Mape to command the remaining Australian troops from Koepang (about 200), the Dutch troops (about 200)
, and the 2/2 Independent Company (about 250-strong). During this phase, the force was assisted by several Portuguese administrators including Sr. Pereira of Hatolia, Lieutenant Lopes of Lebos, Sr. Sousa Santos – the Administrator of the Fronteira Circumscription, Julio Madeira of Taco-Lulic [sic] 
 and Sergeant José Francisco Arranhado – Chefe de Posto, Letefoho.
 A small group of Portuguese – almost all deportados and dubbed “The International Brigade” by the Australians, also fought against the Japanese in the western area.
 Lieutenant H.J. Garnett of Sparrow Force led this mixed force – and the Australian force commander later commented that the Brigade members were: “armed, equipped and treated as Australian soldiers in that they shared the risks, duties and food (and its lack on many occasions) of the Australians; and at the same time rendered valuable service to the force.”

Proposals for Australian Surrender Rejected


On 11 March 1942, Consul David Ross – in agreement with a suggestion by the Japanese Consul in Dili, travelled into the hills with a surrender proposal for Sparrow Force. This was rejected, and Ross returned to Dili.
 On 23 May 1942 – unable to communicate with Australia and believing that the remaining Australian forces were in great difficulties, Ross wrote to Governor Manuel Carvalho suggesting an arrangement whereby the Australian forces in Timor would surrender and be interned by the Portuguese – and the Japanese forces would withdraw to Dutch Timor.
 The proposal was put to the Australian Government by Lisbon through London about two weeks later.
 The Australian Government consulted with General Douglas MacArthur - the Supreme Commander of the South West Pacific Area (SWPA), and rejected the proposal.
 The Australian Government’s response noted that there was “secret communication” with the Australian Sparrow Force headquarters in Portuguese Timor; the force (about 400 Australians and 200 Dutch) remained effective; General MacArthur saw “manifold advantages” in a continuing Allied presence – and that it was “most unlikely, whatever arrangements are made, that the Japanese would withdraw from Portuguese Timor.”


In mid-June 1942, the Japanese Consul provided Ross with a written surrender offer to Sparrow Force.
 Leaving Dili on 20 June, Ross travelled via Aileu, Maubisse and Ainaro to the Australian headquarters at Mape where the proposal was again rejected. Ross did not return to Dili, but was evacuated to Australia from the south coast on 8 July 1942.

Z SPECIAL UNIT/SERVICES RECONAISSANCE DEPARTMENT (SRD)


On 17 April 1942, General Douglas MacArthur – the Supreme Commander of the South West Pacific Area (SWPA) approved the establishment in Australia of a “Special Operations” organisation for activities in enemy-occupied areas. For security reasons, the organisation was given the cover-name of the Inter-Allied Services Department (ISD).
 In mid-May, ISD established its headquarters in “Airlie” at 260 Domain Rd, South Yarra (Melbourne).
 H.B. Manderson headed its “Timor Section”
. The training of ISD operatives was initially conducted at the Army’s Guerrilla Warfare School at Tidal River (on Wilsons Promontory, Victoria – about 50km south of Foster) until an ISD facility was established in Cairns (Queensland) in July 1942 – given the cover-name: “Z Experimental Station” (ZES).

In June 1942, the Australian Army created “Z Special Unit” on its Order-of-Battle to encompass the personnel and operations of ISD
. Following a re-organisation in late March/April 1943, Special Operations Australia (SOA) – with its cover-name of Services Reconnaissance Department (SRD)
, replaced ISD.  Mr H.B. Manderson headed SRD’s Timor and Reproduction Section
, and Captain J. L. Chipper was SRD’s representative at the recently-established base near Darwin – the Lugger Maintenance Section (LMS).


ISD/SRD’s establishments comprised:



Lugger Maintenance Section (LMS) – the “Old Quarantine Station”, 



Darwin, established in December 1942.



Peak Hill Training Camp – Darwin (allotted to SRD in August 1943 



and development commenced in September).



Leanyer Station communication base – south of Darwin.



Z Experimental Station (ZES) – Cairns (QLD), from July 1942.



Fraser Commando School (FCS)
 – Fraser Island (QLD – 285km 




north of Brisbane): basic training from October 1943. FCS 




also conducted a “Caverning Course”
 at Rockhampton from 



September 1944. 




Careening Bay Camp - Special Boat School (Garden Island - WA): 



from May 1944.


Mount Martha (VIC) – Camps 6 & 8: pre-operational training from 



June 1944 and advanced communications training.



School of Eastern Interpreters – Melbourne (VIC)


Operatives also trained at the Army’s Guerrilla Warfare School at Tidal River (Wilson’s Promontory, VIC) until July 1942 (ie until the opening of ZES Cairns); at a facility at Cowan Creek (Hawkesbury River – NSW); at the Army’s Parachute Training School at RAAF base, Richmond (NSW) - and later at RAAF base, Leyburn (QLD). A considerable number of Portuguese and Timorese ISD/SRD personnel were also attached to the FELO
 unit at Camp Tasman (Indooroopilly, Brisbane) – principally during transits from Darwin to FCS or during leave periods. 


In May 1944, SRD operations were re-organised and thereafter managed by two divisions: Nordops and Westops. In early July 1944, “Captain D. Dexter assumed duties of D/A ((ie Timor Section)) vice Mr H.B. Manderson. However, Manderson remained as advisor on D/A’s area in addition to his present duties under D/Tech.”
 From August 1944, Timor was placed under Nordops commanded by Major A.E.B. Trappes-Lomax.
 From December 1944, with the re-organisation of SRD into area groups, “Group D” was created in Darwin to manage operations in Timor, Java
, Flores and the Banda Sea – “subject to general direction from SRD HQ.”
 There were two “Country Sections” within Group D: “Portuguese Affairs” headed by Major T. Wigan (a British officer) and “Malay Affairs”.

ISD/SRD/Z SPECIAL UNIT – OPERATIONS IN PORTUGUESE TIMOR

LIZARD I-III (ISD/SRD Project 24):
  7 Jul 42 to 10 Feb 43


A three-man ISD/Z Special Unit party (LIZARD I) – of British and Australian personnel, was landed on the south coast of Portuguese Timor by launch on 7 July 1942. The group moved to the Australian Sparrow Force headquarters at Mape – and on 17 July met with the Administrator of the Fronteira Circumscription (António Policarpo de Sousa Santos)
 – who had been of significant assistance to Sparrow Force, and the leading deportado (Carlos Cal Brandão). The LIZARD I party however did not undertake operations and was evacuated to Darwin on 17 August.


On 9 August 1942, the Japanese began an offensive against the Australians, and the Sparrow Force headquarters was forced to withdraw, by a circuitous route, eastward to Same. To intimidate the Portuguese and natives in the countryside, Japanese aircraft bombed the postos at Mape, Beco, Same and Maubisse. Beginning in mid-August, native uprisings against the Portuguese began in the western Fronteira Circumscription and also in Maubisse – about 90km by road south of Dili.
 Portuguese forces – assisted by loyal arraiais (warriors), violently suppressed these revolts (see Annex G). In the west, due to the unrest, it was proposed to evacuate the Administrator of Frontiera Circumscription – Sousa Santos, and his family to Australia. While approved, this was later deferred at Santos’ request.
 Throughout these conflicts and incidents, the Australian Sparrow Force and Z Special Unit parties were “strictly neutral”.
 Subsequently on 1 October 1942, Timorese “black column” (“colunas negras”) elements
 – incited and directed by the Japanese, massacred Portuguese officials – including the military commander, at Aileu (about 45km south of Dili) – and this seriously eroded Portuguese morale further.
 

With the Japanese and their Timorese auxiliaries dominating in the western areas and pressuring Sparrow Force to move eastward, ISD assessed that: “The eastern provinces of Manatuto, São Domingos and Lautem were relatively clear of enemy intrusion. It was in the east that ISD looked for opportunities to counter Japanese expansion. … Near the eastern extremity of the island however, was the plain of Fuiloro, which had possibilities as an aerodrome site and required observation.”
 


As LIZARD II
, an ISD party was inserted by a RAN vessel at Beaço on the southern coast of the São Domingos Circumscription on 2 September 1942 and established a temporary headquarters at Loihunu north of Viqueque Town. They contacted Lieutenant Manuel de Jesus Pires – the Circumscription Administrator of  São Domingos, on 5 September in Baucau Town (“a most friendly reception”) and met again with Pires near Venilale on 30 September.
 “Staunchly pro-Ally”, Lieutenant Pires assisted the party, providing “secret information services”. 


In early September 1942, H.B. Manderson, head of ISD’s Timor Section wrote an encouraging paper on prospects for “guerrilla operations” in São Domingos.
 

ISD signalled LIZARD in late September to use Lieutenant Pires to “stimulate anti-Japanese natives … especially in São Domingos and Lautem” and to “imbue Pires … assure him of all possible backing …” and queried “is it possible to get Pires out for a conference ?”  Pires became the “principal Portuguese agent for LIZARD in Timor.”
 


On 23 September, Sparrow Force was reinforced with the arrival from Darwin of the 2/4 Independent Company – and the Force (to be renamed “Lancer Force” from 18 November 1942) became increasingly harassed by large groups of hostile Timorese incited by the Japanese: “parties of fifty or sixty natives, urged on from the rear by two or three Japanese, carried out raids against units at Mindelo and Turiscai. Almost daily, Australian patrols fought actions against these parties resulting in the deaths of ten, twenty or thirty natives – but only one or two Japanese.”


In early October 1942, an operational plan for ISD/Z Special Unit’s LIZARD operations in the eastern half of Portuguese Timor was approved that included the arming of Portuguese and “natives”.
 On 13 October 1942, ISD provided about 100 rifles to Timor, and the LIZARD party commenced the training of locals under the chief of Ossu, Dom Paulo da Silva. 


On 25 October – pressured by the Japanese-initiated native rebellions, the Governor of Portuguese Timor accepted a Japanese ultimatum and directed that  all Portuguese concentrate in camps west of Dili at Liquiçá, Maubara and Bazar Tete.

((map: Portuguese Timor – 1941  not included))
Portuguese Timor – 1941 

 
Following an investigation of the situation in the western region in late October/early November, Major B.J. Callinan of Sparrow Force appealed for the evacuation of Portuguese
 - noting: “In fact every member of  No. 2 Indep Coy as well as the officers and other ranks from Dutch Timor and the detachment of the R.N.E.I.A, owe their present existence to the material assistance given by these Portuguese.”
  


On 27 October, ISD signalled LIZARD that it was “essential you get Pires and Santos to send via you a special appeal addressed personally to MacArthur as follows quote beseech you assist us prevent utter loss Portuguese sovereignty. We guarantee full support of our principal chiefs and others … unquote.”
  In mid-November, a further four Australians joined the LIZARD party (to be termed LIZARD III), and more rifles were distributed to Timorese tribesmen – making a total of 300.
 Eight Timorese telephone operators also joined LIZARD – together with “five half-caste Portuguese who were permanently attached to LIZARD as interpreters and first aid men” – ie apart from guides etc.


Sparrow/Lancer Force also armed and trained significant numbers of “loyal” Timorese tribesmen: “Groups of fifty natives were brought in at time and given one week’s training in elementary rifle use, followed by range practice. At the end of the course, they were capable of handling a rifle and firing with reasonable accuracy over 100 metres, a sufficient range in the type of country in which they would be fighting.”


In November 1942, Japanese operations increased eastward into Manatuto, Baucau and further east into Lautem. A large number of Portuguese and Timorese evacuated from the Baucau area and sought Australian protection in the Mundo Perdido and Matebian areas south and south-east of Baucau Town. On 17 November, a group – including Administrator Sousa Santos (who had moved from Fronteira), were evacuated from the south coast to Darwin aboard an RAN destroyer. From the Baucau countryside, Lieutenant Pires sent a letter to ISD citing the Japanese pressure and requesting “at least a thousand men to stem the avalanche.”


In late November, the LIZARD commander sought additional forces from Australia for offensive operations against the Japanese that would also involve a major mobilisation of pro-Australian Timorese auxiliaries. ISD Headquarters admonished LIZARD ie: “You are not a fighting force and such action at present will ruin our plans of building up a secret resistance within the territory. Do you understand object of your mission ?”
 

On 8-9 December 1942, the Dutch destroyer Tjerk Hiddes evacuated a portion of Sparrow/Lancer Force and a large number of Portuguese and Timorese – including dependants, associated with LIZARD.
 The Z Special Force LIZARD commander – Captain Broadhurst, provided three separate lists of the Portuguese and Timorese evacuees, together with comments on individuals.
 In particular, he reported positively on: “Baltazar – Capt. ‘Okussi’ ((vessel)). Our man”; “Alexandré – Seaman, Our man” ((ie Alexandré da Silva Tilman)); “João Fernandes (alias Lisboa) – very good man, you should retain him … - of special service to us”; and João Gomes “Moreira Jr who has care of the child of M. da Silva, Chief of Post, Calucai (sic – Quelicai), one of our best men.” 

The Australian Withdrawal


In early June 1942, the Australian Army commander-in-chief – General T.A. Blamey, had sought direction from General MacArthur on two courses of action for Timor ie “to recapture Timor with an overseas expedition or the withdrawal of the bulk of the forces now present there”. MacArthur ordered that the Australian forces remain in their “missions of harassment and sabotage”, but contemplated “withdrawal if forced by enemy action”.
 From late September 1942, Lancer Force had faced growing Japanese pressure and “increasing hostilities” from “local inhabitants”. The Force was ordered to withdraw to Australia and evacuated secretly from the south coast on 9 January 1943 aboard the RAN destroyer, HMAS Arunta.
  A small element – “S Force”, of initially 13 volunteers, remained. LIZARD III - similarly pressured, was ordered to disband its forces on 20 January – and on 30 January 1943 LIZARD III joined with S Force.

On 6 February 1943, the residual “Lancer Force” elements (ie then “S Force”) signalled: “Unable to perform role and ask for evacuation for following reasons: access to Portuguese and loyal natives impossible; food position hopeless; force too large for safety; health bad and rapidly becoming worse; please treat as urgent.”
  On 10  February, the 16 S Force personnel, the six Australian members of the LIZARD party – together with Lieutenant Pires
, Dom Paulo da Silva, Francisco da Silva, Cosme Soares, Domingos Freitas Soares, and Sancho da Silva (total 28) – were evacuated from the south coast on the USS submarine Gudgeon (SS 211) to Fremantle (arriving 18 February)
. Regarding Lieutenant Pires and the Timorese, the SRD Official History later noted: “All these men were subsequently employed by SRD.”
 

PORTOLIZARD:  10 Feb 43 to 4 Aug 43


After the withdrawal of the Australian Lancer force and LIZARD/Pires parties, a 60-strong group
 of Portuguese and Timorese – designated PORTOLIZARD, and led by Sergeant António Lourenço Martins
 and Augusto Leal Matos e Silva
, continued to operate and report from the Dilor River area on the south coast. PORTOLIZARD faced increasing Japanese pressure - including attacks by “western natives” and “friendly natives being turned against” them.
  However, despite the difficulties, PORTOLIZARD sent patrols to Dili in May - and also to Ainaro, and provided reports to SRD.
 On 29 May, they reported “natives sulky” and “fifty of us want to be evacuated when the coast is clear.”
  On 9 June, the group was “pretty desperate” and requested “send over corvette.”
  On the night 1/2 July, the group received the incoming LAGARTO party led by Lieutenant Pires.
 Matos e Silva, five other prominent members of PORTOLIZARD and a number of porters elected to join LAGARTO. Subsequently, on 4-5 August 1943, several of the PORTOLIZARD personnel  – including its co-commander (Sergeant António Lourenço Martins), together with a number of civilian refugees
, were evacuated from Barique to Darwin by RAN Fairmile MLs
 814, 815.   

LAGARTO (Lieutenant M. de J. Pires): 1 Jul 43 to 29 Sep 43 (ie date of capture)


On arrival in Melbourne on 23 February 1943, Lieutenant Pires was employed confidentially by SRD with the “Allied H.Q. Geographical Section” (an SRD cover-name)
 – with the personal codename “ABC”, and his payments (₤50 per month) made into an account in the Bank of Adelaide, Melbourne.
  Pires was “integrated into SRD’s “Geographical Section” and met regularly with SRD staff – particularly H.B. Manderson and Lieutenant G.H. Greaves.
 Through SRD, he was also able to communicate with the PORTOLIZARD leaders – Sergeant António Lourenço Martins and Matos e Silva. In late February 1943, Lieutenant Pires wrote personally to the Australian Chief of the General Staff – seeking to return with a force to Timor – and his request was supported by SRD.
 Subsequently, Pires also wrote to General MacArthur (including on 11 March – seeking further evacuations from Portuguese Timor; 12 March – proposing he be parachuted back into Timor; 24 March – proposing the deployment to Timor of a 300-strong force of “Portuguese Nationals, Chinese and Natives”)
.


From Melbourne in May 1943, Lieutenant Pires pressed for information from PORTOLIZARD on the status of Aleixo de Corte-Real - the pro-Allied régulo of Ainaro (Suro Circunscrição), who Pires believed would be helpful to future operations in Portuguese Timor – particularly in the central and western regions. However, on 23 May, Pires was advised by Matos e Silva of PORTOLIZARD that Dom Aleixo and many of his senior followers had been killed by the Japanese – ie “all massacred in May. No more resistance in Suro.”


SRD planned to send two new parties back into Portuguese Timor – one to be led by Sousa Santos
 in the west, the other to be led by Lieutenant Pires in the east. The Pires group in Australia comprised Portuguese Sergeant José Francisco Arranhado, Portuguese Corporal Casimiro Augusto Paiva and Patrício da Luz (who – since his evacuation, had been employed in Melbourne as a morse trainer at DCA, Essendon). On 19 May 1943, the group left Melbourne and undertook Z Special Unit training in “Sydney” (probably at Cowan Creek, Hawkesbury River).  Later in May, Lieutenant Pires, Sergeant Arranhado and Corporal Paiva – and possibly also Patrício da Luz, undertook “special training” – probably intelligence-related, at SRD’s Z Experimental Station in Cairns. Patrício da Luz  reportedly remained at SRD headquarters at Airlie in Melbourne. 

In June 1943, the LAGARTO party assembled in Melbourne for four days of briefings on their tasks and practice in “ciphery”. On 12 June, SRD issued a six-page operational directive
 to Lieutenant Pires with the principal objective of creating and operating “a secret network covering the eastern part of the country” – from Manatuto eastward to inclusive of Lautem. He was also enjoined to reconnoitre the western region to prepare for the insertion of a similar group to be led by Sousa Santos.
 Pires was directed to select 50 people for evacuation to Australia. He “was informed that the Lagarto party was under the operational control of Allied HQ Geographical Section.”
 

Soon after in mid-June, the party
 travelled to Fremantle
 and embarked on the US submarine USS-206 Gar
 on 18 June. The Gar arrived off the landing site on 28 June, but could not contact the PORTOLIZARD shore party. When Sergeant Arranhado and Corporal Paiva argued with Lieutenant Pires on the viability of the operation and refused to disembark, Lieutenant Pires wanted to go ashore alone. SRD sent a message to the submarine commander: “if others still refuse, ABC ((Pires)) to proceed alone. They must realize return here will involve segregation for duration.”
  Subsequently, the full LAGARTO party (four) disembarked from the Gar at a colião (beachside lagoon) between the Luca and Dilor rivers very late on the night of 1 Jul 43 and were met by personnel from PORTOLIZARD.
 On landing, as planned, Pires recruited several members of the PORTOLIZARD group for LAGARTO
 - including Augusto Leal Matos e Silva (former chefe de posto at Laga and Quelicai), José Tinoco (former chefe de posto at Lacluta), João Rebelo (nephew of the “King of Manatuto”), Corporal João Vieira, Corporal Cipriano Vieira, Seraphim Joaquim Pinto (medical orderly), Procópio do Rego (João Vieira’s radio operator), Domingos Amaral, Domingos Dilor, and Rui Fernandes.

((photograph of Lieutenant Pires not included))
Lieutenant Manuel de Jesus Pires – March 1943

At about this time, an Australian officer – probably in Darwin, completed a listing of  33 “Natives”, “Half-Caste” and “Portuguese” remaining in Portuguese Timor who had assisted the Australian forces.


On 19 July, from SRD headquarters in Melbourne, Manderson signalled Pires: “In addition to the four signallers, can you send fifteen more men for special training as leaders, observers, instructors etc. Portuguese and Indigenes.”
 SRD also proposed that “all evacuated Portos to be retained for training should remain Darwin … Holland … can start preliminary instruction in weapon training, unarmed combat and demolitions.”
 


As noted above, on 4-5 August 1943, 86
 members of PORTOLIZARD and civilian refugees
 were evacuated to Darwin from the area west of the Dilor River by RAN Fairmile motor launches (ML) 814 and 815
. Sergeant A.J. Ellwood (SRD operative 455/XYZ) was inserted during the evacuation to assist Lieutenant Pires with the direction of the LAGARTO group – which was resented by Pires as interference. SRD confirmed to LMS that Ellwood’s “secret role is backstop for SRD.”
 On 5 August, Pires advised SRD which of the early-August evacuees should be enlisted as radio operators and observers.
 The following day, he signalled SRD explaining that, in the evacuation, he had returned two of the original LAGARTO members – Sergeant José Arranhado and Corporal Casimiro Paiva, as they were “good for nothing”. Pires also listed 14 “very bad men”
 who should not be moved to “Bob’s Farm” (a camp 58km north of Newcastle) – ie José Francisco Arranhado, Casimiro Augusto Paiva, Álvaro Martins Meira, Francisco Batista Pires, Porfírio Carlos Soares
 – and the deportados António da Conceição Pereira, Luís José de Abreu, Francisco Horta, Jacinto Estrela, José Filipe, Álvaro Damas, Pedro de Jesus, António de Almeida Albuquerque – and “Paiva”
. Within hours, SRD headquarters concurred that “all on ABC proscribed list are suspect” and directed LMS in Darwin to segregate “these rats”.
 On 9 August, LMS advised SRD Melbourne of the “blacklist 13 including Martins” and their “isolation”.
 Following a query from Melbourne on the reasons for the black-listing, LMS replied: “Can get nothing concrete from CAL ((ie Carlos Cal Brandão)) or any other sources here. Pointers are that they threatened ABC ((ie Lieutenant Pires)) with evacuation or else. Nothing against Martins except perhaps jealous gossip. No good word for the two from Cairns ((ie Sergeant José Arranhado, Corporal Casimiro Paiva)) – they all know too much and it would seem that ABC ((Lieutenant Pires)) was frightened they would talk if caught and would do so at Newcastle ((ie Bob’s Farm)).”


Following a series of tribulations
, on 29 September 1943 the LAGARTO group was attacked by a Japanese and native force near Cape Bigono on the north coast. Pires, Ellwood and several Timorese were captured – of those embarked from Australia, only Patrício da Luz escaped. Under Japanese control, Ellwood was forced to continue wireless communication with SRD. Lieutenant Pires died in captivity – probably in late January 1944.


In February 1944, SRD proposed sending the two Noronha brothers (Bernardino and Câncio) and Zeca Rebelo to join LAGARTO
 and, in May, to man a LAGARTO observation point (OP) at Kuri or Isuum Mountain in the Manatuto area.
 


Only in mid-March 1945 – ie 18 months after their capture, did SRD suspect that the LAGARTO team had been compromised
 – confirmed when Lieutenant Stevenson (OP SUNLAG) sighted Ellwood under Japanese control on 1 July 1945 (see footnote 228). Of the LAGARTO party, only Ellwood (a prisoner of war) and Patrício da Luz (who escaped capture) survived the War.

COBRA:  27 Jan 44 to mid-Feb 44 (ie all then captured)


Following evacuation from Timor by submarine in February 1943, Paulo da Silva (chief of Ossu Rua) and his “Ossu” group were initially accommodated in Melbourne before moving to Bob’s Farm – 58km north of Newcastle. In August 1943, Paulo sought to return to Timor – stating that he had been promised that he would only be in Australia for one month.
 SRD noted that Paulo and his four compatriots had been “closely affiliated with LIZARD”, and Paulo had been “indispensable until the Japs overwhelmed southern São Domingos Province in November-December.”
 On 8 September 1943, SRD 
ignaller Lieutenant Pires in Portuguese Timor that “Paulo group very anxious to return” and proposed they reinforce LAGARTO.
 Paulo and his group
 – less Domingos Freitas Soares
 (ie totalling 4) moved to Fraser Island for commando training. In late October, SRD developed a plan to insert a US Weather Group into the Matebian Mountain area (west of Lautem) and proposed that Paulo da Silva – together with Cosme Soares and Sancho da Silva, be inserted to reconnoitre possible sites.
 Lieutenant J.R.P. Cashman (UVW) was selected to lead the COBRA party – with Sergeant E.J. Liversidge as his radio operator, and Cashman was issued with the directive for the operation on 22 December 1944.
 The mission plan had been amended – ie to establishing a reporting base in the Uatolari area without any time limit on the deployment; and Cashman was directed to “envisage, for a start, at least 100 Timorese trainees being brought out in the next six months … cast around for the right types”. To support the insertion, “from Peak Hill camp several extra Timorese” were scheduled “to accompany the Fairmile to assist the surf landing and the subsequent burial of supplies.”
 


The COBRA party was landed on 27 January 1944 at Darabei from RAN Fairmile ML 814. However, the group had been compromised
 and was ambushed within hours of landing by a waiting Japanese party. The two Australians (Cashman and Liversidge) and Cosme Soares were captured – and Paulo da Silva and Sancho da Silva were captured 12-14 days later.


Unaware that the COBRA party had been captured, SRD stressed in messages to them the importance of “our need for more trainees. Make your selection over wide area as possible covering key postos. Am asking Lagarto and Tinoco do same.”
 


On 18 February 1944, the Allied signals intelligence service had intercepted a Japanese message to the “Vice Minister of War” in Tokyo “giving an account of the questioning of LT. Cashman (Aust. Army) on Timor Island.”
 Several SRD staff were routinely provided with such “Top Secret Ultra” intelligence by the Central Bureau, and on 28 February H.B. Manderson – the head of SRD’s Timor Section, signaled COBRA seeking to elicit a response with the agreed authentication word “slender”. As no immediate reply was received from COBRA, SRD 
ignalle LAGARTO in the period 2-7 March – referring to a “Jap intercept” and requesting that Matos e Silva contact COBRA and directing Cashman to respond using the agreed authentication “slender”.
 Cashman responded belatedly
 on 6 March with the “slender” authentication to which Manderson replied on 7 March: 


“big relief. Col ((Lieutenant Colonel P.J.F. Chapman-Walker)) Maj C and all 
here sick at heart past week due intercept Jap cipher naming you personally 
and apparently claiming your capture Jan 29. You must have moved just in 
nick of  time. Good work and congrats.”


On 11 March 1944, Cashman (under Japanese control) replied: “surprised at my notoriety … can imagine your worries”. On 27 March 1944, H.B. Manderson included in his Timor Section report “intercepted Jap message at the end of February claims LT Cashman captured on night of entry 29. Jan 44.”


Thus – unaware that LAGARTO and COBRA were under Japanese control, SRD continued regular communications and supply drops to these two teams throughout the War.
 SRD – still ignorant of their capture, attempted to extract the COBRA party by Catalina from the Point Bigono area on the north coast – dropping a rubber raft on 2 August 1945 (OP COBRAEXIT – revised).
 Of the five-strong COBRA party, only Cashman and Sancho da Silva survived Japanese captivity.

ADDER:  21 to 22 Aug 44 

With neither LAGARTO nor COBRA able to provide reporting on Japanese airfields in Lautem – particularly the airfield at Fuiloro, SRD initiated Operation ADDER. After three unsuccessful attempts at landing from a RAN Fairmile launch in the Lore area (the first on 20 May 1944), the ADDER party was put ashore at Cape Ile Hoi late on 21 August from ML429. The group comprised: Captain J. Grimson, Sergeant E. Gregg, Armindo da Conceição Fernandes (from Luca, Viqueque), Corporal José (Zeca) Rebelo (Manatuto), and José Carvalho (Liquiçá). The three Timorese had trained at Fraser Island and also completed parachute training at RAAF Richmond.


On the morning after the landing, the group was engaged by a Japanese force
, and Captain Grimson and Sergeant Gregg were killed. The fates of the three Timorese are not completely clear. However both Armindo Fernandes and José Carvalho were captured and died in captivity – probably due to mistreatment, malnutrition and disease. José Rebelo reportedly died after falling from a cliff.

The AIB Questionnaire – SRD Remains Unaware

An AIB intelligence questionnaire
 was air-dropped to both LAGARTO and COBRA on 19 January 1945. Detailed reference to such a questionnaire was noted in an intercepted Japanese 48 Division message on 27 January by the Central Bureau (ie the Allied signals intercept service).
 This “Top Secret Ultra” intelligence was confirmed to SRD in Melbourne on 15 March
. SRD contacted the Japanese-controlled LAGARTO and COBRA leaders – LAGARTO replied that its copies of the questionnaire had been destroyed; and COBRA advised that “they still held their sheets”
 Following discussion with Central Bureau in Brisbane, SRD Brisbane advised SRD Melbourne that the “questionnaire picked up by Japs not the same as those sent Cobra and Lagarto.”
  In mid-April, the SRD Director assessed that LAGARTO and COBRA were still operational – but believed “our codes with these Parties will have been broken down by now, and they are probably remaining unmolested because the Japs like to read our signals. This may be a valuable weapon in our hands …”. The SRD assessment also concluded that a party member “was in contact with the Japanese … suspicion falls on MATSILVA in Cobra”.
  


SRD elected to have LAGARTO “continue to work” and assumed that “Cobra are also compromised”.
  However, in late May 1945, following a review of the translation of the intercepted Japanese message referring to the AIB questionnaire, SRD concluded “now no doubt whatsoever that it was the document dropped to Lagarto on January 19th … parties probably compromised. LAGARTOUT and COBRAEXIT will have to be replanned.”


Despite the indications that the LAGARTO and COBRA parties had been captured, were under Japanese control, security compromised and SRD deceived,
 SRD continued to report positively on their parties and disseminate information from Portuguese Timor without any qualification. On 6 April 1945, in a comprehensive “Memorandum of Operations …”
, SRD headquarters reported on Portuguese Timor:  
“Two parties have been continually maintained in this area and have produced 
information of value to the R.A.A.F.  They also now have extensive contacts in 
the area and provide a nucleus for a local guerrilla movement at any time that 
this may be required” - …


“Vemori
  ((ie LAGARTO)) and Guruda
 ((COBRA)): These parties have 
regularly forwarded information regarding bombing targets. They have extensive 
local contacts. The party leaders are shortly to be relieved.” 
In June 1945,  in a “Memorandum of Organisation”, the Director of SRD reported that “the parties long established in TIMOR have continued their operations. As soon as aircraft of 200 Flight are available, these parties will be relieved. With the withdrawal of the Japanese from Timor, it is hoped to extend the influence of these parties.
 

Subsequently, Captain A.D. Stevenson’s observation of Captain Ellwood under Japanese control on 1 July 1945 (see the following OP SUNLAG paragraphs) convinced SRD that both the LAGARTO and COBRA parties had been captured. However, AIB continued to disseminate intelligence reports from LAGARTO.

Plans for a Japanese Withdrawal from Portuguese Timor


In November 1944, the Australian estimate of “total” Japanese strength on the island of Timor was 26,000.
 In early 1945 – with the war going badly for Japan, plans were made to reduce the southern extent of  Japan’s Greater East Asia Prosperity Sphere. For Timor, this implied a withdrawal of the bulk of the 48th Division and the strengthening of the “native Commando Unit” on Timor and Soemba.
 A Japanese message noted that “the first meeting between Premier Salazar and our Minister Morishima in the negotiations with Portugal about the withdrawal of our troops from Timor was held at Lisbon on 28 May.”


On 1 June 1945, Tokyo advised its Southern Army of the approval of “the plan for the diversion of the military strength of your Army, and to negotiate with Portugal concerning the evacuation of our forces.” The Tokyo message also referred to maintaining Portuguese neutrality and “the refusal on Portugal’s part to grant bases on Timor to the British and American forces, or to allow the invasion of Timor by the latter …”.  


In August 1945, total Japanese strength on Timor island – according to an intercepted Japanese message, was 8,000 with 6,000 to be re-located to Soembawa “due to the food shortage” in Timor.

STARLING (Sousa Santos): Aug 44 to Apr 45 (cancelled); SUNDOG: late Jun 45


The STARLING operation was originally planned in 1942 for the western area of Portuguese Timor and was to be led by António Policarpo Sousa Santos (the evacuated Administrator of the Fronteira Circumscription) – ie to complement Lieutenant Pires’ LAGARTO operation in the east. However, with the death of the leading pro-Allied Timorese leader in the western area – ie Dom Aleixo Corte Real, STARLING was suspended. In August 1944, a formal plan for this operation in the western areas of Portuguese Timor was re-developed (as a sub-set of SUNFISH – ie SUNFISH D)
. The plan envisaged two phases – the insertion by RAN ML of a reconnaissance party of “two natives”: Abel Manuel de Sousa and Felix da Silva Barreto; to be followed by the main party comprising the Portuguese: António Policarpo da Sousa Santos (leader), Martinho José Robalo, Porfírio Carlos Soares and Américo Vicente Rente (previously “Portuguese district officers in Fronteira and Dilli provinces”). The plan was modified in September and October 1944, and the aim became to “establish a hideout in Fronteira Province ((ie western border area)) from which intelligence and S.O. ((Special Operations)) activities in Fronteira, Suro and Dilli provinces can be organised.”
 In early March 1945, Sousa Santos visited LMS/Peak Hill in Darwin but “was unable to persuade any natives to join him” – presumably including Abel de Sousa and Felix Barreto.
 The commanding officer of LMS reported: “no native willing to join Santos. Reluctant to assign Australian expert signaller … also found to great surprise his own party had NO training. Therefore concentrate at Brisbane for short course at FCS. …While all ((are)) training, shall try to induce some natives to change ((their)) mind but am not hopeful due to the loss of prestige of Santos.”
  The SRD Official History notes: “disaffection among Portuguese and Timorese … in particular their failure to volunteer to serve under Santos.”
 Sousa Santos then sought to recruit the Portuguese ex-internees: Álvaro Martins Meira, Francisco Horta, António Conceição Pereira, Sergeant José Arranhado – and also Luíz/Luís da Sousa. In mid-March 1945, SRD advised that “Santos, Soares, Robalo, Rente, Horta, Dias being assembled … for FCS basic course less demolitions.”
 Subsequently, Santos’group comprising Francisco Horta, Américo Rente, Porfírio Carlos  Soares and Martinho Robalo trained at FCS in March-April 1945.
  On 19 April 1945, SRD advised Sousa Santos that the operation was cancelled.
  However, the operation was re-cast as SUNDOG
, comprising only Australian personnel. On 8 June 1945, the party aboard the HMAS Seasnake approached the coast near the Sue River (6.5km west of Betano) – but, believing their approach had been sighted by the enemy, the operation was abandoned. Subsequently, retitled as SUNDOG RAID – with a mission amended to “a raid to extract natives for interrogation” and intended to last only six hours, the party landed near the Sue River from Seasnake on the night of 21 June. Carlos Cal Brandão accompanied the party as “interpreter and advisor on native matters”.
 Unable to locate the intended native village, the party withdrew without contact a few hours later. The party’s failure was later assessed as due to “poor leadership and a lack of initiative, possibly unduely [sic] influenced by BRANDON’S [sic] advice.”

SUNBAKER:  17 May 45


Operation SUNBAKER was planned to establish a shipping observation post on the eastern end of the island of Flores – ie west of Portuguese Timor.
 The SUNBAKER party of four Australians conducted an aerial reconnaissance of the area on 17 May 1945 – a few days before their planned parachute insertion, in a RAAF B-24 Liberator aircraft of 200 Flight. However, the aircraft did not return, and the party and RAAF crew were posted as “missing” on 22 May 1945. After the War, the wreckage of the aircraft was found in mid-September 1945 by the SRD GROPER party in the mountainous Aileu area of Portuguese Timor – about 45km south of Dili. All onboard the aircraft (totalling 15) had been killed in the crash.

SUNABLE:   27 Jun to 12 Jul 45

This operation (planned as part of SUNFISH in March 1945 ie as SUNFISH D)
 into the Oecussi Circumscription (ie the Portuguese “enclave” enclosed by Dutch Timor) was initially to comprise four Australian personnel and “two natives” – but “native volunteers were not forthcoming and they were omitted from the plan.”
  Its aims were to “obtain intelligence generally and to furnish a base from which penetration could be made to Koepang.”  The SUNABLE party of four Australians was parachuted into the Batoemerah area on 27 June 1945.
 On 5 July, they were contacted by a Japanese force, and the group leader – Lieutenant D.M. Williams was killed in a firefight. The remaining three Australians were captured in the following week.

PIGEON; SUNCOB:  Aug 44 to 17 Jul 45 (date of capture)


PIGEON was planned in August 1944 to relieve the COBRA party who were mistakenly believed by SRD to be free and operating in the Guruda area – about 12km southwest of Laga. Comprising an Australian officer, an Australian 
ignaller and “two natives”: Henrique Afonso Pereira and João de Almeida, the PIGEON group was to be landed on the south coast by a RAN ML vessel near Beaço (south of Viqueque Town). However, the plan was not approved, but was revived in January 1945 as SUNCOB.


SUNCOB was replanned in April 1945 as the two Timorese declined to volunteer. Following delays, the party – comprising Captain W. P. Wynne and Sergeant J.B. Lawrence, parachuted into the Seical River area on 1 July. Lawrence was captured on 2 July, and Wynne
 on 17 July. The Japanese subsequently controlled SUNCOB’s communications with SRD – ie as they had with LAGARTO and COBRA.

BLACKBIRD (cancelled);   SUNLAG:  Aug 44 – 5 Aug 45


In February 1944, SRD proposed to “reinforce” LAGARTO
  (ie unaware that the group had been captured and under Japanese control since late September 1943). The plan was amended in following months to “relieve” LAGARTO – ie to extract Lieutenant Ellwood from LAGARTO and to add additional personnel.  SRD personnel selected for the BLACKBIRD operation were: Lieutenant A.D. Stevenson, Sergeant R.G. Dawson, and the Timorese SRD operatives Bernardino dos Reis Noronha and his brother, Câncio dos Reis Noronha.
 After several planning changes (on timings, the insertion location etc), a parachute “water jump” was scheduled for November 1944 at Fatu Uaqui about 8km east of Manatuto. However, approval was withdrawn by General Headquarters – and the operation was later mounted as SUNLAG.


The SUNLAG party
 – comprising Captain A.D. Stevenson, Sergeant R.G. Dawson and Celestino dos Anjos (Timorese) was ready to deploy in April 1945, but shortages of suitable aircraft delayed the operation. On 29 June, the party was dropped from a B-24 Liberator of RAAF 200 Flight
 into the Laleia River area, about 21km southeast of Manatuto. Suspicious of the LAGARTO party circumstances, SRD advised LAGARTO that SUNLAG would be inserted on 1 July – ie a few days later. Observing the drop zone area on 1 July, Captain Stevenson noted an awaiting Japanese force – together with a westerner, whom he believed to be Captain Ellwood.
 

((photographs not included – for “Preparing to Jump”, see front cover))
The OP SUNLAG party in Darwin                             Preparing to Jump


On 5 July, SRD Headquarters directed Group D in Darwin that normal communications and maintenance to LAGARTO be “kept up”.
  Three weeks later, SRD directed that signal traffic be continued “pending high level direction deception possibilities” and “to continue maintenance sorties as infrequently as possible with due regards ((to)) safety of aircraft. Pilot to be informed ((of)) all available data.”


On 9 July, with the belief that LAGARTO had been compromised, SRD ordered the withdrawal of SUNLAG.
 An extraction by sea on 15-16 July (Project LAGARTOUT) was unsuccessful.
 Eventually, the SUNLAG party was extracted by the RAN HDML 1324 from the south coast on 5 August 1945 (Project BRIM).


 All SRD extraction operations
 ceased when the Japanese in Dili – as LAGARTO, signalled SRD on 12 August 1945 with “Thanks for assistance this long while. … Nippon Army”.
 

GROPER:   7 Sep to 19 Oct 45  


After the cessation of hostilities, Operation GROPER was launched to determine the fates of SRD’s missing operative personnel.
 Led by Captain A.D. Stevenson and including three Timorese: Celestino dos Anjos, Alexandré da Silva Tilman and Francisco Freitas da Silva, the party departed Darwin on 7 September 1945 and sought information in both Dutch and Portuguese Timor.
 The party – less two, returned to Darwin on 19 October 1945. Captain Stevenson and Sergeant B. Dooland continued investigations in the Lesser Sundas and returned to Darwin on 20 November.

((photograph not included))
OP GROPER party aboard HMAS Parkes – September 1945 

THE  EVACUEES
1942


As noted above, several Portuguese officials – including António Sousa Santos (the Administrator of the Fronteira Circumscription) and Lieutenant Manuel Pires (Administrator of the São Domingos Circumscription) had made appeals to Australian authorities for the evacuation of civilians from Portuguese Timor.
  The first civilian evacuees – ie Consul David Ross
, together with the Dutch Consul L.E.J. Brouwer
 and his wife, departed from the south coast aboard the HMAS Kuru
 on 8 July 1942. The first Portuguese evacuees appear to have departed on the Kuru from the south coast on 7 November 1942
 - ie: Ademar Rodrigues dos Santos (and family) – the Portuguese chefe de posto of Ainaro; and José da Silva Marques – the Portuguese chefe de posto of Hato-Udo - both in the western area. These Portuguese officials were accepted as “guests of Government” in Australia and accommodated at Ripponlea, Victoria.


As noted earlier, in late October 1942, the Japanese directed that all Portuguese assemble in “protection zones” west of Dili at Liquiçá, Maubara (and Bazar Tete) - ie for protection against “rebeliões de indígenas”.
  However, groups of Portuguese and Timorese – including large numbers from the Fronteira, Suro and São Domingos Circunsçrições, moved into the countryside with many concentrating in the areas south and southeast of Baucau Town. 


On 17-19 November 1942, 16 Portuguese and one Swiss national
 were evacuated from the Aliambata area on south coast by corvette – including António Policarpo Sousa Santos (the Administrator of Fronteira) and his family.
 On 30 November, HMAS Kuru evacuated 89 civilians – mostly women and children, from Betano. These civilians were transferred to HMAS Castlemaine and arrived in Darwin on 2 December.
 On 3 December, the Australian Prime Minister was informed that “the total may reach as many as 300”. 


The Portuguese Government directed their honorary Consul in Sydney to assist the “refugees … according to their social rank. Officials are not entitled to receive their salaries as they are absent from their official residence.”
  Lacking funds, the Consul requested financial support for the evacuees from the Australian Government.


On 8/9 December 1942, the Dutch destroyer Tjerk Hiddes evacuated a portion of Sparrow Force and a large number of Portuguese and Timorese – including dependants of personnel associated with OP LIZARD, totalling 300.
 In mid-December, 40 evacuees – the “4th Group” (comprising 14 women and children, 11 nuns and 15 priests) were reportedly in transit from Darwin to Cairns.


On 10 December, following a query from Australia seeking the Portuguese Government’s policy on evacuees, Lisbon advised that it was “contrary to the wishes” of the Portuguese Government for males to be evacuated – “particularly for officers of the armed forces or civilian government officials … since they are expected to remain at their posts and accept the risks involved in the execution of their duties.”  On the refugees currently in Australia, Lisbon queried whether it would be possible to transfer them to “Portuguese India, Mozambique or to the United States” – at Portuguese expense.
 Through London, Australia advised Lisbon that further evacuations had taken place before Portugal’s policy could be made known to Australian forces in Timor. In a cable to London, Australia added that “the Portuguese Authorities evidently don’t realise the extent of the deterioration … policy of Portuguese Government that officials should remain at their post … is thus, in our opinion, both impracticable and unreasonable.”


On 19 December, the Department of the Army in Melbourne reported that Portuguese/Timorese evacuees in Australia totalled 207.
 Apart from about 30 “first class” Portuguese moved to Melbourne, almost all the evacuees were accommodated at Bob’s Farm – a former army camp 58km north of the city of Newcastle.
 On 31 December, the Australian military reported that the Timor evacuees “landed” totalled 545.

1943 – Bob’s Farm 


On 3 January 1943, Sousa Santos (the evacuated Administrator of Fronteira) cabled the Portuguese Government – and reported on the situation of the evacuees in Australia, stating that they comprised “481 Portuguese of all social classes including natives”.
 On 19 January, Australian officials advised the Prime Minister that the total number of evacuees was “approximately 502” of whom 400 were “natives or half-castes … being accommodated in a military camp in the Newcastle area.”
 Of the total, 322 “had been received and place in accommodation by the Department” of the Interior - with a further group of 180 enroute from Darwin. 


On 10 January, a party of 155 evacuees – comprising 33 men, 57 women and 65 children, arrived by train in Brisbane. The majority were “natives”, but included Dr João Manuel Ferreira Taborda – Deputy Governor and Director of Civil Administration; Colonel Jorge Castilho – head of the Portuguese Geographic Mission; José Azevedo Noura – Director of Public Works, Dr Custódio Noronha – Judge Advocate, Dili; Abílio Amaral – a senior law officer; Mário [sic] Miranda – Clerk of Courts, Dili; the wife and family of Lieutenant Pires – Administrator of São Domingos; and the wife and children of Sr Mendoza – the Secretary of São Domingos.
 The party also included 12 Roman Catholic priests (including two Dutch fathers) and 20 sisters of the Daughters of Charity. Escorted by Lieutenant L.W. Ross of “Z Unit”, the group - less senior officials and their families, travelled by train to Hexham (Newcastle) and then by “lorries” to Bob’s Farm (58km north of Newcastle).


As discussed earlier, on 10 February 1943, Lieutenant Manuel Pires’ party – totalling six, was evacuated to Australia by US submarine.
 Initially, this group resided in Melbourne.


In January 1943, an Australian Army report described the evacuees’ accommodation at Bob’s Farm as follows:


“Caste system : This camp is divided into three distinct sections:

(1) Portuguese Europeans;

(2) Priests and Nuns;

(3) Half castes, native and Timor-born Portuguese.

The Europeans eat and live apart from the remainder of the camp and do not mix with the native population at all. These people seem to resent the camp life. Priests and nuns mess and live in their own quarters, but mix a little more freely with the native population. They appear contented. Natives, Half Caste, Whites married to natives. These people live and mess together, the menfolk do the work about the camp area. This class appears happy and contented.”


The Portuguese Europeans and the priests and nuns (“Classes 1 and 2”) were accommodated in former Army huts with beds and reportedly had a priority for Red Cross clothing. The remaining evacuees (“Class 3”) lived in tents and slept on the floor on “gunny bags filled with straw – with one bucket, one basin and a kerosene lamp.”
  In early February 1943 – according to a report by an Australian official, conditions at the Bob’s Farm settlement camp were “serious”.
 The evacuees reportedly “resented and refused to co-operate in performing the necessary fatigues essential to their own health” – eg the disposal of kitchen waste etc. “Class feuds” were “the order of the day” – as “one set refused to cook for themselves, another refused to cook for them”. “The group comprising civil servants and ex-Army officers insinuate that the Camp includes suspected enemy agents, ex-convicts and a released murderer.” “Affluent individuals” among the evacuees were also reportedly visiting Newcastle – while “the less fortunate were being left in the camp to do the work.”


On 10 February 1943, the Australian manager of the Bob’s Farm camp reported five male evacuees
 as having caused trouble in the evacuee community and who, on various occasions, had refused to work.  Australian security officials visited the camp on 11 February and reported that the Portuguese deportados among the evacuees had declared that they are “now living under democratic Government and each and every person must be considered as an equal … and Government officials and others from Timor be considered on the same station in life.” The visiting security officials noted the “anomalous position of Noronha, Attorney General of Timor” who had previously sentenced “numerous of the deportees now in camp to imprisonment and exile to Ataúro Island.”  They reported that the camp contained “two factions” – and with “Government officials and deportees …  required to perform identical duties, there will be a considerable amount of friction.” “The main cause for discontent … may be attributed to the fact that the men are being given ample good food but are not given sufficient employment of any nature outside the camp and thus earn money to have a certain degree of independence.” Importantly - in respect of the negative report of early February (see above) which had reported camp conditions as “serious”, the investigating officials concluded that: “whilst Government officials, deportees and natives are congregated in the one community, there will be continual unpleasantness and bitterness, which will naturally militate against the efficiency and authority at Bob’s Farm. We were unable to find any trace of reported crisis existing in the camp.”


On 17 February 1943, a party of 32 evacuees  – “both half breed and Timor natives”, arrived at Bob’s Farm; and 31 men were wearing “Australian military clothing such as shorts, shirts, socks, boots, sweaters, webbing belts and long drill trousers and hats”.
 Three also had steel helmets. Five of the men – “Alfredo dos Santos, Arsénio J. Filipe, Francisco C. Palmeira, Casimiro A. Paiva, and Manuel M. Teodora [sic]”
 told investigators that they had “served some months with the Australian forces in Timor … and they still consider themselves to be members of the Australian military forces, and expressed the desire to have another go at the Japs.” The investigators recorded “they impressed the undersigned as being truthful and reliable”.


On 26 February, Canberra informed London – for advice to Lisbon, that the evacuees totalled 535 - “comprising 105 men, 179 women and 252 children. Approximately 400 are natives and half-castes. The remainder comprise Government officials - first and second class, and their families, and include eleven Roman Catholic fathers and twenty nuns …  it is quite out of the question to return any of them. … It is imperative that the Portuguese Government face the facts.”
 


In late February 1943, Australia sought advice whether Portugal would authorise the payment of a “maintenance allowance” to first and second class officials
 who had been evacuated – and suggested a scale then currently being paid to “white British evacuees” from the “Far East countries.” The Australian Government also advised that “Every endeavour will be made … to place first and second class officials in employment in the Australian community … Remainder of the party (400 natives and half-castes) cannot be assimilated into the community, and the Commonwealth Government presumes that the cost of their maintenance will also be borne by the Portuguese Government.”
 

Army Service Recognised for Five


In February 1943, five evacuees at Bob’s Farm claimed service with the Australian Army in Portuguese Timor and sought “back-payment” of wages. Their claims of service were checked with the former Sparrow Force Commander – Major B. J. Callinan, who agreed that the evacuees’ statements were “substantially correct”.
 Major Callinan noted that “these personnel were armed, equipped and treated as Australian soldiers in that they shared the risks duties and food (and its lack on many occasions) of the Australians; and at the same time rendered valuable service to the force.”  Subsequently, the Department of the Army offered a legal interpretation
:


“D.A.42 (a) provides that ‘every person serving as … a soldier in the Military 
Forces although not duly … enlisted shall while so serving …be deemed for all 
purposes of this Act to be … a soldier … of the rank … in which he is serving.’ 
The above Portuguese served as soldiers in the military forces during the periods 
set out in their claims and are therefore in my opinion entitled to be treated as 
members of the forces for all purposes, including pay, and section 42 (a) is a 
sufficient authority for payment.”


At Army request, Lieutenant Colonel A. Spence, confirmed their “dates of enlistment”
 - and subsequently their dates of service and payments were determined as
 :


Filipe, Arsénio, J.

7 June 1942 -10 January 1943
₤66.3.0


Dos Santos, Alfredo

20 May 1942 – 10 January 1943
₤70.11.0


Palmeira, Francisco G.
20 May 1942 – 10 January 1943
₤70.11.0


Paiva, Casimiro A.

15 July 1942 -
10 January 1943
₤57.15.0


Feodoro [sic], Manuel M.
15 October 1942- 10 January 1943
₤28.12.0

Transfer to Africa ?

In early March 1943, Australia advised Portugal that it was possible to transfer the evacuees to South Africa – from where they could be “trans-shipped to Portuguese East Africa”. Lisbon responded that the following could depart: “wives and families of officials and Military personnel and any other white Portuguese (non-official)”. However, religious personnel could not leave without authorisation - and “official and military personnel should not be transferred”, and “natives (full blood) are not to be transferred.” “Half-castes should remain in Australia” – unless from other Portuguese territories.
 On 23 March 1943 – through London, Canberra advised Lisbon that the conditions of Portugal’s policy would “mean the separation of white Portuguese evacuees and their families. The matter has therefore been discussed with evacuees. They offer strong objections to any proposal involving separation of wives and children from their husbands and fathers. The reply of the Portuguese Government is considered to be quite unsatisfactory and shows a lack of appreciation of the situation. The proposal to transfer the evacuees by vessel to Africa which left Sydney last week has been abandoned.”
  In mid-April, the Portuguese Government confirmed to Australia that - while military officers and officials from Timor were not to be transferred to other Portuguese territories, their family members were permitted to do so.
 Lisbon also agreed to the payment of allowances to the evacuees on the scale recommended by Australia, but “as regards the persons classed as natives  … the duration and amount of allowance should be determined by good sense and local needs.” The Portuguese Government agreed to the evacuees “being given such employment as the Commonwealth Government may consider them fit to undertake, not excluding military service.” Lisbon also advised that refugees currently awaiting evacuation on the south coast of Portuguese Timor should remain as long as the situation was “bearable”. On 14 April 1943, through London, Australia again pressed the plight of the 300 refugees in the south of Portuguese Timor who had requested evacuation - and, over six weeks later, on 28 May, Lisbon responded that “they should remain on Portuguese territory for as long as possible.”
 

The “April 1943 Melee” at Bob’s Farm

By March 1943, several of the deportados had been in contact with trade unions in Newcastle and the local branch of the Communist Party – and had become politically active.
 At Bob’s Farm, “three separate mess arrangements were necessary to prevent squabbles and fights, and - as a clarion call had gone out ((from the deportados)) that ‘all are equal in Australia’, all Portuguese official control was lost and a definite hatred developed, this was fostered by the deportees. … the main troublemakers were ((Arsénio)) Filipe, Gordinho, Neves, José da Silva, Honorio, Pedro Guia de Oliveira, Palmeira, Bezerra dos Santos and César Augusto dos Santos … The trouble culminated in a fight in the canteen on the night of April 27 ((1943)) when Americo Rente – an acting District Officer in Timor, was attacked by Vasco Marcal, a deportee armed with a spoon … Gordinho ((a deportado)) shouted to deportees to arm with knives and kill … other participants were ((Arsénio)) Filipe, Saldanha, A. Maher, Rozario and others. The outcome of this trouble was an appeal to you ((Department of the Interior)) by Monsignor Goulart
 for the immediate removal of deportees from this camp, failing which he threatened to remove priests, nuns and certain of women from the camp. … Later action was the removal of certain selected officials, and of certain deportees to employment, but the troublemakers – Gordinho, ((Arsénio)) Filipe, Bezerra dos Santos and Augusto César dos Santos were still left in the camp.”
  

The 1943 Petition


Subsequently, the Australian Prime Minister’s Department was forwarded a petition in late April 1943 by 42 of the evacuees at Bob’s Farm that called for the evacuation of their families from the south coast of Portuguese Timor.
 Commenting on the petition, the Minister for the Army advised that “At present, the Allied Forces in the Southwest Pacific Area have no organization in Timor ((ie only PORTOLIZARD was then operating in Portuguese Timor)) … an enterprise such as that suggested ((ie civilian evacuation)) is not within the scope of our military forces at present.”
 The petitioners at Bob’s Farm were advised that “while the Australian Government has every sympathy for the party of Portuguese nationals in Timor, the present time is not opportune for their evacuation, but that their plight will be kept constantly in mind and in the event of a suitable opportunity for effecting an evacuation presenting itself no time will be lost in taking advantage of it.”

Cabinet Considerations – 400 to Western Australia ?


In May 1943, the Australian Cabinet considered a submission on the “accommodation and settlement of natives and half-castes at Bob’s Farm.”
 The submission noted that evacuees totalled 540 – comprising 110 males, 179 females and 251 children (including 400 “evacuee natives”); and accepted that the accommodation of 1st and 2nd class officials was a “temporary expedient”. The Cabinet agreed with the recommendation by the Ministry of the Interior of 11 May that the 400 “natives” should be moved to Western Australia and be accommodated at a Roman Catholic mission at Geraldton – at a cost of ₤18,250. However the proposal was never implemented.

Lieutenant Pires Returns to Portuguese Timor (LAGARTO); 86 Evacuated


In June 1943, Lieutenant Pires prepared to return to Portuguese Timor leading the SRD OP LAGARTO party. His operational directive allowed him - when in Timor, to select further team members from the PORTOLIZARD group and to also select 50 personnel for evacuation to Australia.
 Lieutenant Pires and his party were landed from a US submarine on 1-2 July.  As noted above, on 4-5 August 1943, members of PORTOLIZARD and civilian refugees - totalling 86
 were evacuated to Darwin from the area west of the Dilor River by RAN Fairmile motor launches. The group included Sergeant António Lourenço Martins – the PORTOLIZARD co-commander, and also Sergeant José Arranhado and Corporal Casimiro Paiva (members of LAGARTO deemed unsatisfactory by Lieutenant Pires), and Dr Carlos Brandão and at least 13 other deportados. The evacuees were accommodated at LMS Darwin for six weeks as most were in too poor a condition for further travel. On 23 August, the group moved south - apart from “about 30 who were taken on strength by SRD”
 in Darwin. From Darwin, the group - numbering 47 (including all the women and children), travelled on the S.S. Islander – changed to the S.S. Wandana at Thursday Island, and then continued to Brisbane via Cairns and Townsville.
  On 10 September, the group disembarked at Brisbane and twelve of the men – including six deportados, were interned at Gaythorne (Enoggera) as had been earlier recommended by Lieutenant Pires (see footnotes 159-163). The remainder departed Brisbane by train, arriving at Bob’s Farm on 11 September 1943. With this last major arrival of evacuees, in excess of 580 refugees from Portuguese Timor were resident in Australia.

Consul Álvaro Laborinho


On 13 August 1943, “171 white Portuguese were transferred to employment at Armidale and Marysville – leaving 360 still at Bob’s Camp.”
 In mid-September 1943, the status of the evacuees – totalling 572, was reported as “approximately 360 at Bob’s Farm, 65 at Armidale, 50 on contract work in Marysville (VIC), and 32 recently arrived in Newcastle and enroute to Bob’s Farm.”


In early September 1943, a Portuguese official – Álvaro Brilhante Laborinho, arrived in Australia to take up the appointment of Consul.
 On 23 September, he visited the evacuees at Bob’s Farm – and, in January 1944, wrote to the Australian authorities stating that: “the camp is not entirely suitable for the purpose owing to the lack of accommodation, sanitary conditions and isolation.”
  He noted that “most of the refugees have been living in tents since their arrival … and there were already signs of discontent and despondency.” Consul Laborinho advised that he had recently rented a house at Narrabri (NSW) to accommodate 95 refugees – and, through a newspaper advertisement, had also found accommodation “for about 200 of the remaining refugees” at La Perouse, Sydney. However, his La Perouse proposal had been opposed by the military authorities “owing to the proximity of military defences”. Seeking reconsideration, Laborinho appended a list of the 206 evacuees living at Bob’s Farm (ie 16 men, 55 women and 135 children)
 ie not including “those who will soon be transferred to Narrabri.”  According to SRD records, in October 1943, “19 Timorese evacuees at Bob’s Farm, younger natives and half-castes have been detailed by the Department of Interior for SRD at Fraser Island.”


In early October 1943, a Japanese propaganda broadcast reported that: “Portuguese refugees in Australia complain of ill treatment by Australian authorities. They are housed in canvas tents with no flooring in a concentration camp near Newcastle.”


In a speech to the National Assembly in Lisbon on 26 November 1943, Prime Minister Salazar acknowledged the evacuees in Australia, stating: “More than 500 persons, owing to the help which the Australian Government in a generous and humanitarian manner was able to put at the disposal of the population in such distress, found refuge in Australia, having saved nothing but their lives.”
 

1944 – into the NSW countryside


On 19 January 1944, the Security Service advised the Ministry of External Affairs that the Australian Navy opposed any move of evacuees to La Perouse “due to special and secret installations” – a “controlled minefield” in the area
, and on 26 January 1944, the Security Service further advised that the Second Australian Army had opposed any move of the evacuees from Bob’s Farm to La Perouse. The Portuguese Consul was subsequently informed that it was “impossible to put into effect” the “project” to accommodate 150 evacuees at La Perouse.


However, in January-February 1944, all of the evacuees at Bob’s Farm were re-accommodated at Narrabri West in Western NSW (520km northwest of Sydney) and at Glenn Innes (610km north of Sydney). In mid-March, a homestead property at Singleton (northwest of Newcastle) – “Minimbah”, was acquired to accommodate the 11 released internees and their families.
  In late March, 11 internees from Liverpool
 were released to Minimbah – “not to leave the boundaries of the property”.
 However, Consul Laborinho negotiated for the wives of the released internees to visit Singleton; and appointed his representative - Alfredo Borges (and family), at Minimbah as the medical orderly. Those at Minimbah were to be later joined by a group of evacuees and their families who had been transferred to Victoria and “engaged in the wood pulping industry” - with the numbers at Minimbah expected “to eventually reach a total of 70.”
 The Australian security authorities established a “contact” among the evacuees at Minimbah “prepared to pass on any information  … that would be of interest to the Security Service”. While at Minimbah, the evacuees’ mail would continue to be censored without their knowledge – as had occurred previously at Bob’s Farm.


In early May 1945, Consul Laborinho requested that the evacuees at Minimbah be permitted to move to Narrabri – and this was approved. However, Arsénio José Filipe, Luís José de Abreu, and Bernadino Dias – with their families, requested to remain at Singleton.

An Accounting – Financial and Evacuee Numbers


On 23 March 1944, Australia submitted a claim of ₤28,923.6.10 against the Government of Portugal for the “evacuation costs for evacuees from Portuguese Timor” - less an amount owed to the Portuguese Government of ₤90.2.2 for “sundry stores supplied to the Australian troops in Portuguese Timor.”
  

In May 1943, the Security Services sought advice from Army on the numbers  evacuated from Portuguese Timor. Army responded that 529 had been “transferred from Darwin” to the South (95 men, 172 women and 262 children) – ie not including two women who had died in Darwin and three men had been retained at LMS.


 In August 1944, at the request of the Department of External Affairs, the Australian Security Service compiled a comprehensive listing of the evacuees – detailing the status of officials and military personnel as well as the locations of all accommodation. The lists comprised 587 evacuees: 139 men, 191 women and 257 children. 502 were accommodated in New South Wales: 145 at Armidale, 114 at Glen Innes, 138 at Narrabri, 37 at Singleton, 22 in Newcastle, and 46 in Sydney; 54 were accommodated in Victoria: 18 in Melbourne and 11 men and 25 dependants at the Tatura Internment Camp (167km north of Melbourne); 20 were in Queensland: one in hospital in Brisbane and 19 with the “Department of Army” (presumably at the SRD commando training camp on Fraser Island); one evacuee (Sergeant António Lourenço Martins) was in internment in South Australia (at Loveday). 14 of the evacuees had been “repatriated to Portugal” (3 men, 5 women, 6 children) - ie not included in the total of “587”; and the report also noted that there had been two deaths (including Colonel Jorge Castilho), a number of births and two marriages.
 


In November 1944, the Portuguese Government published a list of “Portugueses residentes em Timor” that also included 254 persons “outside the Colony but whose whereabouts are known.”
 


In July 1945, the Portuguese Government no longer insisted that their officials in Australia not be transferred, and Consul Laborinho sought Australia’s assistance in the transfer of “approximately 596 souls” to Lourenço Marques (Mozambique).
 This move however did not eventuate – and the evacuees were repatriated to Dili in late November 1945.

SERVICE IN SRD/Z SPECIAL UNIT

Command and Control

The activities and administration of the Portuguese and Timorese who served with SRD/Z Special Unit were directed initially by ISD/SRD’s Timor Section in Melbourne - and later by SRD’s Group D in Darwin from late December 1944.
  Parties operated in Portuguese Timor, and personnel were held in the Darwin area (ie at LMS and Peak Hill) and regularly sent for training to the Fraser Island and Mount Martha facilities. In November and December 1944, up to 15 Group D personnel from Darwin were detached to FELO’s Tasman Barracks at Indooroopilly in Brisbane. This facility – as well as one at the nearby Milton Staging Camp, were used as transit camps for personnel granted leave and those travelling between Darwin and training courses at FCS, Mount Martha, RAAF Richmond or RAAF Leyburn.  While in Brisbane, some personnel may have assisted FELO staff with the production of propaganda leaflets in Portuguese and Tetum.


General Duties (GD) personnel at FCS were not managed by Group D – and their numbers are unclear.  In mid-March 1945, an 18-strong “component” of SRD’s Special Task Section – commanded by a major, was placed under Group D in Darwin.
 Special Task Section personnel were British or Australian.

Numbers Who Served


Determining a definitive list of Portuguese and Timorese who served with SRD/Z Special Unit is quite difficult due to the incomplete Australian records:


“Unfortunately, for those wishing to read ‘Z’ Special Unit personnel files, they 
do not exist. All that is left in Canberra is the index file page, with name rank 
and the two serial numbers (ordinary and AK). General Blamey had the rest 
destroyed after the war.”
 

On personnel numbers, the Official History of Special Operations - Australia notes that “as no records of strength prior to 30 Sep 43 are available, the overall picture is necessarily complex”.
 However, the Official History records the strength of “Dutch, Portuguese, Timorese and Indonesians” serving with SRD as 46 in December 1944.
 The total of Portuguese and Timorese – “excluding native operatives recruited in the field in Portuguese Timor”, was recorded as 33.

((photograph not included – see photograph on front cover))
Timorese at FCS, Fraser Island – November 1942 


A review of several personnel listings of “D/A” and “Group D” - and payrolls, indicates the following personnel strengths of “Porto/Natives”:


7 October 1944:
48 – 35 plus 13 GD personnel at Peak Hill (including 




Sousa Santos “on leave” and Matos e Silva, José Tinoco 




and Seraphim Pinto of LAGARTO). GD personnel at FCS 




were not included.


21 November 1944: 
44 - 31 plus 13 GDs (not including GD personnel at 




FCS).


25 November 1944: 
46 – a payroll
 of 17 operatives in Australia, six in 




Timor (COBRA, ADDER – but no LAGARTO 





personnel), 19 GD, four operatives from Dutch Timor.


7 December 1944: 
as for 21 November above.


1 January 1945:
47 – 37 plus 10 GDs at Peak Hill. Includes eight personnel 




at Leanyer.


1 February 1945:
46 – 36 plus 10 GDs at Peak Hill. Sousa Santos is noted as 




in Melbourne.


15 March 1945:
49 – including Sousa Santos “enroute to Melbourne” (but 




not including GD personnel at FCS).


7 April 1945:

46 – including Sousa Santos in Melbourne (but not 





including GD personnel at FCS).


Mid-April 1945:
34 – comprising 15 operationally trained (not including 




those deployed to Timor) and 19 GDs (but not including 




those at FCS).


21 May 1945:

34 - Sousa Santos and his “group of four” omitted 





(OP STARLING cancelled on 19 April 1945).


June 1945:

36 – did not include any GDs at Peak Hill or FCS – but 




included eight at Leanyer.


An analysis of the above – and other correspondence, suggests that the total number of “Porto/Natives” who were employed by SRD in the period 1942-1945 was probably 71 – who could be categorized as:



Operational personnel (“operatives”): 39


General Duties (GD) personnel: 32
Operational Personnel 


This figure of “39” includes both operatives who deployed to Timor and those who received operational training in Australia, but did not deploy. The 39 does not include Portuguese or Timorese who only assisted Sparrow, Lancer or S Force – nor those who only assisted SRD’s OP LIZARD groups (I-III)
. Personnel who only served in OP PORTOLIZARD are also not included – although that group was directed and supplied by SRD. 


The 39 only includes seven people who were “operative” in OP LAGARTO (ie  Lieutenant Pires, Patrício da Luz – both receiving SRD pay; Matos e Silva, José Tinoco and Seraphim Pinto – unpaid and who were never evacuated to Australia, but were included in Group D personnel lists); and José Arranhado and Casimiro Paiva (Portuguese non-commissioned officers who were returned to Australia in August 1943 by Lieutenant Pires). The figure does not include seven other principal members of LAGARTO who were not evacuated to Australia ie Corporal João Vieira, Corporal Cipriano Vieira, Procópio do Rego, João Rebelo, Ruy Fernandes, Domingos Amaral, and Domingos Soares (of Dilor). As LAGARTO was directed and supplied by SRD, it could be argued that these latter seven omitted principal personnel should also be included in the operational total ie increasing such to 46. Of the operational personnel in the total of 39 above, at least 18 were actively operational under SRD control in Portuguese Timor (ie LAGARTO – 7: ie Pires, da Luz, Matos e Silva, José Tinoco, Seraphim Pinto, José Arranhado, Casimiro Paiva;  COBRA – 3: ie Paulo da Silva, Cosme Soares, Sancho da Silva; ADDER – 3: Armindo Fernandes, Zeca Rebelo, José Carvalho; SUNDOG – 1: Carlos Brandão, SUNLAG – 1: Celestino dos Anjos; GROPER – 3: Celestino dos Anjos, Alexandré da Silva Tilman, Francisco Freitas da Silva). Additionally, Timorese from Darwin also accompanied beach landing sorties on the south coast of Timor to assist in-shore piloting of vessels, handling stores and assisting with the management of evacuees.

General Duties Personnel


In the Darwin area, GD personnel were employed at LMS, Peak Hill and Leanyer. As noted above, some may have accompanied operational vessels to the south coast in support roles. GDs also served at FCS – including the sons of Lieutenant Pires (see footnote 335 ).
Casualties


According to its Official History, SRD’s battle casualty figures in Portuguese Timor for personnel “embarked from Australia” show Portuguese and Timorese as “believed killed 1, died while PW 4, PW (subsequently recovered) 1” – and 1 Portuguese “died while PW”.
 These are subsequent identified respectively as Zeka Rebelo (August 1944), J. Carvalho (probably late 1944), A. Fernandes (probably late 1944) – all OP ADDER; Paulo da Silva (May 1944), Cosme Soares (May 1944), Sancho da Silva (27 June 1944 – PW recovered 2 October 1945) and LT M. de J. Pires (died 4 February  1944) – all OP LAGARTO. 
 A note to the “Summary of Battle Casualties” in the SRD Official History added that for Portuguese Timor “casualties to ‘other natives’ were considerably in excess of those shown in the Summary. At least 20 persons attached to Lagarto were probably killed, together with many others who at some time helped that party, but insufficient information is available as to their numbers and relationship to SRD to include them. The same circumstances apply generally to other parties.”


In commenting on the LAGARTO operation, the SRD Official History notes that security failures – ie principally the failure to recognise Japanese control of the captured SRD parties, resulted in the “wretched deaths of 9 Australians, some Portuguese and scores of fine natives of whom many were chiefs of their districts. Even the Japanese must have despised the gross inefficiency and criminal negligence with which it was conducted.”


Lieutenant Pires’ name – noted as “Portuguese Army”, is on the Honour Roll of the SRD Memorial at Rockingham, Western Australia (inaugurated on 6 November 1949) – together with three “civilians” of  OP ADDER ie “Carvalho J.”, “Fernandes A.” and “Rebelo Zeka”. Paulo da Silva and Cosme Soares of OP COBRA are not included on the monument.

Recruitment


The LIZARD party was intended to conduct “minor guerrilla operations” in Portuguese Timor against the Japanese occupation and provide intelligence to ISD/SRD. This included training large numbers of Timorese and supplying several hundred rifles.
 However, following increased pressure by the Japanese and their Timorese auxiliaries in late 1942, civilian dependants of pro-Australian groups – both Portuguese and Timorese, were evacuated from the south coast to Australia.
  While almost all the menfolk remained with LIZARD, the male evacuees included at least five Portuguese and Timorese who were noted by LIZARD as “our man” and “retain for future use” (see footnotes 115 and 116).  Occasionally, SRD messages referred to “impressing” useful evacuees from Portuguese Timor ( ie impress = “to force to serve in army or navy”).
 


In February 1943, the last of the Australian forces withdrew from Portuguese Timor – leaving behind the PORTOLIZARD group led by Sergeant António Lourenço Martins and Matos e Silva. However, the evacuating US submarine on 10-11 February carried Lieutenant Pires and “a few native chiefs and key men ((who)) would be of value on a subsequent entry”.
 This was the genesis of the ISD/SRD programme to train Portuguese and Timorese in Australia for operations into Portuguese Timor – ie “All these men were subsequently employed by SRD.”
 Lieutenant Pires would return to lead OP LAGARTO, and three of the Timorese evacuated on the USS Gudgeon would later return on the ill-fated OP COBRA.


Lieutenant Pires and his LAGARTO party returned to Timor on 1 July 1943 – and on 19 July, he was enjoined by SRD to recruit and evacuate natives ie “in addition to four signallers, can you send fifteen more men for special training as leaders, observers, instructors etc Portuguese and Indigenes.”
 Preparations for the reception of the trainees at LMS noted “preliminary instruction in weapon training, unarmed combat and demolitions” would be available from early August.
 The PORTOLIZARD group – together with “civilians”, was evacuated on 4-5 August 1943. After a period of rest at LMS, the evacuees were moved south – apart from “about 30 who were taken on strength by SRD.”
  The arrival of the Timorese trainees was the catalyst for the construction of the SRD camp at Peak Hill, a few kilometres to the south of LMS.


In October 1943, SRD recruited men from Bob’s Farm for employment at SRD facilities – informing Lieutenant Pires in Timor that “three ABC ((ie Lieutenant Pires)) boys and other lads from Bob’s Farm gainfully employed in Army service.”

((photograph not included))
Timorese at FCS, Fraser Island – late 1943/early 1944 


After the deployment of LAGARTO and COBRA, SRD - unaware of the groups’ capture and control by the Japanese, continued to urge recruitment of personnel in Portuguese Timor - eg on 14 December 1943
: “Keep in mind our need for more trainees but not, repeat not, refugees. Require men Vieira type down here.”  SRD signalled COBRA in February 1944: “next in importance to Fuiloro OP ((observation post)) is our need for more trainees. Make your selection over wide area as possible covering key postos. Am asking Lagarto and Tinoco to do the same.” 
 The Japanese – not wishing to reveal their deception operation, signalled SRD: “impracticable to provide native trainees.”
   SRD persisted however, replying “as main object was to extract trainees … .”
 As late as the end of March 1945, SRD’s Group D in Darwin sought “56 … natives if procurable” for its area of operations.


In late October 1944, an SRD review expressed concern at past recruiting practices and inadequate documentation – noting the “existing virtual absence of policy.”
   H.B. Manderson – then no longer principally responsible for SRD’s Timor operations, queried the basis on which SRD’s Portuguese and Timorese personnel were “originally enrolled” - and rhetorically answered his own question ie: “Answer: none, other than nomination by Lieut. Pires as suitable trainees prior to evacuation. Those nominees and G.D. personnel selected on a face value basis by O.C. L.M.S., were retained at Darwin when their refugee relatives and friends were sent south to Newcastle N.S.W.” In late May 1945, SRD’s finance officer queried the status of SRD’s Timorese personnel – including the outstanding issue of their formal enlistment, and SRD’s liability for compensation for injury or death to their next of kin.


While no further personnel were recruited from Portuguese Timor, as noted earlier SRD recruited personnel from Bob’s Farm – and also recruited released internees for future operations eg Francisco Horta and Porfírio Carlos Soares for OP STARLING (and had also approached Álvaro Martins Meira , Bernardino Dias, António Conceição Pereira and Álvaro Damas). Several other deportados were recruited by SRD as GD personnel.

Enlistment

The status of Timorese who served as SRD/Z Special Unit operatives during WWII is quite complex and vexed – in particular, the question of their formal enlistment into the Australian Military Forces (AMF). Portugal was not a belligerent in WWII.
 However, based on documents in the National Archive of Australia (NAA), from 1943 the Australian Army sought to enlist men evacuated from Portuguese Timor and who had volunteered for AMF service. 

In April 1943, the Portuguese Ambassador called on the Australian High Commission in London and presented a Memorandum that was forwarded to the Australian Prime Minister and the Acting Minister for External Affairs – regarding the Timorese evacuees in Australia stating:

“3. Employment of Evacuees in Australia.


My Government agrees to their being given such employment as the 
Commonwealth Government may consider them fit to undertake, not 
excluding military service.”


In April 1944, following a letter from the Allied Intelligence Bureau (AIB – ie who controlled SRD), the Australian Army’s Adjutant-General recommended that evacuees from Portuguese Timor be enlisted on conditions of service at “normal AMF rates” – and noted that “any Timorese enlisted would be required to take an oath as set out in the Third Schedule of the Defence Act.”
 Army consequently employed Timorese evacuees within the SRD structure and believed that the advice provided in April 1943 by the Portuguese Government (see above) was “sufficient authority to proceed with enlistment.”
 Following a query from the Portuguese Consul in Sydney in May 1944
, the Australian Department of External Affairs advised Lisbon (through London) that the Australian Army desired “enlistment for special purposes of some evacuees from Portuguese Timor who are prepared to volunteer.”
  The Portuguese Ambassador in London subsequently advised the Australian High Commissioner that:
“special provisions have now been made enabling any Portuguese in Australia desiring to enlist in the Australian forces to do so without loss of citizenship.”

– and Australia’s representative in London advised the Australian Prime Minister.
 


A subsequent cablegram from London to Canberra on 10 August 1944 confirmed that the Portuguese Government “assume that volunteers will in all probability be required to serve outside the Commonwealth. Nevertheless they are prepared to exempt volunteers from provisions of the penal code under which a civilian national enlisting in the armed forces of another country automatically loses his nationality, provided such volunteers are embodied individually and are not incorporated in specific Portuguese units.”
 


In October 1944, SRD internal correspondence discussed SRD’s “liability” towards their Timorese operatives and stated: 


“As for the 20-odd student-operatives, and having in mind the probable 
conditions of their employment on the ground under Australian or Imperial 
officers, it is now suggested for immediate consideration by S.R.D. (as an all-
embracing solution to the unknown and unpredictable ‘intangibles’ attached to 
S.O.E. by reason of the existing loose Timorese set-up) that they be brought 
under the A.I.F. There would be no objection to this on the part of Canberra or 
Lisbon nor, after proper explanation, from the students themselves.”


SRD internal correspondence in December 1944 on “Timorese Personnel … Proposed Incorporation into AMF related:


“They are proud to be in uniform, but on the point of it being definitely an 
Australian uniform, they would require clear assurance that no loss of nationality 
was involved by their enlistment. On this subject, the ground has long been 
cleared between Canberra and Lisbon, and S.R.D. has been officially advised 
that Portuguese nationals in Australia are free to join without any loss of 
nationality”. If necessary, the 
memo added, “they could first get in touch with 
their Consul.”


In February 1945 - following a query to SRD in early December 1944 from the Portuguese Consul, he was provided with a list of Timorese evacuees (following a “thorough investigation”) who were “employed in semi army work” – totalling 38 male evacuees.
 SRD added that “a number of the personnel shown have signified their desire to join the Australian Military Forces” – and requested that the Consul provide a statement, in English and Portuguese, that enlistment would not result in any “loss of citizenship.” Also in early February 1945, internal SRD correspondence noted that  “there is a reasonable prospect of getting quite a number of Timorese personnel to join the A.M.F., which I am assured by S.C. ‘A’ ((ie Staff Captain ‘Personnel’)) will present no difficulties once the enlistment forms are completed … extremely anxious to finalise this matter, which has been pending now for some months.”
  In early March 1945, the Group D commander in Darwin reported to SRD Headquarters on activities at the Peak Hill camp and noted the “intention to have all personnel there enlisted in the Australian Army as this is possible.”


In March 1945, SRD informed the Portuguese Consul in Sydney: “Since all the Timorese personnel working with us now wish to join the Australian Military Forces, by doing so they will receive greater financial benefits and allowances, we are anxious to enlist them at the earliest opportunity. We cannot do this until we have an assurance from yourself” – ie on “no loss of citizenship”.
 


In mid-March 1945, SRD’s Group D in Darwin reported that:


 “The Timorese question is not yet resolved due to the unexplained and 
disconcerting delay in procuring two documents: one proving to the Timorese 
that enlistment in the Aust Forces does not entail loss of Portuguese nationality; 
the second stating that such enlistment in the Aust Forces does not entail service 
outside the Aust mainland and Timor.”


The Consul responded to SRD on 20 March querying ten evacuees known to be working with the Army that had not been included on SRD’s earlier list to the Consul.
 The Consul also confirmed Lisbon’s earlier advice “on or about August 1944” that enlistment in the AMF would not result in loss of Portuguese citizenship. He also noted that should he receive any queries from personnel volunteering to enlist, he would “promptly” inform them of the Portuguese Government’s earlier advice.


The nature of the “bonded” service by Timorese in the Australian Army was indicated in an April 1945 report on “Timorese Personnel – Group D” that included passages indicating that - although some Timorese had sought “discharge”, they were being retained.
 One Timorese operative was noted as having been “persuaded by mother and father to make application for discharge from Army service … his discharge would be considered (actually, he has been stalled pending finalization of enlistment scheme, when he would be given the option to remain as an Australian soldier … )”.


In Darwin, in April 1945, SRD staff discussed the “pending finalization of the enlistment scheme” with a number of the Timorese operatives and trainees.
 In late May, the SRD Finance Officer detailed information on the Timorese – including “reasons for non-enlistment in the A.I.F”. He wrote:

“The question of enlistment in the A.I.F. has been going on since Oct 44 to my personal knowledge; I am extremely anxious that this should be settled … it is most desirable that we should be able to offer some protection to Timorese personnel and/or their dependants in case of injury, death or ‘missing’ casualties. … A case in point is Celestino dos Anjos who, I gather, has recently gone into the field as an operative; was any consideration whatsoever given by the staff officer responsible for the operation to the position of the man’s dependants if he should become a casualty ?”.


However, it appears that a formal process of “enlistment” had been actively practised by SRD/Z Special Unit in Darwin since early 1945. On 1 February 1945, the Officer Commanding Group D in Darwin included in his Progress Report: 


“Three Timorese have signed a statement showing their willingness to join the 
Australian Army on condition that proof can be obtained that such an act does 
not involve loss of Portuguese nationality and that they cannot be forced to serve 
except on the Australian Mainland or on Timor. Lieutenant Brandao, who 
recruited 
these men, assures me that several more are on the verge of signing similar 
declarations. We are now waiting for Fin ((ie Finance Officer)) to 
produce the 
documents as requested in D/A’s memo of 22 January, and 
discussed here during 
Fin’s visit”.
 


At least two Timorese SRD operatives also signed typed Portuguese-language enlistment “Declaração” (Declarations) – ie Celestino dos Anjos (on 30 January 1945) and Alexandré da Silva (on 3 February 1945) see Annex B 
 that included their personal details and phrases such as: 


“agora, ser alistado como soldado nas Australian Military Forces, desde que 
lho sejam garantidas as seguintes condicoes … Que para o efeito do disposto 
nos regulamentes militares Australianos no tocante a pensoes, indica como seu 
mais proximo parente sua pai, Agostinho da Silva …” 


( “Now, am enlisted as a soldier in the Australian Military Forces, with service 
guaranteed so long as the following conditions are met … that for the purpose of 
the provision of regulations regarding the Australian military pensions, state that 
my nearest relative is … ((for Celestino dos Anjos: “my wife, Madalena dos 
Anjos” – and for Alexandré da Silva: “my father, Agostinho da Silva”)).


Importantly, these “Declaração” were witnessed by Australian commissioned officers. 



The foregoing relates a bureaucratic tardiness and seemingly quite inefficient execution within the SRD of the Australian Government’s direction that its Timorese personnel be formally recruited into AMF. However, it is apparent – noting the two previously mentioned “Declaração”, that Timorese operatives were led to believe that they had been enlisted into the AMF.

During the process of resolving the fate of SRD/Z Special Unit operatives who had been captured by the Japanese or were missing in action, it is relevant to note that in the formal casualty pro-formas (A.A.119) completed by Australian SRD/Z Special Unit officers, the Timorese operatives were described as “Member of the A.M.F. (enlisted in Australia [with date])” and their ranks were noted as “Sgt”.

New Guinea Comparison : Enlistment of Natives
 – M Special Unit


Concerned at the “irregular status” of permanent native members in New Guinea, the Allied Intelligence Bureau (AIB) proposed that these personnel should be “army-enlisted under the umbrella of M Special Unit.”
  This proposal “took some time to work its way through the Army’s bureaucratic maze, but on 15 February 1945, M Australian Special Unit Infantry Battalion came into being. … All those serving with AIB on 1 February were automatically enlisted.  … The Battalion did provide real benefits … regular pay, the protection of military law, the right to prisoner of war status if captured – a dubious benefit considering Japanese methods – eligibility to win and wear military decorations and post-demobilisation benefits.”
  750-strong, those automatically enlisted included “guerrillas and irregulars”.
 
SRD/Z Special Unit Remuneration and Wages – for Portuguese and Timorese


As noted earlier, in February 1943, five evacuees at Bob’s Farm claimed service with the Australian Army in Portuguese Timor and were paid wages for up to 218 days – ie periods from mid-1942 to mid-January 1943 (see footnote 274). These payments were on a rate of 6/-, and later, 6/6 per day. 


In mid-1943, three Portuguese evacuees to Australia were confidentially employed on contracts by SRD (ie as “Allied H.Q. Geographical  Section”)
 ie: Lieutenant Manuel de Jesus Pires on ₤50 per month (₤1/13/2 per day) – footnotes 133, 134; Carlos Cal Brandão on ₤25 per month (16/7 per day) - footnote 371; and Patrício da Luz on ₤25 per month (16/7 per day) - footnote 376 and Annex A. In May 1943, the two evacuated Timorese boatmen - ie Baltazar Henriques and Alexandré da Silva, were “attached to SRD” at LMS on a monthly wage of ₤6.10.0 (ie 4/4 per day).


SRD and Z Special Unit records
 indicate that in late 1944 Portuguese and Timorese personnel were paid at the following rates:


General Duties (GD): 


from 3/6 to 6/- per day.


Operatives, trainees – not deployed:
6/- to 8/- per day.


Operatives – deployed:

11/6 per day for COBRA (3).







10/6 per day for ADDER (3).


Pay rates for Australian Army personnel in early 1945 were: 6/6 per day for privates and lance corporals, 10/6 for lance sergeants and corporals, and 11/6 for sergeants.
 In May 1945, SRD Darwin sought pay increases and signalled SRD in Melbourne “Depending on you agreeing to paying the Porto-Timorese personnel on a reasonable basis (the Dutch here pay ₤6.10.0 a month upwards), I am sending Brandao on a recruiting mission.”


Sancho da Silva (OP COBRA) – who had been a prisoner of war, received “back pay” of ₤150 on 19 October 1945. In July 1947, following a submission from Patrício da Luz (OP LAGARTO), he was paid a final settlement of ₤450 for his services in the period November 1943 to August 1945.
 


As discussed later, Portuguese officials who had been evacuated to Australia received a scaled allowance from the Portuguese Government – paid by the Australian authorities. 

Weapons and Equipment

During the “partisan phase” of SRD operations in Portuguese Timor led by the LIZARD parties in 1942-1943, several hundred .303 calibre Lee Enfield bolt-action rifles were provided to LIZARD-directed native Timorese groups.
 However, the LIZARD III party leader reported: “as a personal weapon, the rifle had no place in Lizard … The sten gun was generally preferred by the Party ((ie the Australians)) … the objections to the Tommy-gun are its own weight and that of its ammunition. It is an awkward weapon … . Nobody quite knew the value of a pistol. There were no occasions on which Lizard wished to appear unarmed.”


The PORTOLIZARD group was equipped with 60 rifles, three Bren guns (the standard .303 light machine gun), eight Sten guns (9mm submachine gun), a Thompson (.45 submachine gun), and several pistols (see footnote 123).  LAGARTO was equipped with Austen submachine guns (an Australian variant of the Sten), and in August 1943 requested and was supplied with four .22 calibre rifles and several BSA air rifles (for “silent hunting meat [sic]” – ie for small game hunting). In late July 1943, LAGARTO was also provided with 100 “Congo” single-shot pistols and 1,000 rounds of ammunition – to assist Lieutenant Pires “build goodwill and assist sense of security among friendly natives.”
  The two Australians in the COBRA party were equipped with Austen submachine guns – and all five in the party, including the three Timorese, were equipped with .32 calibre semi-automatic pistols.
 All parties were equipped with hand grenades - ie Type 36M with a four-second fuze.


Portuguese and Timorese operatives in Portuguese Timor were provided with watches, and each party carried binoculars and telescopes for observation post (OP) work.

TRAINING AND SUPPORT ACTIVITIES

Training Courses


SRD training facilities have been listed previously – see page 14. The principal training activities undertaken by Portuguese and Timorese personnel were commando-related skills. This training was conducted mainly at the Fraser Commando School (FCS) on Fraser Island
 - with training also conducted at Peak Hill (Darwin), Mount Martha (Victoria) and Cairns (North Queensland). Training was classified as “basic, pre-operations, and special”. 


Detail of the training courses and syllabi are contained in SRD manuals.
 During training and employment – of both operatives and GD personnel, the Portuguese and Timorese wore Australian military uniforms – ie including slouch hats, web belts and boots. A few personnel wore rank insignia on their shirt epaulettes eg. Lieutenant Manuel de Jesus Pires and Carlos Cal Brandão.


In early October 1943, 18 young Timorese from Bob’s Farm moved to Fraser Island to work as GDs developing the camp’s infrastructure.
 Training at Peak Hill – originally termed the “satellite camp”, began on 21 October 1943, and there were 18 Portuguese and Timorese for training (19, including Martins).
 On 30 November 1943, H.B. Manderson – the Head of SRD’s Timor Section, reported that “Peak Hill pupils compete to win graduation to FCS High School. While Portuguese like Gamboa do not relish returning to Timor as observers and can be disregarded.”
  


Following his visit to Darwin, Manderson described the facility to the Director of SRD as a “sorting camp”:

 
“Generally, you can continue to regard the Timor Section as more unsinkable 
than ever as these valued boys are natural operatives already possessing a sound 
grasp of essentials and entirely confident of their ability – and will stay solid on 
the ground and spread the gospel and even assuage A.I.B.”


The training was physically demanding. The basic course at FCS lasted eight weeks and comprised guerrilla warfare, jungle fighting, weapons training, demolitions, communications and the use of collapsible canoes (“folboats”) for insertion and raiding operations – and included four arduous field exercises. Morse training was also conducted for Timorese at Mount Martha, and “cavern courses” were held in Rockhampton (see footnote 82). Parachute training was undertaken at RAAF base Richmond (NSW) and later at RAAF Leyburn (QLD).

((photograph not included))
Timorese undertaking radio operator training at FCS – late 1943 

Parachute Training 


14 Timorese are recorded
 as having completed parachute training at the Australian Army’s 1 Parachute Training Centre at the RAAF Richmond base and subsequently at RAAF Leyburn
: 


José “Zeca” Rebelo, Armindo Fernandes, José Carvalho, Celestino dos Anjos, 
João de Almeida, António José Álvaro Pinto, Abel Manuel de Sousa, Felix da 
Silva Barreto, João da Silva Bublic, D. Baltazar, Henrique Afonso Pereira, José 
Joachim do Santos, Câncio dos Reis Noronha, and Bernardino dos Reis 
Noronha.

Morale


Maintaining morale among the Timorese and Portuguese at Fraser Island and in Darwin was at times difficult. In late May 1944, “contretemps” arose among the Timorese operational students and GDs at FCS regarding leave.
 In early June 1944, Timorese trainees at FCS were given 15 days escorted leave to Armidale (where many evacuees were accommodated) – for an “improvement in morale”. 


In Darwin, in early February 1945, there was a “crisis” when “most” of the Timorese “were offended by the unfortunate striking by an Australian officer of João Bublic and decided that the Army was not the most ideal way to employ their time” - and became “dissenters”.
 An LMS Progress Report noted however that: “2LT Brandao restored morale – three operators who three weeks ago asked to be sent home after an incident with LT Holland, now express regret and request to be allowed to stay.”
 At about this time, the Portuguese manager of the Timorese GDs at Leanyer (south of Darwin) protested “with certain justification about the treatment of his GDs – and was evicted to LMS by the CO with the word ‘half caste’ ringing in his ears.”
 


The disenchantment of the Timorese appears to have continued. In March 1945 - when Sousa Santos visited LMS, there were no Timorese volunteers for his OP STARLING into western Portuguese Timor
 – and no volunteers for the subsequent ill-fated operation into Oecussi (OP SUNABLE) or for Captain Wynne’s OP SUNCOB. From March 1945, several Timorese wrote to Consul Laborinho seeking release from SRD employment.


 Leave and pay rates were also a cause for discontent. Noting the “disconcerting delay” in resolving the question of enlistment, the Group D commander wrote in mid-March 1945: 


“In the meantime an old promise of leave had to be kept and the first leave party 
departed on 14 March. Four members of this party are on a wage scale of 30 
shillings per month, which only just allows them to buy tobacco. As the delay in 
enlistment in the Forces is not these men’s fault – and leave without a small 
amount of spending money is impossible, the question of a leave bonus was 
again raised with Melbourne H.Q. … marked ‘IMPORTANT’. When the party 
left on 14 March, NO answer had been received.”
 

Of the 14 granted leave from Darwin, several refused to return to Darwin in early April 1945.

Stores (unusual)


Supplies and stores were delivered to SRD parties by sea-landing and by parachuted containers – “storpedoes”. Unusual items
 sent to the SRD teams included: Portuguese-language copies of Readers’ Digest; Penguin books; magazines – including SALT (a magazine produced by the Australian Army in Melbourne); newspapers; chemicals (“dog dope”) to thwart dog-tracking by Japanese and hostile Timorese
; vitamin B to combat beri-beri; vitamin capsules; corn cures for feet; native sarongs – special sarongs – “lepas”, were printed for the ADDER party; and replacement glasses
 sent for Lieutenant Pires. In August 1943, Lieutenant Pires requested “boots with heel in front and soles at back … to deceive our pursuers.”


SRD’s Secret Stores included poisonous “L tablets” – or “L for Lozenge tablets”
. Captain Ellwood (LAGARTO) described these as his “L (kill) tablets” – ie a suicide pill intended to be taken before capture or under the duress of interrogation.
 


An indicative listing of stores
 – principally foodstuffs, dropped to the LAGARTO and COBRA parties, included: tins of beef, salmon, cabbage, fruit, jam, milk; flour; tea; coffee; and sugar.


To boost morale, SRD messages to LAGARTO and COBRA also routinely included war news of Allied advances in Europe and the Southwest Pacific – including the bombing of Japan, the Russian advance on Berlin, the seizure of Iwo Jima etc.

Currency


In early 1942, Australian Sparrow Force personnel lacked currency to pay for necessities as their payments in Timor had been in NEI guilders which were not wanted by natives in Portuguese Timor. In mid-March, Consul David Ross visited the Sparrow Force headquarters and – before returning to Dili, issued the officers with notes – termed surats (“letters” – ie IOUs). These stated that “the British and Australian governments would appreciate any services which can be rendered” and payment would be made to “Officers of the Administration of Portuguese Timor … by draft on London in sterling, or such other method as may be desired.”
  “It was also seen as a way of buying the loyalty of any resident Portuguese who dreamed of returning to his homeland – the local currency was worthless, whereas English or Australian pounds would be extremely useful.”
 The surat system was also used to purchase food from the Timorese. Sparrow Force was able to “buy bananas, coconuts, rice, maize and even goats … the surats were honoured before the end of the war when Australia redeemed them from bags of silver coins, sent specifically for the purpose.”




As noted above, Sparrow Force paid for purchases of food “in Australian silver coins which were greatly treasured by the natives for their ornamental value…. We also used the local paper money … the ‘petaka’.”
  However, by August 1942, it was reported that: “Another difficulty is the unreliability of the natives of Portuguese Timor. This is hoped to be overcome by the use of money in the form of currency, which efforts are being made to obtain for dispatch to our forces in Portuguese Timor.”


In October 1942, SRD noted: “We are at present reproducing a certain amount of Portuguese Colonial Currency which it is the intention that the Party ((ie LIZARD)) should use if and when they get into a jam. It is obvious we cannot flood the country with this currency as this would be detrimental to their local finance and at the same time would undoubtedly be resented by Lisbon. The notes are being secretly marked so that in the event of any international difficulties we can say that we are prepared to redeem all such currency issued. … if considered necessary, a limited quantity could be supplied to Sparrow, but it is not considered advisable that financing of Sparrow on a large scale should be done through this medium. We are also hoping to reproduce the Japanese N.E.I. currency …”.


Following the withdrawal of the LIZARD party from Timor in February 1943, the commander wrote: “To the last, Portuguese paper currency was acceptable in the areas Lizard operated in. The only silver coinage used is the 20 cent Chinese piece, more acceptable than the Portuguese paper equivalent. Lizard used some Australian notes among chiefs, by whom it was gratefully accepted as a stable currency and in the faith of an inevitable Allied conquest of Timor. Australian silver ((ie 3d, 6d, 1/-, 2/- coins)) was used by Lizard not for its purchasing value, but as tokens and propaganda presentations. All Australian silver remaining with Lizard at the end was given to the Portuguese Party ((ie PORTOLIZARD)), by whom it was grasped more avidly for its purchasing power than the Portuguese currency notes given them. Gold was used sparingly by Lizard for presentation to Chiefs. Good currency, notes and silver, is recognised by all natives with whom we came in contact. Flimsy Japanese notes and feather-weight coinage will never be regarded except as an imposition.”
  The LIZARD party also noted: “The natives liked our Australian silver money: the 5/- shilling pieces would go well there.”


 Quite large sums of patacas were provided to the PORTOLIZARD group in mid-1943. On 3 June 1943, Matos e Silva requested 15,000 patacas be provided from SRD Melbourne – “purpose of furnishing each person with sufficient funds to permit them to hide in smaller units”, and noted “Everything extremely dear. Maize thirty patacas a picul. Only silver, pound and new patacas accepted.” 
 On 18 June, PORTOLIZARD requested “10 patacas for each Portuguese”, and were advised by SRD that the returning Lieutenant Pires (LAGARTO) would bring “sufficient money for all.”
 During evacuations from Portuguese Timor, SRD directed that no small-note denomination patacas be carried out by evacuees – eg:  “Remember no notes less than five patacas.”
 This direction was probably to ensure a supply of small notes for use by SRD parties in Portuguese Timor.


In late 1943, SRD’s Reproduction Section broadened its currency and document production activities. In October, the Section reported: “Further printing of Timorese pataca notes (including five pataca) – and also Straits currency”; and “Reproduced higher denominations of Malay currency”.
 In March, a Section report noted: “Besides copying jobs for SRD, a considerable quantity of Japanese paper currency and Dutch new minting ‘were aged in the wood’ for NEFIS ((Netherlands Forces Intelligence Service)).”


SRD operational personnel carried a range of currencies. For example, for OP SUNABLE in June 1945 deployed into the Oecussi enclave, each of the four team members carried 25 Dutch guilders and 16 patacas, and a further £15 of silver coins were included in the team’s storpedoe.

Propaganda Leaflets


Initially, air-dropped propaganda leaflets were in the Malay language.
 Subsequently, propaganda leaflets in Portuguese and Tetum – prepared by the FELO organisation, were air-dropped into Portuguese Timor, and leaflets and magazines with photos were also supplied to SRD parties.  The “first strike in Tetum” was on 29 September 1943, and 21,000 leaflets had been dropped up to 30 November 1944.
 The first Portuguese leaflets were dropped on 24 April 1943 – with 102,000 dropped up to 30 November 1944. 

Filhos do Timor  (Sons of Timor)

Following a visit to the SRD Commando School on Fraser Island in mid-November 1943, H.B. Manderson – the head of SRD’s Timor Section, suggested promoting the creation of an “underground movement” in Portuguese Timor – to be termed: “Filhos do Timor” (“Sons of Timor”).
 The catalyst for the movement would be the Timorese trainees at LMS and Peak Hill (Darwin) – and: 


“the idea should stem in the first instance from the trainees themselves. As a so-
called ‘secret’ Organization, I am sure these youngsters will cleave to the 
general idea like limpets. In a variety of ways it should make a valuable 
contribution to the institution of the TIMOR Webb [sic] by producing NOT 
emissaries from AUSTRALIA, but “SONS OF TIMOR” hell-bent as the 
spearheads of recovery of their land by their own efforts etc. etc. The MISE-IN-
SCENE might include such slogans as ‘WE WILL REPAY’ ”. The scheme has 
interesting possibilities.”

((photograph not included))
H.B. Manderson in discussion with José Carvalho – FCS, November 1943


In December 1943, Manderson wrote to the Director of SRD on his visit to Darwin in late November and noted the “disruptive hostility” of Portuguese Sergeant António Lourenço Martins – and the need to “build up the spirit of the Timorese” at the Darwin facilities. Manderson related: “To this end, by subterranean means, I had instituted before I left, through the students themselves, an underground movement styled “TIEIA TIMOR” or the “Timor Network” which is hoped to be the operating section of a national resistance organization to be called “Filhos de Timor” (“Sons of Timor”). A fancy oath and other secret furbishments likely to appeal to the native mind have been designed.”
  In March 1944, Manderson signalled LMS on the “Peak Hill build up” and the “creation of a force to be known as the ‘Timor Territorials’ ” - adding “Appropriate documentary fanfare in preparation.”


However, it does not appear that this proposal was developed further.
 There is no mention of “independence” in the document – and it may well have merely been Manderson’s intention to appeal to Timorese loyalty to Portugal.  Moreover, Australian Government policy at the time would probably not have supported any incitement of independence for Portuguese Timor – particularly in the light of the British and Australian assurances on the sovereignty of Portuguese Timor given to Portugal on 14 September 1943 ie the Aide-Memoire No. 16 to Prime Minister Salazar
 that also included proposals for future discussion of common defence issues.

THE PORTUGUESE EXPEDITIONARY FORCE PROPOSAL

Portugal’s Prime Minister Salazar told the British Government on 23 June 1943 that Portugal wished “to participate in the operation to oust the Japanese from Portuguese Timor.”
  On 5 July 1943, Australian Prime Minister Curtin had stated that Australia was “glad to be associated” with “general assurances” of Portuguese post-war sovereignty over Portuguese Timor and noted “with satisfaction the proposal that Portuguese troops be associated with United Nations
 forces which will ultimately undertake the liberation of Timor.”
 In September and October 1944, a Joint Anglo-American Military Mission held discussions in Lisbon and developed a proposal for a 5,000-strong Portuguese “regimental combat team”
 for operations against the Japanese in Timor. The Portuguese proposal envisaged that, if the Japanese were to surrender, this Portuguese force alone would re-occupy Portuguese Timor.


SRD does not appear to have been apprised of these developments. The Portuguese proposal however included provision for a Portuguese officer “with long experience in Timor” to be sent to Australia to assist in “organizing an intelligence ‘net’ in Portuguese Timor, utilizing Portuguese nationals still in Timor or in Australia.”
 The Portuguese proposal also noted: “If the Allies wished to organize guerrilla warfare in Timor as a preliminary to or simultaneously with an assault, there would be no objection in principle to enlisting the co-operation of Portuguese nationals (European or native). The Portuguese Government would however wish the officer mentioned above to make the selection so as to exclude persons whose participation might cause trouble later to the Portuguese authorities and to ensure that only reliable natives were issued with arms.” 


In late November 1944, the British Government formally agreed “to the participation of Portugal in such operations as may be conducted eventually to expel the Japanese from Portuguese Timor in order that the territory may be restored to full Portuguese sovereignty. It recognizes that such participation can be effected in direct and indirect form.”
  In mid-March 1945, the British requested that Australia host a Portuguese “training cadre” and an eventual “Portuguese Expeditionary Force” of about 4,000 troops for military operations to recover Portuguese Timor from the Japanese.
 The Australian military undertook detailed studies on the hosting of the proposed Portuguese force – including costings, and considered two locations for the necessary training bases (Sellheim and Rockhampton in Queensland).
 However, in late May 1945 - following consideration of the proposal’s “practicability” by the Australian Defence Committee, the Australian War Cabinet determined: “In regard to the proposal that 4,000 Portuguese troops should be received, trained and maintained in Australia to participate in the liberation of Timor, War Cabinet was averse to undertaking a further commitment to provide requirements for this force, having regard to existing commitments on Australian resources.”
 According to a British diplomatic report: “Actually no formal communication” to the Portuguese proposal was made by the UK or US “until the 13th August ((1945)), when Japan had already collapsed, and it was clear that no full-scale operations would be necessary to retake Timor.”

DEPORTADOS AND INTERNEES

Deportados


Large numbers of Portuguese men were deported to the Portuguese colonies in the mid-1920s to the early 1930s following anarchist, communist and other left-wing activities - principally in Portugal, but also from several African colonies. 65 deportados arrived in Dili aboard the Pero de Alenquer on 25 September 1927; 358 on the Pedro Gomes on 16 October 1931 (connected with the “revolt” of 26 August 1931); and 30 arrived on the Gil Eanes on 21 October 1931. The arrival data of a further 25 deportados is unclear. This brought the total of deportados in Portuguese Timor to over 500
 – far more than the resident Portuguese administrators and the very few settlers. Within a short time, the presence of the deportados was a major contribution to the growth of the mestizo population. However, following an amnesty declared by Lisbon in December 1932, all but a handful of those deported aboard the Pedro Gomes in October 1931 returned to Portugal in 1933.


The Governor of Portuguese Timor described the Colony’s pre-War population as follows:


"The core of the largest European group was composed of about ninety deported, 
social and affiliates, sent to us after the revolt in Guinea in 1927 - and others in 
1931. There were about a dozen European settlers - or former military 
employees, pensioners, which had come to Timor and there were dedicated to 
agriculture and livestock. Besides these there were the employees of Sociedade 
Agrícola Pátria e Trabalho, about five or six, and two traders, and former 
convicts, 
on the brink of bankruptcy."
 

As noted earlier, several deportados had been active in assisting Australian Consul Ross and Whittaker before the Japanese landing, and many later supported Sparrow Force troops and SRD/Z Special Unit operations. Deportados were also prominent in the Portuguese columns that suppressed the “native uprisings” in mid-late 1942 (see Annex G). 

Internment

Based on Lieutenant Pires’ messages from Portuguese Timor in early August 1943 (as discussed earlier), SRD advised Army of their security concerns regarding 13 Portuguese male evacuees (including Sergeant António Lourenço Martins).
 Regarding Sergeant José Arranhado and Corporal Casimiro Paiva, SRD sought their internment “if this can be done without serious political complications” - as they were both Portuguese servicemen. SRD noted that Arranhado and Paiva had “undergone secret training for this organization for special service. Their conduct at the point of disembarkation ((ie of LAGARTO on 1 July 1943)) seriously impeded the operation, and their conduct has apparently since been such that the principal agent in the territory arranged for their removal as soon as he was able.”  Army immediately advised the Director of Security of SRD’s concerns – noting that Arranhado and Paiva had “seriously impeded the operation”, and “it is most undesirable that they should remain at large.”
 On the remaining 11, Army believed “their recent conduct in Timor indicated either active treachery or complete unreliability.” Accordingly, Army requested that the 11 not be accommodated at Bob’s Farm, but that the “men be split up and sent so far as possible to separate employment in the North where they are unlikely to get into contact with other Portuguese Nationals or to reach large centres of population.”


12 of evacuees mentioned above - ie less Sergeant António Lourenço Martins who remained at LMS for several more weeks, departed LMS on 23 August 1943 and travelled in a larger group of evacuees by sea to Brisbane. On arrival at Brisbane on 10 September 1943, the 12 were taken into custody by the Security Service
 – while the other evacuees travelled south by rail to Bob’s Farm.
 

((official internment photograph of Francisco Horta not included))
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The 12 (all Portuguese - and including seven deportados ) were detained under a warrant issued pursuant to National Security Regulations, 24 August 1943 – Regulation 26 and the Army Act 1903-1939. They were initially accommodated at the Gaythorne Internment Camp (Enoggera, Brisbane), interviewed and allocated internee identification numbers in the “Q” (ie “Queensland”) series.
 On 22 September, SRD provided further information to Army on the detained evacuees in “Brisbane”– but not “detailed information” lest such reveal “secret operations.”
 Very soon after, the “Gaythorne group” was moved south to the Liverpool Internment Camp on Sydney’s outskirts, arriving on 25 September 1943. 

From Bob’s Farm – to internment at Liverpool 

Following the April 1943 “melee” at Bob’s Farm related earlier, several of the deportados left the camp for outside employment – principally at a pulp-wood enterprise in Marysville, Victoria. In late August 1943, several were returned to Bob’s Farm as “undesirable” – including Carlos Saldanha, Amadeu Carlos das Neves and José da Silva. On 11 September 1943, a group of eight recently evacuated deportados arrived at the camp.
 The leaders of the deportado group (ie José Gordinho, Arsénio Filipe, Amadeu Neves) held a meeting of deportados at Bob’s Farm on the evening of 14 September 1943, and “threats of actual violence were made” - with Gordinho reportedly stating: “Now we are together we are a majority, we will stick together and if we cannot get our way, we will fight.”
 At the direction of the Security Service, the Camp Administrator removed José Gordinho, Arsénio Filipe and Amadeu Neves to accommodation in Newcastle on 16 September – and also proposed the removal of several other deportados.
  Soon after, SRD advised Army of a further 15 political deportees of concern. Almost immediately, Army sought that these 15
 – all from Bob’s Farm/Newcastle, also be interned.
 Interned at Liverpool on 23 September 1943, this group were given detainee numbers beginning with “N” (designating “New South Wales”) - ie as distinct from those detained earlier at Gaythorne whose records bore “Q” prefixes ie denoting their initial detention in Queensland.
 At the Liverpool Internment Camp, the Portuguese detainees wore “red garb” - ie prisoner-of-war uniforms.

Sergeant António Lourenço Martins


On 23 November 1943, SRD requested that Sergeant António Lourenço Martins
 – the former co-leader of PORTOLIZARD, then at LMS (Darwin), be detained.
 Sergeant Martins was reportedly: “by his attitude and actions, endangering the security and prejudicing the possibility of success of a pending operation, and that his immediate removal is imperative.” SRD also requested that Martins “be completely segregated from all possible contact with other Portuguese Nationals whether interned or otherwise.” H.B. Manderson of SRD cited Martins’ “obstructive behaviour in Darwin.”
 He was detained in Darwin on 25 November 1943 and moved to the Loveday Internment Camp (South Australia) on 8 December 1943.

Liverpool and Tatura – Internment, Appeals and Release


On 5 December 1943, the Portuguese Consul – Álvaro Brilhante Laborinho, visited the internees at Liverpool. On 10 December 1943, the Newcastle branch of The Boilermakers’ Society of Australia wrote to the Minister for the Army protesting against the internment of  “anti-fascist aliens” – including Portuguese from Timor, who had “assisted the A.I.F. during the Japanese attack”, and sought an investigation.
 

In January 1944, a report by the Liverpool Camp authorities cited quarrels and “frayed tempers” among the internees – and noted that, of those brought from Bob’s Farm, Granadeiro, Jana, Dias, and Bezerra dos Santos were “more intelligent than the remainder” and “the authors of all the complaining letters.”
 Regarding the “Gaythorne group”, the report added: “Naturally they are very annoyed at being interned, but their manner and attitude is much more pleasant than that of the Bob’s Farm group.” 
In the period 20 January to 8 February 1944, appeals by the 27 internees
 at Liverpool were heard by the Advisory Committee of  NSW. The Army objected strongly to any release of 13 of the internees  – ie those initially detained at Gaythorne on the advice of Lieutenant Pires, and Sergeant Lourenço Martins interned at Loveday in South Australia.
  The day before attending their appeal, Bernardino Dias and Bezerra dos Santos asked whether they should declare their activities in support of the Australian troops in Timor. If so, they wished to give such evidence in the absence of Portuguese Consul Laborinho as they feared their support to Australia troops was in breach of Portuguese neutrality - and they might be later “answerable”.
 Army advised that the release of the internees “would be in the highest degree inadvisable from the security point of view.” Army also considered that the continued internment of the “other 15” (ie from Bob’s Farm) was a “wise security precaution” – but “if the Security Service are prepared to accept the security risk involved in releasing some or all ((of the 15)) …, this H.Q. would raise no objection.” On 10 February, the Security Service submitted to the Advisory Committee that all 27 at Liverpool should remain in detention.
 On 11 February 1944, eight internees (Martins Meira, Damas, Pereira, Horta, Estrela, Jesus, d’Abreu, and Paiva) sent a letter of complaint on their detention to the International Committee of the Red Cross (ICRC) delegate – and requested a visit by the ICRC to the Liverpool camp.
 On 16 February, led by Hermenegildo Granadeiro, nine of the detainees at Liverpool – all who had formerly been at Bob’s Farm
, began a hunger strike.
 They were joined on 18 February by 10 of those who had been detained initially at Gaythorne before being moved to the Liverpool camp. However, by 24 February, all but three (Bezerra dos Santos, Bernardino Dias and José Gordinho) had abandoned the strike.


On 17 February – having completed the appeal hearings of the 27 Liverpool internees (in the period 20 January-8 February), the Advisory Committee (NSW) recommended 23 remain in detention and four be released to country towns. Of the 12 detained at Gaythorne following their evacuation from Timor, the Committee
 expressed concern that the Committee was “entirely in the dark as to the reasons given by ‘X’ ((ie Lieutenant Pires)) when recommending” the detentions “although we have asked more than once to be supplied with these reasons.” The Committee’s Report also noted that during the hearings “nothing was extracted … that showed that they were or would be dangerous. It certainly showed they had been of little assistance to the Australian Army”. However, the Committee concluded that the Committee was “forced into the position of recommending a continuation of the internment of these men, which we do, on the views expressed by the Army.”


For the 15 “Bob’s Farm internees”, the Committee also recommended the continuing detention of eight who had been political deportees (ie: Paulo/Paulino Soares, Granadeiro, Carraqueco, Jana, Castanheira, Albuquerque, Dias and Preto).  On the other seven – also political deportees, who had been detained due to “their conduct” at Bob’s Farm (ie Arsénio Filipe, José da Silva, José Gordinho, Domingos Bezerra dos Santos, Amadeu das Neves, Carlos Saldanha and Augusto César dos Santos); three were recommended for continued detention as they “would create serious unrest” (Arsénio Filipe, José Gordinho, and Amadeu das Neves); and four were recommended for “release to country towns” (José da Silva, Domingos Bezerra dos Santos, Carlos Saldanha, and Augusto César dos Santos). 


After the hearings, Consul Laborinho wrote to the Australian authorities noting “there is only fragile suspicion of their ((the internees)) conduct” and sought their “immediate freedom” – or a “compromise” of “some kind of controlled freedom”.
 


Noting the concerns expressed in the report of the Advisory Committee in NSW, on 25 February 1944, the Director General of Security sought from Army the background to the original advice to detain the “Gaythorne” internees – noting that he did not know why the “head of agents” in Timor referred to as “X” ((Lieutenant Pires)) had sought the detention of the original “12” in early August 1943.


In Adelaide, on 29 February 1944, Sergeant António Lourenço Martins’ appeal was heard before an Aliens’ Tribunal at which he gave evidence – but his “objection” to his internment was “disallowed”.
 SRD’s H.B. Manderson was quite critical of Sergeant Martins - ie contrary to the very positive views of the uniformed officers of LIZARD who had served with Martins in Portuguese Timor. Manderson contended that there was “a mild conspiracy to release Martins” from internment and alleged that Martins “cracked up and hid in the bush when the pressure was really on and, as a regular soldier. would have been expected to stick to his leader and remain on the ground instead of evacuating to Australia.”
 


On 9 March 1944, four of the Liverpool detainees – José da Silva, Carlos Saldanha, Augusto César dos Santos and Domingos Bezerra dos Santos; were released to “restricted residence” at Narrabri West. 


On 4 March 1944, Army’s Chief of the General Staff assured the Director of Security of Army’s confidence in the information on the internees provided in June 1943 by “X” (ie Lieutenant Pires) – and again recommended the continued detention of the “23”.
 - ie the “27” less the four scheduled for release to Narrabri West. However – having been given classified briefings by Army intelligence, the Director General of Security decided to release all internees with the exception of the “Gaythorne” 12 : ie the 12 comprising - José Arranhado, Casimiro Augusto Paiva, Álvaro Martins Meira, Francisco Batista Pires, Porfírio Carlos Soares, António da Conceição Pereira, Luís José d’Abreu, Francisco Horta, Jacinto Estrela, José Filipe, Álvaro Damas and Pedro de Jesus.
 However, the Director General of Security also proposed to Army that - while the 12 should continue to be detained, they should be re-accommodated and live with their wives and children.
  Army concurred and offered accommodation for the 12 men, seven women and 20 children at the Tatura Internment Camp No.2 in Victoria (167km north of Melbourne).
 


On 21 March 1944, 11 internees from Liverpool were released to reside – together with their families, at Minimbah (Singleton - NSW) with restricted residence ie “not to leave the boundaries of the property”. 12 men remained interned at Liverpool (footnote 473). 


A few weeks later, the 12 at Liverpool were moved to Tatura in Victoria – arriving on 2-3 April 1944 – with the families arriving with them, or very soon thereafter.
 Before the seven family groups - ie the internees’ dependants who had been accommodated at Narrabri, moved to join their husbands at Tatura, Consul Laborinho formally sought and received the written consent of the wives/defacto wives of the internees.
  Porfírio Carlos Soares was the first of the Tatura internees to be released – on 13 June 1944, to fixed residence in Melbourne – with the Director General of Security noting that he “should never have been interned".
 


A few months later, Consul Laborinho wrote to the Security Services seeking the transfer from Minimbah of José Alves Jana and family and Hermenegildo Granadeiro to better conditions at Armidale. The Consul also requested the release of six of the Tatura internees (José Arranhado, Casimiro Paiva, Álvaro Martins Meira, Francisco Batista Pires, Arsénio José Filipe and José Filipe).


On 10 August 1944, the Security Service noted 11 men and 25 dependants at the Tatura internment camp.
 A week later, on 17 August 1944, all the Tatura internees and their families were released to Singleton. 


In mid-November 1944, the former acting Consul-General for Spain in Sydney publicly stated that “the Fascist treatment of the deportees which had existed in Dilli was being continued in Australia.”
 Consul Laborinho responded that: “These men call themselves political deportees and anti-Fascists, when, in fact, they were deported on social grounds … of 45 deportees who were evacuated to Australia, 22 were interned by the Australian authorities. Today these men are free, subject to certain restrictions imposed to safe-guard the security of the Commonwealth. Only eight are working in various employments.”
 

Several of the former internees were subsequently involved with SRD. Sousa Santos recruited Porfírio Carlos Soares for OP STARLING in late 1944 – and, in March 1945, Sousa Santos sought to recruit the ex-internees: Álvaro Martins Meira, Francisco Horta, António Conceição Pereira, Sergeant José Arranhado – and briefly, Bernardino Dias. However, of the internees, only Francisco Horta and Porfírio Carlos Soares undertook pre-operational training at the Fraser Island Commando School in March-April 1945. On 19 April 1945, OP STARLING was cancelled.


Several of the deportado internees remained politically active after their release – as evidenced in a January 1945 article in the Communist Party newspaper “The Tribune” titled: “Portuguese Exiles Need Better Deal”.


Sergeant António Lourenço Martins was moved from the Loveday Internment Camp to Tatura in late January 1945. His release was proposed in mid-March 1945
 – and he was released to Glen Innes on 10 June 1945.


The 28 internees and their families were among about 562 evacuees who departed Newcastle for Dili aboard the SS Angola on 27 November 1945 - less Bernadino Dias, Luís José de Abreu and their families.

THE END OF THE WAR

On 10 August 1945, SRD signalled LAGARTO: “Japan signifies acceptance terms of unconditional surrender.” The Japanese in Dili replied to LMS at Darwin on 12 August – using LAGARTO communications: “Nippon for LMS. Thanks your assistance this long while. Hope to see you again. Until then wish your good health. Nippon Army.”
  The next day, SRD responded: “signal received and understood – look after our soldiers. Will you be good enough inform us his [sic] welfare.”
  On 16 August, SRD signalled to both LAGARTO and COBRA – ie to their Japanese captors: “View your Emperor decision surrender to Allies expect you give every assistance to your prisoners and rescuing parties in accordance with terms laid down in surrender document.”


On 5 September, the SRD POWs – seven Australians and Sancho da Silva (Timorese), were evacuated from Dili by the Japanese. Initially, they were taken to Flores – then subsequently to Bima (Soembawa), Java and Bali.


As related earlier, the SRD OP GROPER party left Darwin with TIMFORCE on 7 September 1945 aboard the HMAS Parkes for Koepang in Dutch Timor. Soon after arrival on 11 September, the Australian commander of TIMFORCE - Brigadier L.G.H. Dyke, accepted the surrender in Koepang harbour of all Japanese forces on the island of Timor.
 On 23 September, Brigadier Dyke landed at Dili and met with the Governor of Portuguese Timor – Brigadier Dyke’s  party included W.D. Forsyth (Political Advisor – Department of External Affairs), H.B. Manderson (Assistant to the Political Advisor – of SRD)
 and Carlos Cal Brandão (Interpreter – of SRD).


On 22 August 1945, the Timorese employed in Darwin by SRD were released from duty – and the “remainder of the Timorese evacuated to the south.”


Patrício da Luz – the radio operator with LAGARTO who had escaped capture, returned to Dili from the countryside in early October 1945 and re-established contact with SRD through H.B. Manderson. Luz related his activities following the demise of the LAGARTO party and received back-pay from SRD. In July 1946, he was re-employed as a radio operator by the Government at the Dili Post Office, and subsequently emigrated to Australia in 1956.

DEPARTING AUSTRALIA

On 11 July 1945, Consul Laborinho was instructed by Lisbon to arrange for the movement of approximately “596 souls” from Australia to Portuguese East Africa - ie to Lourenço Marques, less a few individuals.  However, at the end of theWar a few weeks later, it was decided to return the evacuees to Timor – with the onward movement of several to Portugal. A number – almost all  deportados, sought to remain in Australia.
  587 evacuees were scheduled to depart Newcastle for Dili aboard the SS Angola on 27 November 1945 – with the returnees classified as “Portuguese, Half-caste, Natives, and Sundries”.
  However, only 562 embarked and departed on the Angola.
  Several of the Timorese who served with SRD are not included on either the passenger list or among the “missing”.
 At the departure of the SS Angola, Consul Laborinho made a speech in which he thanked the Australian Government and the Australian people for their assistance to the “over six hundred” who had been “brutally forced to leave their motherland.”
 Subsequently, Consul Laborinho wrote to the Australian Minister for External Affairs formally thanking the Australian Government and its agencies for their assistance to the then repatriated evacuees.

EPILOGUE
A Post-War List of Assistance to Allies


As noted previously (see footnote 56), as early as January 1942, Governor Carvalho had forbidden Portuguese officials to assist the Allied forces in Portuguese Timor – and these instructions were repeated in August and September 1943 in respect of both the Allied and Japanese forces.


Following information in September 1945, that Sousa Santos faced disciplinary charges in Lisbon for his conduct during World War II, the Australian Department of Defence prepared a list of Portuguese subjects who had assisted the Allied Forces (see Annex E).
 This list was forwarded to the Australian representative in London who was “to use his discretion as to the use he makes of this information.” The list – headed by Sousa Santos, principally comprised officials in Portuguese Timor who had assisted Sparrow and Lancer Forces. Lieutenant Pires, Matos e Silva and José Tinoco (OP LAGARTO) were also included on the list – but either from ignorance or perhaps disingenuously, the Department of Defence showed their “whereabouts” as “unknown”.

Charges Against Portuguese Officials


While still in Australia in September 1945, Sousa Santos became aware unofficially that he would face a “Disciplinary Court” upon his return to Lisbon. Senior Australian officials immediately sought to support him and planned that “in the national interest … representations to support Senhor Santos  … be passed to the Portuguese authorities on the highest plane.”
 In October, Australia’s representative in London was directed to mention to Portuguese officials Australia’s gratitude for the support given to Australian forces in Timor – particularly that given by Sousa Santos and João Cândido Lopes (a planter of Maucatar).
 On 15 February 1946, Sousa Santos arrived in Portugal, and in mid-1946 became aware of the charges proposed against him. In June, the Australian Department of the Army wrote a vigorous defence of Sousa Santos – and included statutory declarations by senior Australian officers who had known Sousa Santos in Timor.


While Sousa Santos was awaiting formal charges, the case against Dr João Manuel Ferreira Taborda (the pre-War Director of Administrative and Civil Services of Portuguese Timor) was concluded in late August 1946 – with press coverage in Australia of “Timor Governor Sentenced For Aiding Allies” and “Former Governor Punished – ‘Collaborated With Allies’.”
  Dr Taborda – who had evacuated to Australia in mid-December 1942, was charged by Lisbon’s Conselho Superior de Disciplina das Colónias with “grave negligence”, abandoning his post, and fleeing to Australia.
  As the Governor’s “deputy” and, at times, Acting Governor, Dr Taborda had been moved to Baucau to administer the central and eastern regions – together with many other officials, after the arrival of the Japanese.
 Following the killing by the Japanese of the Administrator of Manatuto, he had met LIZARD’s Lieutenant F. Holland southeast of Baucau on 8 December 1942 and passed a letter requesting the evacuation to Australia of 300 civilians.
  Dr. Taborda was not dismissed from the service by the Conselho Superior in Lisbon - but awarded a period of 18 months “inactivity” due to “extenuating circumstances”.


The Conselho Superior commenced consideration of Sousa Santos’ case in early December 1946. On 7 January 1947, Óscar Ruas - the Governor of Portuguese Timor, wrote to the Australian Consul in Dili advising that “no Portuguese Government employee” would be prosecuted for saving Australian lives – and citing the “good situation” of Patrício da Luz and others.
  On 10 January 1947, Sousa Santos was exonerated and his suspension from Government service (imposed in March 1946) was lifted.
 

Honours and Awards

In June 1942, the Commander-in-Chief of the Australian Military Forces had recommended that Sousa Santos -  and Tenente (Lieutenant - retired) João Cândido Lopes – a Portuguese planter of Maucatar,  “be noted for decorations at the end of hostilities” in recognition of their support for Australian forces in 1942.
 Due to Portuguese sensibilities – including Sousa Santos’ bad relations with Consul Laborinho, Sousa Santos was not awarded his honorary Order of the British Empire (Civil Division) until March 1951. An award for Tenente Lopes was reconsidered in 1946, but not progressed.


In November 1945, following representations from Captain A.D. Stevenson, Celestino dos Anjos (OP SUNLAG, GROPER) was awarded the Australian military’s “Loyal Service Medallion” for his “skill and courage” on OP SUNLAG – the only Timorese to receive an individual Australian World War II honour or award (see the citation at Annex C).
 However, post-War, the Australian Consulate in Dili was

 reportedly unable to contact Celestino dos Anjos to arrange the presentation of the Medallion. Following a visit to Dili in October 1971 by Captain (Retd) A.D. Stevenson, Celestino dos Anjos was the presented with the Medallion by Portuguese Timor Governor Alves Aldeia in early February 1972.
 The sterling silver Medallion – which has no ribbon, was designed to be worn around the recipient’s neck on a chain.

((photograph of Loyal Service Medallion not included))

In mid-1949, Patrício da Luz (OP LAGARTO) sought World War II campaign medals from the British War Office – but was advised “with regret that your employment by Special Operations Executive is not a qualification for any British Campaign Stars or Medals instituted during the 1939-45 War.”
 In 1950, Luz was presented with a certificate stating that he had been “employed by the Australian Government on Special Operations.”
 In 1988, Luz was reportedly awarded four Commonwealth World War II campaign medals
; and in June 1989 he was awarded the Portuguese decoration “Medalha de Honra de Libertação” by the Portuguese Government.

((photograph of Patrício da Luz not included))
Patrício da Luz – 1989 


Only one Australian
received an individual award for his SRD service in Portuguese Timor. Captain A.D. Stevenson was Mentioned-in-Dispatches – ie received an MID decoration.

The Official History 


On 18 January 1945, SRD’s Director of Intelligence was made responsible for the preparation of the Official History of  SRD’s organisation and wartime activities.
 Initially, the collation of the work was managed by the Army Historian , the eminent Lieutenant Colonel J.L. Treloar. However, in October 1945, VX147937 Sergeant D.J. Fennessy was appointed as SRD’s Official Historian. The Official History of SOA/ISD/ SRD was published in five volumes: I – Organisation; II – Operations; III – Communications; IV – Training Syllabi; and V – Photographs. All volumes were dated 8 March 1946. Squadron Leader A.L. Brierley was the editor of Volume I. An SRD officer, he had served in Darwin in several capacities (including as second-in-command of Group D, as D/A – replacing Captain A.D. Stevenson, and earlier as the Group’s Air Liaison Officer). 


The volumes of the Official History include little mention of the Portuguese and Timorese involved in SRD operations. However, Volume II is highly critical of SRD’s major security blunder – ie the failure to recognize that LAGARTO – and subsequently COBRA and SUNCOB, had been captured and that their communications were “managed” by the Japanese ie: “It is incomprehensible that SRD HQ did not deduce that the party leader had been captured.”
 Noting this “grave break of security”, OP LAGARTO is described in the Official History as having “no redeeming feature … colossal waste … To this failure can be ascribed the wretched deaths of 9 Australians, some Portuguese and scores of fine natives … even the Japanese must have despised the gross inefficiency and criminal negligence with which it was conducted.”


Other authors have also been critical of the SRD headquarters staff in Melbourne who “sent them to failure in wildcat adventures … betrayed their chosen men and the people of Timor to save their own skins, lied to and cheated their legitimate commanders until even Blamey and SOE withdrew support.”
 Captain P. Wynne – the SUNCOB commander captured on 17 July 1945, bitterly stated: “It was the end of a futile scheme, cooked up with criminal negligence by a team of Melbourne-based glamour boys, which cost the lives of eight men.”
 

Redeeming “Surats”


An Independent Company veteran has claimed: “Apparently no Australian Government has ever redeemed our ‘paper money’ nor made any worthwhile gesture to recognize the part the Timorese people played.”
  In March 1951, the Secretary of the 2/2 Independent Company Association recommended to the Minister for the Army that the Australian Government send a delegation to Portuguese Timor to redeem all outstanding “promissory notes” and surats – while noting that some had been redeemed when “Portuguese money” had been sent to the Australian force. The Minister responded that he would pass the issue to the Minister of External Affairs to manage redemptions through the Australian Consul in Dili – and requested a list from the Association of any known “natives” with outstanding notes.

Visits to Timor by Australian SRD/Z Special Unit Veterans


Beginning in 1947, veterans of the Independent Companies visited Portuguese Timor, but few Australian SRD veterans returned.
  Captain (Retired) A.D. Stevenson visited in October 1971 – and returned in January 1972 for the presentation of the Loyal Service Medallion to Celestino dos Anjos (OP SUNLAG, OP GROPER). Captain Stevenson returned in mid-1973 - and in mid-1975, when he assisted the evacuation to Australia of SRD veteran Henrique Perreira. In 1987, Captain Stevenson received a letter from Celestino’s son - Virgílio dos Anjos, relating the killing of Celestino by the Indonesian military. Stevenson protested against this atrocity and ensured media coverage (for detail, see Celestino’s “profile” at Annex A). Other Independent Company veterans visited Timor in mid-1973, and in 1975 – and J.P. (“Paddy”) Kenneally visited in the 1990s.
 During the brief “transition/civil war” period in 1974-1975 and the subsequent Indonesian occupation of Portuguese Timor, several Australian veterans were active in publicly expressing their concerns.

Emigration to Australia


Post-War, several Portuguese and Timorese associated with SRD/Z Special Unit emigrated to Australia including: Patrício José da Luz, Henrique Afonso Pereira, Câncio dos Reis Noronha, Alexandré da Silva Tilman, José Manuel de Jesus Pires, Mário de Jesus Pires, and Manuel H. de Jesus Pires.
Memorials and Monuments


As noted earlier, the SRD/Z Special Unit Memorial at Garden Island (Rockingham) in Western Australia was unveiled on 6 November 1949, and the Honour Roll on the reverse of the Memorial lists the names of 113 personnel who were killed/died on operations – see the following photograph. This includes the name of Lieutenant Pires – noted as “Portuguese Army”, together with three “civilians” of  OP ADDER ie “Carvalho J.”, “Fernandes A.” and “Rebelo Zeka”.
 In Australia, there are several other memorials to SRD/Z Special Unit – including on Fraser Island and at South Townsville and Leyburn.

((photographs not included))
Z Special Unit Memorial – Rockingham, Western Australia

At Fatunaba (Dare) - in the hills about 5km south of Dili, a memorial commemorates assistance given to Australian soldiers during World War II.


In Dili, a Monumento erected to honour Lieutenant Pires was inaugurated by the Governor of Portuguese Timor – Alves Aldeia, in October 1973 (see photograph below).
 The inauguration was attended by Lieutenant Pires’ sons – Mário, José and Manuel, all of whom had served with SRD.

((Dili Monumento photograph not included))
Submissions to the Australian Government and the 2009 Petition


In 1988, in a letter to Major (Retd) F. Holland (OP LIZARD III), Sancho da Silva (OP COBRA) sought assistance from the Australian Government. Subsequently, a submission was made in 1993 on Sancho da Silva’s behalf which - after passing through several Australian Government departments to the Department of Veterans’ Affairs (DVA), sought compensation for the families of Timorese SRD/Z Special Unit veterans. Fourteen years later in July 2007, a response to that submission was again sought, and the Minister for Veterans’ Affairs advised: “although my Department has a record of representations made by Mr da Silva many years ago, details of what transpired at that time have not been retained.”
  The Minister also asserted that as Sancho da Silva was a “native guide and scout” and “not formally attached to the military or under military command … neither he nor his descendants are entitled to claim compensation benefits.” In a reply to the Minister, the Minister was apprised in detail of the nature of Sancho da Silva’s service with SRD/Z Special Unit - ie including his recruitment, training in Australia, operational service and Japanese captivity.
 


Subsequently, at DVA request, a formal “Claim for Pensions for a Widow” – for Sancho da Silva’s widow (Sra. Laurentina), was submitted to DVA in October 2008. A similar claim for Sra. Madalena - the widow of Celestino dos Anjos (OP SUNLAG, OP GROPER), was submitted on 20 February 2009.  Independent of this process, in 2008, the sons of Sancho da Silva and Francisco Freitas da Silva sought compensation for the dependants of Timorese SRD/Z Special Unit members in a formal written submission to the Australian Prime Minister.


In mid-2009, a separate submission – “Recognizing the Military Service of Timorese During WWII”, highlighted the respective services of  “criados” and Timorese SRD/Z Special Unit operatives and suggested that criados be awarded a medallion – similar to that presented in 2009 to the “fuzzy wuzzy angels” of Papua New Guinea; and further recommended that Timorese SRD/Z Special Unit veterans additionally be considered for Commonwealth WWII medals.
 The submission again noted that several of the Timorese SRD/Z Special Unit operatives had deployed to Portuguese Timor to fight the Japanese wearing Australian uniforms, carrying Australian weapons and under Australian command – and few survived. Additionally, the submission detailed that some had signed formal enlistment “Declaração” – witnessed by an Australian commissioned officer, that seemingly had enlisted them in the Australian Army. On 23 September 2009, the Parliamentary Secretary for Defence Support responded that while “there is no denying the valuable contribution made by Portuguese Timorese who supported Australian military operations during World War II, as foreign nationals they do not qualify for the suite of campaign stars and medals that were issued to Australian veterans.”


In mid-September 2009, a brief petition was presented in the House of Representatives of the Australian Parliament seeking the nomination of the people of East Timor – ie the Democratic Republic of Timor-Leste, for an honorary Companion of the Order of Australia to acknowledge their assistance to Australian forces during WWII.  With 22,717 signatures, the petition had been mobilized by the Mary Mackillop East Timor Mission Committee led by Sister Susan Connelly RSJ.

Forgotten or Ignored ?

Several writers have cogently argued that the “pre-emptive occupation” of Dili in mid-December 1941 by Australian and Dutch troops brought World War II to neutral Portuguese Timor – with its consequent destruction and killing. 


However, soon after the arrival of Australian troops, a number of citizens offered support for the overthrow of the Portuguese Timor authorities – who deportados saw as “pro-Fascist”. Subsequently, following the landing of the Japanese forces on 19/20 February 1942, Portuguese officials in the countryside – and a number of private citizens, provided much-needed assistance to the Australian forces despite proscriptions issued by the Governor. The Australians – both Sparrow Force and SRD/Z Special Unit parties, provided arms and basic training to some Portuguese and to large numbers of Timorese to fight against the Japanese. However, the Japanese – with a far greater troop strength and resources, were able to mobilize larger numbers of Timorese auxiliaries and, by early 1943, drove the Australians from the Colony. Those who had supported the Australians suffered bloody reprisals.


Over 600 Portuguese and Timorese were evacuated from the south coast to the safety of Australia. The evacuees were well-treated – apart from a small number who were unjustly interned.  About 80 Portuguese and Timorese men were recruited in Australia by SRD for wartime service. About half were employed in administrative and support functions, but 39 were trained for “special operations” in Timor. A number of these operatives – wearing Australian uniform, carrying Australian weapons and led by Australian officers, returned to Timor to fight the Japanese – and only a few survived.


While the story of “special operations” by Australian forces in Timor has been related in an Official History and in several publications, the involvement of Portuguese and Timorese – beyond the service of the teenage criados, has received almost no attention. Regrettably, Australian Government authorities appear to have a less-than-adequate understanding of this aspect of military operations against the Japanese in Timor. This brief monograph – by relating the story of those Portuguese and Timorese who served with SRD/Z Special Unit during the War, is offered as a modest contribution to a fuller understanding of Australian and Timorese wartime history.
--------------------------------------------------
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BIOGRAPHICAL  PROFILES  - PORTUGUESE AND TIMORESE SERVICE  associated with SRD/Z Special Unit or 2/2, 2/4
 (first name alphabetical)
(de = deportado; de/ni = deportado not interned)






Page


Abel Manuel da Sousa


     4







Ademar Rodrigues dos Santos


Albertino Abrantes Castanheira – de


Albino Pereira


Alexandré da Silva (Tilman)


     5-6


Alfredo – “half African”


Alfredo Conceição


Alfredo dos Santos – de/ni


     6-7


Alfredo Gonçalves


Alfredo Pereira Vaz – de/ni



Álvaro Damas – de



     7-8



Álvaro/Alveiro Martins Meira - de



Amadeu Carlos das Neves – de


Américo Vicente Rente 


     8-9 



António


António Bonfilho da Luz (Senior)



António Bonfilho da Luz (Junior)



António Cusinheiro


António da Silva (“Charuto”)


António de Almeida Albuquerque – de
    9-10



António de Conceição Pereira – de



António E. Maher/Maier



António José Álvaro Pinto – 2/2



António Lourenço da Costa Martins

  10-12


António Metan (also as António Africano)



António Policarpo de Sousa Santos

  12-15


Apolonario



Arcanjo/Arcanzo J. da Costa


Armindo da Conceição Fernandes



Arsénio José Filipe – de – 2/2


  15-17


Augusto César dos Santos Ferreira (Senior) – de   
17-18



Augusto César dos Santos Ferreira (Junior)



Augusto Leal Matos e Silva


         
18-19


Baltazar B/D – also as Baltazar Alek.
        


Baltazar Henriques


Bernardino de Oliveira Dias – de


19-20





Bernardino dos Reis Noronha



20-21


Câncio dos Reis Noronha



Carlos Cal Brandão – de/ni



21-22


Carlos Henrique/s Dias – de/ni


23



Carlos Saldanha - de



Casimiro Augusto Paiva



23-24


Celestino dos Anjos




24-25



Cipriano Vieira



Cosme Freitas Soares




25-26



Deolindo Augusto de Encarnação



Domingos Amaral




26-27



Domingos Augusto Bezerra Santos – de


Domingos da Costa



Domingos Freitas Soares



28


Domingos Paiva – de/ni



Domingos (Soares) of Dilor


Domingos Vaz


“Dutch 4”





29



Eduardo da Costa Gamboa


Eduardo Francisco da Costa



Felix da Silva Barreto




29-30



Fernando da Costa


Fernando M. Pereira


Francisco Batista/Baptista Pires


Francisco Braz



Francisco Freitas da Silva (“Chico”)


30-31


Francisco Freitas de Oliveira 


Francisco Horta – de




31-33


Francisco Metan (“Chico”)



Francisco Q. Palmeira – de/ni - 2/2


33-34






Francisco Soares


Francisco Urena/Oreinha Prieto – de - 2/2


Guilherme dos Santos



Henrique Afonso M. Pereira



34-35



Hermenegildo Gonçalves Granadeiro – de



Hílario Gonçalves – de/ni



35-36



Jacinto Estrela – de



João Cândido Lopes – 2/2


João da Silva Bublic


João de Almeida




36-37



João Gomes Moreira Junior – de/ni


João Henriques Fernandes (“Lisboa”)

37-38



João Rebelo



João Vieira


Joaquim Luís Carreqeco/Carraquico – de

39


Johannes (Dutch)


José Alves Jana – de



José da Silva – de




39-40



José da Silva Gordinho – de



José de Carvalho




40-41



José Eduardo de Abreu da Silva



José Filipe – de




41-42



José Francisco Arranhado



43



José Joaquim dos Santos


José Manuel de Jesus Pires



43-44 



José Maria Baptista


José Rebelo (“Zeca”)




44-45



José Tinoco


Lau Fang – de/ni


Lede (J.)


Luís dos Reis Noronha



Luís José de Abreu – de



45-46



Luíz/Luís da Sousa



Manuel


Manuel de Jesus Pires, Lieutenant (Retd)

46-48



Manuel dos Martires


Manuel H. de Jesus Pires


Manuel Ki’ic


Manuel Maria Teodoro (Feodora) de/ni– 2/2

48-49



Mário de Jesus Pires



Martinho José Robalo



Mauchico



Nico Anti (“Neko”)


Patrício José da Luz




49-53


Paulo da Silva





53-54


Paulo Soares (“O Paulino”) - de



Pedro de Jesus – de




55-56



Porfírio Carlos Soares/Suarez



Procópio Flores do Rego



56



Rufino Alves Correira



Ruy Fernandes


Sancho da Silva




56-57


Sebastião de Carvalho


Seraphim Joaquim Pinto



Vasco Marie Marçal – 2/2



57-58


Veríssimo José Morato



Vicente/Vincente Amaral

BIOGRAPHICAL NOTES  –  PORTUGUESE AND TIMORESE PERSONNEL 
Abel Manuel da Sousa – Mestiço: Indian/Timorese (father – Goan; mother - Timorese). Single. Rate of pay October 1944 at FCS as a trainee was 6/- per day. Completed a parachute course at RAAF Richmond in early-mid November 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944; enroute to LMS Darwin on 7 December 1944.  Radio Operator at FCS and LMS – an “excellent W/T operator”. Intended for recce party of OP STARLING (to be led by Sousa Santos into the western areas beginning in mid-1944 - with Felix Barreto). At Peak Hill in the period January-February 1945. At Peak Hill, requested release due to “physical disability”– 7 February 1945 (A3269, D27/A, p.155). 12 February 1945 - declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. To LMS in March 1945. In March 1945, among personnel in Darwin who refused to participate in Sousa Santos’ OP STARLING - the operation was cancelled on 19 April 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.63): “brilliant … but with an over-endowment of cunning”; “used at FCS as wireless operator for the Melbourne link and at LMS for translating and assisting to compile propaganda.”  Da Sousa was scheduled to return to Timor from Newcastle on SS Angola on 27 November 1945 – aged 23. However, he was authorised to stay in Australia.

Ademar Rodrigues dos Santos
 – Portuguese, born on 19 April 1906. Chefe de Posto at Ainaro. Evacuated to Australia with his wife and daughter. Classified as “a guest of Government”, and resided at Ripponlea (VIC). He was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). Departed from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 with his Portuguese wife and their teenage daughter.

Albertino Abrantes Castanheira - Portuguese, born on 7 January 1899 at Espandal. Baker. Military service: private – supply column, 1920-22. Deportado – communist. Arrested 1925 – Cape Verde. Arrived in Dili on 25 September 1927. Imprisoned at Batugade – accused of providing food to prisoners in Dili (Cardoso, 2007, p.237). He was reportedly active in PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). Evacuated from Barique on 3 August 1945 by Fairmile MLs 814, 815, and arrived in Darwin on 5 August 1943. Arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943. Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1759”. Released to Minimbah, Singleton – with “restricted residence”, 20 March 1944 (A373, 3685C, p.38). Departed from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 46.

Albino Pereira – Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October 1944 at FCS was 3/- per day. 12 February 1945 - declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At Leanyer in March-June 1945 - see SRD’s Group D report of 19 April 1945 (A3269, D27/A, p.65). In Glen Innes on 10 April 1945. 

Alexandré da Silva (Tilman)
 – Timorese, born on 5 October 1921 in Dili. “Boatman” – in government service. Worked with LIZARD II. Evacuated on 8/9 December 1942 to Darwin on the Dutch destroyer Tjerk Hiddes. He was noted by the commander of SRD/Z Special Unit’s OP LIZARD II as “seaman – our man”. In service with the Australian military from February 1943. On 31 May 1943, SRD Darwin requested to “regularize” Alexandré’s employment  - and he was attached formally to SRD from 1 May 1943 (with Baltazar) at six pounds ten shillings per month, ie 4/4 per day (A3269, D4/G, p.443).  SRD had planned to send Alexandré to Cairns in mid-May 1943, but he had an “unfortunate” accident aboard the vessel Deming – “putting a belt onto a header pump, a job that he has successfully done dozens of times before. This time he managed to catch his finger and whip the top off, plus about eight inches of tendon which dragged out of his wrist and arm. We had him in hospital within half an hour and he is making satisfactory progress.” (A3269, L2 – LMS report to SRD, 30 July 1943). Darwin sought permission for Alexandré to accompany an evacuation mission to Timor (LMS No.8, 16 July 1943 - A3269, D/4G, p.458) – SRD HQ agreed on 17 July 1943 (p.459) – but the planned operation for 20 July was cancelled due to enemy operations in Timor.  From Darwin, he assisted with beach evacuations from Timor on  4-5 August 1943 by Fairmile MLs 814, 815 ; and also with the OP LAGARTO reinforcement operation (ie Sergeant Ellwood inserted – 75 persons extracted – A3269, D4/G, pp.279-280). On leave to Sydney with Baltazar from 21 September 1944 – via AGS in Brisbane, returning to Darwin on 19 October 1944. At LMS - 21 November, 7 December  1944. On 15 December 1944, Alexandré – with Baltazar, travelled to Brisbane for “questioning” by AIB (probably on terrain, navigation etc). Completed an enlistment “Declaração” at LMS in February 1945 (see A3269, D27/A, p.159 and Annex B). As a “pilot operative”, assisted with the insertion of OP COBRA – ML 814 (A3269, D3/G, p.20). At LMS in March - June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). Participated in OP GROPER – see AWM/RAN photographs ID 115663, 115664 aboard HMAS Parkes – ie departed Darwin on 7 September 1945, arrived West Timor (Koepang) on 11 September. From Koepang to Soe (West Timor) on 20 September 1945. To Dili on 22 September, returned to Koepang on 2 October. Returned to Darwin on 19 October 1945. Departed from Newcastle on 27 November 1945 on the SS Angola – noted as a Timorese “active functionary” and a “marinheiro” ie “seaman”.  


Employed in Portuguese Timor as a seaman from July 1948 to 1956 – and thereafter as a ship’s pilot. He was detained by the Indonesian military in 1976 and tortured – released on 1 June 1978 (see Indonesian military Kodahankam letter dated 10 June 1978). In 1985, he suffered a thrombosis and was partially paralysed. He sought entry into Australia in late 1989 – see the letter of support from Captain (Retd) A.D. Stevenson to the Minister for Immigration, 15 September 1989. A supporting letter to the Minister of Immigration from Australian former Z Special Unit personnel declared that: Alexandré Tilman was under the command of Captain J. Chipper at LMS Darwin, guided the RAN Fairmile vessel carrying Sergeant Ellwood to land on the southern coast of Portuguese Timor on 3 August 1943 (LAGARTO reinforcement); guided the RAN Fairmile 814 vessel that landed the Z Special Unit’s OP COBRA 

party for its landing on 29 January 1944 at 

Darabai; and was a member of the Z Special 

Unit’s OP GROPER party to Kupang and 

Portuguese Timor in September 1945. However, 

Alexandré da Silva Tilman was not granted 


((photograph not included))
permanent residence in Australia due to his 

debilitating health condition. He moved to 

Portugal in 1990, then to Australia in 1992 – 

as a tourist.
 He was granted permanent residence 

in 1995. Resident at 34 Lord St, Cabramatta (NSW). 

Occasionally visited Timor-Leste after 1999. 

Alexandré da Silva –
Interviewed in Dili by author in July 2009. 


   September 1945

 
Alfredo – “half African”. GD at Peak Hill. See SRD’s Group D report of April 1945  (A3269, D27/A, p.66). Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945. Returned to civil service employment in Dili as patraodo rebocador (1949) – ie crewman on a workboat/tug.

Alfredo Conceição – at Peak Hill in the period March-June 1945.

Alfredo dos Santos - Portuguese, born in 1899. Deportado (assault and gambling). Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Member of the “International Brigade” that assisted the 2/2 Independent Company. He declared that he “joined the Australian military forces in Timor on or about 10 May 1942 at Remexio” with Major Laidlaw; patrolled “with the Australian soldiers over the mountains … was provided with Australian military equipment … used an Australian rifle which he found in Dili … handed in his rifle, ammunition, hand grenades ((in Darwin)) … was paid  ₤3 whilst in Timor and ₤1 prior to embarkation by Capt. Nesbit … was with the Australians in Timor from 10 May to 11 Dec. 42 … injured his leg at Artudo, near Same when trying to escape from the Japanese … did not act as a guide but as a soldier and was in action against the Japanese … is willing to again fight against them”.
 Alfredo was one of  five Portuguese (including Arsénio Filipe and Casimiro Paiva) noted by Major Callinan (Commander Lancer Force) as “armed, equipped and treated as Australian soldiers in that they shared the risks, duties and food (and its lack on many occasions) of the Australians; and at the same time rendered valuable service to the force.” (MP742/1, 1/1/737 – 9 March 1943). His “date of enlistment” was declared as 20 May 1942 by Lieutenant Colonel Spence (MP742/1, 1/1/737 – 7 April 1943). Citing the Defence Act  42.a., the Department of Army noted that Alfredo was “deemed for all purposes of this Act to be … a soldier ...” (MP742/1, 1/1/737 – 18 March 1943). Commanded the “4th Section” under Australian Lieutenant Nisbet (Cardoso, 2007, p.232). Sustained injuries/wounds to leg in combat with Japanese at Ai-tuto (Same) - see above (Cardoso, 2007, pp.231-232). He was evacuated as a casualty from Timor, arrived in Darwin on 12 December 1942 and hospitalized.  Handed-in his military equipment – given a receipt (see interview report – MP742/1,115/1/245 – 23 February 1943). Via Cairns and Townsville, he arrived in Sydney (noted as a “painter”) on 23 December 1942 – and spent initial weeks at the Quarantine Station at North Head. Arrived at Bob’s Farm on 17 February 1943 wearing items of Australian military uniform. Later resident at Narrabri – received an allowance from the Portuguese government of ₤3.5.0 per week (single, but had a son to a Timorese woman - born at Narrabri on 20 April 1944). In May 1943, Alfredo was paid ₤57.15.0 by the Department of Army for his “service with the Australian Military Forces in Timor”: 20 May 1942 – 10 January 1943 (MP742/1, 1/1/737 – 4 May 1943). His service with Sparrow Force was confirmed as 20 May 1942 to 10 January 1943; and he was paid ₤70.11.0.
  From 16 July 1945, he was employed as a labourer at the Crown Crystal glass company in Sydney at a weekly wage of ₤5.9.0. Applied for permanent residence in Australia. Noted as having “Assisted the Allied Forces” – 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He did not return to Timor as scheduled from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945. See also: National Archives of Australia files: SP11/2, Portuguese/dos Santos A – Sydney; and Injuries A463 1957/3288 (NYE).

Alfredo Gonçalves – Employed by SRD, his rate of pay as GD in November 1944 was 1/3 per day (possibly Alfredo “half African” above).

Alfredo Pereira Vaz - Portuguese, born in 1905. Municipal operator. Arrested in 1925 (Guinea). Deportado – anarchist. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Imprisoned on Ataúro for involvement in the Aliança Libertaria de Timor.  Employed as a ganger at the SAPT plantation at Talo. Imprisoned by Japanese for four days for assisting the Australians (MP742/1, 115/1/245). In November 1942, he reportedly participated in an Australian (12)/Portuguese (5) ambush of a Japanese patrol, killing nine – including the local commandant (MP742/1, 115/1/245). Evacuated from the south coast on 11 December 1942.  Resided at Bob’s Farm – with a weekly allowance from the Portuguese government of ₤4.0.0.  On 10 February 1943, he was reported by the Australian camp manager as one of five men “having caused trouble in the Bob’s Farm community”. An investigation noted that he claimed to be a member of the Communist Party – and, with other deportados, had visited the Communist Party organization in Newcastle.
 Employed at Marysville (Victoria) in the period July 1943 to February 1944 in a pulp-wood enterprise. Returned to Narrabri. From 23 April 1945, he was employed at the Crown Crystal glass gompany in Sydney at a weekly wage of ₤5.9.0. Applied for permanent residence in Australia in November 1945. Did not depart Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – but his Timorese wife and daughter did depart on the SS Angola. See also National Archives of Australia file: SP11/2 Portuguese Vaz/A – Sydney.

Álvaro Damas
 - Portuguese, born on 16 March 1903 in Lisbon. Metal worker. Single. Deportado – anarchist (assault and cobrador); arrested in Guinea. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Commercial dealer. Active with PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). Evacuated from Barique on the south coast on 3 August 1943; arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Damas was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943).  Detained at Gaythorne on 10 September 1943 – as Internee “Q544”. Interned at Liverpool and Tatura. Recruited by Sousa Santos in late March 1945 for a proposed operation into western Portuguese Timor (OP STARLING) – but did not participate in the training at FCS in March-April 1945. OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. Departed Newcastle on 27 November 1945 on the SS Angola as scheduled.

Álvaro/Alveiro Martins Meira
 - Portuguese, born on 6 Aug 1916 in Sanpoio Dastos Esponsende (Portugal). Ex Corporal (Portuguese Army 1937-1943), farmer. Defacto wife, one daughter. Assisted Sparrow Force, served with OP LIZARD (Captain D.K. Broadhurst) and OP PORTOLIZARD – “did good work” including reconnaissance to Dili on 25 March 1943 (A3269, D6/A, p.73). Evacuated from Barique; arrived in Darwin on 5 August 1943 (remained 18 days). Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Martins Meira was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). Detained at Gaythorne on 10 September 1943 – as Internee “Q536”. Interned at Liverpool and Tatura. In early April 1944, he was joined at Tatura by his family (from Coleman’s Private Hotel, Narrabri).  Released to Minimbah (Singleton) in mid-August 1944. Resident in Sydney, and recruited by Sousa Santos in early April 1945 for an SRD operation into western Portuguese Timor (OP STARLING) – “aged 28, good soldier … was with Broadhurst ((ie LIZARD)) in Timor. Keen to return on job with Santos” (A3269, D27/A, p.75). SRD paid one pound (₤1) to Martins Meira. OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. He was noted as having “Assisted the Allied Forces” – November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E).  Departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – as an “active functionary” with his Timorese wife and 10 year-old daughter.

Amadeu Carlos das Neves - Portuguese, born on 11 March 1900 in Lisbon. Electrician. Arrested in 1925 (Cape Verde). Deportado. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Evacuated to Australia in December 1942 on a “Dutch ship” (presumably Tjerk Hiddes). At Bob’s Farm (Newcastle) from January 1943 – reportedly joined the Communist Party in Newcastle and worked at “Lysaght’s Newcastle Works” with José Gordinho and Arsénio Filipe. Moved to work at a pulp-wood enterprise at Marysville (Victoria) – but was assessed as “no good and caused trouble” and returned to Bob’s Farm where he became a leader (“ranking” number 3 ?) in the dissident deportado group (ie with José Gordinho and Arsénio Filipe). Following further disturbances at Bob’s Farm - ie following the return of deportados from Victoria and the arrival of eight deportado evacuees on 11 September 1943, on 16 September – together with Filipe and Gordinho, Neves was accommodated at the Salvation Army Palace in Newcastle (they were to be found employment by the Manpower Directorate).  Subsequently, he was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1765”. Released to Minimbah, Singleton – with “restricted residence”, on 20 March 1944 (A373, 3685, p.35, p.44). He returned to Portugal on the SS Angola as scheduled, departing Newcastle on 27 November 1945 - with his wife and son.

Américo Vicente Rente  - Portuguese. First corporal (artillery), Chefe de Posto at Remexio (from July 1938 - BOdT, No.29, Portaria 656, 16 July 1938, p.286). Evacuated to Australia from the south coast. On 20 February 1943, Rente submitted a claim for 2,685.50 patacas for supplies that he had provided to Australian forces in Portuguese Timor.
 Originally accommodated at the Bob’s Farm camp (Alien Registration Certificate Q11349), he was involved in a fight in the canteen – “a melee”, with deportee Vasco Marie Marçal on 27 April 1943. He moved to Melbourne and worked at “Dobson’s” - and later at a pulp-wood enterprise at Marysville (Victoria), before moving back to Bob’s Farm in September 1943. Resided at the Club Hotel – Glen Innes, in August 1944. He was recruited by Sousa Santos for the main party of OP STARLING - to be led by Sousa Santos into the western area of Portuguese Timor beginning in mid-1944. Timorese personnel in Darwin refused however to participate in Santos’ operation. Rente trained at FCS for OP STARLING in March-April 1945 – ie with Francisco Horta, Robalo and Porfírio Soares, at a wage of one pound (₤1) per week. However, OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. Rente was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 28 - with his 23 year-old mestiço wife. Praised in a post-war statement by Governor Carvalho.

António – Employed by SRD, his rate of pay as a GD in November 1944 was 1/3 per day.

António Bonfilho da Luz (ie Senior) - aged 64 in 1945. Father of Patrício da Luz. Widower (wife Ricardina - Timorese from Manatuto). Circunscrição Secretary (apresentado). Evacuated to Darwin from the south coast on 8/9 December 1942 with his family – including son: António Bonfilho da Luz  Junior (A3269, D6/A, p.50) – see reply from Câncio Noronha to author mid-July 2009. All departed Newcastle for Dili as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945. Ana Barreto da Luz (ie sister in law of Patrício da Luz) also departed on SS Angola together with Fernando - aged 6, and "Simões/Sicao" (?) aged 16; her husband, Arthur, had remained in Timor).
António Bonfilho da Luz (Junior) - aged 28 in 1945 (brother of Patrício da Luz). Single. Evacuated from the south coast to Darwin on 8/9 Dec 42 (A3269, D6/A, p.50). Departed from Newcastle for Dili as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945. Did not serve with SRD or the Australian Army – see reply to author from Câncio Noronha mid-July 2009.

António Cusinheiro – Employed by SRD at Peak Hill in the period March to June 45. See SRD’s Group D report of 19 April 1945 (A3269, D27/A, p.66).

António da Silva (“Charuto”) – Timorese. Single. Employed by SRD, his rate of pay in November 1944 as a GD was 1/3 per day. On 12 February 1945, was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At LMS in the period March to June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.

António de Almeida Albuquerque
 - Portuguese, born on 11 August 1888 at Covilha. Textile worker. Deportado. Member of the Portuguese column led by the Administrator of Manatuto against the Turiscai/Maubisse rebels in August 1942.
 Evacuated from Barique on a Dutch warship or by Fairmile MLs 814, 815 on 3 August 1943; arrived in Darwin on 5 August 1943 (Cardoso, 2007, p.258). One of 14 “very bad men” reported to SRD for segregation by Lieutenant Pires on 6 August 1943 – but not detained at Gaythorne with the others. Resident at Bob’s Farm.  Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1757”. Released to Minimbah, Singleton with “restricted residence” on 20 March 1944 (A373, 3685C, p.39). Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 57 – with his Timorese wife and their one year-old daughter.

António de Conceição Pereira - Portuguese, born in 1900 in Lisbon. Civil construction operator. Anarchist – arrested 19 March 1926. Deportado. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Reportedly participated in the suppression of the native uprising at Maubisse in August 1942. Evacuated from Barique on 3 August 1943 by RAN ML, arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Pereira was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). Detained at Gaythorne on 10 September 1943 – as Internee “Q538”. Interned at Liverpool and Tatura. Joined at Tatura in early April 1944 by his wife, Marta Pereira (from the Imperial Hotel, Narrabri). During internment, he received a supportive letter from Sousa Santos dated 31 December 1943 (A373, 3685C, p.149). In March 1945, Sousa Santos proposed António Pereira for an SRD operation into the western area of Portuguese Timor – OP STARLING (A3269, D27/A, p.125). However António Pereira did not participate in the training at FCS in March-April 1945. OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 43, with his Timorese wife.

António E. Maher/Maier – Timorese. A second-class official of the Postal Department in Dili. Evacuated to Australia. Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October 1944 at FCS was 6/- per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At Leanyer in the period March-June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 20 – together with his widowed mother and brother.

António José Álvaro Pinto – Mestiço.  Gave “Good service” to 2/2 Independent Company. Employed by SRD at FCS in early September 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS (as an operative trainee) was 6/- per day. Completed a parachute course on 7 November 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944; enroute to LMS on 7 December 1944. At Peak Hill in the period January to March 1945. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.64) – “one of the dissenters in the February ‘crisis’, when most were offended by the unfortunate striking by an Aust officer of João Bublic”. In Armidale on 10 April 1945, and refused to return to Darwin. Did not depart from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 as scheduled.

António Lourenço da Costa Martins
 – Portuguese. Born in Lisbon on 24 December 1914. Second Sergeant – Portuguese Army, regimental number: N.345. At a military school from age 11 to 18-19; graduated as a sergeant. Posted to Portuguese Timor in 1935 with a detachment of  “mountain troops”.  Assisted the Australian 2/2 Independent Company. Martins was at Aileu during native/Japanese attack/massacre on 1 October 1942 – and was taken soon after to Dili by the Japanese.
 He provided the Australians with a comprehensive report on the situation in Dili covering the period 3-16 October that precipitated successful RAAF B-24 bombing raids (The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.20 - NAA: A3269, O8/A, p.33; D6/A, pp.41-42).  He escaped to the hills – and assisted OP LIZARD – see Lieutenant F. Holland’s report (A3269, D6/A, pp.124-132) ie Martins “was of valuable assistance” in training a “native force of over 300”(p.131). Martins “worked in conjunction with LIZARD” in the Baguia, Uato-Carabau, Uatolari, Aliambata area (F. Holland). Reported as “a dapper little fellow who played a heroic part in the Aileu massacre … we sent him over to Leca (Uatolari) … ball of energy … eastwards to Nova Bemfica (Uato-Carabau), Iliomar and Lore” – report by Captain D.K. Broadhurst (A3269, D6/A, p.116). Martins’ “HQ at Uatolari – with eight Portuguese soldiers and 40 native soldiers” (A3269, D6/A, p.114). Reported as “invaluable” – Lieutenant G.H. Greaves, LMS, 19 February 1945 (A3269, D27/A, p.139).  Following the withdrawal of the Australian forces in early 1943, Martins (with the code-name RAM) was the co-leader of the Portuguese PORTOLIZARD operation– with Matos e Silva (code-name: GPO).
 On 11 July 1943, Lieutenant Pires advised SRD that Sergeant Martins would be an evacuee (A3269, D4/G, p.317). Martins was among those evacuated from Barique – on a RAN ML, and arrived in Darwin on 5 August 1943. He was not included among the 14 “very bad men” in the original Lieutenant Pires’ message of 6 August 1943 - but included among the “14” by LMS on 9 August 1943 (A3269, D4/G, p.185). SRD Melbourne queried Martins’ inclusion and, following inquiries, LMS responded: “Pointers are that they threatened ABC ((ie Lieutenant Pires)) with evacuation or else. Nothing against Martins except perhaps jealous gossip.”
 On 22 August, Army included Sergeant Martins among 11 evacuees cited for “active treachery or complete unreliability (Allied Land HQ, SM20738, Melbourne, 22 August 1943 - MP742/1, 115/1/245). On 23 August, the large party of evacuees departed Darwin for Bob’s Farm (via Brisbane), but Martins remained in Darwin as he was hospitalized. Soon after, he was engaged in the military training of 34 evacuees who had remained at LMS. On 7 November 1943, H.B. Manderson (Head, Timor Section - SRD Melbourne) advised LMS that he was “easy about Martins having short holiday south if such is likely to win him over as leader of a small recce party. Am seeing Paulo group at FCS this week same view.”
 Martins subsequently claimed that on about 19 November he was approached by a “Colonel” who sought Martins’ return to Timor on SRD operations – and Martins declined citing his “poor health” due to “tropical diseases”.
  In late November, H.B. Manderson visited LMS and reported on morale difficulties among the trainees: “Curiously the prime mover … Martins who earned quite a reputation with Lizard and the independent companies in Timor as a valorous and enterprising soldier … a surprise ((to be)) among evacuees. Pires says ‘a coward’. Latest manifestations of disruptive hostility – speaks openly of the school just as a prison and a sure road to suicide on the part of the trainees. He had become a menace.”
   On 23 November 1943, SRD sought his “immediate internment” – noting that he was “endangering the security and prejudicing the possibility of success of a pending operation, and that his immediate removal is imperative.”
 Martins was detained in Darwin on 25 November 1943 (as Internee “S3236”); and sent to Internment Camp No.14D at Loveday (South Australia) on 8 December 1943. On 14 December 1943, Martins wrote to Moreira Jr at Bob’s Farm seeking assistance for his case from Sousa Santos – and suggested that the reason for his internment was his declaring that he “was not going ((back)) to Timor without having first obtained the permission of my government.” - (A373, 3685C, p.179). He wrote to the Portuguese Consul in January 1944 outlining his circumstances and earlier assistance to the Australian military – and sought release from internment (A373, 3685C, pp.130-132). On 18 February 1944, Consul Laborinho requested an appeal hearing for Martins – which was scheduled for 29 February 1944 by the Advisory Committee in South Australia (A373, 3685C, p.94, p.97).  On 29 February 1944, Sergeant António Lourenço Martins’ appeal was heard before an Aliens Tribunal in Adelaide at which he gave evidence – but his “objection” to his internment was “disallowed”.
 In February 1945, when Martins’ case was being reviewed, SRD claimed Martins had given “good service with Independent Companies” – but cited his “later poor showing” and “uselessness”; and also claiming that with PORTOLIZARD: “he was not much assistance with W/T  … only one week or two”, “left Matos” and “hid in the bush”. The SRD letter also noted that Martins had been interned due to his “behaviour in Australia” that “came as a surprise” to those who had known him in Timor.
 


SRD’s H.B. Manderson was quite critical of Sergeant Martins - ie contrary to the views of the uniformed officers of SRD. Manderson contended that there was “a mild conspiracy to release Martins” from internment and alleged that Martins “cracked up and hid in the bush when the pressure was really on and as a regular soldier would have been expected to stick to his leader and remain on the ground instead of evacuating to Australia.”
  Martins was moved from Loveday to the Tatura Internment Camp on 31 January 1945. In February 1945, an SRD officer at LMS wrote a signal supportive of Martins to SRD citing Martins’ assistance to LIZARD, evacuation of civilians, and – initially, in Darwin.
 Martins’ release from internment was proposed on 19 March 1945 (A3269, D27/A p.112); and he was released to Glen Innes on 10 June 1945. He was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He departed Newcastle as scheduled on the SS Angola (with his Timorese wife, Agostinha Soares) on 27 November 1945.

António Metan (also possibly as António Africano) - Timorese, Employed by SRD as a GD, his rate of pay in November 1944 was 1/3 per day. At LMS in the period March to April 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). At LMS in the period May to June 1945. He departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.

António Policarpo de Sousa Santos
 – Portuguese, born on 26 January 1904. A senior partner in firm of de Sousa Santos and Coy (General Agents) in Angola until joining the Portuguese colonial civil service in 1934. Claimed to be an officer in the Portuguese Air Force Reserve. His wife was reportedly French - a daughter of Viscount Idanha. Sousa Santos served as the Administrator (First Class) of the Fronteira Circunscrição from 29 August 1941 (BOdT  No.35, 30 August  1941, p.289 - see also his biography at: A981, TIM P 16, p.20 – and also pp.45-46 for the evacuated officials Silva and Marques). Sousa Santos significantly assisted Australian forces in the period February to August 1942.
 He advised Sparrow Force that he desired his family be evacuated to Australia if Portugal “goes to war against the Allies” – if that occurred, he guaranteed his continuing support and that of the people of the Fronteira Circumscription (centred at Bobonaro) - 29 June 1942 (A1067, PI46/2/9/1, p.117). In June 1942, the Commander-in-Chief of the Australian Military Forces recommended that Sousa Santos “be noted for a decoration at the end of hostilities.”
 In August 1942, Sousa Santos suppressed a minor native uprising led by régulo Faic of Fohorem – and harshly punished the Faic clan. On the night of 11/12 August, following a Japanese drive in the western border area, he “abandoned” Fronteira and moved to Atsabe and then to Soibada - from where he wrote to the Governor on 18 August, and then to the Baucau area.
 In early September 1942, the evacuation of Sousa Santos and his family was proposed - and soon approved by the Australian Prime Minister (A981, TIM P 16, pp.60-66) – but Santos deferred (see TIM P 16 for his October 1942 message – “will stay behind” etc). Together with his family (wife: Maria Louisa, and daughter: nine year-old daughter Maria Lourges), Sousa Santos was evacuated from the south coast on 17 November 1942 by RAN corvette, arriving in Darwin on 19 November, and flown south the following day. See OP LIZARD commander - Captain D.K. Broadhurst’s negative comments on Sousa Santos made during the evacuation phase (A3269, D6/A, p.33) including: don’t “send back” and Santos’ attitude pre-embarkation. Sousa Santos arrived in Brisbane on 22 November 1942, and arrived in Sydney on 24 November 1942. He cabled Lisbon in late November 1942 on the “grave situation” and his intention to “return to Timor” (A981, TIM P 16, p.36). On 3 January 1943, he again cabled Lisbon (through the Brazilian Consul) on the situation in Timor, the circumstances of the evacuees and stated his intention to return to Timor – but noted “difficulties remaining on the south coast” (A989, 1944/731/1, p.24). In his cable, he also noted: “There is no Portuguese authority in Timor … concentrated in Liquiçá and Maubara  … subjected to ill-treatment and vexations.” On 4 January 1943, Sousa Santos wrote a two-page letter to the Australian Prime Minister. The Australian military’s Chiefs-of-Staff-Committee (COSC) considered Sousa Santos’ request to return to Portuguese Timor and rally the native chiefs, but refused to support such.
 In December 1943, Sousa Santos sent a letter of support to Portuguese internees in Australia (3685C p.149). He lived with his family in Melbourne – at Ripponlea and Windsor. Lieutenant Pires was highly critical of Sousa Santos – believing that Sousa Santos’ repression of native uprisings in Fronteira in 1942 was excessive and precipitated retaliation against the Portuguese. Pires referred to Sousa Santos as “Aldrabão” ie “Bullshitter” (Cardoso, 2007, pp.88-89, p.179, pp.190-191). Lieutenant Pires and Sousa Santos had “a bitter personal rivalry” (14 March 1945 – A3269, D27/A, p.124). Competition between ABC (Pires) and Sousa Santos was exploited by SRD’s H.B. Manderson (A3269, D4/G, p.60) who described Sousa Santos to Lieutenant Pires as “chatisse” (“boring”). In August 1943, Lieutenant Pires (OP LAGARTO) warned SRD that Sousa Santos’ life was “in danger if returns from Bobonaro and Atamboea natives” (A3269, D4/G, p.55).  In November 1943, Sousa Santos “fell out” with Dr Taborda and “expelled” him and his wife from the Sousa Santos’ flat in Melbourne – and accused Taborda of pro-Japanese sentiments (A373, 3685C, p.106). Consul Laborinho complained of Sousa Santos’ interference (ie Sousa Santos dealing directly with the Australian Army – related to case of Porfírio Soares, see A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.191). Laborinho was also critical of Sousa Santos’ letter of 27 January 1944 – written to a newspaper, in which Santos encouraged Timorese to be available in Australia for return to Timor with the “United Nations” (A989,1943/731/3, p.46). From mid-1944, Sousa Santos planned to lead a six-man SRD operation - OP STARLING (A3269, D23/A), into the western area of Portuguese Timor. Departing Melbourne on 5 March 1945, Sousa Santos visited LMS and Peak Hill in Darwin but “was unable to persuade any natives to join him” for OP STARLING.
  Brandão stated that Sousa Santos “should not be allowed to return” (A3269, D27/A, p.130). Sousa Santos was noted enroute returning from Darwin to Melbourne on 15 March 1945. Soon after, he recruited several non-SRD Portuguese (Rente, Horta, Porfírio Soares, Robalo) for OP STARLING – and the four attended a short course at FCS in the period March-April 1945. Sousa Santos stated that he did not want any remuneration while on operations in Portuguese Timor (A3269, D27/A, p.108). Manderson became critical of Sousa Santos (A981,1944/731/1, p.15-16); and a HQ SRD staff officer commented that “Santos ((is)) out to play his own game” (SRD Finance, 9 April 1945 – A3269, D27/A, p.30). There was a marked difference in views of Sousa Santos between Sparrow Force personnel (positive) and Z Force/SRD personnel (negative – see footnote 98 in the main text for the views of OP LIZARD’s Captain D.K. Broadhurst) – and the SRD Director’s view and response by the Australian Chief of the General Staff. Subsequently, OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. The operation was later recast as a less ambitious raid - ie OP SUNDOG, with Australian personnel and Carlos Brandão. 


In September 1945, Sousa Santos became aware unofficially that he would face a “Disciplinary Court” on his return to Lisbon for leaving his post in Fronteira. The Australian Secretary of the Army wrote in support of Sousa Santos noting “Portuguese prejudice” against him – and declaring that Sousa Santos “deserves our fullest support”(A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.192-193). Sousa Santos was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). Sousa Santos departed Newcastle as scheduled on 27 November 1945 aboard the SS Angola (aged 41) with his wife, 12 year-old daughter and one year-old son. Santos arrived in Lisbon on 15 February 1946 where he faced charges for leaving his post in Portuguese Timor – for the charges of  29 September 1945 and prosecution (see A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.161, p.194). Following Australian support to Santos (including an “act of grace” payment of ₤300; affidavits from Australian Army Sparrow Force officers: Major Spence, Lieutenant Colonel Leggatt, Brigadier Veale; and indirect diplomatic interventions through London), Sousa Santos was exonerated by the Supreme Disciplinary Court - ie his “suspension lifted” on 10 January 1947
.  In July 1946, the Australian Minister for the Army had formally proposed Sousa Santos for the award of an honorary Order of the British Empire (OBE) - Civil Division, for his assistance in 1942 (citation: A. Form W.3121 at A816, 66/301/227, pp.43-44). After consultation with the Counselor of the Portuguese Embassy in London in March 1948, “it was not considered opportune to proceed with the award at that time”
 - but to be reconsidered when Consul Laborinho ceased to serve in Australia (ie due to disputes between the Laborinho and Sousa Santos). Following “clearance” by Lisbon in late 1950, the award was resubmitted, and Sousa Santos was awarded the honorary OBE in March 1951.
 Post-War, Santos engaged in a “book feud” with Captain António de Oliveira Liberato on their respective conducts during the Japanese occupation of Portuguese Timor – see Bibliography.

Apolonario – Timorese. Employed by SRD as a GD, his rate of pay as a GD in November 1944 was 1/3 per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”.  In Armidale on 10 April 1945, he refused to return to Darwin. Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 30.

Arcanjo/Arcanzo J. da Costa – Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS was 3/6 per day – then posted to Leanyer. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Served at Leanyer in the period March-June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65).

Armindo da Conceição Fernandes – Mestiço.
 Single. Soldier. From Luca (Viqueque). His father - João Henriques Fernandes (“Lisboa”) was Portuguese and employed by SRD as the foreman of GD Timorese at Leanyer – see below. Lieutenant Pires recommended Armindo to SRD as an “observer” – 5 August 1943. Evacuated to Australia, he was employed by SRD and moved from LMS to FCS in late November 1943 for radio operator training. In December 1943, he was noted as “newly arrived” at FCS. Appears in a group photograph of six at Fraser Island. Completed parachute training in February 1944. Undertook caverning training in Rockhampton, grenade training at Mount Martha, and morse (W/T) training at Fraser Island (C. Noronha, letter to author, 12 May 2009). He was a member of the OP ADDER party – inserted into the Lore area on 21 August 1944 by RAN Fairmile ML 429.
 His rate of pay in November 1944 was 10/6 per day. Captured by the Japanese, he died of malnutrition. He was reportedly later seen in Viqueque area (with his mother) on “parole” from the Japanese – ie mistakenly (see the SUNLAG party leader’s report at NAA: A3269, D4/B, pp.8-15). As “Fernandes A.”, he is included as a “civilian” on the Honour Roll on the SRD monument at Rockingham, WA (inaugurated on 6 November 1949).

Arsénio José Filipe – Portuguese, born on 24 August 1885 in Lisbon (father: José Filipe; mother: Emericana Ramos). Military service as an engineer private – called up in 1908, and sporadic service in the period 1910-1918 (totaling two years) during which he deserted on four occasions. Civilian occupation – painter. Deportado (anarcho-syndicalist) – “bombista – afixado cartazes com o seu cadastro”.
 Imprisoned in 1925 - deported to Cape Verde and Portuguese Guinea in 1925 - then to Portuguese Timor, arriving in Dili on the vessel Pero de Alenquer on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238).
  Initially at Aipelo west of Dili and under military control for several months. Sent (ie internally exiled) to Ataúro three times – including twice for fishing with dynamite. Employed by the Government in the “construction service” ie as a foreman in the Public Works Department. Following a fight with the Governor’s driver, he was sent to Suai. Was in Dili with his family when the Japanese landed on 19/20 February 1942 – and fled, with his family, into the countryside. His house in Dili was subsequently burnt by the Japanese. His second house outside Dili was also burnt - with his “wife inside”
, and his two daughters went to live with his brother. In 1942, he “enlisted with the Australian troops” against the Japanese.
 Arsénio Filipe was one of  five Portuguese (including Casimiro Paiva and Alfredo dos Santos) noted by Major Callinan (Commander Lancer Force) as “armed, equipped and treated as Australian soldiers in that they shared the risks, duties and food (and its lack on many occasions) of the Australians; and at the same time rendered valuable service to the force.” (MP742/1, 1/1/737 – 9 March 1943). Aged 57, Arsénio Filipe and his two daughters, Natalina and Nomeia, were among 31 Timorese (including 11 women and children) evacuated from Betano on the south coast on 10 January 1943 on an Australian naval vessel (HMAS Arunta) which withdrew Lancer Force (2/4 Independent Company – 282 personnel) to Darwin. He arrived at Bob’s Farm on 17 February 1943 wearing items of Australian military uniform – with a steel helmet, and stated: “I still consider myself to be a member of the Australian military forces and am prepared to go into any unit to fight the Japanese” (see interview report at MP742/1,115/1/245 – 23 February 1943).  Arsénio declared that he had: “Joined Australian military forces in May, 1942 … Capt. Laidlaw asked me to join … believe that I am still a member of the Army and am willing to carry on against the Japanese … was issued with a uniform and a rifle in addition to full equipment … being an old man, I was employed in the capacity of a cook and performing patrol duties … Later I changed to a section in charge of Lieut. Cardy (?) and went on patrol … left Timor on 10 Jan, 43 … left my military equipment in Timor with the exception of my rifle which I left in Darwin … I have military boots and a military steel helmet … I was paid ₤3 by Capt. Nesbit. I was in combat with the Japanese on three occasions and still consider myself to be a member of the Australian military forces and am prepared to go into any unit to fight the Japanese.”
  His “date of enlistment” was declared as 7 June 1942 by Lieutenant Colonel Spence (MP742/1, 1/1/737 – 7 April 1943). Citing Defence Act  42.a., the Department of Army noted that Arsénio Filipe was “deemed for all purposes of this Act to be … a soldier ...” (MP742/1, 1/1/737 – 18 March 1943). Arsénio served in the “5th Section” (Cardoso, 2007, p.232). His service with Sparrow/Lancer Force was confirmed as 7 June 1942 -10 January 1943; and he was paid ₤66.3.0.
 Initially - from January 1943, Arsénio was resident at Bob’s Farm (36 miles north of Newcastle) with his two daughters (Natalina Ramos Filipe and Nomeia Filipe) and several hundred other evacuees – including his sister in law (the wife of his brother José Filipe
), and five nephews. Arsénio worked at “Lysaght’s Newcastle Works” and reportedly joined the Communist Party
 in Newcastle – together with José Gordinho and Amadeu Neves. He was regarded by the Camp Administrator at Bob’s Farm as one of “the main trouble makers” – ie of nine (A373, 3685A). Together with Gordinho, Filipe led a group of dissident deportados in the Bob’s Farm camp and was involved in a “melee” at the camp on 27 April 1943. Following further disturbances
 at Bob’s Farm - ie after the return of several deportados from Victoria and the arrival of eight deportado evacuees on 11 September 1943, on 16 September – together with Gordinho and Neves, Filipe was accommodated at the Salvation Army Palace in Newcastle (they were to be found employment by the Manpower Directorate). Subsequently, Arsénio Filipe was moved - with eight other “troublemakers”, to the internment camp at Liverpool on 23 Sepember 1943 and became Internee “N1762” (ie detained with 26 others at Liverpool - mostly deportados including his brother, José Filipe, and Francisco Horta).
 Arsénio’s two daughters were transferred from Bob’s Farm to Narrabri West (in northern NSW) in December 1943 or January 1944 (see Arsénio’s letter to Natalina Ramos Filipe of 21 January 1944). At the Liverpool Internment Camp, he was employed as a cook. On 29 December 1943, Arsénio applied unsuccessfully to the United States Consulate for employment at a US hospital in Australia – ie seeking release from internment at Liverpool (A373, 3685C, p.163). On 10 January 1944, he wrote a letter to Dr George Morel (President, ICRC, Mittagong, NSW) seeking support (A373, 3685C, p.145). In January and February 1944, the 27 Portuguese/Timorese interned at Liverpool appealed unsuccessfully against their detention. Together with several other internees, Arsénio participated in a hunger strike at Liverpool in the period 16-29 February 1944. His detention order was revoked on 21 March 1944, and he was released on “restricted residence” to “Minimbah” –  a property of 13 fenced acres about four miles east of Singleton, NSW (A373, 3685C, p.42) – and reunited with his two daughters. Arsénio (aged 60) departed Australia for Dili from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 with his two daughters (ie Natalina, aged 16; and Nomeia, aged 14) on the SS Angola (his brother José Filipe – with his family; and Francisco Horta – single, also departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945). After the War, he was cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.
  

Augusto César dos Santos Ferreira (“Senior”) – Portuguese, born on 1 January 1887 at Oerias. Involved in a construction enterprise – José Francisco Society. Deportado - to Portuguese Timor. Reportedly in Oecussi for 1 ½ years.  Brickmaker. Evacuated to Darwin from Quiras on 10 January 1943 on a Dutch warship. At Bob’s Farm (Newcastle) from January 1943. Regarded as one of the “main troublemakers” at Bob’s Farm (A373, 3685A).  Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1769”. Released on 17 March 1944 – to Narrabri West. On 18 October 1944, he reportedly at FCS (however this was probably his son ie “Junior” – see the following entry). On 12 February 1945, he (or more probably “Junior”) was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Reportedly employed at the SRD element in Darwin in early March 1945 (A3269, D27/A, p.127). Left FCS on 9 March 1945 for Brisbane. He requested release in early 1945. (Consul confirmed on 20 March 1945). Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 48, with his family. Note: The release of a younger “underage” “Augusto César dos Santos Ferreira” – see below, was sought by his mother in February 1945 (A3269, D27/A, p.149). It appears probable that the Augusto César dos Santos Ferreira who was employed by SRD was the “Junior” (below) – ie not the “Senior”.

Augusto César dos Santos Ferreira (“Junior”) - The release of a younger “underage” “Augusto César dos Santos Ferreira” was sought by his mother in February 1945 (A3269, D27/A, p.149). It is probable that “Junior” was employed by SRD as a GD – see detail under “Senior” above. Aged 19, he departed from Newcastle as scheduled with his father and mother on the SS Angola on 27 November 1945.

Augusto Leal Matos e Silva
 - Portuguese, born in Sardoal (Portugal). Travelled to the Belgian Congo and Paris. Reportedly a descendant of the Alentejo family (Brandão, C.C., Funo, 1967, p.23; Brandão, C.C., Funo, 1985, p.23; Cardoso, 2007, p.52). Chefe de Posto from 1936 at Quelicai/Laga (see BOdT  No.40, 4 October 1941, p.291). Chefe de Posto at Fuiloro (Lautem) in January 1939, at Laga in August 1941. Reported as a “leading member of Pro-British organization in Dilli” - 14 August 1941. Served with SRD’s OP LIZARD: noted in OP LIZARD report – “in late November 1942 … building the organization with the help of M. da Silva, the Civil Chief of the Post of Calicai and Laga” (A3269, D6/A, p.84). As the Chefe de Posto of Quelicai moved into the Matebian mountains (Lieutenant F. Holland report - A3269, D6/A, pp.124-132) – “very capable assistance” to LIZARD “in setting up a wonderful spy organization” (p.131, also p.8). Captain D.K. Broadhurst - the LIZARD commander, reported: “first class man, ingenious … indominable … (A3269, D6/A, p.116). Matos e Silva was given the codename of “GPO” (ie “General Post Office”) by LIZARD as he “knew everything”. Following the withdrawal of Australian troops in early 1943, Matos e Silva was the “co-commander” of the PORTOLIZARD group (ie with Portuguese Sergeant António Lourenço Martins)
. He remained in Timor, and joined OP LAGARTO under Lieutenant Pires on 1 July 1943. The LAGARTO leadership was captured on 29 September 1943 near Cape Bigono on the north coast – Matos e Silva was captured a few days later. He was reportedly seen in prison by Lieutenant António de Oliveira Liberato and the deportado António Santos.
 Matos e Silva died in prison in Dili – “possibly on 9 May 1944” (SRD casualty summary). Japanese Army Lieutenant Saiki told the Australian POW Captain A.J. Ellwood that Matos e Silva had “died of malaria and beri-beri” (Ellwood, A.J., Report, Melbourne, 26 October 1945). This version of his death was repeated during the post-War war crimes trials in Darwin.
  Matos e Silva was also reported as having died in the Taibessi prison in Dili, possibly on 9 or 10 May 1944 after having been injured during an Allied bombing attack (Carvalho, J. dos Santos, Vida …1972, p.130; Cardoso, 2007, p.101; Memorial de Dare, 2009).  He was included on SRD “operational” personnel lists of  21 November 1944, 7 December 1944, 25 March 1945, 7 April 1945, 6 June 1945 and Operation Groper Operation Order No. 25 - “SRD Personnel Missing in Timor”, 30 August 1945 (A3269, D26/A, p.15). Matos e Silva was noted as having “assisted Allied Forces” – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). During the War, his three year old daughter (Maria Constança Matos e Silva) was provided with SRD-sourced funds through Carlos Cal Brandão of five pounds every other month (A3269, D27/A, p.14) – and did not depart Newcastle on 27 November 1945 on the SS Angola as scheduled (she apparently remained in Australia with family of the deportado João Gomes Moreira Junior). 

Baltazar B/D or also as Baltazar Alek.  “Youth” from Atambua, Dutch Timor – ex-member of the Dutch NEI armed forces. Evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by Fairmile MLs 814, 815.  At FCS in early September 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Completed a parachute course on 7 November 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944. Enroute to LMS on 7 December 1944.  At Peak Hill in the period January-March 1945. On leave in mid-March 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.64). At Peak Hill in May and June 1945. Baltazar may possibly be: Baltazar Dekuana, born in Kupang – enlisted at “Hared [sic] Commando School” in Queensland as WX36792 (NAA: B883, WX36792 - NYE).

Baltazar Henriques  - Timorese. Seaman – captain of “Okussi” . Pilot in Dili port (BOdT No.42, 18 October 1941, p.291). Assisted OP LIZARD II. Evacuated to Darwin on 8/9 December 1942 – reported as “our man” by the commander of LIZARD II (A3269, D6/A, p.50). On 31 May 1943, SRD Darwin requested SRD’s Melbourne headquarters to “regularize” Baltazar’s employment – ie was attached to SRD from 1 May 1943 (with Alexandré da Silva) at six pounds ten shillings per month, ie 4/4 per day (A3269, D4/G, p.443).  In the period 2-5 August 1943, Baltzar acted as a pilot on Fairmile ML 814 for the insertion of Sergeant A.J. Ellwood and the evacuation of PORTOLIZARD personnel.
 He may also have assisted with the insertion of OP COBRA. On leave to Sydney with Alexandré da Silva from 21 September 1944 – via AGS in Brisbane, returning to Darwin on 19 October 1944. At LMS in November-December 1944. On 15 December 1944, Baltazar – with Alexandré, to Brisbane for “questioning” by AIB (probably on terrain, navigation). On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. He requested his release from SRD in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945). On leave in mid-March 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.66) – described as “old and worn out. Has been sent on leave … indefinitely.”  Not noted on Group D personnel lists for April, June 1945. Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 55.

Bernardino de Oliveira Dias – Portuguese or Mestiço, born on 9 February 1908 in Porto. Radio electrician. Deportado. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.243). Postal employee. Member of Sergeant Vicente’s column against the Timorese uprising in Fronteira in 1942. In late 1942, he was a radio operator with LIZARD Headquarters (see Captain D.K. Broadhurst’s report – A3269, D6/A, p.114). Evacuated from Barique on 3 August 1943 by ML – arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires recommended him as wireless operator for SRD – 5 August 1943. Claimed service with the “Australian Special Services (Captain Ball)” – as with Paulino Soares. Arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943.  Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1761”. SRD planned to seek the service of the “recovering from internment” Bernardino Dias – “a highly competent half-caste Radio Operator, who was associated with LIZARD and is well-known to and highly thought of, at least technically, by Lieut. Cashman.” (SRD report, 19 November 1943 - A3269, D3/G, p.29). His wife moved from Bob’s Farm to Narrabri West.  Dias participated in a hunger strike at Liverpool from 20-22 January 1944 (A373, 3685C p.123). SRD again considered seeking his release on 21 March 1944.  He was released from Liverpool to Minimbah (Singleton) on 20 March 1944 with “restricted residence” (A373, 3685C, p.40). Dias was recruited by Sousa Santos in late March 1945 for an operation in western Portuguese Timor – OP STARLING, but Bernardino Dias did not attend the scheduled OP STARLING training at FCS in March-April 1945. OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. He applied for permanent residence in Australia in November 1945. Did not depart as scheduled from Newcastle with his Timorese wife and dependants on the SS Angola on 27 November 1945. After the War, he was cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.

Bernardino dos Reis Noronha – Timorese, born on 3 July 1921 at Laclo. Single. Son of the liurai of Laclo. Evacuated to Australia and employed by SRD. On 5 August 1943 was recommended by Lieutenant Pires as an “operator” – along with his brother, Câncio Noronha (see below). From LMS to FCS in late November 1943. Appears in a group photo of six at the FCS commando camp on Fraser Island in late 1943. At FCS in December 1943. Described as “well trained 15 wpm ((morse)), belongs Laclo area” (A3269, D4/C, p.259 of 11 February 1944; and 26 February 1944). On 11 January 1944, SRD advised LAGARTO (then captured) that the Noronha brothers were “doing well as sigs and would be available for coast watching your area if you can get the scheme started.” (A3269, D4/C p.267). Proposed to be inserted (para-dropped) to LAGARTO (ie OP BLACKBIRD) in late May 1944 for Kuri or Isuum OP ie as a reinforcement/relief (A3269, D4/C, p.59) - possibly with Zeca Rebelo, but had not yet trained for a parachute jump into water. Completed parachutist training – in either June or October 1944. Trained at Mount Martha, Fraser Island and Rockhampton – “very keen”. Undertook No.3 Cavern Course at Rockhampton in the period 4-7 July 1944 with other BLACKBIRD personnel (Stevenson, Dawson) then returned to FCS (A3269 D4/A, p.372). Also undertook grenade training at Mount Martha and morse (W/T) training at Fraser Island (Noronha, C., letter to author, 12 May 2009). A revised operation to insert the BLACKBIRD team by Catalina sea-plane in an area off Point Bigono was planned for mid-June 1944. However, deferred – and a water jump at Fatu Uaqui planned for 31 August 1944.  OP BLACKBIRD was postponed on 15 September 1944 and cancelled on 1 October 1944 (later replaced by OP SUNLAG). His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At Mount Martha 21 November 1944 and 7 December 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At Peak Hill and LMS in March-June 1945. He requested release from SRD in March 1945 (Consul confirmed the request on 20 March 1945). See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.63). Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 - aged 19 [sic]. Joined the Health and Hygiene Service on return to Dili (BOdT). Note as an aspirante at the Dr Carvalho Hospital in Dili in 1949. Suspected to have been poisoned while working at the Hospital; died at home on 11 June 1956.

Câncio dos Reis Noronha – Timorese, born on 20 October 1923 at Laclo. Single. Son of the liurai of Laclo. Evacuated to Australia and employed by SRD. On 5 August 1943 was recommended by Lieutenant Pires as an “operator” – along with his brother, Bernardino Noronha (see above). From LMS to FCS in late November 1943. Appears in a group photo of six at the FCS commando camp on Fraser Island in late 1943. At FCS in December 1943. Described as “well trained 15 wpm ((morse)), belongs Laclo area” (A3269, D4/C, p.259 of 11 February 1944; and 26 February 1944).  On 11 January 1944, SRD advised LAGARTO (then captured) that the Noronha brothers were “doing well as sigs and would be available for coast watching your area if you can get the scheme started.” (A3269, D4/C p.267). Proposed for OP BLACKBIRD in late May 1944 to reinforce/relieve LAGARTO for an OP at Kuri or Isuum with his brother, Bernardino (A3269, D4/C, p.59) and possibly with Zeca Rebelo. However, deferred as had not yet trained for parachute jump into water. Trained at Mount Martha, Fraser Island and Rockhampton – noted as “very keen”. Completed parachutist training in either June or October 1944. Undertook No.3 Cavern Course at Rockhampton in the period 4-7 July 1944 with other BLACKBIRD personnel (Stevenson, Dawson) - then returned to FCS (A3269, D4/A, p.372). Also undertook grenade training at Mount Martha and morse (W/T) training at Fraser Island (Noronha, C., letter to author, 12 May 2009). A revised operation to insert the OP BLACKBIRD team by Catalina sea-plane in an area off  Point Bigono was planned for mid-June 1944. Deferred – and a water jump at Fatu Uaqui planned for 31 August 1944.  OP BLACKBIRD was postponed on 15 September 1944 and cancelled on 1 October 1944 (later replaced by OP SUNLAG). His rate of pay in October 1944 at FCS (as trainee) was 6/- per day. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At Mount Martha on 21 November 1944, and 7 December 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At LMS/Peak Hill in March-June 1945. He requested release from SRD in March 1945 (Consul confirmed the request on 20 March 1945). See SRD’s Group D report of April 1945 (D27/A, p.63). At Peak Hill in mid-late May 1945. Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 - aged 16 [sic]. Joined the Health and Hygiene Service on return to Dili – as an aspirante. Served in Dili, then posted to the Sub-Delagação at Ossu in October 1947 (BOdT  No.40, 4 October 1947, p.373). He was later employed at the Overseas National Bank (BNU) in Dili  – as empregado bancário and “treasurer”. Appointed as a member of the Conselho do Governo on 15 November 1959 (BOdT No.3, 16 January 1960, p.24). Member of the UDT political association/party from 1974-75 – and a member of its Central Committee. Resigned from the Central Committee in 1994. Following the Indonesian invasion in late 1975, he moved with his family to West Timor in 1976, then to Portugal and Australia – arriving in 1986. Took up Australian citizenship on 7 May 1992. He is featured in Turner, M., Telling …, 1992. Resident in Melbourne (Gladstone Park) in 2010.

Carlos Cal Brandão
 – Portuguese. Dr (lawyer) – born on 5 November 1906 in Porto. President of the Republican Academic Centre and Director of Humanidade in Macau. Deportado (bomb plot – imprisoned in 1931, first sent to S. Nicolau) - to Timor, arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.243). After a few days in Dili, sent initially to “Oe-Kussi” (ie Oecussi).
 Subsequently in mid-1941, was listed as a “leading member of Pro-British organization in Dilli” - 14 August 1941. Assisted the Sparrow Force Headquarters at Mape in July 1942. Recommended to SRD by Lieutenant Manuel de Jesus Pires on 20 July 1943 as a “confidential personnel assistant” to H.B. Manderson of SRD’s Timor Section (A3269, D4/G, p.262). Evacuated to Australia from Barique on 4-5 August 1943 by Fairmile MLs 814, 815. Enlisted on contract by SRD on 9 August 1943 (see A3269, D4/G, p.182 for tasks). Employed confidentially by “Allied H.Q. Geographical Section” (ie an SRD covername - as for Lieutenant Pires and Patrício da Luz – A3269, D4/G, p.182). The original employment period of 9 August 1943 - 31 April 1944 was followed by extensions (A3269, D27/A, pp.14-15). Of his ₤25 per month wage, he remitted ₤10 per month to his wife and ₤5 every second month to the wife of Matos e Silva (Maria de G. Pinto).
 Taught English at LMS in September 1943. His wife - Maria Cal Brandão, had earlier been evacuated to Australia – eventually resident at Armidale (1945). Brandão was noted as the “OC Timorese” in SRD – and as a “Portuguese assistant” (with E. Gamboa) to Lieutenant Holland at the Peak Hill “satellite camp”. 

At FCS (with trainees) in early September 1944. 

At Milton (Brisbane) in October 1944. At FELO 

(transit camp, Brisbane) on 21 November, 

7 December 1944. Arrived back at Peak Hill from 

Brisbane on 15 December 1944 “to counteract the 

non-cooperative attitude adopted by the newcomers 

– six who had come from LMS on 11 December 

1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD 

to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-

Army work”. At Peak Hill in March-June 45.  On 1 

((photograph not included))
March 1945 – “2LT Brandão restored morale – three 

operators who three weeks ago asked to be sent home 

after an incident with LT Holland, now express regret 

and request to be allowed to stay.” (A3269, L1). See 

SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, 

p.63) – in Darwin: “held natives together, smoothed 

troubles over … tangible recognition by his appointment 

as OC Timorese, in which capacity he has been more than

Carlos Cal Brandão 

valuable, retrieving seemingly hopeless positions and 

keeping his charges in the happiest frame of mind. Every Porto/Timorese has tremendous respect for him, and most of them positively worship him.”
 In the Group D “Establishment” document of 21 May 1945, “Lt. Brandão” was listed as “O.C. ((Officer Commanding)) Peak Hill”(A3269, H4/B). Brandão was a member of  the SUNDOG Raid party (also known as SUNFISH  D) 21-23 June 1945 that landed briefly in the area of the Sue River (4 miles west of Betano) – (A3269, H1, p.171). He served as the official interpreter to the Australian political adviser (W.D. Forsyth) for the Japanese surrender in Timor – 21-25 September 1945 (A1838, TS377/3/3/2 Part 1 - Brandão’s photograph is at pp.23-27; he was paid a fee of ₤10, p.123). Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 39 with wife, Maria Cal Brandão. Returned to Portugal in February 1946. Author: Funu – Guerra em Timor, Perspectivas & Realidas, Porto, 1953 – and several later editions. Died on 31 January 1973.

Carlos Henrique/s Dias – Portuguese.  Single. Deportado. To Dili (Cardoso, 2007, p.258 – no date noted). Employed by SRD, his rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At FELO (Brisbane) 21 November 1944, 7 December 1944. In mid-December 1944, SRD arranged his discharge with a bonus of 30 days pay - “as is not of immediate or potentially of use to the Group” (A3269, V20). On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Released from Army service in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945).  He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 26.

Carlos Saldanha - Portuguese, born on 19 April 1902 in Porto. Painter – civil construction. Deportado – deported in 1925. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). He was evacuated from Aliambata on 19 December 1942 on a Dutch warship. Resident at Bob’s Farm (Newcastle) from January 1943. Employed at Marysville (Victoria) - June-August 1943. Returned to Bob’s Farm as “undesirable”. Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1767”. Released on 9 March 1944 – to Narrabri West with “restricted residence” (A373, 3685C, p.64). He departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola – aged 44, with his dependants.

Casimiro Augusto Paiva - Portuguese, born on 30 May 1905 at Viczeu, Portugal. Army Corporal (16 years military service). Assisted Sparrow Force. Casimiro was one of  five Portuguese (including Arsénio Filipe and Alfredo dos Santos) noted by Major Callinan (Commander Lancer Force) as “armed, equipped and treated as Australian soldiers in that they shared the risks, duties and food (and its lack on many occasions) of the Australians; and at the same time rendered valuable service to the force.” (MP742, 1/1/737 – 9 March 1943). He was evacuated to Australia and arrived at Bob’s Farm on 17 February 1943 wearing items of Australian military uniform. Paiva declared that he had: “joined the Australian army on 9 July 1942 at the request of Major Laidlaw and was evacuated from Timor on 10 January … not issued with an Australian military uniform as I was a Portuguese soldier and had my own … was issued with an Australian military rifle and still have a steel helmet … deserted from the Portuguese Army to join the Australian Army, of which I still consider myself to be a member … was paid 10/- by Capt. Nesbit in Timor …worked for the Australian Army at Remexio, sending food and giving information … handed my rifle in at Darwin … not possess any civilian clothing.”
  His “date of enlistment” was declared as 15 July 1942 by Lieutenant Colonel Spence (MP742/1, 1/1/737 – 7 April 1943). Citing Defence Act  42.a., the Department of Army noted that Casimiro Paiva was “deemed for all purposes of this Act to be … a soldier ...” (MP742/1, 1/1/737 – 18 March 1943). Evacuated to Darwin in January 1943. Moved to Bob’s Farm. In May 1943, Casimiro was paid ₤57.15.0 by the Department of Army for his “service with the Australian Military Forces in Timor” - 15 July 1942.
 In May 1943, he was recruited by SRD for OP LAGARTO to be led by Lieutenant Pires. Paiva travelled to the Sydney area for training on 19 May 1943 with the LAGARTO party - ie including Sergeant José Arranhado. He undertook training at the SRD Z Experimental Station in Cairns in May-June 1943 with Lieutenant Pires and Sergeant Arranhado - ie attended “Intelligence school at Cairns in May-June 1943 – deployed back to Timor on OP LAGARTO in June 1943”.
  Inserted near the Luca River on 1 July 1943 by US submarine USS Gar – Operation LAGARTO. Casimiro disputed with Lieutenant Pires during landing phase. Lieutenant Pires later advised SRD that Paiva should be evacuated as he is “good for nothing” (as with Sergeant José Arranhado) – signal of 6 August 1943. Evacuated from Barique with PORTOLIZARD personnel, arrived in Darwin on 5 August 1943. He was detained at Gaythorne (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q543”.  Interned at Liverpool and Tatura. Released in August 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. He departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 40, as an “active functionary”.

Celestino dos Anjos –  Timorese, born on 2 May 1921 at Valaruai (Viqueque area). Member of the local liurai (“noble”) family.
 He was evacuated to Darwin and employed by SRD. Reportedly in service with the Australian military from September 1943 (see Declaração below – and at Annex B). On 24 March 1944, Celestino signed an SRD proforma declaring that when deployed on operations: “all money to remain in Australia.”
 At FCS in early September 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Completed a parachutist course on 7 November 1944; at FELO (Brisbane) on 21 November 1944; enroute to LMS on 7 December 1944. Completed an enlistment “Declaração” at LMS in January 1945 (A3269, D27/A, p.159 – see Annex B). On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At LMS in March 1945 (also in hospital in Darwin at 107 Army General Hospital - AGH). On leave in April 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.63) – “good type … ready to go on ops”. At 107 AGH in April 1945, June 1945. Participated in OP SUNLAG led by Captain A.D. Stevenson – see Celestino’s “cover story” as “António” (A3269, D13/B). The three-man SUNLAG group (Lieutenant A.D. Stevenson, Sergeant R.G. Dawson, Celestino do Anjos) was parachuted into the Laleia area on 29 June 1945 – see photograph on front cover.
 For detail of OP SUNLAG including Celestino’s role, see the party leader’s 

report (A3269, D4/B, pp.8-15). Lambert, G.E., Commando 

…., 1997, p.241: “Sunlag fared better than any other party, 

mainly because they were accompanied by the outstanding 

native Timorese Celestino …”.  Participated in OP GROPER 

to investigate fates of missing SRD personnel  – departed 
     ((photograph not included))
Darwin 7 September 1945, arrived West Timor (Koepang) 

on 11 September (see AWM photographs ID 115663, 115664 

enroute aboard HMAS Parkes). From Koepang to Dili on 

22 September, returned to Koepang on 2 October 1945.  

Returned to Darwin on 19 October 1945 with the GROPER 
Celestino dos Anjos
party.  Subsequently, 
returned to Portuguese Timor.

   September 1945

 

Awarded the Australian “Loyal Service Medallion” (GO No.87, 30 November 1945) – his citation is at Annex C.
 In October 1971, he met with Captain (Retd) A.D. Stevenson (SUNLAG commander) in Portuguese Timor. He was belatedly presented with the Loyal Service Medallion in Dili in early February 1972 by the Governor of Portuguese Timor, Lieutenant Colonel Alves Aldeia.
 In January 1975, he was reportedly employed by the Burmah Oil company – ie in charge of helicopter refueling at Viqueque. He was killed by the Indonesian Army at Kaizu/Kaijan Laran on 22 September 1983
 (in reprisal for the involvement of his son Virgílio/Ular Rihik in Falintil attacks against Indonesian troops - 3 Zipur, in early August 1983).
  In 2005, Celestino’s remains were exhumed by his family and removed to the Falintil ossuary at Metinaro. In February 2009, a pension/“Act of Grace” claim for Celestino’s widow (Sra. Magdalena) was submitted to the Australian Department of Veterans Affairs (claim NX347413).

Cipriano Vieira
 – Corporal, infantry. Listed by LIZARD as “useful” (A3269, D27/A, p.2). He served with PORTOLIZARD and later joined LAGARTO under Lieutenant M. de J. Pires in early July 1943.  Killed by Japanese forces in Matabia (reported by LAGARTO on 25 September 1943 – A3269, D4/G, p.29). Also reportedly “died in prison in Dili, detail not known” - Carvalho, J. dos Santos, Vida …, p.197, p.130; and “died in prison of ill-treatment” – Cardoso, 2007, p.150.

Cosme Freitas Soares – Timorese. Chief of Leti Mumu (in São Domingos), and reportedly the son of the liurai of Vemasse. Cousin of Paulo da Silva of Ossu Rua. Assisted OP LIZARD. Evacuated on 10 February 1943 with the Dom Paulo group from the mouth of the Dilor River on the submarine USS Gudgeon. In Melbourne with Lieutenant Pires for several weeks before moving to Bob’s Farm (Newcastle area) in March 1943 with other “cinco indígenas” ex-USS Gudgeon (Cardoso, 2007, p.175). Trained at FCS in October-November 1943.  Member of the OP COBRA party inserted on 27 January 1944 by RAN Fairmile ML 814 in the Darabei area, and captured that night with the two Australian members of COBRA (Lieutenant J.R. Cashman, Sergeant E.L. Liversidge) – Paulo da Silva and Sancho da Silva were captured 12-14 days later. Initially imprisoned and interrogated in Dili. He died following an “anti-beri beri” injection by his Japanese captors at Lautem on 19 May 1944 - of beri-beri (witnessed by Sancho da Silva).
 His rate of pay in November 1944 was 11/6 per day (ie an Australian Army sergeant’s pay rate)
.  On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Declared as a “Sergeant” in “AMF – enlisted in September 1943” in the AAF A119 (Casualty Report) by Captain A.J. Ellwood – 4 October 1945 (A3269, V17, p.146). Reported as having “died in prison”- Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte …, 1972, p.132. 

Deolindo Augusto de Encarnação – Second-class official in the Finance/Treasury Department, Dili. English speaker. Following the Japanese landing, he withdrew to Remexio where he received the Qantas radio recovered from Japanese-occupied Dili by Jaures Tavares - and passed it to Lieutenant Garnet (2/2 Independent Company). The commander of LIZARD III - Captain D.K. Broadhurst noted: “We are interested in Deolindo de Encarnação. He has always been in close contact with ABC ((Lieutenant Pires)) and speaks good English. He is being sent out to assist with Baltazar and Alexandré, seamen … impress for service on ships.”(A3269, D6/A, pp.49-50). Evacuated to Darwin with his family (Timorese wife and son) on 8/9 December 1942. Intended as an interpreter for the seaman/pilot Baltazar, but was not retained in Darwin by SRD as “Baltazar spoke Malay so not needed” – statement by Delindo Encarnação (A373, 4058B). Resident at the Bob’s Farm camp north of Newcastle, and involved in camp administration as the “secretary” of the Portuguese community. On 25 January 1943, he wrote to Lieutenant F. J. Whittaker on the background of evacuees (A373, 4058B). In mid-May 1943, he interviewed witnesses to the Aileu massacre of 1 October 1942 – including Bezerra dos Santos, and provided a report to the Australian authorities for on-forwarding to Lisbon.
  He later moved to Sydney as “secretary” to Portuguese Consul Laborinho. He did not return to Portuguese Timor on SS Angola on 27 November 1945 – but remained employed at the Portuguese Consulate. Noted as the Chancellor at the Portuguese Consulate in Sydney 1953-1956, and as Acting Consul in 1961.
Domingos Amaral 
 – Timorese. Village chief of Luca. Noted as assisting LIZARD and PORTOLIZARD – cited as “good friends for us and useful to our job.”(A3269, D27A, p.2). Member of the OP LAGARTO party under Lieutenant M. de J. Pires in early July 1943. Escaped from the Japanese attack on LAGARTO near Point Bigono on 29 September 1943. According to the SRD Official History (A3269, O8/A, p.34A), his sub-group: “eluded the Japanese and made their way to Lagarto’s previous camp site at Cairui, near Manatuto …then to Dilor” (ie with Patrício da Luz and Domingos of Dilor). Domingos Amaral was later reported as having been killed.

Domingos Augusto Bezerra dos Santos - Portuguese, born on 7 December 1904 in Barcelos. 1922-1931 – employed as a bank clerk in Angola. Deportado. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244). Managed a coffee plantation at Lete-Foho. Employed in the Dili Post Office from 1939 – but dismissed. Reportedly of  “considerable assistance to Mr Whittaker” in 1941 in establishing “the identity of fifth columnists on that island.”
 Reportedly a witness to the “Aileu massacre” of 1 October 1942.
 Evacuated from Betano on 2 December or 19 December 1942 in a Dutch naval vessel. Via Cairns and Townsville, he arrived in Sydney on 23 December 1942 (noted as a “clerk”). Spent initial weeks at the Quarantine Station, North Head – then moved to the Bob’s Farm camp. On 10 February 1943, he was reported by the Australian camp manager as one of five men “having caused trouble in the Bob’s Farm community” – ie as a deportado, demanding that in “democratic” Australia he now be treated equally with Portuguese officials – and that “preferential treatment should be eliminated”.
  The officials noted that “since his arrival at Bob’s Farm, with others, has approached the representatives of the Communist Party in Newcastle and has suddenly embraced socialistic doctrines …”. However, the investigation concluded that he had “never refused to do any work allotted to him, and has not been the cause of any trouble in the camp itself.” Several months later, he was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1768”. In December 1943, from internment, he expressed his anger at the “fascist” Portuguese in letters to friends – railing against the “fascist rascal ((Consul)) Dr. Laborinho” and the “Armidale trio” (A373, 3685C, p.182) – who he saw as “responsible for our internment”. In early October 1943, Bezerra’s letter to The Sun newspaper - titled “Make it Known”, was intercepted by the censor. His wife (Cecilia) and six children moved from Bob’s Farm to Narrabri West. Bezerra dos Santos was noted as “a danger on account of his letter writing and as an agitator and trouble-maker … a prolific letter writer.” (MP742/1, 115/1/245).  He participated in a hunger strike at the Liverpool Internment Camp in the period 20-22 January 1944 (A373, 3685C p.123).  He was released to Narrabri West in early March 1944 with “restricted residence” (A373, 3685C, p.71) – and an allowance of ₤6.6.9 per week from the Portuguese authorities (Timorese wife and seven dependant children). He worked in Sydney at the Crown Crystal glass company as a labourer in October 1945 – at a wage ₤5.6.0 per week. A security assessment of 16 November 1945 described him as: “an agitator of a dangerous type, especially in so far as his correspondence re internment to various newspapers etc.”  On 26 September, Bezerra wrote to the Australian Prime Minister – seeking indemnification for his detention and seeking to remain in Australia (A367, C63656, pp.55-60). Applied for permanent residence in Australia in November 1945.  He departed Newcastle aboard the SS Angola on 27 November 1945 with his family as scheduled. In late November 1945, the Australian security authorities received allegations that his close associates Moreira and de Abreu “were remaining in Australia in order to obtain the help of communists to further the revolution in Timor. Bezerra dos Santos, who joined the ship, is to be the Communist agent in Timor.”

Domingos da Costa – Timorese. Single. Evacuated to Australia. Employed by SRD, his rate of pay as a GD in November 1944 was 1/3 per day. At LMS in March 1945, employed as a GD - see SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). At Narrabri on 10 April 1945 – and refused to return to Darwin. Aged 22, he did not depart as scheduled from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

Domingos Freitas Soares – Timorese (brother of Cosme Freitas Soares). Educated in Macau. Multi-lingual. Reportedly the former chief of Leti Mumu (São Domingos) – and ceded the appointment to his brother, Cosme Freitas Soares. Assisted, ie “worked with” SRD’s OP LIZARD. His wife (Teresa) and seven dependants were evacuated to Australia on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A). Domingos Soares was evacuated to Australia with the Dom Paulo group on the submarine USS Gudgeon from the mouth of the Dilor River on 10 February 1943 (to Fremantle). In Melbourne with Lieutenant Pires for several weeks before moving to Bob’s Farm (Newcastle area) in March 1943 with other “cinco indígenas” ex-USS Gudgeon (Cardoso, 2007, p.175). Noted at Bob’s Farm – as a “member of Dom Paulo da Silva’s group”. On 12 September 1943, LAGARTO (then still “free” in Timor) suggested that Domingos Soares (and Zeca Rebelo) join LAGARTO as an operator to support new proposed OPs (A3269, D4/G, p.62). Initially volunteered to join FCS as an interpreter – but remained at Bob’s Farm for family reasons (SRD report, 19 November 1943 - A3269, D3/G, p.29). He was later scheduled for training at FCS – “before December 1943” – but was not noted as attending. He eturned to Dili from Newcastle as scheduled on the SS Angola departing on 27 November 1945 - aged 40, with his family (wife – Teresa Jorge Soares, and sons: Rui, four years; Lionel, one year-old). 

Domingos Paiva - Portuguese. Metal worker. Deportado – imprisoned on 10 July 1926 as belonging to the “Red Legion”. From Cape Verde, arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Evacuated to Australia on 4-5 August 1943 by Fairmile MLs 814, 815 – noted as a mechanic and shipwright. Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS was 6/- per day. Noted as in hospital in October 1944. In mid-December 1944, SRD arranged to discharge Paiva with a bonus of 30 days pay - “as is not of immediate or potentially of use to the Group” (A3269, V20). He left SRD employment in December 1944 as he had “outlived usefulness” (Consul confirmed on 20 March 1945). He did not depart as scheduled from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945, aged 43.

Domingos (Soares) of Dilor
 – Timorese. Chefe de Suco (village chief) of Tuaoli, Dilor. Noted as having assisted LIZARD and PORTOLIZARD – and cited as among “good friends for us and useful to our job.”(A3269, D27A, p.2).  Joined OP LAGARTO under Lieutenant M. de J. Pires in early July 1943. Escaped from the Japanese attack on the LAGARTO party near Point Bigono on 29 September 1943.  According to the SRD Official History (A3269, O8/A, p.34A) his sub-group: “eluded the Japanese and made their way to Lagarto’s previous camp site at Cairui, near Manatuto…then to Dilor” (with Patrício da Luz and Domingos Amaral). At Dilor, the group recovered the wireless sets brought in by Captain A.J. Ellwood and which “had been hidden by Domingos Dilor.” Domingos Dilor was later reported as having been killed by the Japanese. 

Domingos Vaz – Portuguese. First Corporal (artillery). Widower. Appointed Chefe de Posto at Laga in 1938 (BOdT  No.29, Portaria 656, 16 July 1938, p.286). Evacuated to Australia. In Sydney, he volunteered for SRD service in late March 1945 – but Darwin (ie Brandão) advised SRD that Vaz was too old (“50”), and not fit. He resided at “Hillside”, Lawson (NSW). Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 53.

“Dutch 4” – ie comprising: Nico Arti/Anti (20 years), Baltazar Alek (20), Johannes (20) – all from Atambua (Dutch Timor); and Lede from Savo (see A3269, D4/G, p.148 – also p.161, p.165, p.167, p.169, p.170). All had joined the Dutch Netherlands East Indies (NEI) forces after the Japanese invasion. Evacuated on 4-5 August 1943 to Darwin by Fairmile MLs 815, 815. All employed by SRD in Darwin – intended as SRD “operatives” (A3269, D4/G, p.169). Note that SRD Group D’s area of operations included the Lesser Sundas of the NEI – to inclusive of Bali (with Java added in mid-1945 near the end of the War). Two other ex-NEI personnel are also noted in Group D Progress Reports ie Private Dekiana (Rotinese) and Private Adu Delas – with both noted at LMS in mid-March 1945 and also undertaking training at FCS.

Eduardo da Costa Gamboa – Portuguese. Administrative aspirante in Portuguese Timor from 1935 - Chefe de Posto at Vemasse. Active with OP PORTO LIZARD – established contact in Vemasse and Laleia areas in May 1943. Evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by Fairmile MLs 814, 815. Lieutenant Pires recommended Gamboa to SRD as an “observer” – 5 August 1943. In December 1943, he was noted as a “Portuguese assistant” (with C.C. Brandão) to Lieutenant Holland at the Peak Hill “satellite camp” near Darwin and sent to Brisbane/FCS for training. At Milton (Brisbane) in late October 1944; at FELO (transit camp, Brisbane) on 21 November 1943. His rate of pay in October, November 1944 at FCS (as a trainee) was 8/- per day. At FELO on 7 December 1944. In mid-December 1944, SRD arranged his discharge with a bonus of 30 days pay - “as is not of immediate or potentially of use to the Group” (A3269, V20). On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. He was also reported as having left SRD employment in December 1944 - as “outlived usefulness” (Consul confirmed on 20 March 1945). He was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 - aged 31, with his family.

Eduardo Francisco da Costa – Mestiço. Possibly the elder brother of Fernando da Costa. Assisted the 2/4 Independent Company in 1942.  Evacuated to Australia. Employed by SRD, his rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. At FELO (Brisbane) on 21 November, 7 December 1944.  Noted as an “Instructor”. Reportedly suffered a “radius injury” to hand/wrist (x-rays at A3269, V20) in a gymnasium accident at RAAF Base Richmond on 17 October 1944 while on a parachute course. He departed Richmond on 13 November 1944 without qualifying as a parachutist. He requested discharge on 19 February 1945 while at the Parachute Training Unit, RAAF Richmond. In Brisbane, in March 1945 – in hospital. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.64). He requested release from SRD - confirmed by the Consul on 20 March 1945). At FELO’s Camp Tasman (Brisbane) in March 1945. In Sydney in late March 1945 – did “not wish to return to Timor” (A3269, D27/A, p.84, pp.94-95). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – with his wife and son.

Felix da Silva Barreto – Evacuated to Australia. Employed by SRD, his rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. In mid-1944, he had been intended for the reconnaissance party of OP STARLING into the western area of Portuguese Timor  (with Abel Manuel de Sousa) as he was a relative of the chief of Rai-mea. Noted as in hospital in late October 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November, 7 December 44. At the Parachute Training Unit in January and February 1945 – and completed a parachute course in April 1945 (received a parachute allowance of 3/- per day). When Sousa Santos visited Darwin to finalize personnel for OP STARLING, Barreto declined to volunteer – 

OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. He requested release in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945). In Brisbane in March 1945 (hospital ?). He was also intended for OP SUNABLE (A3269, D27/A, p.102 – 23 March 1945) and OP SUNDOG. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.64) – he was initially willing to go on SUNDOG (ie a revised OP STARLING) with Sousa Santos, but now “signified unwillingness to go with former ((Sousa Santos))” and “recruited for SUNABLE” – “the only useful man available for SUNABLE … although he is not aware of the area” ie Oecussi. He was included on the Group D personnel listing of 21 May 1945 as a member of the SUNDOG party in Darwin – but did not deploy to Portuguese Timor on that, or any other, SRD operation. 

Fernando da Costa – Evacuated to Australia. Employed as a GD at FCS, then at Leanyer (March 1945). Reportedly the younger brother of Eduardo da Costa.

Fernando M. Pereira – Mestiço. Evacuated to Australia. Employed as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October 1944 at FCS was 6/- per day. Noted in hospital in late November 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Pereira requested release in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945). At Peak Hill and Leanyer in March-June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). Possibly a brother of Henrique Pereira.

Francisco Batista/Baptista Pires - Portuguese, born on 5 May 1890 at Vinhais. Married. Government employee. Military service: 12 years. Tatoo: “Timor/1912” on left forearm. Evacuated from Barique, and arrived in  Darwin 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Batista Pires was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not sent to Bob’s Farm (Pires’signal of 6 August 1943). Detained at Gaythorne (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q546”. Claimed that he had assisted Australian forces in Timor. Interned at Liverpool and Tatura. In April 1944, he was joined at Tatura by his family (from Coleman’s Private Hotel, Narrabri). Released from Tatura in mid-August 1944 to Singleton. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his mestiço wife and their seven children.

Francisco Braz – Timorese. Single. Evacuated to Australia. Employed as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October, November 1944 as a GD at FCS was 3/- per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”.  See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.

Francisco Freitas da Silva (“Chico”) – Timorese. From Ossu Rua. Younger brother of Dom Paulo da Silva, the liurai of Ossu Rua. Department of the Interior (Australia) listed him as an “Acting District Officer” in Portuguese Timor. Worked with OP LIZARD. His wife (Maria Eugenia) and 18 dependants evacuated to Australia on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A, p.52). Francisco was evacuated with Dom Paulo da Silva’s party from the mouth of the Dilor River on 10 February 1943 on the submarine USS Gudgeon (to Fremantle). Was in Melbourne with Lieutenant Pires for several weeks before moving to Bob’s Farm (Newcastle area) in March 1943 with other “cinco indígenas” ex-USS Gudgeon (Cardoso, 2007, p.175). His rate of pay in October, November 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November, 7 December 1944. At LMS in March-

June 1945. See SRD’s Group D report of April 1945 

(A3269, D27/A, p.63) – “very useful for ops”. Member 

of the SRD/Z Special Unit’s OP GROPER party to 

((photograph not included))
Kupang and Portuguese Timor in September 1945 (see 

AWM photographs 115663, 115664 aboard HMAS Parkes) 

– departed Darwin on 7 September 1945, arrived West 
      
Timor (Koepang) on 11 September. Returned to Darwin 

on 19 October 1945 with OP GROPER party. Author met 

Francisco da Silva
with his son - José Francisco da Silva, in Dili in October 

  September 1945
2008 and June 2009.

Francisco Freitas de Oliveira – Mestiço. Married – family at Liquiçá. Evacuated to Australia. Recruited by SRD. Proposed for OP ADDER – 15 March 1944 (A3269, D4/A, p.376). In late March 1944, Oliveira was described as the “chief Portuguese Timor assistant” at LMS. On 20 March 1944, Oliveira completed an SRD proforma that named his wife - Ermelinda Exposto de Oliveira, as his beneficiary in case of accident.
 On 25 March 1944, SRD proposed that Oliveira – as a “secret agent”, visit Melbourne – accompanied by SRD’s Director of Intelligence, for a “morale boost”. In July 1944, he was employed at FCS – then “escorted” back to LMS, Darwin. Arrived at LMS on 11 August 1944. In early September 1944, noted at Peak Hill. On 29 November 1944, SRD proposed interning Oliveira, as he had “flatly refused to work” at FCS (A3269, V20). In December 1944, he was employed at Peak Hill with 13 GDs.  In mid-December 1944, Oliveira was considered a “subversive element” and was removed from Peak Hill to Leanyer. Later noted “in isolation” at Peak Hill on 1 January 1945. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Released from SRD employment in early 1945 (Consul confirmed on 20 Mar 45). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 29.

Francisco Horta 
 –  Portuguese, born on 26 August 1904 (or 1906) in Figueira da Foz  (father: António Luís Horta; mother: Beatriz do Santos Leite). Single
. Ex-navy corporal
 (gunner) – served in the Portuguese military 1920-1931. He attested to taking part in a “revolution in 1929.”
 Following leftist political action in April 1931
, Francisco Horta was deported to Timor aboard the vessel Gil Eanes – departing Lisbon on 28 June 1931, arriving in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244).
 Francisco Horta settled in the Manatuto area. He established a defacto relationship with a Timorese woman (Sra. Rosa Soares/Gonçalves – born in Manatuto), siring two children – a son (António) and a daughter (Beatriz) and resided at Attacubal.  He was employed as the master of a small Government sailing boat (crew of six) carrying construction materials, salt and maize. At the time of the Japanese invasion (19/20 February 1942), he was in Manatuto. Later, he was arrested in Dili by the Japanese but released following the intervention of the “Portuguese Administrator”. In August 1942, he was a member of the Portuguese force that suppressed the Turiscai and Maubisse “native uprisings” – the force organized by the Administrator of Manatuto, Mendes de Almeida (with pro-Portuguese native arrairas mobilized from Ainaro against Maubisse).
  Francisco Horta later reportedly assisted the Australian military in Timor against the occupying Japanese forces.
 Subsequently, he was active in PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). Evacuated from Barique on the south coast to Darwin on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814, 815 – according to Francisco Horta “at the direction of Pires” – and because his “health was precarious”. At LMS in Darwin for 18 days – where he left his worn Australian uniform. Lieutenant Pires
 signaled SRD categorizing Francisco Horta among 14 of the evacuees as “very bad men” (A3269, D4/G p. 201, p.193). The Australian Army (at SRD advice) advised the Director General of Security - and Francisco Horta and several others nominated by Lieutenant Pires were segregated. Francisco Horta was first registered at Cairns (QLD) as Q12679 (description 5’5”, 130 lb). Following his arrival at Brisbane, he was interned with others at the Gaythorne Internment Camp on 10 September 1943 – and designated Internee “Q540”.
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Gaythorne – September 1943



((photograph not included))
The rationale for internment was that the 12 Portuguese/Timorese had information that was prejudicial to the security of military operations in Portuguese Timor (most were deportados).
 Francisco Horta was transported to the Liverpool (Sydney) Internment Camp on 25 September 1943 with the other Gaythorne internees (see letter of 13 December 1943 - A373, 3685C p.198).  Francisco Horta was hospitalized in the period 27 September-13 October 1943 (with scabies) and, in the period 8 November 1943 - 2 December 1943, with “impetigo – legs” – both times at 17th Army Camp Hospital at Liverpool. In January and February 1944, the 27 Portuguese/Timorese interned at Liverpool appealed unsuccessfully against their detention. Francisco Horta’s appeal was heard by the Advisory Committee on 27 January 1944 as “Objection No.12” (A367, C18000/ 861). During his appeal, he stated that he would be “glad” to return to Timor and fight the Japanese “if able and fit”.
 Francisco participated in a hunger strike at Liverpool with 18 others in the period 16-29 February 1944 (or 18-22 February). With others, he was moved from Liverpool in April 1944 to the No.2 Internment Camp at Tatura (Victoria) – where he was assessed as “quiet and inoffensive … good camp record … worked on camp projects … good type.”
 He was released to “fixed residence” at Singleton (northern NSW) on 17 August 1944. In March 1945, he was released from “fixed residence” for SRD duty (SRD letter to Deputy Director of Security – QLD of 10 April 1945 - A3269, D27/A, p.69). Francisco Horta was recruited by SRD – due to his naval wireless telegraphy (ie morse) experience – ie for OP STARLING to be led into the western districts of Portuguese Timor by Sousa Santos. He attended an abbreviated commando course at the SRD’s Fraser Island Commando School (Queensland) in late March-April 45 – with a wage of one pound (₤1) per week (A3269, D27/A, p.97). However, OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. He was noted as having “assisted Allied Forces – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E).  Francisco Horta departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 - aged 39
 and returned to Portugal. Subsequently, he returned to Portuguese Timor and became a civil servant wef 15 September 1951. He married Natalina Ramos Filipe, the daughter of fellow interned deportado Arsénio José Filipe.  Francisco was noted as employed in March 1965 as a primeiros escruturário in the Administrative Civil Service (BOdT); assistant (adjunto) Posto administrator (BOdT  No.28, 11 July 1970, p.659) – probably at Lacluta. He died on 15 November 1970.

Francisco Metan (“Chico”) - Timorese. Single. Evacuated to Australia and employed by SRD. Noted as an “African”, “Good GD”. Employed as a GD in Darwin. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.66). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945. 

Francisco Q/C (Quedes) Palmeira – Portuguese, born in Lisbon. Deportado. Evacuated to Australia in January 1943 – he arrived at Bob’s Farm on 17 February 1943 wearing items of Australian military uniform. He declared that he had: “joined the ((Australian)) Army … on the request of Major Laidlaw … issued with a military uniform about two months after joining … had a Portuguese rifle, but was subsequently issued with an Australian one … still have my uniform and steel helmet but handed my rifle in at Darwin … have been in combat against the Japanese … during my period of service received ₤4 from Capt. Nesbit … came to Australia about 10 Jan. 43.”
  Palmeira’s service with Sparrow Force was confirmed as 20 May 1942 – 10 January 1943, and he was paid ₤70.11.0.
 In mid-1943, Palmeira and his family moved from the Bob’s Farm camp to Marysville (Victoria) where he worked in a pulp-wood enterprise. Returning to Bob’s Farm, he was noted as one of the “main troublemakers” at Bob’s Farm in mid-September 1943 (A373, 3685A).  On 17 November 1944 – Francisco Quedes Palmeira was noted living at Narrabri. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his mestiço wife and their young son. For photographs in Dili post-War (1946) see: AWM 125261, 125262 – and drawing ART26303.

Francisco Soares – Timorese. Evacuated to Australia and employed by SRD. His rate of pay as a GD in November 1944 was 1/3 per day. Employed as a GD at Peak Hill, March-June 1945.

Francisco  Urena/Oreinha Prieto – Spanish, born in Huelva on 26 September 1904. Merchant. Deportado – anarchist, imprisoned in Madeira. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Active with PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). Evacuated from Barique on 3 August 1943 on a RAN ML; arrived in Darwin on 5 August 1943. Resident at Bob’s Farm camp. Interned at Liverpool on 21 September 1943 – as Internee “N1766”. Appealed to the Spanish Consulate (A989 194 4/731/1, p71, p.81; A373, 3685C, p.167 – his fourth letter was dated 25 December 1943). Released to Minimbah (Singleton) on 21 March 1944 with “restricted residence” (A373, 3685C, p.41). He departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola – aged 41, with his Timorese wife and dependants.

Guilherme dos Santos – Mestiço. Single. Evacuated to Australia. Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October 1944 at FCS was 4/- per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.65): his brother was reportedly seriously ill, and Santos was “given four weeks leave as a compromise with his desire for discharge. … Good boy”. In Armidale on 10 April 1945, he refused to return to Darwin. Aged 17, he did not depart Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1944 with his father and mother.

Henrique Afonso M. Pereira – Mestiço. Served one year of national service in the Portuguese Army. Assisted Sparrow Force: “Henry Pereira helped after being wounded” (Lambert, G.E., Commando …, 1997, op.cit., p.437). Evacuated to Australia on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814-815. Employed by SRD – and completed a parachutist course in 1944. Proposed for OP PIGEON (COBRA relief) in early September 1944 – with João Almeida. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. On leave in early October 1944. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At Mount Martha on 21 November – and again proposed for OP PIGEON (COBRA relief).  On 7 December 1944 trained at FCS. On 12 February 1945 was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work. At Peak Hill in March-June 1945. He requested release in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945). See SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.63): an operative – “Good type”. Reportedly “one of the keenest in training” – Stevenson, A.D. (Turner, M., Telling …, 1992, p.58). Noted at Peak Hill in May 1945 (A3269, D27/A, p.9). He did not depart Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 as scheduled. Worked in Sydney for a steamship company – later transferred to India – before returning to Timor. Wounded by a mortar round in mid-1975, he was evacuated to Darwin with the assistance of Captain (Retd) A.D. Stevenson (OP SUNLAG, GROPER) as a refugee.
 Resided in Brisbane in July 1991 (see “War veteran returns to NT”, Sunday Territorian, Darwin, 28 July 1991). Probably brother to Fernando Pereira.

Hermenegildo Gonçalves Granadeiro
 - Portuguese, born on 24 August 1892 in Sardoal. Surveyor. Single. Military service: naval gunner first sergeant 1908-1926; commercial entrepreneur. Imprisoned on 23 December 1930 – bomb plot in Coimbra (associated with the brother of Carlos Cal Brandão). Deportado. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244). Teacher – “spoke English”. Employed in Portuguese Timor by the Portuguese Geographical Mission. He was a member of the column led by Sergeant António Joaquim Vicente that suppressed native uprisings in the Fronteira Circunscrição in late August 1942.
   Active in PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). Evacuated from Barique by RAN ML, arrived in Darwin on 5 August 1943. Arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943. He was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1764”. Released to Minimbah (Singleton) on 21 March 1944. Transferred to Armidale. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 53.

Hílario Gonçalves – Portuguese.  Labourer. Anarchist – imprisoned on 15 June 1925. Deportado. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Active with OP PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). He was evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814, 815. At FCS in early September 1945. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day.  In hospital in late October 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944. In mid-December 1944, SRD arranged his discharge with bonus of 30 days pay - “as is not of immediate or potentially of use to the Group” (A3269, V20). Left SRD employment in December 1944 as “outlived usefulness” (Consul confirmed 20 March 1945). On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 38, with his Timorese wife and their dependants.

Jacinto Estrela - Portuguese, born on 17 March 1908 in Lisbon. Barber. Imprisoned on 9 October 1925. Deportado - arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Member of the Portuguese force that suppressed the Maubisse rebellion in August 1942.
  Evacuated from Barique - arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Estrela was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not to go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). Claimed to have assisted the Australian forces in Timor. Detained at Gaythorne on 10 September 1943 – as Internee “Q541”. Interned at Liverpool and Tatura. Joined at Tatura by his wife and children (from Narrabri West - Imperial Hotel). On 17 August 1944, he was released to Minimbah (Singleton) with “restricted residence”. He departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola - aged 37, with his wife and family.

João Cândido Lopes
 – Portuguese. Retired Lieutenant (ie known as Tenente Lopes). Planter at Maucatar in the south of the Fronteira Circunscrição. “Rendered valuable assistance” to Sparrow Force. “Offered to raise a sizeable ‘native’ army to assist the Sparrows.”
 Lopes provided horses and labour for the unloading of vessels on the south coast and the movement of stores.
 In June 1942, the Commander-in-Chief of the Australian Military Forces recommended that Senhor Tenente Lopes “be noted for a decoration at the end of hostilities.”
 He was a member of Lieutenant Liberato’s column that suppressed the native uprisings in the Circunscrição of Fronteira in late August 1942.
  Lopes was also to be evacuated to Australia with the Fronteira Administrator Sousa Santos but did not reach the assembly point (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.193). In mid-September 1945, after the Japanese surrender, Lopes was appointed as the “military intendente” of the Circunscrição of Fronteira.  In early August 1946, when Sousa Santos was formally proposed for an honorary OBE (Civil Division), the case of Lopes was reviewed – but no further action appears to have been taken.
 Post-War, it was possible that Lopes would be prosecuted – ie together with Sousa Santos (see A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.188, 176). He was listed as having “Assisted the Allied Forces” in the 3 November 1945 schedule (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E).

João da Silva Bublic – Timorese. Single. With PORTOLIZARD  as a “creado” to João Vieira. Evacuated to Australia. Recommended by Lieutenant Pires to SRD as an “observer” – 5 August 1943. Employed by SRD, his rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Completed a parachutists’ course on 7 November 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944; enroute LMS on 7 December 1944. At Peak Hill in the period  January-March 1945. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Involved in an “incident” in February 1945 – ie when he was struck by an Australian officer at the Darwin camp - see SRD’s Group D report of April 1945 (A3269, D27/A, p.64). In Narrabri on 10 April 1945, he refused to return to Darwin. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.

João de Almeida – Timorese. From Dili. Evacuated to Australia. Recommended by Lieutenant Pires to SRD as an “observer” – 5 August 1943. Employed by SRD, his rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Reportedly completed parachute training. Proposed for OP PIGEON (COBRA relief) in early September 1944 – with H.A.M. Pereira. At Mount Martha on 21 November 1944, 7 December 1944.
 In a group photo on Fraser Island. Undertook caverning training in Rockhampton, grenade training at Mount Martha, and morse (W/T) training at Fraser Island (C. Noronha, letter to author, 12 May 2009). On 12 February 1945, declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”.  At Peak Hill in March-June 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.64) – “assigned to SUNCOB and willing for the job”; and letter of 2 February 1945 (A3269, D27/A, p.156). However, he did not deploy operationally to Portuguese Timor. He did not depart as scheduled on the SS Angola from Newcastle on 27 November 1945 - aged 21.

João Gomes Moreira Junior - Portuguese, born in 1899. Freemason. Deportado – to Angola. Arrived in Dili as a deportado on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.245). “Solicitor” at the Dili Court – and a friend of Carlos Cal Brandão.  A report by the Australian naval intelligence officer in Dili – ie F.J.A. Whittaker, sent to External Affairs by Navy Office on 11 July 1941 (A981, TIM  P 11, pp.106-108) shows Whittaker’s principal source on political intelligence was João Gomes Moreira Junior. Moreira was noted as one of the three leaders of a “Pro-British organization in Dilli” (14 August  1941) prepared to take over the Government in Dili if Germany were to occupy Portugal. Moreira provided goods (fresh food and vegetables) to both the Dutch and Australian forces in Dili and was “scrupulously honest” (Consul D. Ross). Subsequently, Moreira was re-imbursed ₤84.5.3 (1,011.14 patacas) in August 1943 for the goods provided to the Australian forces. (MP742/1, 1/1/737). He was evacuated to Australia on 8/9 December 1942 with his wife and one child – and, in his care, the three-year old daughter (Maria) of Matos e Silva (OP PORTOLIZARD and OP LAGARTO) - and he was provided with funds for such by Carlos Cal Brandão. In mid-February 1943, Moreira provided a report to the former Consul David Ross on the evacuees from Timor (A373, 4058A). Initially resident at Bob’s Farm. He later moved to Narrabri – and received a weekly allowance from the Portuguese government of ₤6.10.0.  From 26 February 1945, Moreira was employed as a labourer by the Crown Crystal glass company in Sydney at a weekly wage of ₤5.9.0. Moreira was believed to have associated with Australian communist organizations. He applied for permanent residence in Australia in November 1945.  When refused, he sought a one year’s temporary residency or, as a “political refugee”, permission to depart to a country of his choosing. Moreira cited as referees to his “character and loyal service”: Lieutenant (RANVR) F.J.A. Whittaker and Group Captain David Ross.  Moreira and his family did not depart Newcastle as scheduled on the SS Angola for Dili on 27 November 1945. In late November 1945, the Australian security authorities received allegations that Moreira and de Abreu: “were remaining in Australia in order to obtain the help of communists to further the revolution in Timor. Bezerra dos Santos, who joined the ship, is to be the Communist agent in Timor.” After the War, Moreira was cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.

João Henriques (also as Henriques João) Fernandes (“Lisboa”) – Portuguese. Corporal – retired. Chefe de Posto at Viqueque with rank of Corporal. Father of Armindo da Conceição Fernandes (SRD operative – OP ADDER). Assisted OP LIZARD II – a “very good man”, “of special service to us” (A3269, D6/A, p.50). Evacuated to Darwin on 8/9 December 1942.  Employed as a GD at FCS to October 1944 - his rate of pay in October 1944 at FCS was 8/- per day.  Posted to Leanyer as the manager of the Timorese GDs. In about March 1944, he protested “with certain justification about the treatment of his GDs – and was evicted to LMS by the CO with the word ‘half caste’ ringing in his ears.”
 On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At Peak Hill in the period March-June 1945. He requested his release in early 1945 (Consul confirmed on 20 March 1945). At Leanyer in March 45 – led the GDs; at LMS in the period April-June 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.65) – as the GD leader. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.

João Rebelo – Timorese. Nephew of the “King of Manatuto”. Participated in the Portuguese column that suppressed the native rebellion at Maubisse in August 1942.
 Member of the PORTOLIZARD - and OP LAGARTO from early July 1943. Escaped from the Japanese attack on LAGARTO near Point Bigono on 29 September 1943. However, he was captured a few days later – or, according to Patrício da Luz: shot and wounded in arm and chest, nursed by Luz, but died a few days later. The SRD Official History records: “killed by rifle fire during flight” (A3269, O8/A, p.34A).

João Vieira
 – Portuguese (or mestiço
). From Taibessi. Corporal - infantry. Assisted the 2/2 Independent Company – João Vierra [sic] noted as the “organizer of food supplies” in the Dili area (Lambert, G.E., Commando …, 1997, p.125). Member of the “International Brigade” fighting alongside Sparrow Force: “On ni 22/23 Nov 42 John [sic] Vierra, a Portuguese attached to 4 Sec entered Dili disguised as a Timor” – highest praise and commendation (Lambert, G.E., Commando …, 1997, p.154). In action against the Japanese with 2/4 Independent Company at the Sumasi River (Lambert, G.E., Commando …, 1997, p.147). Assisted SRD’s OP LIZARD - his group operated in Uai Alla area between Bibileu and Mundo Perdido (Captain D.K. Broadhurst report – A3269, D6/A, p.114). Six of “João Vieira’s party” are listed at A3269, D27/A. p.2. In January 1943, Vieira was cited in Lancer Force’s instruction to S Force: “John Vierra (Cribas area)” – particularly recommended. Operated with S Force (Lambert, G.E., Commando …, 1997, p.228). He was a principal in PORTOLIZARD after the Lancer Force/LIZARD evacuation – and led a reconnaissance to Dili in mid-May 1943 (A3269, D4/G, p.376, p.380). Vieira joined the LAGARTO group on its arrival under Lieutenant M. de J. Pires on 1 July 1943. From 12 August 1943, Vieira (codename “JVP”) led an armed group and established an OP overlooking Dili – before returning to the Remexio/Laclo area in late August 1943 (A32369, D4/G, p.99). Vieira returned to LAGARTO on 24 September 1943 having lost ten men and his signaler (Procópio do Rego) – (A3269, D4/G, p.28). Luís dos Reis Noronha (codename LNL) was also a likely member of Vieira’s group (A3269, D4/G, p.173 ) -  Luís was also captured by the Japanese and later killed. The LAGARTO group was attacked by a Japanese and native force at Cape Bigono on 29 September 1943 and its leadership captured – Vieira escaped, but was captured a few days later. He was seen in prison in Dili by the deportado António Santos (Cardoso, 2007, p.101). Vieira reportedly “died in prison in Dili, detail not known”- Carvalho, J. dos Santos, Vida em Morte…, 1972, op.cit., p.130. Australian veterans of  2/2 and 2/4 Independent Companies established the “Francisca Vierra [sic] Fund” - ie for the widow of John [sic] Vieira (Lambert, G.E., Commando …, 1997, op.cit., p.438).

Joaquim Luís Carreqeco/Carraqueco/Carraquico
 - Portuguese, born on 7 August 1901 in Vila Vicosa (Portugal). Baker. Imprisoned on 1 September 1925. Deportado – arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Evacuated from Barique by RAN Fairmile MLs 814, 815, and arrived in Darwin on 5 August 1943. He arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943. Subsequently, he was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1758”. Released to Minimbah (Singleton) with “restricted residence” on 20 March 1944 (A373, 3685C, p.36). He returned to Portugal - departing Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his wife.

Johannes (Dutch) – Native from Atambua, Dutch Timor. Aged 20.  A former soldier in Dutch NEI forces. Evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814, 815. On 24 March 1944, Johannes completed an SRD proforma declaring that while on operations “all money was to remain in Australia”.
 Under training at FCS in early September 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. At Milton (Brisbane) in late October 1944. In late 1944 to Casino (NSW) on leave – to visit a relative. There were attempts to re-recruit him into the NEI Army. At FELO (Brisbane) on 7 December 1944.

José Alves Jana – Portuguese, born on 27 September 1914 in Macau. Student. Deportado. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.245). Merchant. Reportedly a “cattle buyer for the Japanese forces”. Claimed to have been “instrumental” in saving RAAF pilot “George Sydney”(A373, 3685C, p.103). Jana was a friend of Carlos Cal Brandão. Jana’s wife was evacuated from the south coast to Darwin on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A, p.50).  Jana was active in PORTOLIZARD (Cardoso, 2007, p.81). He was evacuated from Barique by RAN ML on 3 August 1943 and arrived in Darwin on 5 August 1943. He arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943. Subsequently, he was interned at Liverpool in late September 1943 as Internee “N1771”. His wife moved from Bob’s Farm to Armidale. During his appeal against internment on 28 January 1944, he advised Consul Laborinho that he suspected that Lourenço de Oliveira Aguilar – an evacuated Portuguese Circunscrição administrator, was responsible for the charges against the Portuguese internees (A373, 3685C p.120). He was released to Minimbah ( Singleton) – with “restricted residence” on 21 March 1944 (A373, 3685C, p.37). Subsequently, he transferred to Armidale. He departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola, aged 31 – with his wife. After the War, he was cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.

José da Silva - Portuguese, born on 5 August 1902 in Lisbon. Locksmith and motor mechanic. Imprisoned on 11 June 1925. Deportado. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Employed as a ganger at a SAPT plantation at Fatubessi. Evacuated from Betano on a Dutch naval vessel on 15 December 1942. Resided at Bob’s Farm – reportedly spoke English. On 10 February 1943, he was reported by the Australian camp manager as one of five men “having caused trouble in the Bob’s Farm community”. An investigation noted that “he has not performed any duty at the Bob’s Farm camp” and claimed that he “considered himself to be a member of the Communist Party.”
 He moved to Victoria and worked at a pulp-wood enterprise in Marysville, but was assessed as “being undesirable” and returned to Bob’s Farm in late August 1943. He was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1760”. Released on 9 March 1944 – to Narrabri West (A373, 3685C, p.63). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his Timorese wife and their five children.

José da Silva Gordinho - Portuguese, born on 11 January 1899 in Lisbon. Corticeiro em almada. Imprisoned on 6 June 1925 – accused of involvement in a bombing. Deportado – anarchist, “wounded during political revolution”. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Reportedly an “inveterate gambler”.  Imprisoned on Ataúro for attempted escapes. Evacuated to Darwin on 8/9 December 1942 on a Dutch naval vessel with his wife and three children (A3269, D6/A, p.50). Resident at Bob’s Farm from January 1943. On 10 February 1943, he was reported by the Australian camp manager as one of five men “having caused trouble in the Bob’s Farm community”. An investigation noted that he “was daily in conflict with the evacuees at the camp … and declares that he is to be considered an adherent to the Communist cause” and had visited the Communist Party organization in Newcastle, together with other deportados.
 The report concluded that “Gordinho is the worst type of individual present in the camp.” With Arsénio Filipe and Amadeu Neves, he reportedly worked at “Lysaght’s Newcastle Works”. Together with Arsénio Filipe, Gordinho led a group of dissident deportados in the Bob’s Farm camp and was involved in a “melee” at the camp on 27 April 1943.
 Following further disturbances
 at Bob’s Farm - ie after the return of several deportados from Victoria and the arrival of eight deportado evacuees on 11 September 1943, on 16 September – together with Arsénio Filipe and Amadeu Neves, Gordinho was accommodated at the Salvation Army Palace in Newcastle (they were to be found employment by the Manpower Directorate). Subsequently, he was interned at Liverpool on 23 September 1943 – as Internee “N1763”. “A portly gentleman of 13 stone”, Gordinho participated in a hunger strike from 19-22 January 1944 (A373, 3685C p.123). His appeal against internment commenced on 24 January 1944. He was released to Minimbah, (Singleton) on 21 March 1944 (A373, 3685C, p.43). Departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola with his Timorese wife and their six children. He returned to Portugal on the SS Angola on 15 February 1946 – and was arrested by the PIDE in November 1946 for “subversive activities” (Cardoso, 2007, pp.128-129). After the War, he was cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.

José de Carvalho – Mestiço. Son of the former liurai/régulo of Liquiçá. Educated at Casa Pia - Lisbon.
 Single. Evacuated to Australia and employed by SRD. Lieutenant Pires recommended Carvalho to SRD as an “observer” – 5 August 1943. Appears in a group photo on Fraser Island – November 1943. He completed parachute training in February 1944. Undertook a caverning course in Rockhampton, grenade training at Mount Martha, and morse (W/T) training at Fraser Island (C. Noronha, letter to author, 12 May 2009). Member of the OP ADDER party – inserted into the Lore area (southern Lautem) on 21 August 1944 by RAN Fairmile ML 429.
 His rate of 

pay in November 1944 was 10/6 per day. Reportedly 

captured soon after landing at Lore. He was sighted in 

an Australian uniform in prison in Dili by Captain A.J. 

Ellwood (POW – OP LAGARTO) in September 1944 

(A3269, V19, p.9). Carvalho reportedly died of 

((photograph not included))
malnutrition or was shot and killed by the Japanese. 

He is also recorded as: “Shot and killed by Japanese in 

Lautem in August 1945 [sic – ie year should be 1944]” 

- Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte…, 1972, op.cit., 

p.129.  “Carvalho J.” is included as a “civilian” on the 

Honour Roll on the SRD monument at Rockingham, 

José de Carvalho
WA (inaugurated on 6 November 1949).


            FCS – late 1943
José Eduardo de Abreu da Silva – Portuguese, born on 18 October 1920,. Chefe de Posto at Hato Udo. Evacuated to Australia - aged 22 years. As a guest of Government, resident at Ripponlea (VIC). Returned to Portuguese Timor – see AWM photograph 121403, 9 December 1945.

José Filipe – Portuguese, born on 31 March 1906 in Lisbon (father: José Filipe; mother: Imerciano Ramos - José Filipe was the brother of Arsénio José Filipe). José Filipe served in the Portuguese Army 1914-1918, and later was a civil construction operator – and a painter (member of the Painters’ Union). “Anti-fascist”, he was imprisoned on 28 July 1925 (accused of planning criminal acts) – and listed as an anarchist.
 Deported to Portuguese Timor on 24 July 1927 aboard the vessel Pero de Alenquer, he arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Married to Luciana Filipe (Timorese – her mother was Bi Lau). Activities in Portuguese Timor included working as a supervisor in a factory in Dili – also repaired roofs and made bricks and tiles. At the time of the Japanese invasion (19/20 February 1942), José Filipe was working in a factory in Dili – he reportedly picked up the rifle of a Dutch soldier who had been killed, and “joined the Australians” for “two or three days”.
 He returned to Dili and was beaten by the Japanese military – but continued to pass information to “Captain Laidlaw” (2/2 Independent Company). Three months later, denounced by the “natives” as a “spy” for the Australians, he then moved – with his family, from Dili to Lore in southern Lautem (travelling by horseback and foot).
 In November 1942, he reportedly operated a timber mill at Lore (Carvalho, J., Vide e Morte …, op.cit., p.203). In the period 1942-1943, he assisted Australian troops against the Japanese.
 His wife and six children were evacuated from the south coast to Australia on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A, p.50), and resided at the Bob’s Farm camp north of Newcastle. José Filipe “stayed behind” with the PORTOLIZARD party led by Sergeant António Lourenço Martins and Matos e Silva (A3269, D6/A, p.50). He was evacuated to Darwin from the south coast (Barique) aboard RAN Fairmile MLs 814, 815 on 4-5 August 1943 (including with Francisco Horta). Lieutenant Pires (the Administrator of the Circunscrição of São Domingos – modern-day Baucau and Viqueque Districts, and leader of SRD’s OP LAGARTO) signaled SRD categorizing José Filipe, and several others (including Francisco Horta), as “very bad men” who should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). The evacuated group remained in Darwin for 18 days before sailing to Brisbane via Cairns. José Filipe was detained at the Gaythorne Internment Camp (Brisbane) on 10 September 1943 with 11 other Portuguese (including Francisco Horta) and registered as Internee “Q542”. José Filipe was described as: height – 5’1”; weight – 120 lb.  The rationale for internment was that the 12 Portuguese had information that was prejudicial to the security of Australian military operations in Portuguese Timor (most were deportados).
  Soon after, José Filipe was hospitalized with bronchitis in 3 Army Camp Hospital (22 September 1943 – 6 October 1943). He was transferred to the Liverpool Internment Camp (Sydney) on 26 October 1943 (the other 11 Portuguese internees had arrive one month earlier from Gaythorne). José Filipe’s distinguishing features were recorded as: “hair – grey; eyes – brown; tattoo of woman on chest – various tattoos on both arms”. He was a patient in 114 Army General Hospital in the period 21-31 December 1943. In January and February 1944, the 27 internees at Liverpool appealed unsuccessfully against their detentions. Subsequently, José Filipe participated in a hunger strike at Liverpool - 18-29 February 1944. When his brother Arsénio Filipe was released from Liverpool on “restricted residence” to Minimbah (Singleton - northern NSW) in late March 1944, José Filipe and 11 others (including Francisco Horta – ie the Gaythorne detainees) remained interned at Liverpool. However, the 12 Liverpool detainees were moved to the Tatura  Internment Camp No.2 (Victoria)
 in early April 1944 where they were re-united with their families (totaling seven wives and 20 children). José Filipe’s family had moved from the Bob’s Farm camp to the Imperial Hotel at Narrabri West - then joined him at Tatura on 5 April 1944. The family group were recorded as: José Filipe – aged 37 (ie himself); Luciana Quintas Filipe (Internee “NF1797”) – aged 25/34; José Ramos Filipe (born on 15 February 1929, Internee “N1779”) – 15; Raul Filipe (born 17 April 1932, Internee “N1781”) – 13; Luiz Filipe (born 30 June 1934, Internee “N1780”) – 10; Alice Filipe (born 15 December 1936, Internee “NF1782”) – 5; Ilda Filipe (born 25 June 1942, Internee “NF1783”) – 2.  José Filipe was hospitalized in the Waranga Hospital in the periods 14-20 April 1944 and 1-5 May 1944. He was released with his family from internment at Tatura to “restricted residence” at Minimbah (Singleton) on 19 August 44. José Filipe and all his family members departed as scheduled from Newcastle to Dili on the SS Angola on 27 November 1945 – with their newly-born child, Lorena. The family of his brother - Arsénio José Filipe, and Francisco Horta - as a single man, also departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

José Francisco Arranhado
 - Portuguese, born on 4 March 1897. Second Sergeant (Army) - military service: 1918-1943. Chefe de Posto of Lete-Foho and Hatu-Buileo. Defacto wife, three children. 2/2 Independent Company reported Arranhado as “most helpful” – “supplying food and transport without any promise to pay at all.”
  He was noted as “sympathetic to the Australians” (Wray, C.C.H., Timor 1942, op.cit., p.109). With increasing Japanese pressure, he moved from Lete-Foho to Suro to join with Dom Aleixo at Ainaro. Evacuated to Darwin in December 1942, aged 45. He was recruited in May 1943 as a member of  SRD’s OP LAGARTO led by Lieutenant M. de J. Pires (together with Corporal Casimiro Paiva and Patrício da Luz). In late May, he undertook SRD training in Sydney and at the SRD Z Experimental Station at Cairns ie “Intelligence school at Cairns … was returned to Timor in June 1943” (MP1103/2, Q537).
 Inserted at the Luca River with LAGARTO on 1 July 43 from the US submarine USS Gar  – he disputed with Lieutenant Pires during the landing.  Lieutenant Pires later advised SRD that Arranhado should be evacuated as he is “good for nothing” (as with Casimiro Paiva) – signal of 6 August 1943). Arranhado was evacuated from Barique with the PORTOLIZARD group, and arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires also advised SRD that Arranhado was one of 14 “very bad men” and should be segregated – and not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). Arranhado was detained at the Gaythorne Internment Camp (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q537”. Soon moved to the Liverpool Internment Camp (Sydney), and from April 1944 was interned at Tatura (Victoria). He was released on 17 August 1944. In early April 1945, he was resident in Sydney – and noted by SRD as a “good radio mechanic but no knowledge morse” – and recruited by Sousa Santos for SRD’s OP STARLING planned for the western area of Portuguese Timor (A3269, D27/A, p.75), and was paid one pound (₤1) by SRD. Operation STARLING was cancelled on 19 April 1945. He was included on the 3 November 1945 list as having “Assisted the Allied Forces” (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He departed as scheduled from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

José Joaquim dos Santos – Radio carrier with OP LIZARD. Evacuated to Australia and employed by SRD. On 5 April 1944, he signed an SRD “Declaration” that, if killed, “his money was to remain in Australia with his aunt – Eufrasia, at Narrabri”.
 His rate of pay in October, November 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Completed a parachutist course on 11 November 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944; enroute to LMS on 7 December 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. See also SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.64). On leave in Narrabri on 10 April 1945, but refused to return to Darwin. Note: probably NOT Joaquim dos Santos aged 59 and family – who departed Newcastle on SS Angola 27 November 1945.

José Manuel de Jesus Pires. Single. Born on 15 August 1924. Eldest son of Lieutenant Manuel de Jesus Pires. Evacuated to Australia and employed by SRD as a GD at FCS to October 1944. His rate of pay as a GD in October, November 1944 at FCS was 6/- per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At LMS in March 1945; in hospital at 107 AGH in early April 1945; at Peak Hill in May and June 1945 – also in hospital (at 107 AGH) in June 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.65). Appears in a group photograph at FCS. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 21. Migrated to Australia and resided in Western Australia – deceased.

José Maria Baptista - a mestiço of Shanghai - an employee of the Sociedade Patria e Trabalho company. Cited in Governor Carvalho’s book as an “active agent of direct service” to the Australian military.
  José Maria Baptista is not listed as a deportado in Cardoso, 2007.

José (Zeca) Rebelo
 – Mestiço. Corporal, infantry. From Manatuto. Married. Member of the “International Brigade” (Wray, C.C.H., Timor 1942, op.cit., p.128) – and subsequently the PORTOLIZARD party. His wife and child were evacuated from the south coast to Darwin on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A, p.50) – and resided at the Bob’s Farm camp north of Newcastle. José Rebelo was evacuated from the south coast on 4-5 August 1943 aboard Fairmile MLs 814, 815.  Lieutenant Pires recommended him to SRD as an “observer” – 5 August 1943. On 12 September 1943, LAGARTO (then still “free” in Timor) requested that Rebelo (and Domingos Soares) join LAGARTO as an operator to support new proposed OPs (A3269, D4/G, p.62). Moved from LMS to FCS in late November 1943 – noted as “speaks some English”. At FCS in December 1943 – as “newly arrived”. In a group photograph on Fraser Island.  Completed parachutist training in February 1944. In February 1944, SRD proposed sending Zeca Rebelo, the two Noronha brothers (Bernardino and Câncio) to man an OP at Kuri or Isuum (A3269, D4/C, p.252). José Rebelo undertook caverning training in Rockhampton, grenade training at Mount Martha, and morse (W/T) training at Fraser Island (C. Noronha, letter to author, 12 May 2009). Member of the OP ADDER party – inserted into the Lore area (southern Lautem) on 21 August 1944 by RAN Fairmile ML 429.
 Believed to have died when he fell off cliff - or was shot and killed by the Japanese. “Shot and killed by Japanese in Lautem in August 1945 [sic – ie year should be 1944]” Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte…, 1972, op.cit., p.129). His rate of pay in November 1944 was 10/6 per day.  His family in Australia was in the care of Brazilian Consul (Sydney) in November 1945 and were authorized to stay in Australia (MP742/1, 115/1/245). “Rebelo Zeka” is included as a “civilian” on the Honour Roll on the SRD monument at Rockingham, WA (inaugurated on 6 November 1949).

José Tinoco
– “Native”, born in Vila Real de Trás-os-Montes, Guinea. Son of a well-known former colonial civil servant.
 Travelled with his family to Macau, India – and then to Mozambique and Timor (arriving in Portuguese Timor in 1937 – Cardoso, 2007, p.53). Chefe de Posto at Lacluta (BOdT No.18, 2 May 1941, p.122 – an aspirante from July 1937). A “leading member of Pro-British organization in Dilli” - 14 August 1941. Served in PORTOLIZARD under Sergeant António Lourenço Martins and Matos e Silva. Joined the LAGARTO party led by Lieutenant M. de J. Pires in early July 1943. Planned to establish a group at Lacluta in early September 1943. Captured with Lieutenant Pires near Point Bigono on 29 September 1943. Included on SRD “operational” personnel lists of 21 November 1944, 7 December 1944, 25 March 1945, 7 April 1945, 6 June 1945 as a member of the OP LAGARTO party - and included in the Operation Groper Operation Order No. 25: “SRD Personnel Missing in Timor”, 30 August 1945 (A3269, D26/A, p.15). Japanese Army Lieutenant Saiki told Australian POW Captain A.J. Ellwood that Tinoco had “died of malaria and beri-beri” (Elwood, A.J., report, Melbourne, 26 October 1945). This version of his death was repeated during post-War war crimes trials in Darwin.
  Reportedly “died in prison in Dili on 8 April 1944” (Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte…, 1972, op.cit., p.130; Cardoso, 2007, p.101). Tinoco’s death is also reported as having been recorded on the wall of a prison in Dili as “8 April 1944” – believed to have been written by Matos e Silva (Memorial de Dare, 2009). He was noted as having “Assisted Allied Forces” – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E).

Lau Fang – Chinese.  Evacuated – arrived Darwin on 19 November 1942. Noted at FCS on 18 October 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – listed among deportados e condenados (criminals) – NAA: A367, C63656. See also file: NAA: SP11/2 CHINESE/LAU F.
Lede J. - from Savo, Dutch Timor – an ex-member of the Dutch NEI forces. Aged 20.  Evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814, 815. Employed by SRD, his rate of pay in November 1944 was 1/3 per day. At Peak Hill in May and June 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.66).

Luís dos Reis Noronha
 - liurai of Laclo (elder brother of the Noronha brothers:  Bernardino and Câncio).  With SRD code-name “LNL”, was reportedly scheduled to go to the Dili OP with the LAGARTO team led by Corporal Vieira and radio operator Procópio do Rego. LAGARTO message noted: “LNL writes English and Jap Portuguese” (A3269, D4/G, pp.173-174). Luís was captured by the Japanese at Hato Conan (together with Procópio do Rego) – taken to Dili and tortured and killed by the Japanese military (Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., pp.54-55; and C. Noronha, letter to author, 12 May 2009). On 6 December 1944 – SRD sought information on Luís dos Reis Noronha and his sisters – as requested by his two brothers serving with SRD in Australia (A3269, D4/A, p.199, p.209).  In February 1945, SRD again sought to check on the status of “Luiz Noronha” – as “operational use of his brothers undesirable if Luiz is in Jap hands” (A3269, D4/A, p.191).
Luís José de Abreu - Portuguese, born on 2 July 1897 in Lisbon. Civil construction - painter. Imprisoned on 2 September 1925. Deportado – arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Evacuated from Barique, and arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (Operation LAGARTO) advised SRD that de Abreu was one of 14  “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). He was detained at Gaythorne Internment Camp (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q539”. Subsequently, he was interned at Liverpool (Sydney) and Tatura (Victoria). Joined at Tatura by his Timorese defacto wife, Madalegna de Canosa (from Narrabri – Coleman’s Private Hotel). Released on 17 August 1944 to “restricted residence” at Minimbah (Singleton). He applied for permanent residence in Australia in November 1945 – but this was refused. Neither he, nor his wife, departed as scheduled from Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945. In late November 1945, the Australian security authorities received allegations that de Abreu and João Moreira “were remaining in Australia in order to obtain the help of communists to further the revolution in Timor. Bezerra dos Santos, who joined the ship, is to be the Communist agent in Timor.” Luís de Abreu returned to Timor in 1947, and moved to Australia in 1974 (see the article: “Luís Abreu – aguarelas de uma vida”, O Portuguese, Sydney, 18 March 1991).

Luiz/Luís da Sousa – Portuguese. Sergeant – Navy; radio operator with the Portuguese Geographic Mission in Portuguese Timor. Operated with the PORTOLIZARD group in 1943. Evacuated to Australia on 3 August 1943.  Lieutenant Pires commented unfavourably on da Sousa in early August 1943. Da Sousa was living in Melbourne in 1945. In March 1945, Sousa Santos tried to recruit Luiz da Sousa for an SRD operation (OP STARLING) into western Portuguese Timor – and nominated da Sousa for training at FCS (A3269, D27/A, p.125) – but Luiz da Sousa did not participate. Resided at Armidale, NSW.  He was noted as having “Assisted the Allied Forces” as a radio operator at Ossu – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – See Annex E). Aged 45, he departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his Timorese wife and their one-year old son.

Manuel – Evacuated to Australia and employed by SRD as a GD. His rate of pay in November 1944 was 1/3 per day. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.66). Note: possibly Manuel Ali, aged 20 – who did not depart Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 as scheduled.

Manuel de Jesus Pires – Lieutenant (Retd)
 – Portuguese, born on 6 March 1895 in Porto (see Cardoso, 2007, pp.13-18 – including his photograph in uniform, March 1943). Retired Army lieutenant. Spoke Portuguese, English, French; a WWI veteran, pilot – Flanders. Served in Timor from 25 September 1919 – including as the military commander in Viqueque - 1919-1928; then in Oecusse; Administrator of Manatuto; served in Fronteira Circunscrição; and as the Administrator (2nd Class) of the São Domingos Circunscrição from 1937. A “leading member of the Pro-British organization in Dilli” - 14 Aug 41. Was helpful to the Australian Consul (Ross) and his assistant (Whittaker). Reported by SRD’s OP LIZARD commander in 1942 as the “principal Portuguese agent for LIZARD in Timor” and “more staunchly pro-Ally than ourselves” (A3269, D6/A p.98). In early November 1942, the Portuguese in the Baucau area evacuated to the south and to the Matebian area. Lieutenant Pires sent an appeal to Captain D.K. Broadhurst (?) of LIZARD for the evacuation of civilians (see Pires’ personal letter received on 26 November 1942 by SRD’s H.B. Manderson - A3269, D6/A, pp.44-45). Pires’ family was evacuated from the south coast to Darwin on 8/9 December 1942 (A3269, D6A, p.52) - ie his wife (Maria Helena) and seven dependants (six children – including three teenage sons who later served with SRD, and his wife’s uncle). Lieutenant Pires was evacuated on 10  February  1943 with SRD’s LIZARD party and S Force on the US submarine USS Gudgeon together with Dom Paulo da Silva, Francisco da Silva, Cosme Soares, Domingos Freitas Soares, and Sancho da Silva (total: 28) to Fremantle (arriving on 18 February). Lieutenant Pires was recruited and employed confidentially by SRD (ie as the “Allied H.Q. Geographical Section”)
 with the  codename “ABC” (ie recruited as for Carlos Cal Brandão and Patrício da Luz – A3269, D4/G, p.182; D6/A, p.115). Pires’ wage payments of ₤50 per month were made to the Bank of Adelaide, Melbourne.
  He lobbied to return to Portuguese Timor – including sending letters to General Douglas McArthur (C-in-C, SWPA) and his senior staff.  On 28 February 1943, Pires wrote to General Northcott - CGS at Allied Land Forces Headquarters, declaring that he was “entirely anxious to be returned at once … (by parachute if need be)” and noted that “D. Aleixo of Suro has 4,000 natives ready who are hostile to Japanese.”
 Pires worked closely with SRD Headquarters in Melbourne – exchanging messages with the PORTOLIZARD group in Portuguese Timor. Pires assembled a party (Sergeant Arranhado, Corporal Paiva, Patrício da Luz) to return to Portuguese Timor. He departed Melbourne on 19 May 1943 and reportedly undertook SRD training in Sydney and probably also at the SRD Z Experimental Station in Cairns. During a four-day briefing period in June at the SRD headquarters in Melbourne 

on tasks, Pires was issued with: “Timor Mission – 

Directive to Lieut. M. de. J. Pires - dated 12 Jun 43” 

(A3269, D4/A, pp.472-477) – the operation was 

renamed “LAGARTO” on 29 June 1943. The party 

traveled to Fremantle in mid-June 1943, and was 

inserted into Portuguese Timor on 1 July 1943 at 

mouth of Luca River from the US submarine, USS 

Gar. Lieutenant Pires was captured by the Japanese 

((photograph not included))
– together with several others of his LAGARTO party 

on 29 September 1943 near Point Bigono on the north 

coast. In Dili on 1 October 1943, Pires – and the rest 

of the party, were formally charged with espionage by 

the Japanese military. Initially, Pires was interrogated 

by the Japanese Consular staff, but subsequently by 

the Japanese military.
 On 2 February 1944, the 

 Lieutenant M. de. J. Pires
Japanese (ie acting as LAGARTO) signaled SRD that 

March 1943
Lieutenant Pires had fallen ill on 12 January and was 

“growing more and more weak” (A3269, D4/C, p.95). Soon after, on 5 February 1944, the Japanese – as LAGARTO, signaled that “ABC died on 4 Feb 44” from malaria (A3269, D4/C, p.94 and D4/A, p.427 of 15 February 1944). On 15 February 1944, SRD advised London of the death of Lieutenant Pires and requested that Lisbon be informed – with a favourable explanation of his activities (A3269, D4/A, p.437). SRD Headquarters ordered LMS “not to disclose the death of ABC to students or anyone else.”
 In a post-War debrief, Sancho da Silva (OP COBRA) stated that Lieutenant Pires was taken to a Japanese hospital Dili – and did not return. In 2009, a Japanese historian suggested that Pires had been “euthanized” in hospital in Dili (email to author). Lieutenant Pires was included on the SRD personnel lists of 21 November 1944, 7 December 1944, 25 March 1945, 7 April 1945, 6 June 1945 and in the Operation Groper Operation Order No. 25 - ie included among  “SRD Personnel Missing in Timor” (A3269, D26/A, p.15). Japanese Army Lieutenant Saiki told the Australian POW Captain A.J. Ellwood (LAGARTO) that Lieutenant Pires had “died of a mental condition” (Ellwood A.J., report, Melbourne, 26 October 1945). Ellwood’s version was also noted in the press coverage of the post-War war crimes trials in Darwin.
 Lieutenant Pires reportedly “died in prison in Dili, detail not known” (Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte …, 1972, op.cit., p.130). Emerging information indicates that, insane from privations and abuses, he was probably murdered by his Japanese captors in hospital in Dili. 


He was noted as having “Assisted the Allied Forces” – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). His family departed Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola comprising: his Timorese wife (Maria) and seven dependants. Subsequently, several of his children - as adults, emigrated to Australia. “Pires, M. de J. Portuguese Army” is included on the Honour Roll on the SRD monument at Rockingham, WA (inaugurated on 6 November 1949). A discrete monument to Lieutenant Pires also stands in a small garden opposite the entrance to the Dili port in Timor-Leste – inaugurated in October 1973 (see the photograph in Cardoso, 1972, p.131.)

Manuel dos Martires – Mestiço. Single. Evacuated to Australia. Recommended to SRD by Lieutenant Pires as an “observer” – 5 August 1943. Employed by SRD as a GD. On 12 February 1945, SRD declared him to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At LMS in March 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3260, D27/A, p.65). In Glen Innes on 10 April 1945. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 38.
Manuel H. de Jesus Pires – single. Son of Lieutenant Manuel de Jesus Pires. Evacuated to Australia and employed by SRD as a GD. At FCS in October 1944 as a GD with a rate of pay of 6/- per day. In a group photograph at FCS. Reportedly returned to his family at Narrabri in mid-October 1944. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 19. Migrated to Australia. Resident in Hinchinbrook (NSW) in 2010.

Manuel Ki’ic – Evacuated to Australia and employed as a GD by SRD. Noted as on leave from SRD in April 1945. In Glen Innes on 10 April 1945.

Manuel Maria Teodoro – Portuguese (sometimes incorrectly as “Feodora/Feodoro”), born on 30 December 1904 in Lisbon. Married – wife in Portugal. Deportado - to Timor in 1927. Initial months at Aipelo (west of Dili), then to Manufahi. Resided in Bobonaro – unemployed. Evacuated to Australia on 10 January 1943 and arrived at Bob’s Farm on 17 February 1943 wearing items of Australian military uniform. In April 1943 at Bob’s Farm, he declared to have “joined the Australian force in Timor during September 1942 at Betano … volunteered for service and was accepted by Captain Baldwin … issued with full military uniform and equipment … never been in active combat, but used to do patrol duty … left rifle and equipment in Timor … left my steel helmet in the train … did not receive any pay in Timor … wish to continue to serve with the Australians … not possess any civilian clothes.”
  His service with Sparrow Force was confirmed as 15 October 1942 - 10 January 1943; and he was paid ₤28.12.0.
  In mid-1943, he moved to Marysville (Victoria) and was employed in a pulp-wood enterprise. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 with his wife and their three children.

Mário de Jesus Pires – single. Born on 22 December 1926. Son of Lieutenant Manuel de Jesus Pires. Evacuated to Australia and employed by SRD. In a group photograph at Fraser Island in late 1943. Departed Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 18. Migrated to Australia. Resident in Bonnyrigg (NSW) in 2010.

Martinho José Robalo
 – Portuguese. First Corporal, Chefe de Posto at Tilomar.
 Evacuated to Australia. Moved from Bob’s Farm to civilian accommodation in Melbourne in mid-1943. 30 October 1944 – the Victorian Department of Labour was paying a living allowance to Robalo. From mid-1944, he was intended for the main party of the SRD OP STARLING planned for the western area of Portuguese Timor to be led by Sousa Santos. However, in March 1945 Timorese in Darwin refused to serve with Sousa-Santos. Martinho trained at FCS in March-April 1945 for OP STARLING – together with Rente, Horta and Porfírio Soares, with a wage of one pound (₤1) per week. However, OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. In 1945 – as a serving soldier, Robalo sought permission from the Portuguese Consul in Sydney to marry. However, this was refused, and he was advised that he (Robalo) had been dismissed from the Army for leaving his post in Portuguese Timor without authority (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.184). He was also intended for OP SUNDOG – but did not participate when the operation was undertaken in June 1945.  Noted as having “Assisted the Allied Forces” – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 48, with his 26 year-old Timorese wife (Assum Meo) and their six year-old son.

Mauchico – Timorese. Evacuated to Australia. Employed by SRD as a GD at Leanyer in the period March-June 1945.

Nico Anti/Arti (“Neko”) – From Atambua, Dutch Timor. An ex-member of the Dutch NEI forces. Aged 20.  Evacuated to Darwin on 4-5 August 1943 by RAN Fairmile MLs 814, 815. Employed by SRD in Darwin. Detached to Brisbane on 7 September 1944. Noted as under training at FCS in early September 1944 to mid-October 1944.

Patrício José da Luz
 – Mestiço, born on 31 July 1913 (in Manatuto). Father - António Bonfilho da Luz (Macanese ie Chinese Mestiço); mother – Ricardina (Timorese from Manatuto). Studied in Macau and Hong Kong. Spoke Portuguese, Tetum – and reportedly Galoli and Makassae. Also spoke excellent English. Completed a radio/wireless telegraphy course (RT/WT – ie including morse) in Macau in 1937 and later trained at the Pan American Airways radio school in Manila. He returned to Portuguese Timor and entered the public service on 23 December 1937 – appointed as an “assistant” on 30 April 1938 (BOdT  No.26, 25 June 1938, p.254). Assisted I.R. Hodder of the Australian Department of Civil Aviation in the erection of radio facility in Dili in early 1941.
 Assisted the Australian Consul David Ross in Dili in the period 1941-1942.
  Signaled Australia to facilitate the sinking of Japanese vessel in Dili harbour area: “On 6 December, he intercepted a Japanese message instructing the ship Nanyei Maru, in Dili harbour, to act as a guide vessel to their aircraft. He informed Darwin and on the first day of the war, 8 December, and an Australian Hudson bomber sank the ship.”
 Luz reportedly later organised the transfer of the Qantas portable aero-radio equipment to Sparrow Force. The Japanese reportedly put a reward of “500 petakas [sic] … on his head and hide”.
  He was evacuated from the south coast to Australia and, via Darwin, arrived in Brisbane by air on 8 December 1942 ie ahead of the party of 146 evacuees that travelled by the SS Islander. His father - António Bonfilho da Luz  (a retired Circunscrição secretary) – widower, and his brother - António Bonfilho da Luz  Junior were also evacuated to Australia. His sister-in-law and two children were evacuated also – ie Ana Barreto Luz (“half-caste”) and children: "Simões/Sicao" (?) aged 13, Fernando Barreto da Luz (aged 3) – (husband, Arthur/Artur
, remained in Timor). All – except Patrício, were initially accommodated at Bob’s Farm (north of Newcastle) – but his father, António Bonfilho da Luz, later moved to Brookstead (Armidale). On 26 February 1943, Luz was registered as a Portuguese alien living at the Essendon Hotel, Melbourne. Patrício was employed at the DCA radio workshop in Essendon (on basis of his previous association with Hodder and Ross) – and also taught morse code to pilots. He was employed confidentially by “Allied H.Q. Geographical Section” (ie by SRD, as for Lieutenant M. de J. Pires and Carlos Brandão – A3269, D4/G, p.182).
 Patrício sent half of his pay of ₤25 per month to his sister – Aurea da Luz Campos, who had also been evacuated (increased to ₤20 in July 1943 when Luz returned to Portuguese Timor). Luz was recruited for SRD’s OP LAGARTO to be led by Lieutenant Pires. On 19 May 1943, Lieutenant Pires and the two other OP LAGARTO members (Sergeant José Arranhado, Corporal Casimiro Paiva) travelled to Sydney for Z Special Unit training (probably at Cowan Creek, Hawkesbury River) and later at SRD’s Z Experimental Station (Cairns) in June 1943 – with Luz reportedly remaining at SRD Headquarters at Airlie (Melbourne). The LAGARTO party assembled in Melbourne in mid-June for four days to be briefed on their tasks and “ciphery”. Luz “was given a short period of training on the B I and ATR4A ((radio)) sets, together with instruction in cipher (LMT2).”
 He subsequently traveled with the LAGARTO party to Fremantle where they boarded the US submarine USS Gudgeon. The party was landed late on 1 July 1943 at the mouth of Luca River – with Luz as the party’s radio operator. During difficulties between Lieutenant Pires and AIF Sergeant/Lieutenant A.J. Ellwood (who joined LAGARTO in early August), Luz supported Ellwood. The former Consul David Ross sent encouragement and best wishes to Luz - ie to improve morale, eg: “great work … all at Essendon very proud of you” - 9 September 1943 (A3269, D4/C, p.314); and “Atta Boy” – 22 September 1943 (A3269, D4/C, p.307). On 29 September 1943, the LAGARTO group was attacked by Japanese and hostile natives near Point Bigono on the north coast, but Luz escaped (having left the group a short time beforehand with Matos e Silva) – reportedly together with João Rebelo, Ruy Fernandes, Domingos Amaral, and Domingos Dilor.  Luz reportedly had Lieutenant Pires’ cipher material and papers. On 8 October 1943, the Japanese signaled SRD (through the captured Lieutenant Ellwood): “ABC lost cipher book, Luz ran away” - ie falsely, in order to “cover” the Japanese deception activities (A3269, D4/C, p.144).  According to Luz, he eluded Japanese and hostile Timorese and moved first to Cairui (south of Manatuto), then to the Dilor area – where he recovered wireless sets 

buried by LAGARTO (but the sets were inoperable 

due to battery deterioration). Luz asserted that he 

raised a force in the Dilor, Luca, Bibileo and Viqueque 

areas of “1,500 natives organized for co-operation with 

the hoped-for ((Allied)) invasion force” (A3269, O8/A, 

p.34A – includes the account written by Luz to the 

Australian Consul in Dili on 30 January 1946).

((photograph not included)) 

According to a later article in a DCA magazine, on 

29 September 1943 Luz: “shot his way out with a 

tommy gun” and “Arranged a guerilla sabotage force of 

some 1,500 natives against the day of the Allied landing 

in Timor … grew a flowing beard.”
 He was also 

reported as being “constantly on the move, eating 

monkeys and fruit … and not sleeping in a house for two 

years.”
 Luz reportedly “came out of hiding” on


Patrício da Luz 

4 October 1945. His father, brother, sister and her


   Dili - 1946 

children - and his sister-in-law and her children, returned 

to Dili - departing from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 

1945 (A367, C63656, pp.15-16).  Luz first re-contacted SRD through SRD’s  H.B. Manderson on 10 October 1945. Subsequently, on 31 December 1945, Manderson reported that Luz was “anxious to be of service (as with Ross)” - (A1838, TS377/3/3/2 Part 1, p.77). In November 1945, Luz gave “invaluable assistance” to a visiting group from the Australian War Graves Commission.
   In January 1946, Luz was paid ₤100 by the Australian Consul in Dili. In July 1946, Luz was commended for his “valuable assistance” to an Australian group involved in war crimes investigations in Dili.
 He also made statements to the post-War war crimes investigations (MP742/1, 336/1/1724; AWM54, 1010/4/93). Luz was re-employed as a radio operator by the Portuguese Government at the Dili Post Office on 18 July 1946 (BOdT  No.5, 23 November 1946, p.28) reportedly at his pre-War salary of 200 patacas per month – soon after increased to 400 patacas per month. The DCA article related that “his own people turned him down for having infringed Portuguese neutrality by actively helping the Allies … but was reinstated … as he was the only radio operator in Dili.”
  In September 1946, Luz provided information in Dili on his SRD service that was passed to an Australian journalist resulting in an article in the Melbourne Herald (13 September 1946): “Commando left in Timor forgotten by Army.”
 In December 1946, Luz sought payment of his outstanding wages for his period with LAGARTO.
 SRD reviewed his case – and believing (incorrectly) that he had deserted LAGARTO (ie as reported in a Japanese message of 5 October 1943) and had “for two years lay low” and thus “voluntarily terminated” his employment, denied Luz payment of his remaining salary – apart from an ex-gratia payment of ₤100.
  This SRD letter was later cancelled, “the case re-opened”, and Luz was requested to complete a formal statement of his activities.
 


On 7 January 1947, Óscar Ruas - the Governor of Portuguese Timor wrote to the Australian Consul in Dili advising that “no Portuguese Government employee” would be prosecuted for saving Australian lives – and citing the “good situation” of Patrício da Luz and others (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.61). In 1947, he married Deolinda in Portuguese Timor (see photograph – Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., p.vii). In 1946-1947, he assisted the Marconi engineer R. Marsden with the erection of several powerful transmitters for the Government and was appointed in charge of the aero-radio station to be located at Baucau airfield. His wife - “Linda”, joined him in Baucau. In October 1947, his wages claim was settled when he was paid ₤450 (ie 5,625 patacas) by the Australian Government.
 


In mid-1949, Luz sought the award of WWII campaign medals from the British War Office – but was advised: “with regret that your employment by Special Operations Executive is not a qualification for any British Campaign Stars or Medals instituted during the 1939-45 War.”
 In 1950, Luz was presented with a certificate stating that he had been “employed by the Australian Government on Special Operations.”
 He continued service with Post and Telegraph in Dili (BOdT No.10, 10 April 1954, p.164). Luz subsequently emigrated to Australia – and was the Portuguese Consul in Darwin (1956-1974), before moving to Canley Vale (Sydney) in the mid-1970s. According to a magazine article, he was reportedly awarded several Commonwealth WWII medals including: “the Pacific Star, 1939-1945 Star, War Medal, and the Australian Service Medal” in 1986.
 – but the Australian Department of Defence has no record of such.
 Luz was awarded the Portuguese decoration “Medalha de Honra de Liberatação” in June 1989 by the Portuguese Government.
 He was a member of the Returned Soldiers’ League (RSL) in Australia and attended several ANZAC Day ceremonies and Z Special Unit reunion activities.
  His wife (Deolinda) predeceased him. Patrício da Luz died in Sydney on 12 April 1998 – and was survived by his son, Patrício.
 

Paulo da Silva – Timorese. Native chief of Ossu Rua – with the honorific “Dom” Paulo. Paulo was “closely affiliated with LIZARD”, and Paulo was “indispensable until the Japs overwhelmed southern São Domingos Province in November-December” ((1942)). Paulo da Silva’s “inestimable assistance” is cited in The Official History – eg in providing transport support, “adherents” for military training, “native OPs”, and “gaining intelligence” through his extensive “family connections”.
 However, his native following had reportedly become ineffective after 21 January 1943 due to the defection to the Japanese of Joachim of Ossu in December 1942. His wife (Cipriana) and ten dependants were evacuated from the south coast to Australia on 8/9 December 1942 (A3269, D6/A, p.52). Harassed by Japanese forces and hostile natives, OP LIZARD forces disbanded on 20 January 1943. Paulo was evacuated to Australia on the US submarine USS Gudgeon with Lieutenant Pires, Paulo’s brother Francisco, his cousin Cosme Soares, Domingos Soares, Sancho da Silva - and others, on 10 February 1943 from the mouth of the Dilor River. Paulo and his party were initially in Melbourne with Lieutenant Pires
 for several weeks before moving to Bob’s Farm (Newcastle area) in March 1943 ie the “cinco indígenas” ex-Gudgeon (Cardoso, 2007, p.175). Paulo and his “group” (total: 5) requested to return to Portuguese Timor to fight the Japanese (A3269, D3/G, pp.30-31). The Secretary of the Department of the Interior wrote that Paulo wants to return “a rather fine type … worrying concerning his absence from his own people” – 30 August 1943 (A3269, D3/G, p.34). On 8 September 1943, SRD signaled LAGARTO in Portuguese Timor that “Paulo group very anxious to return”.
 Paulo trained at FCS with his group in the period October-November 1943.
 Paulo – and most of his group, became part of SRD’s OP COBRA led by Lieutenant J.R. Cashman. The OP COBRA party was landed in Portuguese Timor on 27 January 1944 by RAN Fairmile vessel ML 814 in Darabei area – but the operation had already been compromised by LAGARTO. The two Australians (Lieutenant J.R. Cashman, Sergeant E.L. Liversidge) and Cosme Soares were captured that night in a waiting Japanese ambush – Paulo da Silva and Sancho da Silva were captured 12-14 days later. The group was initially imprisoned and interrogated in Dili. Paulo da Silva died of beri-beri on 19 May 1944 at Lautem – following an “anti-beri beri” injection by his Japanese captors (witnessed by Sancho da Silva).
 Paulo’s SRD rate of pay in November 1944 was 11/6 per day (ie an Australian Sergeant’s rate). On 12 February 1945, he was reported by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Paulo da Silva was declared as a “Sergeant” in the “AMF” in the AAF A119 (Casualty Report) completed by Captain A.J. Ellwood – 4 October  1945 (A3269, V17, p.147). Paulo da Silva was reported as having “died in prison” - Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte …, 1972, op.cit., p.132.

Paulo Soares (“O Paulino”) – Portuguese, born on 25 December 1900 in Lisbon. Single . Stevedore/Estivador/Civil construction operator. Imprisoned on 13 June 1926. Deportado – arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Evacuated from Barique on 3 August 1943 by RAN ML, and arrived in Darwin on 5 August 1943. Claimed to have served with the Australian forces’ “Section I” for 10 months under Captain Ball (ie as also claimed by Bernardino Dias). Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that “Soares” was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943), but Paulo was not interned at Gaythorne with others named by Pires – rather, Porfírio Carlos Soares appears to have been interned in error ie “in lieu”. Paulo Soares arrived at Bob’s Farm (Newcastle) on 11 September 1943. Subsequently, he was interned in the Liverpool Internment Camp (Sydney) on 23 September 1943 – as Internee “N1770” (MP1103/1, N1170 – but as Paolo [sic] Soares). Paulo was released to Minimbah (Singleton) on 20 March 1944 (aged 43) with “restricted residence” (A373, 3685C, p.34). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945.
 
Pedro de Jesus
 - Portuguese, born on 2 July 1901 in Lisbon. Builder.  Deportado. To Guinea in 1925. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). He was evacuated from Barique on 3 August 1943 by a RAN ML and arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that Pedro de Jesus was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943).  Pedro de Jesus was detained at the Gaythorne Internment Camp (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q547”. Soon moved to Sydney, he was interned at the Liverpool Internment Camp. An English speaker, in mid-February 1944 he wrote the letter to the Camp Commandant at Liverpool advising of the commencement of the brief hunger strike by the Portuguese internees. Together with other “Q” (ie Gaythorne) internees, he was moved to the Tatura Internment Camp (Victoria) in early April 1944. There, he was joined by his wife and children (from Narrabri West - Imperial Hotel). On 17 August 1944, he was released to Minimbah (Singleton) with “restricted residence”. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 44, with his Timorese wife and their four children. 

Porfírio Carlos Soares (also as “Suarez”)
 - Portuguese, born on 22 November 1908 at Guimares, Portugal. Military service:1928-1943. Corporal. As Corporal P.C. Soares -“rendered valuable service” to the Australian forces while “in charge at Fatu-Lulic [sic]”.
 Reportedly “joined Major Laidlaw in August 1942 - or 9 July 1942 (Appeal statement – A373, 3685B). Moved to Ossu, then to Aileu and was present during the massacre by Japanese-directed Timorese natives on 1 October 1942. He was taken to Dili by the Japanese – then to Liquiçá, but fled to Viqueque. Porfírio Soares was evacuated from Barique and arrived in Darwin on 5 August 1943. Lieutenant Pires (OP LAGARTO) advised SRD that “Soares” (but probably the deportado Paulo Soares) was one of 14 “very bad men” and should be segregated – ie not to go to Bob’s Farm (signal of 6 August 1943). However, Porfírio Soares was detained – with others named by Pires, at Gaythorne Internment Camp (Brisbane) on 10 September 1943 – as Internee “Q545” (MP1103/2, Q545). He was then moved to Sydney in mid-September and interned at the Liverpool Internment Camp, and later moved to the Tatura Internment camp (Victoria) in early April 1944. His case however, was supported by António de Sousa Santos – the Administrator of Fronteira, who wrote directly to the Department of Army in May 1944 (to the annoyance of Consul Laborinho at such “interference” - A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.190). On 30 May 1944, the Army wrote that Porfírio Soares had been “wrongly linked with others” and had “rendered valuable service to Australian forces.”
  Consequently, the Director General of Security released Porfírio Soares on 13 June 1944 to fixed residence in Melbourne – noting that Porfírio “should never have been interned". Porfírio Soares reportedly had a job at the Moldex enterprise in Burwood (Sydney) in mid-1944 at a weekly wage of ₤5.10.0 (MP742/1, 115/1/45). From mid-1944, Porfírio Soares was intended as a member of SRD’s OP STARLING to be led by Sousa Santos into the western area of Portuguese Timor. On 30 October 1944, the Victorian Department of Labour was paying living allowance to Soares. He trained for OP STARLING at FCS in the period March-April 1945 – and was paid one pound (₤1) per week (with Francisco Horta, Robalo and Rente). However OP STARLING was cancelled on 19 April 1945. Porfírio Soares was also intended for the “replacement” OP SUNDOG, but did not participate. He was noted as having “assisted Allied Forces” – in the 3 November 1945 list (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.185 – see Annex E).  Porfírio Soares departed from Newcastle as scheduled on 27 November 1945 on the SS Angola, aged 38 – single, as an “active functionary”.

Procópio Flores do Rego – “native/half-caste”. Born in Dili. A telephone switchboard operator - student radio operator ie telegraphist. Following the Japanese landing, he fled to the Laclo area in early 1942 and joined the PORTOLIZARD group as Corporal João Vieira’s radio operator. Procópio remained in Portuguese Timor and joined OP LAGARTO in early July 1943 under Lieutenant M. de J. Pires. “He is a fair radio-operator, and been working with us ((ie probably LIZARD, or perhaps PORTOLIZARD)), and staied [sic] with Lt. Pires” (A3269, D27/A. p.2). He was also noted as the radio operator for Corporal João Vieira’s party at a LAGARTO OP behind Dili from 12 August 1943 – ie the “NEWT” party. He was captured by the Japanese at Hato Conan (Laclo) in mid-September 1943 - together with Luís dos Reis Noronha (reported by LAGARTO on 25 September 1945 – A3269, D4/G, p.29). Procópio do Rego was reportedly tortured and killed by the Japanese military in Dili – together with the liurai of Laclo - Luís dos Reis Noronha (the elder brother of the Noronha brothers – Bernardino and Câncio).

Rufino Alves Correira/Correia – Timorese, born in Bazar Tete in about 1934. A criado for Lieutenant Tom Nisbet of the 2/2 Independent Company from early 1942 (Lambert, G.E., Commando …, op.cit., 1997).
 A “Rufino” is noted in a LIZARD III report as a member of “João Vieira’s party” (A3269, D27/A, p.2). For a 2005 photograph, see AWM  P05096.001. Together with two other wartime criados (Armindo Monteiro, Manuel Ximenes), Rufino Correira attended ANZAC Day activities in Australia in April 2006. Rufino Correira was awarded a medal by the Government of Timor-Leste in Dili on 30 August 2009.

Ruy Fernandes – Timorese. Joined OP LAGARTO under Lieutenant M.J. Pires in early July 1943. He reportedly escaped from the Japanese attack on LAGARTO near Point Bigono on 29 September 1943. The SRD Official History states: “killed by rifle fire during flight (NAA: A3269, O8/A, p.34A).

Sancho da Silva – Timorese, born in 1923 - of Ossu Rua.  Scout and guide with OP LIZARD
.  Evacuated to Australia as a member of the Dom Paulo group on 10 February 1943 on the US submarine USS Gudgeon (with Lieutenant  M. de J. Pires) from the mouth of  the Dilor River (to Fremantle – arriving 18 February). With the Dom Paulo group in Melbourne with Lieutenant Pires for several weeks before moving to Bob’s Farm (Newcastle area) in March 1943 - ie with the “cinco indígenas” ex-Gudgeon (Cardoso - 2007, p.175). He trained at FCS in October-November 1943. A member of the SRD OP COBRA group inserted on 27 January 1944 by RAN Fairmile ML 814 in Darabei area. Compromised by LAGARTO, the two Australians (Lieutenant J.R. Cashman, Sergeant E.L. Liversidge) and Cosme Soares were captured that night in a Japanese ambush. Sancho da Silva and Paulo da Silva escaped, but were captured 12-14 days later. He was imprisoned by the Japanese military in Dili, in Lautem (August-September 1944), and at Dili/Tibar.  Sancho da Silva’s rate of pay in November 1944 was 11/6 per day (ie a Australian sergeant’s pay rate).
 On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Sancho da Silva survived Japanese captivity. He was evacuated by the Japanese to Flores on 5 September 1945
, to Sumbawa on 15 September 1945, to East Java (arrived 23 September 45), to Bali on 24 September 45, was recovered and taken to Singapore on 3 October 1945. He was returned to Australia and debriefed by Captain A.J. Ellwood (OP LAGARTO) on the fates of SRD personnel in Timor - and was declared as a “Sergeant” in the attached AAF A119 (Casualty Report) of 4 October 1945.
  In Sydney on 19 October 1945, he received ₤150 in “back pay” and, at Armidale on 31 October 1945, he withdrew his bank funds. Sancho da Silva returned to Portuguese Timor in 1946 and lived in his home area at Ossu Wagia. He gave statements to the post-War war crimes investigation (MP742/1, 336/1/1724; AWM54, 1010/4/40). He married Laurentina da Costa in 1946. During the Indonesian occupation, Sancho da Silva was a member of the anti-Indonesian Resistance movement in the period 1975-1977. In 1977, he was captured by Indonesian forces and imprisoned for three months at Ossu. In 1988, he sought compensation from the Australian Government (through the retired former SRD Lieutenant Frank Holland - and subsequent correspondence with Warren Truss, MP and the Department of Veterans’ Affairs). Sancho da Silva died in Viqueque on 27 March 1997 (aged 74). His apparently unresolved compensation case was re-raised with the Department of Veterans’ Affairs (DVA) by Brigadier (Retd) E.P. Chamberlain in July 2007. The Minister for DVA stated that da Silva’s earlier file had not been retained, and its outcome was unclear. Subsequently, a formal pension/compensation claim for Sra. Laurentina (Sancho’s da Silva’s widow) was submitted to DVA on 30 October 2008 (Claim NX347528). As at mid-January 2010, a decision had yet to be made on the submission.

Sebastião de Carvalho – Evacuated to Australia. Employed by SRD as a GD at FCS to October 1944 – then posted to Leanyer. His rate of pay in October, November 1944 at FCS was 3/6 per day. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. Served at Leanyer in the period March-June 1945. See SRD’s Group D report in April 1945 (A3269, D27/A, p.65).

Seraphim Joaquim Pinto
 – Timorese. A first-class medical orderly (in government service). Served with OP PORTOLIZARD under Sergeant António Lourenço Martins as a medical orderly. Joined OP LAGARTO under Lieutenant M. de J. Pires in early July 1943. He was captured during the Japanese attack on the LAGARTO group near Point Bigono on 29 September 1943. Seraphim Pinto was included on the SRD personnel lists of 21 November 1944, 7 December 1944, 25 March 1945, 7 April 1945, 6 June 1945 and in the Operation Groper Operation Order No. 25 “SRD Personnel Missing in Timor”, 30 August 1945 (A3269, D26/A, p.15). He was seen in prison in Dili by the deportado António Santos (Cardoso, 2007, p.101). Seraphim Pinto reportedly “died in prison in Dili before 29 April 1944” (Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte…, 1972, op.cit., p.130, p.190).

Vasco Marie Marçal – Mestiço. Born on 13 October 1909 in Hankow (China). A former criminal - sentenced in Macau for killing a girl in Shanghai, imprisoned in Portuguese Timor. Resident of Dili. Interpreted for Sparrow Force in the countryside – and reportedly shot buffalo for the Force (MP742/1, 115/1/245). Evacuated to Australia and resident at Bob’s Farm - in charge of Mess 2. He was involved in a dispute with Américo Rente and the deportado group at Bob’s Farm on 27 April 1943 – and sought protection from the authorities (A373, 3685A). He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – included on List IV among deportados e condenados (criminals) – NAA: A367, C63656.  

Veríssimo José Morato – Mestiço (possibly an aspirante in the Treasury in Dili, 12 July 41). Evacuated to Australia. Employed by SRD at FCS in early September 1944. His rate of pay in October 1944 at FCS (as a trainee) was 6/- per day. Reverted from operational trainee to GD in October 1944. At Milton (Brisbane) in late October 1944. At FELO (Brisbane) on 21 November 1944 and 7 December 1944. On 12 February 1945, he was declared by SRD to Portuguese Consul Laborinho as “employed in semi-Army work”. At Peak Hill in March-June 1945. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945 – with his wife.

Vicente/Vincente Amaral – Timorese. Detained/captured in Portuguese Timor during extraction phase by OP SUNLAG on 5 August 1945 and evacuated to Australia.  “Taken on strength” at LMS on 10 August 1945 (A3269, O8/A, p.75). Interrogated on 12 August 1945 (A3269, D4/B, pp.2-4).  Departed the Darwin area on 22 August 1945. He departed from Newcastle as scheduled on the SS Angola on 27 November 1945, aged 35.

DEPORTADOS  EVACUATED TO AUSTRALIA

(listed alphabetically by first name;  * indicates interned in Australia; 

several who served with SRD are also listed in Annex A)

Summary
Records indicate that at the beginning of WWII, there were about 90 deportados in Portuguese Timor. 45 “Deportados e Condenados” (criminals)
 appear to have been evacuated to Australia – 44 are listed below. Of these, 22 were interned. Six internees were not deportados ie: Sergeant António Lourenço Martins, Sergeant José Francisco Arranhado, Corporal Casimiro Augusto Paiva, Corporal Álvaro Martins Meira, Francisco Batista Pires and Corporal Porfírio Carlos Soares.
--------------------------------------------------------------
Abel Venâncio da Silva – Portuguese, b. 1905. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237).  Reportedly fought the Japanese with a group of 12 Australians (together with Alfredo Vaz, João Gomes) -  3 L of C Report, February 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245). Not interned in Australia. Resident at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C). Later at Narrabri. He departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 40, with his wife and two daughters.

*Albertino Abrantes Castanheira - Portuguese, b. 7 January 1899 at Espandal. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Interned at Liverpool – as N1759.

Alfredo dos Santos - Portuguese, b. 1899. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Fought against Japanese with 2/2 Independent Company - injured. Resident at Narrabri. Not interned in Australia.

Alfredo Pereira Vaz - Portuguese, b. 1905. Arrested in 1925 (Guinea) – anarchist. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Reportedly fought the Japanese with a group of 12 Australians (together with João Gomes, Abel da Silva) -  3 L of C Report, February 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245). Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm and Narrabri.

*Alvaro Damas - Portuguese, b. 16 March 1903 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Interned at Liverpool and Tatura – as Q544. Briefly Employed by SRD.

*Amadeu Carlos das Neves - Portuguese, b. 11 March 1900 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Reportedly an electrician. Interned at Liverpool on 23 September 1943 – as N1765. On release, resided at Singleton.

António Augusto – Portuguese, b. 1897. Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.258). Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm and Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 with his Timorese wife and young son.

*António de Almeida Albuquerque - Portuguese, b. 11 August 1888 in Covilha. Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.258). Interned at Liverpool – as N1757.

*António de Conceição Pereira - Portuguese, b. 21 January 1900 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.237). Interned at Liverpool and Tatura – as Q538.

António G. Cachaço – Portuguese. Date of arrival in Dili not known. Not interned in Australia. Resident at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C). Died in Australia (Cardoso, 2007, p.258).

António Gonçalves – Portuguese, b.1896. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Resident at Armidale. Not interned in Australia. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

*Arsenio José Filipe – Portuguese, b. 24 August 1885 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238).  Fought Japanese with 2/2 Independent Company. Interned at Liverpool – as N1762.

*Augusto César dos Santos (Ferreira) – Portuguese, b. 1 January 1887 in Oerias. Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.258). Interned at Liverpool – as N1769. Reportedly employed by SRD – however, this was more probably his teenage son ie Augusto César dos Santos Ferreira (Junior). Later resided at Narrabri West.

*Bernardino de Oliveira Dias - Portuguese, b. 9 February 1908 in Porto. Arrived Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.243). Interned at Liverpool – as N1761.

Carlos Cal Brandão – Portuguese, Dr (lawyer), b. 5  November 1906 in Porto. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.243). Not interned in Australia. Employed by SRD.

Carlos Henrique/s Dias. – Portuguese.  Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.258). Not interned in Australia. Employed by SRD. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945, aged 26.

*Carlos Saldanha - Portuguese, b. 19 April 1902 in Porto. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Interned at Liverpool – as N1767. On release, resided at Narrabri.

*Domingos Augusto Bezerra dos Santos - Portuguese, b. 7 December 1904 in Barcelos. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244). Interned at Liverpool – as N1768. On release, resided at Narrabri West.

Domingos Paiva -  Portuguese. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Not interned in Australia. Employed by SRD. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945, aged 43.

*Francisco Horta – Portuguese, b. 1904 in Figueira da Foz. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244). Interned at Liverpool and Tatura – as Q540. Employed briefly by SRD in March-April 1945 and trained for OP STARLING.

Francisco Q. Palmeira – Portuguese, born in Lisbon. Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.258). Fought Japanese with 2/2 Independent Company. Resident at Narrabri. Not interned in Australia. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 - aged 37, with his wife and young son.

*Francisco  Urena/Oreinha Prieto – Spanish, b. 26 September 1904 in Huelva. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.238). Interned at Liverpool – as N1766.

*Hermenegildo Gonçalves Granadeiro - Portuguese, b. 24 August 1892 in Sardoal. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.244). Interned at Liverpool – as N1764.

Hílario Gonçalves – Portuguese. Anarchist.  Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Not interned in Australia. Employed by SRD.

*Jacinto Estrela - Portuguese, b. 17 March 1908 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Interned at Liverpool and Tatura – as Q541.

João Gomes – Portuguese, b.1903. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Builder’s supervisor. Reportedly fought the Japanese with a group of 12 Australians (together with Alfredo Vaz, Abel Silva) - 3 L of C Report, February 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245). Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C).  Later at Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

João Gomes Moreira Junior - Portuguese, born 1899. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.245). Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C).  Later, resided in Newcastle.

Joaquim dos Santos – Portuguese, shoemaker. Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm and Armidale.
  Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 59, with his wife and two sons.
*Joaquim Luís Carrequeco/Carraquico - Portuguese, b. 7 August 1901 in Vila Vicosa . Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.239). Interned at Liverpool – as N1758.

*José Alves Jana – Portuguese, b. 27 September 1914 in Macau. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.245). Interned at Liverpool – as N1771.

*José da Silva - Portuguese, b. 5 August 1902 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Interned at Liverpool – as N1760. Resident at Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 43, with his family.

*José da Silva Gordinho - Portuguese, b. 11 January 1899 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Interned at Liverpool – as N1763. Later, resided at Singleton.

*José Filipe - Portuguese, b. 31 March 1906 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.240). Interned at Liverpool and Tatura – as Q542.

José Maria – Portuguese. Date of arrival in Dili not known – evacuated to Australia on 18 December 1942 (Cardoso, 2007, p.259). Not interned in Australia. Not listed among the “Deportados e Condenados” scheduled to depart Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 (NAA: A367, C63656, pp.19-23).

*Luis José de Abreu - Portuguese, b. 2 July 1897 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Interned at Liverpool and Tatura – as Q539.

Manuel Ferreira – Portuguese. Date of arrival in Dili not known (Cardoso, 2007, p.259). Baker (Padeiro). Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C).  Later at Narrabri. “Manuel Pereira” – a deportado, departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

Manuel MariaTeodoro (sometimes incorrectly as “Feodora/Feodora”) - Portuguese, b. 30 December 1904 in Lisbon. Arrived in Dili reportedly in 1927 (date not listed in Cardoso, 2007, p.259). Reportedly fought the Japanese with 2/2 Independent Company (15 October 1942 - 10 January 1943). Not interned in Australia. Resident at Bob’s Farm and Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 40, with his family.

Manuel Tavares da Silva - Portuguese. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Not interned in Australia. At Bob’s Farm – “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C). Resident at Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 43, with his family.

Paulo Ferreira – Portuguese, b. 1890. Arrived in Dili on 21 October 1931 (Cardoso, 2007, p.246).  Carpenter. Not interned in Australia. Resided at Bob’s Farm - “not considered liable to cause trouble in Camp.” – 30 April 1943 (A373, 3685C).  Later, resided at Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945.

*Paulo Soares (“O Paulino”) – Portuguese, b. 25 December 1900 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Interned at Liverpool - as N1770.

*Pedro de Jesus - Portuguese, b. 2 July 1901 in Lisbon. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Interned at Liverpool and Tatura – as Q547.

Pedro Guia de Oliveira – Portuguese. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.241). Assisted by recovering a radio from Taibessi which was supplied to Australian forces. Not interned in Australia. Resident at Bob’s Farm and Sydney. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945, aged 41.

Raul Honario/Honório – Portuguese. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.242). Resident at Bob’s Farm. Not interned in Australia. Later, resided at Narrabri. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945, aged 38.

Rodrigo Rodrigues – Portuguese. Arrived in Dili on 25 September 1927 (Cardoso, 2007, p.242).  Resident at Narrabri. Not interned in Australia. Departed Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 – aged 40, with his wife and young son.

PROFILES : SELECTED AUSTRALIAN PERSONNEL

 ( D. Ross,  F.J.A. Whittaker,  H.B. Manderson,  Captain A.D. Stevenson )
DAVID ROSS 


David Ross was born in Melbourne on 15 March 1902. He joined the Royal Australian Navy (RAN) in 1915, and following WWI served for several years in the United Kingdom (1921-1924).
  In 1925, he undertook pilot training, and in February 1927 transferred to the Royal Australian Air Force (RAAF). He transferred to the Civil Aviation Branch of the Department of Defence in 1931.


In December 1940, David Ross visited Portuguese Timor as a member of an Australian civil aviation team to prepare for the commencement of Qantas flying boat services that would transit Dili – and to report on Japanese infiltration, including their planned Palau-Dili air service.
 On 24 January 1941, the Department of Civil Aviation (DCA) proposed Ross to the Department of External Affairs as “the Australian representative in Dili”.
  In mid-February 1941, the Australian War Cabinet directed that Ross – then DCA’s Chief Flying Inspector, be appointed as Australia’s “Civil Aviation Representative at Dilli” – noting his appointment was “ostensibly as the Civil Aviation representative” - but in addition was “to report to the Australian Government on Intelligence questions and on the commercial opportunities offering in that area.”
 Australia had wished to appoint Ross as an official representative of the Commonwealth, but the Portuguese responded on 19 March 1941 that they “preferred that the official appointed should pass for a technical expert connected with the air service in order not to arouse the suspicions of the Japanese.”


David Ross arrived in Dili on 13 April 1941 to replace D.D. Laurie, the Qantas station superintendent.
 He “recruited” Patrício José da Luz (radio operator at the Dili post office) in April 1941 who provided Ross with special access to communications, including Japanese messages.
  Ross regularly provided reports on political and military developments to Australia – as well as covering commercial aspects such as oil, coffee, cotton and manganese. 


In late October 1941, Ross was appointed by London as “His Majesty’s Consul – Dilli” – “under the orders of the Commonwealth of Australia.”
 Ross facilitated the entry of Australian and Dutch troops into Portuguese Timor on 17 December 1941. On 19/20 February 1942, Japanese forces landed in Dili, and Ross remained at his post. The Japanese allowed him to travel into the countryside to meet with Australian forces in attempts to secure their surrender.
 On a second visit to Sparrow Force in late June 1942, he elected not to return to Dili. On 28 June 1942, he was ordered to evacuate to Australia.
 He departed from the south coast on the patrol vessel HMAS Kuru on 8 July 1942 – arriving in Darwin on 10 July.


On arrival in Australia, Ross wrote a report summarizing events in Portuguese Timor during his tenure.


In Australia, Ross was re-appointed to the 

RAAF with the rank of Group Captain (Number 

257639 - NAA: A9300, Ross D) and appointed 

Director of RAAF Transportation and Movements. 

Patrício da Luz – the radio operator who had assisted 

Ross in Dili, had been evacuated to Australia. Ross 

re-established contact with Luz and arranged for his 
((photograph omitted))
employment with the Department of Civil Aviation 

at Essendon (Melbourne). Luz was recruited by SRD 

and, in June 1943, deployed to Portuguese Timor as a 

radio operator with SRD’s OP LAGARTO led by 

Lieutenant Pires. When the LAGARTO party was 

under pressure from Japanese and hostile natives in 

September, Ross sent brief messages to Luz to 

     Group Captain D. Ross
improve morale.


Post-war, Ross rejoined the Department of Civil Aviation in 1946, retiring in 1964.

FRANCES JOHN ANNESLEY WHITTAKER (1901-1962)

Frances John Annesley Whittaker was born on 12 September 1901 in Sale (Cheshire, England). He reportedly served as a plantation manager in Sumatra in the period 1920-1922. Moving to Australia, he was employed in an administrative capacity with Australian National Airways. In December 1940, he enlisted in Royal Australian Navy Volunteer Reserve (RANVR) as a Paymaster Sub-Lieutenant.


In early 1941, Whittaker was serving as the Staff Officer (I) in Port Melbourne. The Navy required intelligence on Timor
 and proposed that Whittaker be appointed “nominally” as a clerk to assist David Ross
, the Department of Civil Aviation’s technical representative stationed in Dili, Portuguese Timor - in which position Whittaker would, “in the guise of a civilian, be able to discharge the Naval Intelligence duties required of him … it is not proposed that the Governor of Portuguese Timor be made cognisant [sic] of it, at least at this stage …”.
  In April 1941, Whittaker was appointed by Navy Office to Dili as an “Admiralty Reporting Officer under the world-wide Naval Intelligence Organisation”
 – with the cover as Ross’ “civilian clerk”   Navy Office noted that Whittaker “has had many years of experience in the Malay Archipelago and is well versed in the Malay tongue as spoken in the coastal areas in the Netherlands East Indies and Timor (both Dutch and Portuguese Timor).” 


Whittaker arrived in Dili on 10 June 1941. A few weeks after his arrival, Whittaker reported to Navy Office on a “pro-British organisation” in Dili – listing 19 “leaders.”
 Navy reported that the group planned “to seize power if Germany occupies Portugal - while there is a sufficient number of unreliable personalities in the community to suspect a pro-Japanese group equally determined to attain power.” Whittaker’s principal source for such political intelligence was the deportado solicitor João Gomes Moreira Junior. He also developed sources of information in Dili’s “Arab” community.


After their landing in Dili on 17 December 1941, Whittaker worked closely with the Australian forces. However, according to Ross, Whittaker’s 

intelligence role was “compromised” due his association with the

military – “nothing more than a known spy in a neutral country.”
  

Whittaker was evacuated from Timor in February 1942 before the

 Japanese landing on 19/20 February, and later served in India from 

March 1944.  He continued to serve in the RAN until November
((photograph omitted))
1945. In October 1950, he re-enlisted in the RAN as a Lieutenant – 

and reached the rank of Lieutenant Commander in June 1953. 

He resigned on 14 October 1953 - ie released to the Department of 

External Affairs to serve as the Australian Consul in Dili 

(1953 -1959)
. In mid-1960, he reportedly sought to visit Dili – 
            F. Whittaker  
and also to be appointed Portuguese Vice-Consul in Darwin.
 

  Dili 1942
He died on 2 July 1962.
HENRY BLYTHE MANDERSON (1886-1961)

“He was a man who held, and aroused in others, strong feelings.”


Henry Blythe Manderson was born on 17 July 1886 in North Melbourne. 

 Pre-WWII Employment


In the period 1904-1911, he was employed as a newspaper reporter at The Age (Melbourne). Manderson visited London for the Coronation in 1912-1913, and then travelled to India, Tibet and Afghanistan reporting for the London “Daily Chronicle”. In August 1913, he married a US citizen in New York (Fay M. Albright); and visited west coast of South America, Columbia, Ecuador, and Peru on “publication work”. In 1914, he was employed as the Manager/Editor of the Buenos Aires “Herald”, until returning to New York in 1915. In 1916, he was in Cuba. He returned to Australia in 1917 and compiled and published the “Anzac Memorial”.
 In May 1918, he published another WWI work: “Complete War Map of Western Europe and Australian Fighting Fronts”. In 1919, Manderson spent four months in Dili (Portuguese Timor) as the representative for the England-Australia Aerial Survey.
 The following year,1920, he was in Portuguese Timor as the representative of the Timor Development Company – engaged principally in the coffee trade. In the period 1922-1926, Manderson made frequent visits to Portuguese Timor in connection with oil and coffee commerce and was an advisor for the Timor Petroleum Company.
 Returning to Australia, in the period 1927-1934 he was an advertising contractor to Melbourne Tramways. In 1936-1937, Manderson was employed as an assistant to Professor Kerr-Grant in developing the BOTH cardiograph (in Adelaide). In 1938, he was the proprietor of the Tramways Advertising Company. 

WWII


In July 1940, living in Hawthorn (Melbourne), Manderson sought employment with Sir Keith Murdoch, the Director General of the Department of Information and the proprietor of The Herald newspaper - citing his mapping and photography experience and skills.
  In October 1941, Navy Office (Melbourne) proposed Manderson as the Consul in Dili to the Secretary of the Department of External Affairs – ie rather than appoint David Ross. Manderson was described as a “widely travelled free-lance journalist, cartographer and agent … speaks Portuguese and Tamut [sic - ie Tetum] and has visited Portuguese Timor on numerous occasions during the period 1919-1927. … He suffers from one drawback, namely, a rather unprepossessing appearance and a certain strangeness of manner.”


In mid-May 1942, the Inter-Allied Services Department (ISD) established its headquarters in “Airlie”, 260 Domain Rd, South Yarra (Melbourne).
 

H.B. Manderson was employed to head its “Timor Section”.
 

Major G.E. Mott reportedly hired Manderson because of 

Manderson’s mapping skills and time spent in Timor before 

the War. “Manderson had something of an obsession with 

that island, believing that military control of it was vital to 

Australia’s future defence.”
  Following a re-organisation 

in late March/April 1943, Special Operations Australia (SOA) 

– with its cover-name of the Services Reconnaissance 

((photograph omitted))
Department (SRD), replaced ISD. H.B. Manderson then headed 

SRD’s Timor Section ie as “D/A”.


In early September 1942, Manderson wrote a very 

    H.B. Manderson

encouraging paper on prospects for “guerrilla operations” 

in the Portuguese Timor Circunscriçõe of São Domingos and was central to the mounting and direction of the subsequent SRD LIZARD parties and PORTOLIZARD.
 With the withdrawal to Australia of Sousa Santos and Lieutenant Pires
, Manderson met frequently with them to plan their return to Portuguese Timor. Manderson attempted to exploit “competition” between Pires and Sousa Santos - citing Sousa Santos to Pires as “chatisse” (“boring”)
. While a “fervent supporter of Pires”, Manderson became increasingly disenchanted with Sousa Santos - citing him as “a hungry troublemaker”.


Manderson visited FCS and SRD facilities in Darwin several times. In November 1943 while at FCS, he wrote a document
 suggesting the establishment of an “underground movement” in Portuguese Timor – to be termed: “Filhos do Timor” (“Sons of Timor”). Later that month when at LMS, to “build up the spirit of the Timorese”, he “instituted” an underground movement styled “TIEIA TIMOR” or the “Timor Network” planned to be “the operating section of a national resistance organization to be called “Filhos de Timor” (“Sons of Timor”).
 However, it appears that this plan later foundered.


In mid-1944, SRD was re-organised with its field operations coming under Nordops (ie Northern Operations – that included Timor from August 1944) and Westops (Western Operations).
 In June 1944, Manderson moved from SRD’s Timor Section and “took charge of Reproduction Section”
 in the Technical Directorate and was involved in producing maps and the continued counterfeiting of Portuguese Timor currency – among other currencies. Manderson also translated and corrected Portuguese propaganda material for FELO.


From late December 1944, following a major re-organisation of SRD, operations in Timor were directed from Group D located in Darwin. It appears that not all Timor Section files were passed to Darwin
, and Manderson appears to have continued as an advisor on operations in Portuguese Timor.
 SRD parties were regularly supplied with trade goods and “trinkets” to be given to Timorese villagers. In April 1945, FELO developed standard “Timor Goodwill Packs” that contained a few basic medical supplies and quinine tablets - and Manderson provided advice at a FELO-sponsored planning meeting.


Manderson left SRD at the end of August 1945 – ie “signed off” on 31 August (NAA: A10797, A TO K).

Post-War


In the period 22-25 September 1945, Manderson was the assistant to the Political Advisor (W.G. Forsyth) to the Australian Force Commander TIMFORCE (Brigadier L.G.H. Dyke) for the surrender of Japanese forces in Timor. Forsyth wrote a letter of commendation for Manderson’s work citing “Manderson’s intimate local knowledge and resourcefulness” as an “indispensable factor in the success of the mission.”
 In October 1945, Manderson wrote a brief on Australian military equipment in the “undercover possession of Timorese natives” and the inclusion of Portuguese Timor in Australia’s “Defensive Island Screen”.


In 1950, Manderson applied to enter Papua New Guinea as an “industrial consultant” and also sought access to military maps and terrain studies of Papua New Guinea to facilitate study of his proposal to use kunai grass in a commercial paper pulp venture. In mid-November 1950, the CGS advised the Secretary of Defence that Manderson was: “well known to the three Service Directorates of Intelligence and ASIO … to be of highly questionable security status due to his wartime activities in connection with Portuguese Timor and his post war activities during the Indonesian troubles … not connected to Associated Pulp and Paper Mills (although connected to a Director of that company, Sir G. Mussen) … in view of his questionable security status, it is strongly recommended that no military information be made available in response to this request. The other two services and the Director General of Security concur in this recommendation.”
   A Department of External Affairs officer – referred to as “H” – also alleged that Manderson had previously “misused information”.

H.B. Manderson died in Melbourne on 29 March 1961.
 

CAPTAIN ARTHUR DAVID STEVENSON (1921-1993)


Arthur David Stevenson was born on 22 December 1921
. In civilian life, he was employed as a bank officer and resided in Hampton, Victoria. He enlisted in the AIF on 2 May 1941 as “VX54688” and commenced duty on 10 June 1941. Stevenson served with the 2/4 Independent Company in Darwin from 15 March 1942, and then deployed to Timor with the Company on 21 September 1942 – until its evacuation on 10 January 1943. He was commissioned as a Lieutenant on 23 January 1944 and later transferred to Z Special Unit and qualified as an SRD “operative officer”. In early July 1944, he completed SRD’s Cavern Course at Rockhampton, Queensland. In August 1944, Stevenson was selected to lead an SRD operation (OP BLACKBIRD) to Portuguese Timor to relieve the LAGARTO group, but - after several planning changes, the operation was cancelled at the end of 1944. He undertook parachute training in September 1944 and a parachute conversion course in April 1945 at RAAF Leyburn. In mid-December 1944, Stevenson was appointed D/A - ie officer in charge of operations in Timor - ie stationed at the SRD/Z Special Unit camp at LMS/Peak Hill near Darwin. Here, he was responsible for about 15 Portuguese and Timorese operational personnel - and a similar number of Timorese support personnel.  

In early 1945, OP BLACKBIRD was revived as OP SUNLAG with the party
 comprising Lieutenant A.D. Stevenson, Sergeant R.G. Dawson and Celestino dos Anjos (Timorese). The party was ready to deploy in April 1945, but shortages of suitable aircraft delayed the operation. On 29 June, the party was dropped from a B-24 Liberator aircraft of RAAF 200 Flight into the Laleia River area, about 21km southeast of Manatuto. The SUNLAG party was extracted by a RAN vessel from the south coast on 5 August 1945 (Project BRIM).


Stevenson was briefly attached to the SRD Advance Headquarters at Morotai (NEI) in the period 14-17 August 1945. After the cessation of hostilities, he led OP GROPER to Timor tasked to determine the fate of SRD/Z Special Unit’s missing operative personnel.
 The party – which included three Timorese: Celestino dos Anjos, Alexandré da Silva Tilman and Francisco Freitas da Silva, departed 

Darwin on 7 September 1945.
 Having completed 

the task in Timor, Captain Stevenson and Sergeant 

B. Dooland continued investigations in the Lesser 

Sundas and returned to Darwin on 20 November.


In November 1945, following a representation 

from Captain A.D. Stevenson, Celestino dos Anjos 

((photograph omitted))
(OP SUNLAG, GROPER) was awarded the Australian 

military’s “Loyal Service Medallion” for his “skill and 

courage” on OP SUNLAG – the only Timorese to receive 

an individual Australian World War II award (see the 

citation at Annex C).  Captain Stevenson was the only
    Captain A.D. Stevenson 

Australian
 to receive an award for his SRD service in 
        September 1945
Portuguese Timor – ie Mentioned in Despatches (MID).
 

He was discharged from the Army on 23 April 1946 – with a 1,271 days active service including 230 days overseas.


Following a visit to Dili in October 1971 by Captain (Retd) A.D. Stevenson, Celestino dos Anjos was presented with the Loyal Service Medallion by Portuguese Timor Governor Alves Aldeia in early February 1972.
 Stevenson returned to visit Portuguese Timor in mid-1973, and in mid-1975 when he assisted the evacuation to Australia of SRD veteran Henrique Perreira.


In 1987, Captain Stevenson received a letter from Celestino dos Anjos’ son - Virgílio dos Anjos (a Falintil resistance commander), relating the killing of Celestino by the Indonesian military. Stevenson protested against this atrocity and ensured media coverage
 (see also Celestino’s “profile” at Annex A). When a Timorese SRD veteran – Alexandré da Silva Tilman (see Annex A), sought entry into Australia in late 1989, Captain Stevenson wrote a letter of support on 15 September 1989 to the Australian Minister for Immigration. However, Alexandré’s entry was denied (due to his debilitating health condition), and he moved to Portugal in 1990 – but was granted permanent residence in Australia in 1995.


Captain A.D. Stevenson (Retd) passed away on 17 February 1993.

NATIVE UPRISINGS AND ASSISTANCE TO AUSTRALIAN FORCES
“Our whole method of operation was collapsing; we could not rely on the natives. Under the effects of the bombings and the propaganda of the Japanese, the villagers amongst whom we had lived were becoming sullen and even actively hostile.”

Pre-WWII

As with other colonizers, the Portuguese co-opted indigenous forces to support the expansion of their occupation of Portuguese Timor and the suppression of resistance. Eastern Timor – with over 16 indigenous languages, comprised dozens of minor kingdoms
, and tensions among tribes were readily exploited by the Portuguese.  In the 19th and early 20th centuries, the Portuguese waged campaigns against several uprisings and rebellions – including the major “Manufahi” revolt by Dom Boaventura in 1912.
 Portuguese forces were joined by mobilised auxiliaries ie arraiais (warriors) and moradores (indigenous police) maintained by local Timorese leaders – and sometimes by more formally organized “Segunda Linha”.
  


Following defeat, some Timorese rebel groups in the western regions sought sanctuary in Dutch West Timor. Within Portuguese Timor, these “wars” and lesser conflicts left deep animosities between tribes and clans who had been “loyal” to the Portuguese – and the dissidents who had been defeated. However, by the 1920s
, the Portuguese had consolidated their administration across the Colony, and indigenous inter-group conflicts were constrained.

World War II

Revolts in the Western Border Area - Fronteira

Soon after occupying Dili, the Japanese forces sought the collaboration of a number of “arabs”
 and Chinese merchants.
  Among the Timorese, the Japanese proselytized their policy of a “Greater Asia Co-Prosperity Sphere”, fraternity among all Asians, and the ejection of Europeans and their influence.
 These propaganda programs and associated intelligence activities were promoted by three Japanese intelligence elements in Timor: the Tomi Kikan (Army), the Matsu Kikan – and principally the Otori Kikan (civilian agency). Large numbers of Timorese were recruited in West Timor by the Japanese to support their operations in Portuguese Timor.

((Map :  Portuguese Timor – 1942  not included))
Portuguese Timor – 1942 


In late March 1942, unrest against the Portuguese
 arose in the Posto of Hatolia southwest of Ermera – and the Portuguese chefe de posto, Sergeant Mortágua, exiled four local chiefs. Further to the southwest near the border with Dutch Timor, the régulo of Faic (Fohorem area of Cova Lima – about 40km west-southwest of Bobonaro) moved across the border into Dutch Timor. The Administrator of the Fronteira Circumscription - António Policarpo de Sousa Santos, who had been supporting the Australian Sparrow Force elements, arrested numbers of the régulo’s family and followers and exiled them to eastern areas of the Colony ie to Manatuto, São Domingos and Lautem – “with orders that they were to be liquidated.”
  Several of the Faic dissidents were brought back to Bobonaro and executed.


At the end of the first week of August 1942, the Japanese forces – advancing from both Dili and from Dutch Timor, began a four-column offensive against the Australians in the western districts. The “objective for the Japanese military was to eliminate both native Timorese and Portuguese support for the Australian and associated troops.”
 For this campaign, the Japanese strengthened their forces with colunas negras ie “black columns” – Timorese auxiliaries initially recruited from West Timor.
  To intimidate the Portuguese and natives in the countryside, on 9 August 1942 Japanese aircraft bombed and strafed the postos of Mape and Beaço (in Fronteira) and Maubisse and Same (in Suro).
 


On 11 August, the headquarters of Sparrow Force was forced to move, by a circuitous route, eastward from Mape to Same – and “in the process of moving, all Sparrow’s long distance radio facilities had been sabotaged by unfriendly natives.”
  In the southwest, a Japanese-directed column of heavily-armed natives from Dutch Timor advanced on the posto of Fatu-Lulic and killed the chefe Corporal Alfredo Baptista.
 Other columns advanced to Mape, Beaço, Suai, Maucatar and Bobonaro.
 On 11 August – following the “revolt of the people of Cova Lima and Balibo”, Administrator Sousa Santos abandoned his Fronteira Circumscription headquarters at Bobonaro and fled with his family eastward to the Baucau area.


On 21 August 1942, a Portuguese column led by Sergeant António Joachim Vicente left Dili to suppress the rebellion in the southwest – followed by a column from Aileu led by Lieutenant António de Oliveira Liberato.
 The Portuguese forces reportedly “had a kind of liassez-passer ((salvo-conduto)), a document signed by the Japanese Consul, that identified the reason for their operation. … Lieutenant Liberato encountered Australian and Dutch troops who did not intervene. While identifying with the Portuguese, who provided a quiet and working population, the Australians remained neutral because, as Callinan admitted: ‘One war was enough for us’.”

The Maubisse “Uprising”


Following the bombing by the Japanese of the Posto at Maubisse on 9 August 1942, Corporal Francisco Martins Coelho - the chefe de posto, while reportedly enroute to Same took refuge with a local village head, but was brutally murdered by him. In retaliation, a Portuguese force – including large numbers of Timorese arraiais and moradores, was mobilized by the Administrator of Manatuto to suppress the “revolt of 3,000” at Maubisse and Turiscai. The main Portuguese column led by Lieutenant António Ramalho left Aileu on 23 August – with the force including 3,100 arraiais, and the bloody campaign concluded on 3 September.

Massacre at Aileu

On 1 October 1942, Timorese colunas negras – under Japanese direction
, attacked the Portuguese barracks at Aileu killing six soldiers. The force then attacked the residence of the commander of the Portuguese forces in Timor - resulting in the deaths of the commander, his wife and seven other Portuguese. Japanese troops - who were nearby in Aileu giving “full coverage to the massacre”
 by the colunas negras, escorted the surviving Portuguese to Dili the next day.
 Soon after, in late October 1942, the Portuguese accepted the Japanese edict for “protective concentration” and moved to “internment” areas on the northern coast west of Dili at Liquiçá, Maubara and the nearby hill village of Bazar Tete – ie for protection against the “rebeliões de indígenas”.

Australian Accounts – the Independent Companies


In early August 1942, the commander of the Australian Independent Company noted: “reports were coming in of native treachery, ambush positions being given away to the enemy, and refusal of food and assistance. This was most disturbing …”.
  From August, “Japanese pressure was forcing the Australians inexorably eastwards ((ie from Bobonaro and Mape)) … Another problem facing the Australians was the increasing hostility of the Timorese. Those in the frontier areas were decidedly pro-Japanese, or, perhaps more accurately, anti-European. … away from the frontier areas the Timorese were noticeably less hostile, but their morale had been badly shaken by the Japanese bombings of Same, Hatu Udo, Maubisse and Turiscai. … As they could no longer rely on the Timorese, the whole Australian mode of operation was in jeopardy.”
 


In suppressing the uprising at Maubisse, “the Portuguese army was supported by Timorese from other areas who were always ready to attack a rival tribe. … The Australians were in a difficult position. The fight between the Portuguese and the natives directly affected the Australians. A settled and peaceful native population was essential to them, but they could not afford to become involved. All platoon commanders were ordered to remain strictly neutral, while making it clear to the natives in their area that any hostile acts would be met with an immediate and crushing response.”
  An Australian officer related: “tribal warfare broke out between the Timorese in the West and those around Mindelo, due south of Dili. The Australians and the Japanese were anxious to stay out of it … The emma fweeks ((wild men)) came over the hills in their hundreds … They were far too strong for the Mindelo people … We were told 1500 people were killed in two days – the invaders going back to Maubisse carrying a dozen or more heads …”.
 The situation report to Australia from Sparrow Force summarised: “The Portuguese Army recruited natives from Manatuto, Ainaro and Same and then proceeded to stamp out the revolt with much bloodshed. Whole villages were wiped out and the assistance ((the attacking loyal)) natives received, ((was)) loot in lieu of payment for their services.”
 


In late October 1942, before taking command of Sparrow Force, Major Callinan conducted a reconnaissance in the western areas to “investigate the feeling of the Portuguese and natives in that area, and the possibility of organizing them for resistance to the Japanese.”
 He noted that “Japanese and rebellious natives have driven the Portuguese from their posts”, and he recommended the arming of the Portuguese. Commenting on the “Japanese method of handling the natives”, he reported that it had been “most effective in the Maubisse, Aileu and Remexio areas.” Major Callinan was accompanied by Private P.P. McCabe – who “spoke fluent Portuguese and ‘tetum’ ” and provided “invaluable assistance”.


By now, “the native war was in full swing … on arriving back at Ainaro, Callinan found a pitched battle being fought while nearby villages burned. Hostile natives from Maubisse had advanced on Ainaro and were being driven back up the valley by Australian rifle and machine- gun fire. … skirmishes between parties of natives was constant. Hostile Timorese roamed the area attacking and killing friendly natives and burning their villages. Warnings to stop from the Australians had no effect. … one section of the 2/2 Independent Company attacked Maubisse … ((and)) killed a number of armed hostile natives. … On 26 October, a section of 2/4 Independent Company … and 200 of King Ananias’s, attacked killing at least fifty rebels. … Two soldiers from Lieutenant Palmer’s section disguised themselves as Timorese and led fifty friendly natives in an attack on pro-Japanese natives in the Same Saddle. Ten of the enemy were killed. … To reinforce the lesson, a few days later troops – supported by the 300 natives from Same, went down the Aituto valley attacking rebel natives and Japanese.”


Major Japanese activity had ceased in mid-late August, but in November 1942 strong Japanese forces pushed eastward along the northern coast – killing the Portuguese Administrator of Manatuto and the acting Administrator of Lautem.
 The Australians came under increased pressure with engagements against hostile Timorese.  In early November, “hostile natives attacked the Maubisse OP … natives attacked No.8 Section position near Mindelo. … The Timorese who had been recruited by the Japanese in Dutch Timor were proving very troublesome to the Australians, particularly in the Mindelo-Maubisse-Turiscai area. The Australians’ food supplies had almost dried up …”.
  The Australian force - now renamed “Lancer Force”, became increasingly harassed by large groups of hostile Timorese incited by the Japanese: “parties of fifty or sixty natives, urged on from the rear by two or three Japanese, carried out raids against units at Mindelo and Turiscai. Almost daily, Australian patrols fought actions against these parties resulting in the deaths of ten, twenty or thirty natives – but only one or two Japanese.”


As related above, the Australians had also recruited and armed large groups of tribesmen to fight against the Japanese and their auxiliaries.
  An Australian officer noted the increasing threat from colunas negras, and that the Japanese “were resettling them in the deserted villages. Our answer was to raid Mindelo. This raid was made on the advice of the loyal Timorese who led the patrol. The attack took place at dawn. The dead were thrown into the huts (by pro-Australian Timorese) then the village was burnt to the ground. Although it was known as a Japanese village, we did not encounter any Japanese on this occasion. Our local Timorese were jubilant; they had a deep hatred of the Japanese. … The battles raged back and forth across the country … the slaughter continued for weeks with neither side bothering to dispose of the dead.”
  “The psychological effect on our troops of seeing natives fighting against us, after so many months of learning to trust them as one hundred per cent allies, was enormous. From then on we never knew who to trust as a friend or who treat as foe among the natives – that is apart from our creados who remained constantly loyal.”

The McCabe “Attitudes Map”

In December 1942, a report by Lieutenant P. P. McCabe
 attempted to quantify the relative support by Timorese to the Australians and to the Japanese as follows: “Attitudes of natives … in areas occupied by the Japs, 40 percent are pro-Jap, 20 percent pro-Australian, 40 percent are indifferent. ((Australian forces were)) sometimes attacked by 5-600 natives supported only by one Jap, Chinese or Javanese. … When natives are armed, old scores are settled. … The native respects force. It is the only law he understands … he may change sides at once … natives who are once thought reliable have changed sides when they have been impressed by the enemy’s armed strength and propaganda.”


In November 1942, Lieutenant McCabe also drafted a map depicting, by area, the attitudes of Timorese to the Australians and the Japanese – see Appendix 1. In essence, this indicated that among the Timorese, Japanese influence prevailed in the western districts (Fronteira, Suro) – and the Australians had been driven eastward. The Japanese and their Timorese auxiliaries also dominated the Dili area, the north-central area (northern Manatuto, northern São Domingos), and the whole eastern district (Lautem). Australian influence and support became restricted to the central south (southern Manatuto, southern São Domingos).
  The McCabe map is incomplete as it does not consider the eastern half of Portuguese Timor - ie the data predates the Japanese drive eastward through Baucau to Lautem.

Service Reconnaissance Department (SRD)/Z Special Force in the East


With the Japanese and their Timorese auxiliaries dominating in the western areas and pressuring Sparrow/Lancer Force to move further eastward, SRD sought to establish its teams in “the eastern provinces of Manatuto, São Domingos and Lautem ((which)) were relatively clear of enemy intrusion.”
 On 2 September 1942, SRD’s LIZARD party was established in the Viqueque area with the aim of recruiting and arming Portuguese and Timorese in the São Domingos Circumscription and waging a guerrilla war against the Japanese.


Initially, the plan was successful – with many thousands of natives reportedly willing to support LIZARD operations.
 In the Matebian mountains for example, a “native force of over 300” was raised and trained in “the care and use of the .303 rifle, Bren m/g, grenades etc, and the art of guerilla warfare.”
 However, from early November 1942, the Japanese drive south and east from Baucau seriously threatened the LIZARD force. “Hostile natives” became an increasing problem – and several tribes and clans changed their support to the Japanese. To the east, “all the natives in the province of Lautem were in with the Japs, and towards the end they came and killed, burnt and stole – and led the Japanese forces after us.”
  On 2 December 1942, LIZARD headquarters reported: “Lautem natives turning against us and dissatisfaction spreading nearer.”


On 6 February 1943, under increasing pressure from Japanese and hostile natives, LIZARD advised SRD headquarters: “evacuation urgent necessity”. On the same day, LIZARD passed a message to Australia from the “residual” Lancer Force element (ie S Force): “Unable to perform role and ask for evacuation for following reasons: access to Portuguese and loyal natives impossible; food position hopeless; force too large for safety; health bad and rapidly becoming worse; please treat as urgent.”
  Both LIZARD and the S Force elements were evacuated to Australia by a US submarine on 10 February 1943.


After the withdrawal of the Australian Lancer force and LIZARD/Pires parties, a 60-strong SRD-directed group of Portuguese and Timorese continued to operate near the south coast as PORTOLIZARD. The group was continuously harassed
 – reporting on 19 February: “Our camp was attacked by natives that were Australian soldiers’ servants.”
 In early June, PORTOLIZARD signaled: “Our position critical by reason of attacks from western natives. We fear that friendly natives are being turned against us.”


In early July 1943, with the arrival of SRD’s LAGARTO group led by Lieutenant Pires, PORTOLIZARD was disbanded. LAGARTO was soon under pressure and signaled SRD on 15 July: “Four hundred Japs with 2,000 natives in five columns with mortars continue to seek us.”

  With villagers unwilling to support them, on 25 September LAGARTO desperately signaled: “Quite impossible for us to stay any longer … natives from Ossu have been ordered to proceed here and assist with search ((for us)) … we have nowhere to go.” – and sought immediate extraction of the group by Catalina flying boat or submarine.
  The LAGARTO party was captured four days later near the north coast. Subsequent SRD operations into Portuguese Timor – eg COBRA, ADDER, SUNABLE, and SUNDOG failed almost immediately after insertion.

A Summary


The foregoing paragraphs have related the criticality of popular support in Portuguese Timor to the viability of the Australian military operations. Their difficulties were summarized by one Australian author as follows: “The attitude of the Timorese was of the greatest importance … in Portuguese Timor, they had stood resolutely by the Allies … The Timorese were realists and could see no future in assisting Europeans who were being defeated. Later, towards the end of the campaign in East Timor, when the Australians were exhausted and greatly outnumbered, the Timorese turned against them for the same reason.”


To conclude, Jill Jolliffe - author and journalist, has also warned against any interpretation that the Portuguese and Timorese had uniformly welcomed and supported the Australians troops in Timor. Critiquing a recent publication, she noted that the author: “labours the point that Australia has a major debt to the East Timorese because they fought the Japanese alongside Australian commandos and paid a terrible price when they withdrew two years before war's end. In reality, the Timorese were divided, many others fighting with the Japanese in the hope of freedom from European colonial rule.”


While not claiming to be authoritative or complete, this Annex has presented a description of the turmoil in Portuguese Timor in 1942-1943 – ie the native uprisings and wars, the use of Timorese “auxiliaries” by both the Japanese and the Australian forces, and the critically negative impact of declining Timorese support on the Australian military operations.

Appendix:

1.
Native Attitudes (see footnote 39). 

((Appendix 1 not included))
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� Special Operations encompass intelligence gathering, sabotage, partisan and guerrilla warfare. The “Services Reconnaissance Department” (SRD) was the cover-name for the “Special Operations Australia” (SOA) organisation.


� These included Francisco Horta – the father of Timor-Leste President Jose Ramos Horta. Francisco Horta also briefly served with SRD in 1945 in preparation for Operation Starling into western Portuguese Timor.


� SRD operations – totaling 75, extended throughout the archipelago to Australia’s north – and included operations into the Netherlands East Indies, Borneo, Malaya, Singapore, Indochina, the South China Sea and New Guinea. This monograph only covers the 16 SRD operations in Portuguese Timor ie LIZARD (I-III), PORTOLIZARD, LAGARTO, COBRA, ADDER, SUNBAKER, SUNABLE, SUNDOG, STARLING, SUNLAG, SUNCOB, LAGARTOUT, BRIM and GROPER. 








� Until World War II, Australia's status as a “Dominion” of the British Empire meant that its foreign relations were mostly defined by the United Kingdom. In 1940, Australia had only four overseas missions. Relevant diplomatic reporting of interest – including from Batavia, was provided by the UK to Australia (eg see National Archives of Australia - NAA: A981, TIM P 20).


� From 1933, Japan’s interest in Portuguese Timor –  ie in its political, military and economic resources, is well-described in Goto, K., “Japan and Portuguese Timor in the 1930s and early 1940s”, Tensions of Empire – Japan and Southeast Asia in the Colonial and Post-Colonial World, Ohio University Press, Athens, 2003. The “gaining of a foothold” by the Japanese Navy was to be implemented secretly through the activities of a commercial company – the Nanyo Kohatsu Kaisya (South Seas Development Company).


� British Consulate-General, No.125, Batavia, 30 August 1937 (NAA: A518, EX112/1, pp.46-47). Governor Fontoura attempted to “check the expansion” of Japanese interests, - and was subsequently appointed an honorary Commander of the Order of the British Empire (CBE) by the British “in recognition of his consistently friendly and helpful attitude to the United Kingdom and Australian interests in Portuguese Timor.” (NAA: A981, TIM D 1, pp.333-336 and p.309).


� Lambert, E.T. (British Consul, Batavia), Report on Portuguese Timor, Batavia, 18 December 1937 (NAA: A981, TIM P 4 Part 2, pp.103-126; and A1838, 376/1/1, pp.288-358). Consul Lambert visited Portuguese Timor from 26 November to 7 December 1937.


� Bryant was born in Melbourne in 1882 and had worked in Portuguese Timor for at least 28 years. A letter (18 May 1939) to Acting Consul-General Lambert on Japanese and commercial activity is at NAA: A981, TIM P 20, pp.149-151. Although ill, Bryant survived the War in Dili – for a photograph of him boarding HMAS Warrnambool in September 1945 see NAA: A1838, TS377/3/3/2 Part 1, p.31. See also footnotes 9, 18, 23 and 35.


� Navy  Office, Memorandum 018820 43/85, Melbourne, 28 April 1941 (NAA: A981, TIM P 6, pp.56-57; NAA: B6121, 114G). Envisaged since 1934, similar Royal Navy (RN) appointments were made in 1939 to Ambon, Ende and Dobo – with the officers nominally civilian staff of the British Consul-General in Batavia. A report of 20 December 1939 from the RN officer in Dili is at NAA: A981, TIM P 20, p.128.


� However, the Portugal-Japan Air Agreement allowing regular bi-monthly flying boat flights was not signed in Lisbon until 23 October 1941 (NAA: A816, 6/301/333, pp.2-3).


� The 63-page report of the visit is at NAA: A816, 19/301/778 – the DCA party included D. Ross.


� Hodder, I.R., Intelligence Report on Portuguese Timor, Melbourne, 19 February 1941 – covering the visit period: 19 January – 4 February (NAA: A981, TIM P 11, pp.174-192). Hodder noted that George Bryant, an Australian, was “thoroughly trustworthy”, “a true patriot” - and “had provided the British Consul General at Batavia with intelligence information” (p.190).


� Hudson Fysh, W., “Report on Japanese Penetration into Portuguese Timor”, Sydney, 24 January 1941 (NAA: A981, TIM D 1 Part 2, pp.90-96; to the Australian Prime Minister – NAA: A1608, J41/1/9 Part 1, pp.320-332; NAA: A981, AUS 248, pp.155-161).


� Archer, C.H. (British Consul-General, Taiwan), Report on Portuguese Timor, Canberra, 3 May 1941, p.1 (NAA: TIM D 1 Part 2, p.37).


� War Cabinet Minute 782, Sydney, 12 February 1941 (NAA: A2676, 782, p.3).


� Cabinet Agendum 561, 25 January 1941 (NAA: A981 TIM P 4 Part 2, p.74).


� Directorate of Naval Intelligence, Minute 43/85 – Portuguese Timor, Melbourne, 18 April 1941- the Minute described the “great strategic importance to Japan” of  Portuguese Timor, the “grave menace to shipping in the East Indies area”, and noted that:  “the Japanese have made determined efforts to effect peaceful penetration and have established themselves in the fields of Banking, Commerce, Air and Sea Transport, Agriculture, Minerals including oil.” (NAA: B6121, 114G).


� Navy Office, Memorandum 018820 - 43/85, Melbourne, 28 April 1941 (NAA: 981 TIM P 6, p.57; NAA: B6121, 114G). The Memorandum noted: “it is not proposed that the Governor of Portuguese Timor be made cognisant of it ((ie “Mr” Whittaker’s tasks)), at least at this state, as, while his attitude is known to be pro-British, and however much he might welcome the appointment, he would probably feel himself under the necessity of informing Lisbon, and it is desired to avoid this complication.” 


� Archer, C.H. (British Consul-General, Taiwan), Report on Portuguese Timor, Canberra, 3 May 1941 (NAA: A3300, 179, pp.1-53 including covering letter and errata; or Koepang draft of 29 April 1941 at NAA: A981, TIM P 9, pp.3-55 and pp.83-132. A printed copy of the report can also be found at NAA: A981, TIM D 1 Part 2, pp.37-76 and pp.78-88). His visit covered the period 26 March – 29 April 1941. Archer’s visit is a major source for the comprehensive article - Lee, R., “Crisis in a Backwater – 1941 in Portuguese Timor”, Lusotopie 2000, September 2000, pp. 175-189. � HYPERLINK "http://www.lusotopie.sciencespobordeaux.fr/lee.pdf" ��http://www.lusotopie.sciencespobordeaux.fr/lee.pdf�.  


� Archer noted that oil concessions were yet to be exploited and that current production was only eight tins of kerosene per day.


� Bryant – see footnotes 5 and 9, continued as a useful informant for the British, advising the British Consul-General in Batavia in late May 1941 of Japanese flights to Dili and the activities of their air service’s “guard” vessel, Nicha [sic] Maru (NAA: A981 TRAD 105, p.83).


� In 1941, there were 90-100 Portuguese “political and social” deportados in Portuguese Timor – mostly “democrats”, communists and anarchists. Their numbers had peaked in late 1931 at more than 550 – but large numbers returned to Portugal after an amnesty in December 1932 - see Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial – O Diario do Tenente Pires, CEHCP ISCTE, Lisboa, 2007.


� Archer, C.H., Report …, 3 May 1941, op.cit., p.9 (NAA: A981, TIM D 1 Part 2, p.45).


� Ross, D., Report 1/701/213, Timor Dilli, 28 April 1941, pp.3-4 (NAA: A981, TIM P 6, pp.62-63). 


� Ross, D., Report, Dilli, 23 May 1941 (NAA: A981 TIM P 11, p.142). Ross was later advised by DCA to defray the cost of the wristwatch against his entertainment allowance (NAA: A981, TIM P 11, p.140).


� Ross, D., letter to the Department of the Interior, Dilli, 17 April 1941 (NAA: P 11, p.159). Ross provided a brief biography of Bryant noting his “knowledge of the country and the high esteem in which he is held by the native population.”


� NAA: A981, TIM P 6, p.12 and p.45.


� Director of Naval Intelligence, Memo – Portuguese Timor, Melbourne, June 1941 (NAA: A981, TIM P 6, p.23).


� Navy Office, Memorandum 43/85, Paymaster-Lieutenant F.J. Whittaker …, Melbourne, 28 April 1941 (NAA: A981, TIM P 6, pp.56-57; B6121, 114G).


� Lieutenant Whittaker’s equipment included a Minox camera (NAA: B6121, 114G).


� For Portugal’s policy of  “collaborative neutrality” from 1942 see Wylie, N. (ed), European Neutrals and Non-Belligerents during the Second World War, Cambridge University Press, Cambridge, 2002, pp.278-282; and Teixeira, L., Collaborating Neutrality, SNI, Lisbon, 1945.


� From mid-August, the Australian War Cabinet had proposed to the British that Portuguese Timor be occupied if Portugal was invaded or occupied – “or in the event of war with Japan without invasion of Portugal by Germany” - Australian War Cabinet Agendum 270/41, Occupation of Portuguese Timor, Canberra, 15 October 1941 (NAA: A6779, 19, p.45).


� Ross, D., Report, Dili, 8 June 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.136-137).


�Ibid, p.133. In a subsequent report of 10 November 1941, Ross again referred to his access – through Patrício da Luz, to Japanese messages on the movements of their flying boats (pp.24-25).


� Ross, D., Report, Dili, 21 June 1941 (NAA: A981, TIM P 11, p.116).  By 1941, Japan was the major investor in the plantation company Sociedade Agrícola Pátria e Trabalho (SAPT), owning 40 percent.


� Director of Naval Intelligence, N.I.D. 485/IIB – Internal Political Conditions in Portuguese Timor, Melbourne, 11 July 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.106-108). Only pages 2 and 3 of Whittaker’s report to Naval Intelligence were apparently provided to the Department of External Affairs.


� Ibid, pp.107-108. This list was later included as “Appendix V – Pro-British Organisation in Dilli” in a Navy Office multi-appendix report that outlined the “strategic importance” of Portuguese Timor and the current situation – noting that the “Pro-British Organisation” reported by Whittaker planned “to seize power if Germany occupies Portugal - while there is a sufficient number of unreliable personalities in the community to suspect a pro-Japanese group equally determined to attain power.”-  Secretary - Navy Office, 037703 - Portuguese Timor, Melbourne, 14 August 1941 (NAA: A816, 19/301/803, pp.6-20). The commander of Sparrow Force in Kupang – Lieutenant Colonel W. Leggatt also reported to Australia that the “pro-British Portuguese in Dili could form a Government” - Wigmore, L., The Japanese Thrust, Australian War Memorial, Canberra, 1968, pp.470-471. 


� Director of Naval Intelligence, N.I.D. 458/IIB, Melbourne, 5 August 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.95-99). Ross and Bryant also participated in the visits to Baucau and Lautem. In Ross’ report of 20 July 1941, Ross related the assistance of Lieutenant Pires and Pires’ offer to clear a landing ground at Vila Salazar – reporting: “Pires is ready to prepare an area under my direction, to mark it for use by aircraft, and to say nothing about it to the Government here.” (NAA: A981, TIM P 11, p.101).


� Director of Naval Intelligence, N.I.D. 458/IIB, Melbourne, 18 August 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.81-82).


� Whittaker is noted as paying £10 to Abdullah. At the time, £1 Australian was reportedly valued at 12.8 patacas  (NAA: B6121, 114G). Subsequently, in late December 1941/early 1942, the commander of the Australian 2/2 Independent Company made an arrangement with the Governor of Portuguese Timor to establish an exchange rate of one pataca = Australian 1/8d ie one shilling and eight pence (AWM54, 571/2/3). This rate was applied by SRD finance officers in Australia - including to 1945.


� Director of Naval Intelligence, N.I.D. 458/IIB, Melbourne, 5 November 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.32-33). In late October, Whittaker met with a “Kwee Ming Tong” (ie Kuomintang – Nationalist Chinese) agent in Dili and advised that intelligence collected by the “Kwee Ming Tong” in the Netherlands East Indies and Portuguese Timor was forwarded to Chungking. 


� Ross was appointed by London as “His Majesty’s Consul – Dilli” – “under the orders of the Commonwealth of Australia.” – Foreign Office, London, 23 October 1941 (NAA: A2937, 266, p.4). On 10 December 1941, Lisbon advised the Governor of Portuguese to accept Ross as Consul. For background papers on the appointment see also NAA: A816, 19/301/822 File II.


� “Java Bode”, Batavia, 5 November 1941 (NAA: A816, 6/301/332, pp.3-4). In late October/early November, the Governor had told a visiting Dutch journalist that “Dilly could prevent an enemy landing for 3 days, and within 3 days there would be help from the Netherlands or Australia.” – Navy Office, 064959, Melbourne, 19 December 1941 (NAA: A981, TIM P 4  Part 2, p.7)


� Department of External Affairs, Intelligence Service Timor, Canberra, 14 October 1941 (NAA: A981, TIM P 11, p.31). The Department of External Affairs advised that it “cannot be concerned in a transaction of the nature proposed”, but suggested that Ross claim reimbursement of up to £12.10.0 in official expenditure provided he obtained a simple receipt from Luz.


� Ross, D., Report, Dili, 10 November 1941 (NAA: A981, TIM P 11, p.22).


� Ross, D., Report, Dili, 23 November 1941 (NAA: A981, TIM P 11, p.18). Whittaker also provided “exact copies” of Japanese cables to the Director of Naval Intelligence – Director of Naval Intelligence, N.I.D. 458/11B, Melbourne, 25 October 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.34-35).


� The Nanyei Maru – with a crew of 14, supported the Japanese civil air service Palau-Dili as the “guard” ship. Following the RAAF attack, the vessel ran aground on Kambing Island (Ataúro). Patrício da Luz reportedly provided communication support to facilitate the attack – see Australian War Memorial photograph 121402 (taken in late 1945) of Luz with the Nanyei Maru in the background.  Including the crew of the Nanyei Maru, the adult male Japanese population of Portuguese Timor in early December 1941 was 29 – Director of Naval Intelligence, N.I.D. 458/11B, Melbourne, 24 December 1941 (NAA: A981, TIM P 11, pp.12-13).


� See Department of Defence, MS650 - “Report on Occupation of Dilli – Portuguese Timor”, Melbourne, 12 January 1942 – including copies of the Allied force memorandum and the Governor’s note in response, both dated 17 December 1941 (NAA: A816, 19/301/820A, pp.36-41; A981, TIM P 3 Part 1, pp.220-225). For the official Australian commentary on the “protective occupation” operation and the preceding fear of Japanese influence, see Conference of Australian and New Zealand Ministers on Pacific Affairs, Pacific Conference Papers, Section 1 – No.3, “Portuguese Timor”, Canberra, January 1944 (NAA: M2319, 4). For a summary of cables, see “Portuguese Timor”, 20 February 1942 (NAA: A981, TIM P 3 Part 2, pp.13-18). See also Frei, H.P., “Japan’s reluctant decision to occupy Portuguese Timor: 1 January 1942 – 20 February 1942”, Australian Historical Studies, Vol 27 Issue 107, Melbourne, October 1996, pp.281-302. Frei and Goto, K., “Japan …”, 2003, op,cit., - note that the Japanese occupation of Portuguese Timor was not decided in Tokyo until 20 January 1942 – ie  five weeks after the Allied landing in Dili, and only included in the Japanese military Battle Order 597 on 7 February 1942.  The landing is described in Wray, C.C.H., Timor 1942, Hutchinson Australia, 1987, pp.22-29 and “first hand” in the report by Consul David Ross - Ross, D., Portuguese Timor – December 1941 to June 1942, Melbourne, 29 July 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, pp.110-116).


� Governor Carvalho’s protest cablegram to the Australian Prime Minister is at NAA: A1196, 15/501/220, p.44. In mid-December – before the landing in Dili, officers of the Australian Department of External Affairs saw the Dutch/Australian landings as “dangerous politically” and had suggested that the Governor of Portuguese Timor be pressed to “issue a contemplated invitation in view of the apprehended emergency.” – Brief to Minister, Department of External Affairs, Canberra, 15 December 1941 (NAA: A981, TIM P 3 Part 1, pp.2-4). For a summary of Australia’s disquiet with the United Kingdom over the operation, see Prime Minister’s Department, Cable 551, 23 December 1941 (NAA: A816, 19/301/820A, pp.137-138); and Prime Minister Curtin’s terse cable to London - ie Cablegram 831, 26 December 1941 (NAA: A816, 19/301/820A, pp.118-120).  Subsequently, in a cable to London almost at the War’s end, Australia cited Portugal as an “acquiescent spectator in the Pacific War” and for its “vacillation and timidity in the face of Japanese aggression”- and also noted that Australia had borne the opprobrium for the UK’s request that Australian forces be committed to Portuguese Timor in mid-December 1941 “to help you in Europe”, and raised the possibility of Portuguese Timor becoming a UN trust territory post-War - Australian Government, Telegram No.269, Canberra, 3 September 1945 (NAA: A2937, 268, pp.87-88).


� Portuguese military strength in the Colony was reportedly 300 - including 15 Portuguese personnel, 10 aged artillery pieces, 10 machine guns and 570 rifles (mostly obsolescent) – External Affairs, Canberra, 27 December 1941 (NAA: A816, 19/301/820A, p.111). The force comprised an Indigenous Light Infantry Company (with an effective field strength of 170 privates), an Oekussi Detachment (15-strong), and a Frontier Cavalry Platoon (69-strong) – see History of the Portuguese Army: 1910-1945, Vol  III.


� Directorate of Naval Intelligence, N.I.D. 458/11B, Melbourne, 7 January 1942 (NAA: A981, TIM P 11, pp.3-5). Whittaker’s report of 22 December 1941 also noted that Ross “entirely concurs with my activities between, and association with, ((Lieutenant Colonel)) Van Straaten and ((Major)) Spence.”  


� David Ross later declared – “Moreira was scrupulously honest in all his dealings when supplying fresh food supplies &c for Australian & Dutch troops during the occupation of Dili” – and this was supported by a Dutch Army officer, Captain Schreuder (NAA: MP742/1, 1/1/737 – see letter dated 19 August 1943).


� Directorate of Naval Intelligence, N.I.D. 458/11B, Melbourne, 7 January 1942 (NAA: A981, TIM P 11, pp.3-5). 


� Ross, D., Cablegram, Timor Dilli, 26 January 1942 (NAA: A816, 19/301/820A, p.7).


� Carvalho, M. de Abreu, Relatório dos acontecimentos de Timor, Ministério das Colónias, Lisboa, 1947, p.83. For the official use of “race descriptors” by Portuguese officials eg as “Portuguese, Mestiço (mixed race), Indígena Timorense, Diversos (eg to include Chinese) see footnote 495.


� Curtin, J. Prime Minister, Cable 844 – to London, Canberra, 30 December 1941 (NAA: A816 19/301/820A, p.93). For Ross’ report dated 28 December, see NAA: A1196, 15/501/220, pp.16-18.


� Sunday Telegraph, “Japs may get Timor Consulate”, Sydney, 19 November 1944 (NAA: A1838, 376/1/1, p.281). The article cited Tom Fairhall – a “war correspondent in Dilli before the Japanese occupation”.


� Ross, D., Report, Timor Dilli, 6 January 1942 (NAA: A981, TIM P 11, pp.9-11).


� The Governor’s instructions were also later issued in his Circular No.5 of 27 August 1943 regarding foreign invading forces – and repeated in September 1943. The Portuguese military commander - Captain António Maria Freire da Costa, similarly demanded “strict neutrality” by Portuguese military personnel:  Callinan, B.J., Independent Company, William Heinemann Ltd, Melbourne, 1953, p.128.


� A poor photograph enlarged from a very small contact print – left to right: Lieutenant Colonel N.L.W. van Straaten, Whittaker – back to camera, Ross – facing camera, Major Athol J. Wilson (Sparrow Force, Koepang). The photograph was taken by Lieutenant E.H. Medlin (Sparrow Force – Kupang) and provided to the author by R. Wesley-Smith.


� Ross, D., Report, Dili, 7 January 1942 (NAA: A981, TIM P 11, p.8; A981, AUS 248, p.49).


� The Australian Sparrow Force commander had planned to employ the 2/2 Independent Company in Dutch Timor as “a mobile reserve to safeguard the Koepang-Champlong line of communication.” - Wigmore, L., The Japanese Thrust, Australian War Memorial, Canberra, 1968, p.475.


� Secretary of State for Dominion Affairs, Cablegram 423/I.2970, London, 24 January 1942. Secret notes on the agreed arrangements were exchanged between London and Lisbon on 22 January 1942 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.57). The British had discussed the proposal in London in the last days of December 1941 – initially the Portuguese force from Mozambique was ready to depart on 30 December but did not leave until 26 January 1942. The detail of the Allied withdrawal was later agreed at a conference at General Wavell’s ABDA headquarters at Lembang (Bandung – Java) on 16 February - General Headquarters, Cablegram OPX-1860, Java, 17 February 1942 (NAA: A981, TIM P 3 Part 2, p.21). Detail of the Portuguese “expeditionary force” and the João Belo’s manifest is at British Consul-General, Cable, Lourenço Marques, 3 February 1942 (NAA: A981, TIM P 3, Part 2, pp.3-6). Subsequently, the estimated date of arrival in Dili for the João Belo was reported as “the second week in March” – Dominion Office, 196, London, 14 February 1942 (NAA: A5954, 564/1, p.2). Following the Japanese landing on 19/20 February – and without assurances of safe passage from the Japanese, the João Belo and its escorting sloop were ordered by Lisbon to “heave to” on 2 March and sailed instead for Colombo (NAA: A2937, 267, pp.9-16). On 26 March, the Portuguese press reported that the mission had not been accomplished, and the vessels were in Mormugão (Portuguese Goa). After repairs and dry-docking in Bombay, the João Belo returned to Portuguese East Africa – The Argus, Melbourne, 8 May 1942, p.1. Post-War, the Portuguese Government stated that as  “the expeditionary force  … was nearing its destination … the attitude of the Japanese Government …varied from consent to the disembarkation  to a demand, based on grave dangers, for its postponement. … the Government was obliged to divert them to India to await another opportunity which was never to arise, of going to Timor.” - President of the Council, Timor: Semi-Official Statement, Lisbon, 29 September 1945 (NAA: A981, TIM D 1 Part 2, pp.2-3). See also Sherlock, K., The Portuguese Expeditionary Force to Portuguese Timor, Darwin, 2005.


� Prime Minister’s Department, Cablegram 109, Canberra, 8 February 1942 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.22).


� Ross, D., Cablegram, Timor Dilli, 3 February 1942 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.131).


� As noted earlier at footnote 45, according to a Japanese historian, Japan had not intended to attack Portuguese Timor – but the Allied stationing of forces there from 17 December 1941- in breach of Portuguese neutrality, precipitated Japan’s action. The attack on Dili was reportedly approved in Tokyo on 20 January 1942 – Goto, K., “Japan …”, 2003 op.cit. See also Frei, H.P., “Japan’s reluctant decision to occupy Portuguese Timor: 1 January 1942 – 20 February 1942”, Australian Historical Studies, Vol 27 Issue 107, Melbourne, October 1996, pp.281-302; and Scott, D., Last Flight out of Dili, Pluto Press, North Melbourne, 2005.


� Van Straaten, N.L.W. Lieutenant Colonel, Appreciation of the situation at Timor at the end of May 1942, Melbourne, June 1942 (NAA: B6121, 114C) provides detail on the Dutch (ie Netherlands East Indies - NEI) troops – ie 40 percent indigenous troops.


� See Wray, C.C.H., Timor 1942, op.cit., pp.74-91.


� Ibid, p.109.


� Ibid, p.97, 98, 105, 128. The group - six or seven strong, reportedly included Pedro Guia de Oliveira, Corporal João Vieira, Corporal José (Zeca) Rebelo, Alfredo dos Santos, Arsénio Filipe and Casimiro Paiva. Pedro “Guerre” (ie Guia) – with other deportados, smuggled a Qantas wireless set out of Dili for Sparrow Force. Pedro Guia was evacuated to Darwin on 8/9 December 1942.


� Major B.J. Callinan (Commander Lancer Force), 9 March 1943 (NAA: MP742/1, 1/1/737). See also Callinan, B.J., Independent Company, William Heinemann Ltd, Melbourne, 1953, pp.131-132.


� Callinan, B.J., Independent Company, 1953, op.cit., pp.69-71.


� Ross described his approach to the Governor of Portuguese Timor on the surrender proposal and subsequent discussions with the Japanese Consul in Ross, D., Portuguese Timor – December 1941 to June 1942, Melbourne, 29 July 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, pp.110-116). See also Secretary of State for Dominion Affairs, Cablegram No.455, London, 9 June 1942 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, pp.50-51 - and also A981, WAR 72, pp.41-45; A5954, 564/2, p.117, p.123). Governor Carvalho received Ross’ letter on 23 May 1942 – see Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.262-287.


� Externally, the approach was initially made to the British Ambassador in Lisbon by the Portuguese Secretary General – Dr Sampayo, who stated that the initiative had come from Consul Ross, in writing, to the Governor of Timor on 23 May. The Portuguese Ambassador in London also presented the proposal – see Secretary of State for Dominion Affairs, Cablegram, No.457, London, 11 June (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.47).


� The Australian Government rejected the surrender proposal and advised such to Lisbon – see Prime Minister, 5465, Canberra, 18 June 1942 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, pp.41-43.)  For preceding correspondence with General MacArthur that includes a summary of cables see NAA: A5954, 564/2, pp.105-109. The subsequent Advisory War Council Minute 968 of 17 June 1942 is at NAA: A5954 814/1, pp.76-77; A5954, 564/2, pp.103-104. 


� A copy of the Japanese surrender offer is at Callinan, B.J., Independent Company, 1953, op.cit., p.134.


� For the establishment and development of the Allied Intelligence Bureau (AIB), Special Operations Australia (SOA), Inter-Allied Services Department (ISD) - and its successor, the Services Reconnaissance Department (SRD), see The Official History of the Operations and Administration of ‘Special Operations Australia’ (SOA) under the cover-name of ‘Services Reconnaissance Department’, Volume I – Organisation, Melbourne, 8 March 1946 (NAA: A3269, O7/A). For a very readable exposition, see also Powell, A., War by Stealth – Australians and the Allied Intelligence Bureau 1942-1945, Melbourne University Press, Melbourne, 1996 – particularly pp.66-75. ISD and its successor SRD operated “as a component part of A.I.B”, and its operations were approved by AIB (NAA: A3269, V5, p.7). 


� As SRD, the headquarters was moved to “Harbury” in Acland Street, South Yarra.  In December 1944, SRD’s “Group D” was established in Darwin (LMS) to control operations in Timor. In April 1945, responsibility for all SRD operations was transferred from the Melbourne headquarters to SRD Advance Headquarters in Morotai.


� H.B. Manderson, aged 56, was a former journalist and cartographer “who had visited Portuguese Timor on numerous occasions during the period 1919-1927” – a brief biography is at Annex F.


� Uniquely, Z Special Unit had no War Establishment nor Equipment Table – it was a “carte blanche” organization: “controlled, run and paid by ISD, it held a unique position in the Australian Army.” The Unit was “the Holding Unit for AMF personnel employed in the cosmopolitan SRD.” – see The Official History … ,Vol I – Organisation, 1946, op.cit., p.8, p.23 (NAA: A3269, O7/A, p.21, p.36). Accordingly, it can be argued technically that Portuguese and Timorese personnel were not formally members of Z Special Unit – but rather employed by SRD.


� SRD operations – totaling 75, extended throughout the archipelago to Australia’s north – and included operations into The Netherlands East Indies, Borneo, Malaya, Singapore, Indochina, the South China Sea and New Guinea. This monograph only covers the 16 SRD operations in Portuguese Timor ie LIZARD (I-III), PORTOLIZARD, LAGARTO, COBRA, ADDER, SUNBAKER, SUNABLE, SUNDOG, STARLING, SUNLAG, SUNCOB, LAGARTOUT, BRIM and GROPER.


� H.B. Manderson’s Timor Section Reports also covered “Reproduction” activities - including the production of documents and counterfeit currency (see footnote 413), until mid-1944.


� SRD’s Leanyer communications station – approximately 19km by road from Darwin, commenced operations in January 1945. Prior to that date, SRD communications from Timor were received at the Dutch communications station “DJF” at Batchelor, 80km south of Darwin – The Official History of the Operations and Administration of ‘Special Operations Australia’ (SOA) under the cover-name of ‘Services Reconnaissance Department’, Volume III – Communications, Melbourne, 8 March 1946, pp.6-11  (NAA: A3269, O9, pp.11-16).


� FCS comprised several camps including the “Lake Camp”, “Malay Camp”, “Filipino Camp” and the “Urangan Camp” (on the mainland opposite Fraser Island) – see NAA: A3269 Q10.


� The extensive limestone caves throughout islands of the Lesser Sundas were proposed as hideouts and storage sites – see NAA: A3269, R20 for maps of limestone caves in Timor. In Portuguese Timor, the principal area of caves was in the far southeast of the island – in the Mount Paixão region of Lautem. The map data also indicates limestone caves at Ossu, Quelicai, Matebian, Uatolari, from Baucau south to Venilale, around Viqueque town, and a few areas in Cova Lima and Bobonaro.


� The primary functions of the Far Eastern Liaison Office (FELO) were “propaganda against Japanese forces” and “the mobilization of native opinion in the occupied areas.” – Department of External Affairs, Memo to Minister, Canberra, 25 June 1943 (NAA: A1066, PI45/1/1/23, pp.1-13). 2,500 propaganda leaflets were dropped on Dili in April 1943 – p.13. See also footnote 424.


� SRD, 265/D/15, Melbourne, 3 July 1944 (NAA: A3269, H4/B). 


�  See The Official History …, Vol  I - Organisation, 1946, op.cit., p.17 (NAA: A3269, O7/A, p.30). In June 1944, H.B. Manderson was moved to head the Reproduction Section in SRD’s Technical Directorate. Major Trappes-Lomax reportedly had been critical of Manderson – Powell, A., War by Stealth, 1996, op.cit., p.134 (citing PRO Kew, HS 7/99). 


� For the inclusion of Java, see Officer Commanding Group D, Darwin, 25 February 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.137). For coordination with the Netherland Forces Intelligence Service (NEFIS) on operations in  Java, see also DU, Java Memo, 22 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, pp.105-107). 


� Group D was initially under Major S. Bingham, and under Lieutenant Colonel Holland from June 1945. Lieutenant – later Captain, A. D. Stevenson was appointed D/A in charge of Timor operations. In early-mid 1945, Java was added to the Group D area of operations.


� Group D Establishment, Darwin, 21 May 1945 (NAA: A3269, H4/B). The Country Sections were responsible for “advice, liaison and native personnel”. Major Wigan moved to Darwin in mid-April 1945 from his position as D/Brisbane.


� Primary references are The Official History of the Operations and Administration of ‘Special Operations Australia’ (SOA) under the cover-name of ‘Services Reconnaissance Department’, Volume II – Operations, Melbourne, 8 March 1946 (NAA: A3269, O8/A) – and the individual files on each operation.


� For Captain I.S. Wylie’s (151) Report No.2, 26 July 1942, (ie the Commander until evacuated on 26 July 1942 - see NAA: A3269, D6/A, pp. 78-80; and also his later report - ie “Extracts”, at pp.37-40. For a comprehensive report of OP LIZARD II and III, see Captain D.K. Broadhurst’s report of 8 March 1943 at pp.81-110. This report includes a listing of “Some Chiefs Used or Contacted …” – Appendix 9, pp.108-109.


� Sousa Santos advised Lieutenant Colonel A. Spence of Sparrow Force (in writing) that he desired his family be evacuated to Australia if Portugal “goes to war against the Allies” and, if such occurred, he assured Spence that he “and the people of this Circunscrição will in no way turn against you or your force, and we will continue to assist you.” – Bobonaro, 29 June 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, p.117).


� See detail at Annex G.


� NAA: A981, TIM P 16, pp.60-66. However, in late October 1942 - through Sparrow Force, Sousa Santos sent a message to Lisbon reporting the killing of Portuguese by the Japanese military and noting “Portuguese wish to be evacuated to Australia, but would remain willingly if wives and children were evacuated”. The message added that “Senhor Santos has elected to remain in Timor and attempt to safeguard Portuguese interests” – Department of External Affairs, S.L.68, 29 October 1942 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.53). Sousa Santos and his family were not evacuated until 19 November 1942.


� Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., p.132 and Sparrow Force SITREP 1-11 September 1942 (AWM54, 571/4/15) – for detail, see also Annex G.


� The Governor of Portuguese Timor noted the arrival by boat in Dili on “8 or 9 August” 1942 of 300 heavily armed “indígenas de Atambua” – ie a “black column” – Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.308-309.


� The killings were reportedly planned and directed by the Japanese civilian intelligence agency Otori Kikan – Takahashi, S., “The Japanese Intelligence Organization in Portuguese Timor”, Dili, 3 July 2009. Australia reported the killings at Aileu to London on 22 November 1942 (for advice to Lisbon) – Department of External Affairs, Cablegram No.375, Canberra, 22 November 1942 (NAA: A981, TIM P 16, p.47). Portuguese Sergeant António Lourenço Martins had been detained by the Japanese at Aileu after the massacre and taken to Dili, but escaped. He provided the Australians with a comprehensive report on the situation in Dili covering the period 3-16 October that precipitated successful RAAF B-24 bombing raids (The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.20 - NAA: A3269, O8/A, p.33; D6/A, pp.41-42). Martins described his activities in Timor before an Aliens Tribunal in Adelaide on 29 February 1944 (NAA: A373, 3685C, pp.58-61).


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.12 (NAA: A3269, O8/A, p.25).


� For a comprehensive report on OP LIZARD II and III, see Captain D.K. Broadhurst’s (152) report of 8 March 1943 (NAA: A3269, D6/A, pp.81-110) that included profiles of Lieutenant Pires and five Timorese evacuated in February 1943 at p.98. Broadhurst’s earlier report of December 1942 (pp.27-33 – also at pp. 114-123) also profiles “The Good Men” ie Lieutenant Pires, Dom Paulo da Silva (Chief of Ossu Rua), Sergeant Lourenço Martins, Matos e Silva – and “The Trash” (including Sousa Santos). Broadhurst also stated: “not send Santos … has neither the respect nor love which the natives have for ABC ((ie Pires)) … too excitable … not known in this area  … too free with feudal methods of keeping the natives subdued” – see also p.29 and p.117 for Broadhurst’s criticism of Sousa Santos during the evacuation from Baucau to the south coast in early December. Lieutenant F. Holland’s report on LIZARD III operations in the Matebian Mountain area – including support from Matos e Silva and the training of native groups in excess of 300, is at pp.124-131.


� LIZARD party member Lieutenant G.H. Greaves (451) had lived in Portuguese Timor for 10-15 years, had “a large number of Portuguese and Native friends” – including Lieutenant Pires and chiefs in the Ossu area, and “knew the native Tetum dialect and some Portuguese” - (The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.12 (NAA: A3269, O8/A, p.25; and A3269, D6/A, p.12 and p.38 for discussions with Pires).


� Manderson, H.B., Some Aspects of the Portuguese and Native Offer of Anti-Japanese Co-operation in Eastern Timor, Melbourne, October/November 1942 (NAA: A3269, D6/A, pp.8-9 – repeated at pp.16-18). See also Manderson’s partial paper at pp.6-7.


� NAA: A3269, D6/A, p.98.


� Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., p.144.


� Z Special Unit, Melbourne, 7 October 1942 (NAA: A3269, D6/A, pp.13-17) in response to SRD, Melbourne, 5 October 1942 (NAA: A3269, D6/A, pp.10-12). Interestingly, the SRD plan noted that: “as far as possible, the whole scheme should be sponsored by the Portuguese themselves with our support behind the scenes. This will avoid any diplomatic complications and is likely to be much more affective [sic] than if we take a direct hand.”


� For detail, see the following footnote 246. Earlier, at the end of June 1942, the Japanese had first proposed “tres zonas neutras” - Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.300-305.


� Fontoura, Á. da, O Trabalho dos Indígenas de Timor, Agência Geral das Colónias, Lisboa, 1942.


� In late October 1942, following killings in the western area, six Portuguese from Hatolia and Talo requested evacuation to Australia – “Portuguese … willing to join us if women and children evacuated” – Sparrow Force, Timor, 22 October 1942 (NAA: A981, WAR 72, p.5). The first evacuees departed Portuguese Timor on 7 November - ie: Ademar Rodrigues dos Santos (and family) – the Portuguese chefe de posto of Ainaro; and José da Silva Marques – the Portuguese chefe de posto of Hato-Udo - both in the western area (NAA: A981, TIM P 16, pp. 44-70). Ademar Santos – see Annex E, was later reportedly accused by Sousa Santos of betraying the presence of HMAS Voyager at Betano to the Japanese (NAA: A367, C18000/861; A373, 3685B).


�  Callinan, B.J. Major, Report on Situation: Western Portuguese Timor, Timor, 3 November 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, pp.20-23). His report summarised Japanese success in mobilising “natives”, detailing the killings of Portuguese – including at Aileu, and recommended the arming of Portuguese.  Callinan had earlier met with a group of 106 Portuguese at the Talo plantation (Hatolia) on 30 October 1942 - see Callinan, B.J., Independent Company, 1953, op.cit., p.177.


� The appeal to General MacArthur was duly transmitted on 26 November (NAA: A3269, D6/A, pp. 44-45) and acknowledged.


� In their “efforts to build up a resistance movement”, ISD/SRD “had accounted for the introduction of approximately 750 rifles and a few Brens into the hands of native trainees or secret caches in the hills of central São Domingos province.” - H.B. Manderson (SRD), Melbourne, 3 October 1945 (NAA:  A1838, TS377/3/3/2 Part 1, p.63). Almost all rifles were .303” SMLE Lee Enfield bolt-action rifles. For single-shot “Congo” pistols later supplied to LAGARTO for issue to village heads, see footnote 380.


� NAA: A3269, D6/A, p.98.


� See Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., pp.166-167 – describing the provision of arms and training by Lancer Force to “friendly natives” in the Fatu-Berliu area of southwestern Manatuto.


� The letter was received at SRD headquarters in Melbourne on 27 November 1942 (NAA: A3269, D6/A, pp.44-45).


� For the exchange of terse communications in the weeks before LIZARD’s withdrawal see ISD, 110 T/14 – Project 24, 14 January 1943 (A3269, D6/A, pp.54-57.)


� The major evacuation of 2/2 Independent Company personnel by the Dutch naval vessel Tjerk Hiddes took place on 15-16 December 1942 - Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., pp.155-164.


� NAA: A3269, D6/A, pp.49-52. List I: 53 males – and also including 10 nuns with 83 wives and children (136);   List II: “Men Staying in Timor Whose Families Are Being Evacuated” – totaling 96 wives and children; and  List III that comprised the families of those of principal assistance to SRD who had elected to remain in Timor ie Lieutenant Pires (8 family members), Dom Paulo da Silva (11), Francisco da Silva (19), Domingos Freitas Soares (8) – plus two children of minor chiefs (48). 


� Ibid. On arrival in Australia, Baltazar and Alexandré were initially placed in the Adelaide River Hospital (p. 59). Negative comments on others included: “swine”, “skunk”, “Fascist”, “unreliable” etc. 


� MacArthur, D. General, letter to General T. Blamey, 11 June 1942 (NAA: B6121, 114C).


� Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, pp.168-173.


� ISD, 129 T14, Melbourne, 8 February 1943 (NAA: A3269, D6/A, p.60).


� Lieutenant Pires’ activities in the period 26 December 1942 - 18 February 1943 (his arrival in Fremantle) are covered in his diary ie pp.139-160 in Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007.


� The USS Gudgeon was returning from her patrol area in the Philippines and diverted to Timor on 9 February for the extraction mission.  “The Natives were allotted the battery room at the rear end of the sub and they were very frightened’ – Lambert, G.E., Commando …, 1997,op.cit., p.234.  


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.19 (NAA: A3269, O8/A, p.32).


� For its composition, see Captain D.K. Broadhurst’s report of  8 March 1943 (NAA: A3269, D/6A, p.97) – PORTOLIZARD included eight armed Timorese radio operators trained by LIZARD and “five half-caste Portuguese who were permanently attached to LIZARD as interpreters and first aid men”. Initially, SRD often referred to the group as the “Porto W/T ((wireless telegraphy)) Section.” PORTOLIZARD was “armed with 3 Brens (one left by Lancer), about 60 rifles, 8 Stens, one Thomson [sic] sub-machine gun … grenades … a few pistols … two ATR4 ((radio)) sets.”  PORTOLIZARD also cared for an Australian soldier - Private D. Fitness, who had been too ill with malaria to be evacuated with S Force and LIZARD in early February 1943 – but Private Fitness died on 21 May 1943.


� The “heroic” Sergeant António Lourenço da Costa Martins (H.45) had formed an armed “band”, joined with Lancer Force and “was held in high esteem by the LIZARD party”. For Sergeant Martins’ earlier reports on Japanese activity and dispositions in Dili, see footnote 96.


� Augusto Leal Matos e Silva - the chefe de posto at Laga and Quelicai, had been given the code-name “GPO” – ie “General Post Office”, by LIZARD in recognition of his encyclopaedic local knowledge and ever-ready assistance.


� See folios on NAA: A3269, D4/G, pp.344-458 and reports on D6/A, pp.69-71 (12 February - 10 March  1943), p.73, p.75, p.77; and summaries on D27/A, pp.66-77.  Many of the group had earlier operated against the Japanese, including with LIZARD – and also included a small number of Cantonese Chinese and an ill Australian soldier who had not been evacuated earlier (ie Private D. Fitness). 


� NAA: A3269, D4/G, p.376, p.380, and p.333 (Ainaro).


� NAA: A3269, D4/G, p.457.


� NAA: A3269, D4/G, p.416.


� See NAA: A3269, D4/G, pp. 338-346 for messages on the LAGARTO insertion.


� These included:  “Sergeants Lourenço Martins, José Arranhado, and Luíz de Sousa; Corporals José Pires (chefe de posto de Lacluta) – and family, Ilidio dos Santos, and José Rebelo; deportados : Carlos Cal Brandão, Joaquim Carraquico, Jacinto Estrela, Domingos Paiva, Paulo Soares, Hílario Gonçalves, Álvaro Damas, Francisco Horta, José Luís [sic] de Abreu, Bernardino Dias, Hermenegildo Granadeiro, António Pereira – and spouse, Pedro de Jesus – and family, and Francisco Albuquerque – and spouse; ‘others’: Eduardo Gamboa (chefe de posto), António Sebastião da Costa, Henrique Pereira, Fernando Pereira, Joaquim Campos, Abel Cidrais, Sr. Pinto, Sr. Sousa, two children of the late Manuel Simões Miranda, two Chinese, various Timorese of both sexes” – Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte em Timor – Durante a Segunda Guerra Mundial, Livraria Portugal, Lisboa, 1972, pp.200-201. 


� RAN Fairmile B Motor Launches (MLs) were 70 tons and 112 feet long with a speed of 20 knots. See � HYPERLINK "http://www.navy.gov.au/HMAS_ML_814" ��http://www.navy.gov.au/HMAS_ML_814� - for a history including involvement in SRD operations.


� The “Status of M. de J. Pires” was subsequently discussed in an exchange of correspondence between SRD Finance Section and H.B. Manderson – see AK450 (H.B. Manderson), Melbourne, 5 December 1944 (NAA: A3269, V20).


� NAA: A3269, D4/G, p.182. In April 1944, for security considerations, the funds were moved to “H.B. Manderson, Account A”.  Similar arrangements were later affected for Carlos Cal Brandão (Account B) and Patrício da Luz.


� For this period see pp.84-92 in Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit., and also Pires’ diary at pp.160-206. Pires “soured” on Manderson – regarding him as “arrogant and vain” (p.84), and Pires was also critical of António Policarpo Sousa Santos who he often referred to as “Aldrabão” (“Bullshitter”) - eg at p.88: “O tenente Pires retrata-o como um oportunista vaidoso e mentiroso, apelidando-o diário de “Aldrabão” e referindo-se-lhe como of ‘S.S.’.”


� NAA: A3269, D6/A, p.65.


� Much of Pires’ correspondence in the period from 28 February 1943 to May 1943 is at pp.209-234 in Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit. The replies from Headquarters  SWPA to the correspondence cited in the text above can be found in Cunha, L., “Timor: a Guerra Esquecida”, Macau, II Serie No.45, Macau, Janeiro 96, p.43.


� NAA: A3269, D4/G, pp.458-459 (requests), p.453 and p.333 (replies). Dom Aleixo de Corte-Real was captured and killed by Japanese troops in May 1943. Lieutenant Pires had proposed sending ammunition to Dom Aleixo’s group. Australian War Memorial records include a photograph of Dom Aleixo’s memorial – with his remains, at Ainaro ie photo 125289 (24 January 1946).


� On 4 January 1943, Sousa Santos had written a two-page letter to the Australian Prime Minister seeking to return to Portuguese Timor to rally the native chiefs. This request was considered by the Chiefs of Staff Committee (COSC) on 1 February 1943 and rejected. COSC considered that: Santos had a “price on his head”, “no forces to protect him”, would in all probability be killed, and might be more use “at a later stage” (NAA: A5954, 564/5).


� SRD, Timor Mission: Directive to Lieut. M. de J. Pires, Melbourne, 12 June 1943 (NAA: A3269, D4/A, pp.472-477). Ambitiously, the Directive also proposed that Pires contact Portuguese who had been “forcibly concentrated” in the Liquiçá and Maubara “Protective Zones” – and also “Dutch residents said to be holding out in the mountains near Okussi.”


�  Originally – in early 1943, Sousa Santos’ party was planned to comprise: “Lieutenant L.W. Ross, Lieutenant F. Holland, Lieutenant J.R.P. Cashman, CPL A.J. Ellwood and a third signaller.” (AWM, PR 91/101, folder 1).There was “a bitter personal rivalry” between Lieutenant Pires and Sousa Santos: SRD, Timor Portuguese Security, 14 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.125). Pires was critical of Sousa Santos’ suppression of the uprisings in Fronteira in August 1942 and – as noted earlier, referred to Sousa Santos derisively as “Aldrabão” ie “Bullshitter” (Cardoso, A. M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit., pp.88-89, p.179, pp.190-191). SRD (H.B. Manderson) attempted to exploit “competition” between Pires and Sousa Santos –  SRD No.34, 13 September 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.60) – with Manderson criticizing  Sousa Santos to Pires as “chatisse” (“boring”).  The next day, Manderson queried Pires on “prospects for OP at Ainaro”, and directed Ellwood to “Tip off ABC ((Pires)) Sousa Santos trying to wrangle his return. No chance of this but news of opposition should stir ABC ((Pires)) into action in west.” – SRD, XYZ15, 14 September 1943 (NAA: A3269, D4/C, p.309). Manderson was later seriously criticized by senior Army officers (ie outside SRD) as “mischievous and unreliable”, and these senior officers continued to regard Sousa Santos as “a most valuable person who rendered conspicuous service” – Chief of the General Staff, 1842, unknown date – probably April-May 1944 (NAA: B6121, 41/431/129). For Lieutenant Pires’ criticism of Manderson see footnote 135 above.


� The Official History …, Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.24 (NAA: A3269, O8/A, p.37).


� Alexandré da Silva Tilman (a Timorese boatman/pilot on SRD’s LMS staff) is noted in two sources as a member of LAGARTO – see Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit., p.94 and also in the publication: Memorial de Dare, 2009 – but in these references he appears to have been confused with José Arranhado (who was a LAGARTO member but is not recorded as such in those two references). The author interviewed Alexandré da Silva Tilman in Dili on 5 July 2009, and also viewed Captain  J.L. Chipper’s (Commanding Officer, LMS) 1989 letter declaring Alexandré’s SRD service which did not include participation in the LAGARTO insertion – see also footnote 145 below.


� Joined by SRD’s Captain I.R. Wylie (151) who did not accompany them to Timor.


� This was USS Gar’s (SS-206) eighth war patrol - ie departed Fremantle on 18 June 1943 and returned on 23 July 1943 (34 days; 1,349 miles). Before landing LAGARTO, USS Gar reconnoitered Soembawa and Koepang. Following the landing, Gar undertook operations off Lautem, Dili and in the Makassar area. Accordingly, it seems highly unlikely that Alexandré da Silva Tilman was onboard during such a long patrol. Alexandré is not mentioned in the “Landing” report by the commander of USS Gar – see the following footnote.


� SRD (through US Navy), Melbourne, late June 1943 – NAA: A3269, D4/G, p.346. See also Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., p.133. The Gar commander’s report cited LAGARTO as a “very poorly organised party” and described Pires as “almost completely blind and quite aged”. The Gar provided LAGARTO with a 16-ft boat, medicines and some food supplies – Quirk, P.D., USS Gar, SS206/A4-3, “Landing of Commandos on Timor”, 23 July 1942. Subsequently, General Headquarters South West Pacific Area admonished the Director of SRD for the LAGARTO inadequacies.


� A Japanese document had reported on 21 July 1943: “A Portuguese 1st Lt Pirisu who is an espionage agent, landed on the south coast of Timor on 5 July by an Australian submarine.” – Captured Document Report, 18 July 1944 (NAA: A3269, D4/B, p.26). 


� On 11 July 1943, Pires advised that the LAGARTO group totaled about 52, and 70 people were ready for evacuation to Australia (NAA: A3269, D4/G, p.317).


� Matos e Silva, José Tinoco and Seraphim Pinto were included in Group D personnel lists in 1944-1945 and - together with Lieutenant Pires, in the Operation Groper Operation Order No. 25 “SRD Personnel Missing in Timor” of 30 August 1945 (NAA: A3269, D26/A, p.15).


� See NAA: A3269, D27/A, p.2 – the list is not dated, and author is not stated. However, Procópio do Rego is noted as having stayed “with Lt. Pires” – indicating a document date after the LAGARTO insertion on 1 July 1943. 


� SRD, No.11, Melbourne, 19 July 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.265).


� SRD, T73, Melbourne, 26 July 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.235). Personnel were also mooted for intelligence training at Cairns.


� Comprising 47 male Portuguese, 18 male Timorese, 4 male Chinese, 12 females and six children. At the end of August 1943, 47 (including all women and children) were moved south from Darwin – “leaving about 30 at LMS who were taken on strength by SRD”  - The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., p.22 (NAA: A3269, O8/A, p.35).


�  SRD saw these evacuations as a “tailor-made method of clearing landscape for ABC ((Pires)) of unwanted personnel greatly improving his security.” (NAA: A3269, D4/G, p.435).


� Alexandré da Silva Tilman (Timorese boatman/pilot) accompanied the RAN MLs - see request at: LMS, No.8, Darwin, 16 July 1943; and concurrence: SRD, T7, 17 July 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.280 and p.279).


� SRD, No.T86, Melbourne, 14 September 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.58).


� Including the brothers Câncio and Bernadino [sic] Noronha as radio operators (NAA: A3269, D4/G, p.200). At LMS, of the “86” - 18 were retained for training (four radio operators and 14 observers). 50 were initially scheduled for movement to Bob’s Farm, but some of the men were retained for support tasks at LMS – LMS, No.50, Darwin, 9 August 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.185).


� LAGARTO message, Timor, 6 August 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.201) – the text is quite garbled in parts.


� The signal stated “Soares” – this was most likely to have been the deportado Paulo Soares, but Porfírio Carlos Soares was subsequently interned, apparently mistakenly – see footnotes 444 and 478.


� “Paiva” was probably intended to be the deportado Domingos Paiva. However, SRD appears to have assumed that Pires had meant Corporal Casimiro Paiva who had been included earlier on Pires’ list. Domingos Paiva was never interned in Australia.


� SRD, T99, Melbourne, 6 August 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.193).


� It appears that LMS had removed the deportado António de Almeida Albuquerque - for reasons unknown, from Pires’ list of 14 “very bad men” and, on 9 August, inserted Sergeant António Lourenço Martins (NAA: A3269, D4/G, p.185). SRD also appears to have assumed that “Paiva” had been a second reference to Casimiro Paiva – see footnote 160 above (NAA: A3269, D4/G, p.185). The 12 (ie less Sergeant Martins who remained in Darwin for some further weeks) were moved south from Darwin and, on arrival in Brisbane on 10 September, were formally interned by the Australian authorities at the Gaythorne Internment Camp. António Albuquerque moved to Bob’s Farm. Those interned at Gaythorne were soon moved to the Liverpool Internment Camp (Sydney) – where they were later joined in internment by several other deportados from Bob’s Farm on 23 September 1943.


� LMS, No.78, Darwin, 16 August 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.140).


� An OP group led by Corporal Vieira departed for Dili on 12 August – and sent their first report on 14 August (NAA: A3269, D4/G, p.149). He returned to the LAGARTO base via Remexio/Laclo on 24 September but lost many of his party enroute (NAA: A3269, D4/G, pp.28-29). Vieira’s (ie JVP) party was also termed the “NEWT” party by LMS (ie NEWT as a small lizard – ie of  LAGARTO meaning LIZARD) - see NAA: A3269, L2. Lieutenant Pires - harassed by the Japanese and hostile Timorese, desperately signalled an “invasion plan” on 12 August that urged a “Blamey landing between Tualo and Irabere” on the south coast (NAA: A3269, D4/G, p.164). On 15 August, SRD replied: “not this moment. Must fit in with wider scheme … remain underground” (p.145).  The LAGARTO party became too large (34) and unmanageable – a “bloody farce”, “too big, clumsy” and a “circus” according to Ellwood in early September – see NAA: A3269, D4/C, p.157, p.162.  In frustration, H.B. Manderson signalled Lieutenant Pires – SRD, No.31, 7 September 1943: “Caramba Manuel, how do you expect to be able to hide so many ? Not a secret party but a small army.” (NAA: A3269, D4/G, p.81). On 25 September, Ellwood  (promoted Lieutenant from 15 September) advised SRD: “Quite impossible for us to stay any longer” – and sought extraction of the group by Catalina flying boat or submarine (NAA: A3269, D4/G, pp.30-31). On 27 September 1943, SRD replied “Regret RAAF state flying boat out of the question. Only alternative is evacuation from South Coast.” (NAA: A3269, D4/G, p.33).


� On 2 February 1944, the Japanese (ie acting as LAGARTO) signalled SRD that Lieutenant Pires had fallen ill on 12 January and was “growing more and more weak” (A3269, D4/C, p.95). Soon after - on 5 February 1944, the Japanese (as LAGARTO) signalled that “ABC died on 4 Feb 44” from malaria (NAA: A3269, D4/C, p.94 and D4/A, p.427 of 15 February 1944). See also detail at Annex A.


� SRD, No.40, 26 February 1944 (NAA: 3269, D4/C, p.252).


� See NAA: A3269, D4/C, p.252, p.228 - and the positive reply from LAGARTO (under Japanese control) at p.59.


� Only on 24 April 1945 did SRD finally suspect that LAGARTO and COBRA had been compromised and amended plans to relieve the two parties (NAA: A3269, D27/A, p.19, p.32).


� The demise of the LAGARTO operation is summarized in The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., pp.24-34  (NAA: A3269, O8/A, pp.37-48); and a personal account of the operation is in Ellwood, A.J., Operational Report on Lagarto, October 1945 (NAA: A3269, V17, pp.144-165) – see also notes on LAGARTO personnel at Annex A.  Detail and discussion can also be found in Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., pp.132-138. In its continuing communication with the Japanese-controlled LAGARTO, on 24 December 1943 SRD advised LAGARTO of the organisation’s “need for more trainees” (A3269, D4/C, p.272). In March 1945, SRD proposed extracting both Ellwood of LAGARTO and Cashman of COBRA to Australia for “relief” (NAA: A3269, D27/A, p.78).


� Department of the Interior, Canberra, 30 August 1943 – Paulo da Silva was described as “a rather fine type … worrying concerning his absence from his own people” (NAA: A3269, D3/G, p.34).


� After extraction to Australia, Paulo had been in Melbourne for several weeks with Lieutenant Pires. SRD noted that Lieutenant Pires was critical of Paulo – claiming that Paulo had “no prestige or importance in Matabia or Baucau area”, preferring his brother Manuel. SRD however was skeptical of Pires’ views (NAA: A3269, D3/G, pp.30-31).


� “We suggest you might use them as advanced recce in eastern Sao Domingos say at Matabea. Our opinion their offer warrants serious consideration and not be lightly discarded in view your difficult situation” – NAA: A3269, D4/C, p.311.


� The “Paulo group” comprised: Paulo da Silva (chief of Ossu Rua), Francisco Freitas da Silva (his younger brother), Cosme Freitas Soares (chief of Leti Mumu, Paulo da Silva’s cousin), Domingos Freitas Soares (brother of Cosme), and Sancho da Silva (of Ossu Rua).


� Domingos Freitas Soares had initially volunteered – but “for family reasons” elected to remain at Bob’s Farm. Speaking several languages and educated in Macau, Domingos Freitas Soares was hoped to be “an acquisition” for SRD “in many ways”. (NAA: A3269, D3/G, pp.29).


� Although Francisco da Silva was also with the group at the Fraser Island Commando School, he was not included in the proposal (NAA: A3269, D3/G, pp.28-32).


� Cobra Operation – Directive, Melbourne, 22 December 1943 (NAA: A3269, D3/G, pp.22-23). Lieutenant Cashman was enjoined by SRD to “avoid irrevocable enmeshment in any of the local political tribulations.” The group’s training schedule at Fraser Island is outlined at pp.2-3; and it was noted that Domingos Freitas Soares was hoped to arrive at Fraser Island “after Xmas” 1943 from Bob’s Farm.


� NAA: A3269, D3/G, p.18. Captain J.L. Chipper from LMS also accompanied the party for the landing phase. Detail on COBRA’s weapons, equipment and stores is at pp.9-16. The Australians were armed with Austen sub-machine guns and .32 automatic pistols. The Timorese were armed with .32 automatic pistols.


� As related earlier, after the capture of LAGARTO, the Japanese in Dili continued LAGARTO’s communications with SRD – and were awaiting future parties ie COBRA, ADDER, and SRD relief operations. This Japanese deception and the Australian security failure is described in The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., pp.30-34 (NAA: A3269, O8/A, pp.43-47).


� The COBRA operation is summarized in The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., pp.35-41 (NAA: A3269, O8/A, pp.49-54); and a personal account is in Cashman, J.R.P., Report on Cobra Party, Melbourne, 23 October 1945 (NAA: A3269, V17, pp.139-145). See also Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., pp.132-138.


� SRD, No.6, Melbourne, 26 February 1944 (NAA: A3269, D3/D, p.207).


� Central Bureau, The Activities of Australian Secret Intelligence and Special Operations Sections, Brisbane, 1 September 1945 (NAA: A6923, SI/1, p.9, p.11, p.12, p.15). The Central Bureau report cited both 18 February 1944 (three times) and 18 February 1945 (once) for this intercept. As the COBRA party leader - Lieutenant Cashman, was captured on 27 January 1944, it is almost certain that the intercepted Japanese message to Tokyo was dated 18 February 1944. Copies of this formal summary report were passed to the Controller of AIB and the Director of Military Intelligence. Reporting of the individual intercepts ie as Top Secret Ultra “spot reports” was also passed far earlier to these entities ie within a few days of the intercept following Central Bureau translation and analysis. 


� NAA: A3269, D4/C, pp. 244-251.


� Cashman was brutally tortured by his Japanese captors to force his disclosure of the authentication.


� SRD, No.10, Melbourne, 7 March 1944 (NAA: A3269, D3/D, p.201). This message was an extremely serious breach of security as it identified that Central Bureau was intercepting and decrypting  Japanese high grade cipher messages to Tokyo. The series of messages can be found as follows: SRD 28 February: D3/D, p.206; COBRA 6 March: D3/E, p.112 ; SRD 7 March: D3/D, p.201; COBRA 11 March: D3/E, p.110; and LAGARTO: D4/C, pp.244-251.


� Timor Section Progress Report, Melbourne, 27 March 1944 (AWM, PR91/101).


� For continued communications and maintenance of SRD parties LAGARTO and COBRA after discovery of their compromise and capture in early August 1945, see footnotes 230 and 231.


� However, as noted above, the Allied signals intercept service had intercepted a Japanese message on 18 February 1944.


� Brandão, C.C., Funo – Guerra em Timor, Edições AOV, Porto, 1953, p.173 stated that the ADDER party was attacked by a group of Timorese colunas negras soon after landing. The official SRD History states that “it is reasonable to conclude that the disclosures ((ie by SRD communications to the captured LAGARTO and COBRA parties)) were the primary cause of Adder’s capture.” – The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., p.42 (NAA: A3269, O8/A, p.56). See also SRD’s discussion with LAGARTO of the proposed landing of an SRD party at “Bauleu” (NAA, A3269, D4/C, p.269, p.295).


� The two-page “General Questionnaire for A.I.B. Parties” is at NAA: A3269, D4/A, pp.428-429.


� Central Bureau, The Activities of Australian Secret Intelligence and Special Operations Sections, Brisbane, 1 September 1945 (NAA: A6923, SI/1, p.6, p.7, p.14).  Suspecting that the questionnaire had been passed to the Japanese, the Central Bureau opined that “some person – presumably a native” was a “pseudo spy” in Timor.


� SRD Forward HQ, Q35, Hollandia, 15 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.81). The message to the Director of SRD noted a “counter spy with one of our parties in Timor. In view history believe this is Cobra. Central Bureau should be consulted ascertain safest way for both S.R.D. and them to rectify the situation.” Hollandia queried progress on 29 March 1945 and noted that it was in contact with Group D in Darwin on the issue – see p.82.


� NAA: A3269, D27/A, pp.36-40 – concluding with SRD, QL32, Hollandia, 9 April 1945 – p.40.


� SRD, Brisbane, BZ84, 2 April 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.76, p.36).


� SRD Advanced HQ, No.131, Morotai, 16 April 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.32) – ((Note: Matos e Silva was with LAGARTO, not COBRA)). 


� SRD, 460C, Melbourne, 24 April 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.19).


� SRD, BM10, Brisbane, 24 April 1945 (NAA: A3269, D4/A, p.342).


� As noted above, the Japanese deception and the SRD security failures are described in The Official History …, Vol II - Operations, 1946 op.cit., pp.32-36 (NAA: A3269, O8/A, pp.43-47).


� SRD, Memorandum on Operations, Organisation and Personnel Requirements of  Services Reconnaissance Department, 6 April 1945 – p.2 and Schedule of Operations (Appendix B), p.4 (NAA: A3269, V5, pp.25-36).


� Vemori - 126° 13’ E, 08° 38’ S (A3269, M3/B).


� Guruda  – in the area of the Vei Aka River, about 12km southwest of Laga ie 126° 32’ E 08° 36’ S (A3269, M3/B).


� Director SRD (to Commander-in-Chief of the A.M.F), Memorandum of Organisation, Morotai, 25 June 1945, p.8 (NAA: A3269, V5, p.18; M1/A, p.68). This Memorandum also illustrates that SRD operations in 1945 had moved from New Guinea and Portuguese Timor and were predominantly in the Group A, B and C areas ie respectively: Sarawak, British North Borneo and Brunei; Moluccas, Hamalheras and Celebes/Sulawesi; the Balikpapan area of Borneo (from May 1945).


� For example: Information Report No. (AIB) 463, 15 July 1945 reporting Japanese barge movements in the Manatuto and Baucau areas (NAA: A3269, D4/C, p.323). SRD passed OP COBRA reports to AIB up to 31 July 1945 (NAA: A3269, H1, p.53).


� SRD Intelligence Branch, Sunfish Phase I - Information Summary No.3, 13 January 1945 – with “OOB” ie order-of-battle (NAA: A3269, D8/A, p.32/p.119). This estimate is considered too high. Analysis provided to the author by Takahashi Shigehito in February 2008 indicates Japanese maximum military strength in Timor in February 1944 - ie with units at full strength, was 21, 975 with about 11,300 in Portuguese Timor.


� The information in this section is derived from the intercept of Japanese communications by the Allied forces’ Central Bureau organisation – see Japanese Relations with Portuguese Timor, Brisbane, 13 September 1945 (NAA: A6923, SI/1, pp.27-29). 


� The Japanese reference to the 28 May 1945 meeting was included in a message intercepted on 7 July 1945. According to the Central Bureau assessment, only the “general plan” was discussed at this meeting – with “particular problems being left till a second meeting.” Morishima Morito was Japan’s resident diplomat in Lisbon. Minister Morishima’s wartime negotiations in Lisbon are covered extensively in Gunn, G.C., New World  Hegemony in the Malay World, Red Sea Press, Lawrenceville, 2000, pp.192-203.


� SRD, Information Report 368, 31 August 1945 (NAA: A3269, H1, p.22). 


� After a landing on the south coast, the principal aim was reporting on activity in the Dili area over a two month period (NAA: A3269, D8/A, p.245).


� NAA: A3269, D23/A, pp.11-26.


� SRD Group D, Parties # 27, Darwin, 15 March 1945 (NAA: A3269, L1 and H6). The report noted that the “composition of his party will now be changed and a short course at FCS for SANTOS’ own men arranged.”


� LMS, LZ202, Darwin, 8 March 1945 (NAA: A3269, L7).


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.55 (NAA: A3269, O8/A, p.71).


� SRD, Bell 40C, Melbourne, 14 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.121). On 20 March, Sousa Santos sought to meet “Rente, Damas, Dias and Miera” in Sydney (NAA: A3269, D27/A, p.98).


� Sousa Santos advised SRD (in Brisbane) that he and his party would not request any remuneration once they were in the field – only “pocket money” before their deployment (NAA: A3269, D27/A, p.109). On 19 March, Lieutenant G.H. Greaves reported from FCS to Darwin that the “Portos” were very backward in radio … it would take six months to make even emergency radio operators of them and in the folboats ((canoes)) they are hopeless, but with weapons they hold their own with most.” (NAA: A3269, D27/A, p.34). It is unclear however whether these “Portos” above included Horta, Rente, Soares and Robalo as they are noted as travelling from Brisbane to FCS on/after 26 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.97).


� For views on Sousa Santos see Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit., pp.88-89. Brandão – and others, recommended to SRD that Sousa Santos “not be allowed to return” (NAA: A3269, D27/A, p.130, p.133). For H.B. Manderson’s negative remarks of 17 April 1945 on Sousa Santos as “a hungry troublemaker” and “chops-licking” (ie in anticipation of post-War Portuguese Timor) see H.B.M., Melbourne, 17 April 1945 (NAA: A989, 1944/731/1, p.14).


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., pp.55-56 (NAA: A3269, O8/A, pp.71-72). SUNDOG was also termed Project SUNFISH D.


� The party departed Darwin on 19 June 1945 and arrived back at Darwin on 23 June 1945. The group patrolled inland from the landing site for 300m and were ashore for about 90 minutes – SRD, Morotai, Report 245, 25 June 1945 (NAA: A3269, H1, p.171).


� LMS, LM116, Darwin, 24 June 1945 (NAA: A3269, D8/A, p.217).


� NAA: A3269, D10.


� The SUNFISH Project file (NAA: A3269, D8/A) contains documentation including information summaries.


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.50 (NAA: A3269, O8/A, p.65). In late March 1945, SRD had intended to include Felix da Silva Barreto and “one Malay speaking native from Dutch Timor preferably with knowledge vicinity of OECUSSA [sic]” – SRD, LB 11, Darwin, 23 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.102). One factor for the lack of volunteers may have been that none of the Timorese SRD operatives were from the Dawan-speaking Oecussi area.


� Operation Order No.6, 13 June 1945 (NAA: A3269, D9, pp.43-52) includes cover stories for the four personnel.


� For the post-war debrief reports of the surviving SUNABLE personnel see NAA: A3269, V17, pp.126-132.


� For Captain W. P. Wynne’s post-war debrief report of OP SUNCOB see NAA: A3269, V17, pp.135-138.


�  With the Noronha brothers and Zeca Rebelo – see footnotes 166 and 167.  SRD advised that the Noronha brothers were ready to be “dropped now” in late May 1944 to establish an OP at Isuum or Kuri (NAA: A3269, D4/C, p.59, p.228).


� The group was ready to insert by parachute in late August – LMS, No.70, 21 August 1944 (NAA: A3269, D4/C, p.211). See also Blackbird Project (Revised), 8 November 1944 – NAA A3269, D4/A, pp.500-501.


� The “cover stories” for each of the party – eg Celestino as “António”, are at NAA: A3269, D13/B. The two Australian personnel were equipped with Colt .45 and Welrod 9mm pistols; Celestino dos Anjos was armed with an Australian HAC .38 revolver.


� See a “pre-drop” photograph on the front cover and overpage. The B-24 Liberator A72-182 was piloted by Flying Officer Carson – who had flown a reconnaissance of the drop zone on 27 June. The “drop” on 29 June 1945 was done from 2,000 feet at 0945Z - ie at around dusk. Carson noted the “fading light” when dropping the stores a few minutes later - RAAF Command, Brisbane, 10 July 1945 (NAA: A3269, D8/A, pp.225-226). 


� On 3 July 1945, Captain Stevenson advised Darwin – “observed XYZ ((Ellwood)) controlled by Japanese 1st July but request you maintain him as if our insertion not made.” - Leanyer, DM640, Darwin, 4 July 1945 (NAA: A3269, D8/A, p.176). 


� In Darwin: Dawson, Stevenson, dos Anjos; in the aircraft: Dawson, dos Anjos, Stevenson – with the jump-master at the open door of the B-24 Liberator. Both photographs provided by Ms D. Stevenson.


� SRD Advanced HQ, ML82, Morotai, 5 July 1945 (NAA: A3269, D4/A, p.338). SRD also warned that the “presence of enemy at DZ ((drop zone)) will gravely risk future supply aircraft. RAAF not aware of position.” – SRD, LZ645, 10 July 1945 (NAA: A3269, D8/A, p.202).


� SRD Advanced HQ, ML133, Morotai, 26 July 1945 (NAA: A3269, D4/A, p.336).


� A Japanese message intercepted on 17 July 1945 stated: “Lt. Stephenson, Sjt. Dawson and a half breed from Portuguese Timor are also waiting to be dropped on Timor ” - Central Bureau, The Activities of Australian Secret Intelligence and Special Operations Sections, Brisbane, 1 September 1945 (NAA: A6923, SI/1, p.11, p.12).


� Wary of deception, SRD made a successful “fingerprint check” on SUNLAG’s morse operator at this time - The Official History … ,Vol II –  Operations, 1946, op.cit., p.58 (NAA: A3269, O8/A, p.74). Each morse operator has a distinguishing transmission “style”.


� The SUNLAG party leader’s report is at NAA: A3269, D4/B, pp.8-15. See also A.D. Stevenson’s account in Lambert, G.E., Commando – From Tidal River to Tarakan, Australian Military History Publications, Loftus, 1997, p.239. The extraction of SUNLAG is also related in Horton, D., Ring of Fire – Australian Guerrilla Operations Against the Japanese in World War II, Macmillan, South Melbourne, 1983, pp.145-148.


� On his return to Darwin, Captain Stevenson submitted a plan proposing that he and two Timorese return to Portuguese Timor and extract Armindo Fernandes (ADDER), José Tinoco (LAGARTO), and Domingos Amaral (LAGARTO) – all mistakenly believed to be free. Stevenson also suggested that his party might receive a group of parachutists from Australia – and attempt to release the captured LAGARTO party – “Proposal for a project in Portuguese Timor”, Darwin, 10 August 1945 (NAA: A3269, D13/A).


� See NAA: A3269, D4/A, pp.149-151. For SRD’s earlier (belated) suspicion of Japanese communications deception - see pp.333-342.


� SRD prisoners were removed from Timor by the Japanese on 5 September and moved successively to Flores, Soembawa, Java and Bali – from where they were “recovered” on 2 October 1945. Operation GROPER’s Operation Order No. 25, Project ‘Groper’, Darwin, 30 August 1945 (NAA: A3269, D26/A, pp.12-16) included as Appendix A – “SRD Personnel Missing in Timor”, a “not exclusive” list of 36 missing personnel – including RAAF members, p.15. A similar list – but including Patrício da Luz, later appeared in The Official History … ,Vol II –  Operations, 1946, op.cit., p.74 (NAA: A3269, O8/A, p.92). A “Summary of Battle Casualties” in The Official History … , Vol  I – Organisation, 1946, op.cit., pp.31-35   (NAA: A3269, O7/A, pp.44-48) – included Portuguese (1) and Timorese (5) casualties (plus 1 Timorese PW recovered - ie Sancho da Silva), all as “embarked from Australia” and names are also cited (p.48). A note added that “casualties to ‘other natives’ were considerably in excess of those shown in the Summary. At least 20 persons attached to Lagarto were probably killed, together with many others who at some time helped that party, but insufficient information is available as to their numbers and relationship to SRD to include them. The same circumstances apply generally to other parties.” Of the lists noted above, Patrício da Luz of LAGARTO was only recorded as a missing LAGARTO “operative” in The Official History …, Vol II – Operations, 1946, op.cit., p.74 (NAA: A3269, O8/A, p.92).


� Photographs of the party enroute to Koepang aboard HMAS Parkes are at AWM 115663, 115664.  Photograph AWM 114880 depicting “Indonesian commandos” boarding HMAS Parkes in Darwin on 7 September 1945 are almost certainly, from the left: Francisco da Silva, Celestino dos Anjos and Alexandré da Silva.


� The “Final Report by OC GROPER Party”, 29 November 1945 – and interim reports are at NAA: A3269, D26/A, pp.3-7.


� Left to right:  Francisco Freitas da Silva, Celestino dos Anjos, Captain A.D. Stevenson, Alexandré da Silva Tilman – photograph provided by Ms D. Stevenson.


� See footnotes 91, 93, 106, and 137 – and also approaches made to the LIZARD III party in 1942.


� Ross’ service in Portuguese Timor – and a description of the Japanese landing, is included in Ross, D., Portuguese Timor – December 1941 to June 1942, Melbourne, 29 July 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, pp.110-116).


� For Ross and Whittaker’s difficulties with Brouwer in 1941 as “anti-British”, see NAA: A981, TIM D 1 Part 2, pp.13-22, p.29.


� A twenty five-metre long patrol boat with a displacement of 55 tons. 


� Although, according to the records of HMAS Kuru, Kuru “returned to Darwin on 4 September carrying a Portuguese official, his wife and child, and some Army personnel”.


� For the texts of the agreements on the “protection/fixed zones” dated 24 and 25 October 1942, see Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.406-412.


� Report on Interview - E.E. Keller, 1 December 1942 (NAA: A3269, D6/A, p.23). Note also Keller’s comments on treatment by Portuguese of half-castes as Portuguese.


� Cardoso, A .M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit., p.72 shows “11 November” and notes the evacuees included Captain Borges de Oliveira, Captain (Retd) Manuel da Silva, and the Swiss topographic surveyor E.E. Keller. Sousa Santos and family were flown to Melbourne, and the remainder of the Portuguese (3 men, 4 women, 7 children) arrived in Melbourne on 15 December (NAA: A981, TIM P 16, p.13).


� See Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., pp.155-156. The group arrived at Darwin on 2 December – and travelled in a group totalling 144 Timorese and two Portuguese (19 men, 45 women, 82 children) on the M/V Islander to Townsville, then by rail to Brisbane – see NAA: TIM P 16, pp.11-12 for travel and support arrangements.  In Brisbane, 55 were accommodated at Wynnum, four in hospital, and 89 travelled by rail to Sydney arriving on 23 December 1942. Individual immigration forms and a nominal list of the arrivals in Sydney are at NAA: BP234/1, SB1942/6255. 


� Consulate for Portugal, Sydney, 10 December 1942 (NAA: A981, TIM P 16, p.16).


� The evacuation continued over several days – see Wray, C.C.H., Timor 1942, 1987, op.cit., pp.155-164. Captain D.K. Broadhurst – the LIZARD III force commander, provide three separate list of the Portuguese and Timorese evacuees (NAA: A3269, D6/A, pp.49-52). List I: 43 adult males, 10 nuns, 21 wives and 62 children (totaling 136); List II: “Men Staying in Timor Whose Families Are Being Evacuated” – 28 wives and 68 children (totaling 96); and List III that comprised the families of those of principal assistance to SRD who had elected to remain in Timor ie Lieutenant Pires (8 family members), Dom Paulo da Silva (11), Francisco da Silva (19), Domingos Freitas Soares (8) – plus two children of minor chiefs (totaling 48). However, it is not clear whether all the 300 above were evacuated.


� Department of the Army, Memorandum SM24517, Melbourne, 19 December 1942 (NAA: A981, TIM P 16, p.13).


� Embassy of Portugal, No.50, London, 10 December 1942 (NAA: 265, A2937, pp.150-152) and External Affairs, No.S.160, London, 13 December 1942 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.48). Interestingly, cable S.160 to Australia incorrectly stated “Portuguese Africa” instead of “Portuguese India” – but this was later corrected.


� External Affairs, No.1, Canberra, 1 January 1943 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.47). Subsequently, the Portuguese Government advised of their desire that: “Officers who have relinquished their posts should seek, even though by force of arms, to return to them. In that connection, the assistance of the Commonwealth Government would be appreciated.” – Portuguese Embassy, No.30, London, 16 February 1943 (NAA: 265, A2937, p.118).


� Department of the Army, Memorandum SM24517, Melbourne, 19 December 1942 (NAA: A981, TIM P 16, p.13).


� 53 of the evacuees (including four deportados) were accommodated in the “Ingleston” boarding house at Wynnum (Brisbane) - with the majority accommodated initially at the Quarantine Station at North Head (Sydney – arriving on 23 December) before moving to Bob’s Farm. The Bob’s Farm camp was managed by the Department of the Interior. When the evacuations from Timor were first in prospect, a site at Baulkham Hills (in western Sydney) was considered. A medical officer visited the Bob’s Farm camp daily, and the camp hospital was staffed by “a lady doctor and four native boys, all of whom are stated to have a good knowledge of the native and tropical diseases.” –  Security Service, 1541/253, Newcastle, 16 February 1943, p.3 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Directorate of Military Intelligence, MIS3055, Melbourne, 31 December 1942 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Edwards, A.W., Evacuation of Portuguese Nationals from Timor - Security Matters, Brisbane, 18 January 1943 (NAA: A989, 1944/731/1, p.24).  Sousa Santos noted that assistance from the honorary Consul in Sydney had been “nil”.  Sousa Santos had earlier cabled Lisbon in late November 1942 soon after his arrival in Australia on the “grave situation” in Portuguese Timor and his intention to “return to Timor” (NAA: A981, TIM P 16, p.36).  


� Ministry of the Interior - to the Prime Minister, Canberra, 19 January 1943 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.27)


� Edwards, A.W., Evacuation of Portuguese Nationals from Timor: Appendix No.1 - Security Matters, Brisbane, 18 January 1943 (NAA: A989, 1944/731/1, p.22-26). The report noted: “Mrs Pires is a native, but is being given special consideration in view of her husband’s services”. The majority of the nuns – including the Mother Superior, were Italian.  Of the first class officials, it appears that only Dr Custódio Noronha was initially accommodated at Bob’s Farm. The group included “four deportados” –  vouched for by Sousa Santos “as totally devoted to the Allied cause”. Short biographies of Sousa Santos, Governor Carvalho, Dr Taborda, Dr Noronha, Colonel Castilho, José Noura and Father Jaime Garcia Goulart are at Appendix No.2 to the report (pp.61-63). For negative reporting on Marie de Almeida Miranda, b. 19 November 1890 – ie as “pro-Fascist”, see NAA: MP742/1, 115/1/245.


� See footnotes 120 and 121.


� Field Security Section, Newcastle, 20 January 1943 (NAA: A373, 4058B).


� Author unknown, “Report on Bob’s Farm Camp” (NAA: A373, 3685A). The writer noted that Dr Carlos Cal Brandão’s family and Deolindo de Encarnação lived in tents.


� 3 L of C Sub-Area, New Lambton,  February 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Those named were Bezerra dos Santos, José da Silva, Alfredo Vaz, Manuel Teodora [sic] and José Gordinho - Security Service, 1541/253, Newcastle, 16 February 1943, pp.4-6 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� 3 L of C Sub-Area, New Lambton, 27 February 1945 (NAA: MP742/1, 115/1/245). One man was reportedly dressed in a “full US uniform”.


� See individual biographical detail – ie “pen pictures”, at Annex A which includes detail of their declared service. “Manuel M. Feodora” is “Manuel M. Teodora”.


� External Affairs, No.S.L.4, Canberra, 26 February 1943 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.39).


� First class officials and their families numbered about 30 and included : “Dr José Taborda (Deputy Governor), Sousa Santos (Administrator of Fronteira), Engineer José Noura, Dr Custódio Noronha, Vicente Martins, Abílio Amaral, Mário Miranda, Captains Oliviera and Silva, First Lieutenant Cardoso.” - External Affairs, No.S.L.5, Canberra, 26 February 1943 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.41).


� External Affairs, No.S.L.5, Canberra, 26 February 1943 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, pp.41-42).


� Callinan, B.J. Major, 120/150/43, Canungra, 9 March 1943 (MP742/1, 1/1/737).


� Department of Army, DPS AG12(b)1/P.A., 18 March 1943 (MP742/1, 1/1/737).


� Spence, A. Lieutenant Colonel, 120/150/43, Canungra, 7 April 1943 (MP742/1, 1/1/737).


� Department of the Army, 669943, Melbourne, 1 May 1943 (MP742/1, 1/1/737) – the per diem rate was 6/- per day to 13 August 1942 and 6/6 per day for the following periods.


� External Affairs, No.S.54, London, 12 March 1943 (NAA: A816, 19/301/821 Part 2, p.32). 


� External Affairs, No.62, Canberra, 23 March 1943 (NAA: 265, A2937, p.85).


� Embassy of Portugal, No.33, London, 12 April 1943 (NAA: 265, A2937, pp.76-78). In July, Lisbon agreed to the transfer of Mr Amaral and Dr Correira Teles (whose husband had been killed in Timor) and her daughter to South Africa – Embassy of Portugal, No.68, London, 23 July 1943 (NAA: 265, A2937, p.43). Later, Captain M.B. Oliveira (Chief Pharmacist), his wife and their three children transferred to Portuguese East Africa.


� Embassy of Portugal, No.53, London, 28 May 1943 (NAA: 265, A2937, p.59).


� “Who Blundered ? Allies Rebuffed, Not Allowed to Aid War Effort”, Tribune, No.112, 3 March 1943 (NAA: A373, 3685A).


� Father Jaime Garcia Goulart and the other religious personnel were soon moved to external accommodation at Armidale, Glen Innes, Narrabri, Kensington and Springwood (NAA: A989, 1944/731/1, pp.41-42). Father Artur de Sa was transferred to Portuguese East Africa. Father Goulart – the Apostolic Administrator of the Diocese of Dili from mid-January 1941, was appointed the inaugural Bishop of Dili on 12 October 1945.


� Crothers, W.V., Bob’s Farm, 17 September 1943. On the “April Melee”, a report of 30 April 1943 related: “serious fight in the camp between the native populace and the deportees … racial difference and evident animosity. … Deportees refuse to eat in a mess controlled by a convict ((ie Vasco Marçal)) and two half-castes.” (NAA: A373, 3685A).


� Department of the Interior, Canberra, 27 April 1943 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, pp.13-17). The petition was dated 8 April 1943.


� Department of the Army, SM13996, Canberra, 8 June 1943 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.8).


� Prime Minister’s Department, Memorandum, 11 June 1943 (NAA: A1608, J41/1/9 Part 2, p.7).


� Cabinet Agenda 485, Canberra, May 1943 (NAA: A2700, 485).


� Footnotes 131, 153 and 154. SRD planned that the evacuations would ensure that the LAGARTO group was more manageable in size and able to focus more effectively on its tasks – see NAA: A3269, D4/G, p.435. Lieutenant Pires intended that Sergeant António Lourenço Martins select 25 for evacuation and Matos e Silva select 25.


� Comprising 47 male Portuguese, 18 male Timorese, 4 male Chinese, 12 females and six children. The names of many of the evacuees are listed in Carvalho, J. dos Santos, Vide e Morte …, 1972, pp.200-202. At the end of August, 47 (including all the women and children) were moved south from Darwin – “leaving about 30 at LMS who were taken on strength by SRD” – The Official History …, Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.22 (NAA: A3269, O8/A, p.35).


� The Official History …, Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.22 (NAA: A3269, O8/A, p.35). Portuguese Sergeant António Lourenço Martins remained at LMS and assisted with the training of “34” personnel from Timor.


� Ross, L.W., Escorting Officer’s Report, 20 September 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245). The 47 comprised 29 males, 13 females – all Timorese, five male children and 1 female child.


� NAA: A373, A3685A. 


� Security Service, Sydney, 15 September 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Previously, Mr R. Cullen Ward had been Portugal’s Honorary Consul for 24 years. An SRD officer - Lieutenant J.R.P. Cashman, contacted the Security Service requesting that Consul Laborinho not be allowed any contact with the evacuees. This request was rejected – and the Laborinho’s right of access to Portuguese subjects was explained to the SRD Director, Lieutenant Colonel P.J.F. Chapman-Walker (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Consulate of Portugal, 11-A1/44, Sydney, 5 January 1944 (NAA: A373, 3685C, pp.150-156; A989, 1944/731/1, pp.86-89). More generally, Consul Laborinho numbered the evacuees at Bob’s Farm as “nearly 300”.
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� Secretary F.G. Shedden – Department of Defence to Minister for External Affairs, Melbourne, 27 August 1942 (NAA: A5954, 564/2, p.52).  In September 1942, the ill-fated HMAS Voyager brought £3,500 in silver coins for Sparrow/Lancer Force - “metal cans brimming with two shilling pieces were loaded onto horses” – Ayris, C., All the Bull’s Men, op.cit., 2006, p.338.  


� SRD, Melbourne, 5 October 1942 (NAA: A3269, D6/A, p.13). The Reproduction Section of the SRD Technical Directorate produced maps of Portuguese Timor and was “counterfeiting the Portuguese Timor currency in the form of notes of the Banco Nacional Ultramarino. The notes were reproduced for Lizard. The notes were marked secretly, so that they could be withdrawn from circulation in due course.” - The Official History …, Vol I - Organisation, 1946, op.cit., p.75 (NAA: A3269, O7/A, p.128). 


� Broadhurst, D.K. Captain, Report on Operation LIZARD, Appendix 3, 8 March 1943 (NAA: A3269, D6/A, p.102). A photograph of Japanese currency - including a very lightweight coin - with an aluminium surface and a cardboard centre, can be found on the website of the Australian War Memorial as photograph  ID 013776 – of  9 December 1942.


� Holland, F. Lieutenant (LIZARD III), Report – early 1943 (NAA: A3269, D6/A, p.131).


� PORTOLIZARD, 3 June 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.435). The next day, H.B. Manderson replied to the Director SRD (then visiting Darwin): “Not so startling as might appear. Had something same idea myself but rather afraid they would ask for million.” – p.433. A “picul” (100 catties) is 60.4kg ie a “standard” load for a human carrier in Asia. 


� NAA: A3269, D4/G, p.387 and p.389.


� SRD – to LAGARTO managing evacuation, 16 July 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.286). On the arrival of the evacuees in Darwin on 4 August 1943, SRD directed: “impress notes below five patacas.” – p.206. The direction that “no notes of lower denomination than FIVE PATACAS” supplied by SRD were to be removed from Portuguese Timor was included in the 12 June 1943 “Timor Mission” directive to Lieutenant Pires (NAA: A3269, D4/A, p.475).


� Before the PORTOLIZARD evacuation, Lieutenant Pires (OP LAGARTO) “confiscated” all the patacas held by the evacuees (1,312 patacas valued at ₤109.6.8; @ 1/8d = one pataca) – presumably “to enlarge his own operational funds” – SRD D/Nordops, Melbourne, 1 December 1944 (NAA: A3269, V20). 
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� NAA: A3269, D9, p.44.


� Holland, F. Lieutenant (LIZARD III), Report – early 1943 (NAA: A3269, D6/A, p.131): “If more propaganda papers are to be dropped, they should be written in Portuguese or Tatum [sic]. The ones that were dropped when we were on the island were in Malay and very few natives read this language.”
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� SRD – 450 to Director SRD, 9/J, Brisbane, 19 November 1943, p.2 (NAA: A3269, D/3G, p.29).  


� Manderson, H.B., 10 December 1943 (AWM, PR91/101).


� SRD, T19, Melbourne, 23 March 1944 (NAA: A3269, L7).
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� Dominions Office, No.802, London, 16 October 1943 (NAA: A3317, 151/1945, p.74). This Statement on Portuguese policy during World War II - ie to collaborate in any operations with the object of “reconquering or re-occupying Timor”, was released to the media on 7 October 1945 – Dr A. de Oliveira Salazar, President of the Council, Timor: Semi-Official Statement, Lisbon, 29 September 1945 (NAA: A1838, 377/3/1 Part 1, pp.215-223) – see also The Times, London, 9 October 1945; and “Portugal Explains Why She Did Not Fight”, The Sydney Morning Herald, Sydney, 8 October 1945 (NAA: A2937, 268).
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� Australian Prime Minister– Cable O.18024/51, Canberra, 3 July 1943 (NAA: A5954, 2253/1, p.236). The foregoing Australian position was formally advised to the Portuguese Government vide British Embassy – Lisbon, Q.41/1/9 No.16, 14 September 1943 (NAA: A5954, 2253/1, p.214; A3317, 151/1945, p.82-85).
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� Defence Committee, Agendum No. 239/1944, 5 December 1944 (NAA: A5954, 2253/1, pp.86-87). No action was taken by the Defence Committee on the proposals developed by the Anglo-American Missions pending a decision by the Combined Chiefs of Staff – 20 December 1944 (NAA: A5854, 2253/1, p.84).
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� Secretary of State for Dominion Affairs, Cable 72, London, 13 March 1945 (NAA: A1838, 377/3/3/3).
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� SRD, Melbourne, 22 August 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245).
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� Department of the Army, Minute 16/402/120, Melbourne, 25 September 1943 (NAA: MP742/1, 115/1/245).
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� Granadeiro, H.G., letter of complaint, Liverpool, 25 December 1943 (NAA: A373, 3685C, p.165).
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� Report No.60, Liverpool, January 1944 (NAA: A373, 3685C, p.143).
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� Allied Land Forces Headquarters, SM1361, Melbourne, 7 February 1944 (NAA: A373, 3685C, pp.113-114).


� NAA: A373, 3685C, p.124.


� Security Service - NSW, G.8451/42/9, Sydney, 10 February 1944 (NAA: A373, 3685C, pp.110-112).


� NAA: A373, 3685C, p.101.


� Pedro de Jesus – an “English speaker”, wrote a letter to Commandant stating that the group would commence a hunger strike – signed by the “Q” internees. A separate letter was signed by nine “N” internees. Six others from Bob’s Farm did not join the hunger strike (NAA: MP742/1, 115/1/245).


�  Intelligence Report No.66, Liverpool, 20 February 1944 (NAA: A373, 3685C, p.79).


� Pike, G.H. (Chairman), Report of the Advisory Committee, Sydney, 17 February 1944 (NAA: A373, 3685C, pp.83-85.


� Consulate of Portugal, 11-A8/43, Sydney, 8 February 1944 (NAA: A373, 3685C, p.105).


� Director General of Security, 4940/89, Canberra, 29 February 1944 (NAA: A373, 3685C, p.75, p.90).
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� H.B.M., Melbourne, 17 April 1945 (NAA: A989, 1944/731/1, pp.15-16).
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� Director General of Security, 4940/89, Canberra, 7 March 1944 (NAA: A373, 3685C, p.66). Consul Laborinho was advised by Director General of Security, 4940/89, 17 March 1944 (NAA: A373, 3685C, p.27).
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� Daily Telegraph, “Dilli as spy centre”, Sydney, 26 November 1944 (NAA: A1838, 376/1/1, p.283). Consul Laborinho denied that any Portuguese had been “manpowered into the Alien Labor Corps.”


� The Tribune, “Portuguese Exiles Need Better Deal”, Sydney, 11 January 1945 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� SRD, ZB 3, Melbourne, 19 March 1945 (NAA: A3269, D27/A, p.112). SRD noted security implications as Sousa Santos’ OP STARLING group was “now in training”. 


� NAA: A3269, D4/A, p.149. Captain A.J. Ellwood described Japanese Lieutenant Saiki and Corporal Nakashima composing and enciphering the text of the message (NAA: AA3269, V17, p.156). 


� NAA: A3269, D4/A, p.152, p.333.


� NAA: A3269, D4/A, p.266.


� Detail on their movements is in Ellwood, A.J., Operational Report on Lagarto, October 45 (NAA: A3269, V17, pp.154-155). Ellwood related that the Japanese did not intend evacuating Sancho da Silva as an Allied POW until Captain J.R.P. Cashman – Sancho’s COBRA party commander, intervened.


� Horton, W.B., Through the Eyes of Australians: The Timor Area in the Early Postwar Period, Journal of Asia-Pacific Studies, No.12, Waseda University, 2009, pp.251-277 – also published as a discrete booklet.
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� Forsyth, W.D., Japanese Surrender, Canberra, 1 October 1945 - covering 20-27 September 45 (NAA: A1838, TS377/3/32 Part 1, pp.107-108). See also Forsyth, W.D., “Timor – II: The world of Dr. Evatt”, New Guinea and Australia, the Pacific and South-East Asia, May/June 1975, pp.31-37 (A1838, 3038/1/1 Part 2, pp.81-87). 
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� His SRD wages payments were made into an account at the Bank of Adelaide (267 Collins St, Melbourne) – from April 1944 allocated to the “H.B. Manderson, Account E” (NAA: A3269, V20).


� See Ramos-Horta, J., Funu, 1987, op.cit., p.8: José Filipe was “responsible for countless bomb explosions in the 1920s. He actually manufactured the bombs in his small apartment in Rua do Solao, Rato”.


� As stated at Liverpool on 21 and 27 January 1944 during his appeal (Objection No.5) against his internment. He also declared that he fired his weapon against the Japanese (NAA: A367, C18000/861).


� He was provided with a pass to travel to Lore by “Engineer Canto” – a “Portuguese administrator” (ie Artur do Canto Resende, geographical engineer – killed by the Japanese on Alor, 23 February 1945).


� José Filipe “became a sophisticated ‘chef’ for one of the Australian units” - Ramos-Horta, J., Funu, 1987, op.cit., p.8. In November 1942, he was noted as assisting with the management of a sawmill at Loré (Lautem) – Carvalho, J. dos Santos, Vida e Morte, 1947, op.cit., p. 203.


� They were detained under a warrant issued pursuant to National Security Regulations, 24 Aug 43 – Regulation 26 and the Army Act 1903-1939.


� Camp 2 was opened in September 1940. At different times it housed German Jewish internees, Italian prisoners of war and German officers. To accommodate the Timorese internees, German and Jewish internees were moved to an adjacent camp.  The internees found life in the camp terribly boring and uncomfortable, and experienced very hot weather and severe dust storms. The internees in Camp 2 were housed in tin huts, divided into cabins. Each of the cabins had a table and two chairs, two beds and a window. Bathrooms were clean but only one section had hot showers. Food was adequate - a Kosher kitchen had earlier been established for the Jewish internees; and a hut had been converted to a Jewish synagogue.


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.244-245, p.247, p.250, pp.252-253, p.386, p.416, p.729.


� Callinan, B.J., Independent Company, 1953, op.cit., p.94.


� Believed to have undertaken Australian commando training in the Sydney area in late May 1943. He attended intelligence training at SRD’s Z Experimental Station (Cairns) in early June 1943 – with Corporal Casmiro Augusto Paiva, ie in preparation for the OP LAGARTO deployment to Portuguese Timor .


� AWM, PR91/101 - folder 2.  


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., p.83.


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., p.260, 339, 351, 387; Brandão, C. C., Funo …, 1953, op.cit., p.165 – as “son of a European”.


� His SRD wages payments were made into an account at the Bank of Adelaide (267 Collins St, Melbourne) – from April 1944 allocated to “H.B. Manderson, Account C” (NAA: A3269, V20).


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.441-442, 471, 555, 724, 735. Not to be confused with José Plinio dos Santos Tinoco – a civil servant in Oecussi throughout the War.


� Brandão, C. C., Funo …, 1953, op.cit., pp.27-28.


� ---, “Deaths in Prison after Beatings”, The Age, Melbourne, 6 March 1946, p.5.


� His father - Major Luís of  the Segunda Linha, was awarded the Portuguese medal “Valor & Mérito Militares” - Brandão, C. C., Funo …, 1953, op.cit., pp.133-134.


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.284-285, p.305, p.383, pp.411-413, p.425, pp.427-428, pp.439-441, p.471, p.475, p.551, p.555, p.726, p.735.


� The “Status of M. de J. Pires” was subsequently discussed in an exchange of correspondence between the SRD Finance Section and H.B. Manderson – see AK450 (H.B. Manderson), Melbourne, 5 December 1944 (NAA: A3269, V20).


� Lieutenant Pires allocated his ₤50 payment to female Portuguese evacuees at Bob’s Farm - ie eight x ₤5 allocations and one x ₤10 (including ₤10 to Maria de Gloria Pinto  - wife of Matos e Silva, and ₤5 to the daughter of Matos e Silva): NAA: A3269, V20.


� AMW54, 571/2/3.


� Ellwood, A.J., Operational Report on Lagarto, October 45 (NAA: A3269, V17, pp.160-161).


� SRD – to LMS, T22, Melbourne, 24 March 1944 (A3269, L7).


� ---, “Deaths in Prison after Beatings”, The Age, Melbourne, 6 March 1946, p.5.


� Interviewed at Bob’s Farm on 24 February 1943 - L of C Sub-Area, New Lambton, 27 February 1945, p.4 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� Department of the Army, 669943, Melbourne, 1 May 1943 ((MP742/1, 1/1/737).


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., p.318, p.416, p.730.


� Noted by the Administrator of the Fronteira Circunscrição as one of his “directos calaboradores” in the period 6 September 1941- 30 September 1942 - Sousa Santos, A.P. de, Duas Palvras …, 1973, op.cit., p.43.


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, op.cit., 1947, p.259, p.275, p.441, p.471, p.724, p.726, p.728. Not to be confused with the evacuee “Patrocinio Luiz” who was employed as a clerk in Melbourne from mid-1944.


� For photographs of Patrício da Luz in Dili in 1941 as an “aeradio operator” see the Northern Territory Library’s PictureNT website ie photographs PH0195/0107 (with D. Laurie) and PH0195/0108 – both taken by I.R. Hodder.


�  See NAA files: A981 TIM P11, p.117, p.134; A981 TIM P6; A981 TIM P20, p.64 – watch given to Luz.); A1838,  377/3/3/6 Part 1, pp.18-30, pp.34-36, pp.41-42, pp.71-72, pp.96-99, pp.117-120, p.134, pp.153-154; AWM 121402 – photo,  Patrício da Luz in Dili 9 Dec 45; AWM 125274 – photo, Jap ship sunk, 22 Jan 46; A1838, TS377/3/3/2 Part 1, p.78 - Luz and Forsyth.; A1838, 377/1/2 Part 1, p.155 case of Luz - CS124 of 30 December 1946. 


� Powell, A., War by Stealth, 1996, op.cit., p.133.


� DCA Monthly Circular, “Patricio Jose da Luz”, No.90, February 1948, p.20.


� Artur da Luz was noted in an Australian listing of Portuguese and Timorese who had assisted the Australian forces as: “useful” and possibly “killed by the Japs” ( NAA: A3269, D27/A, p.2)


� Patrício da Luz was not included on the SRD personnel lists of 21 November 1944, 7 December 1944, 25 March 1945, 7 April 1945, 6 June 1945 – nor in the  Operation Groper Operation Order No. 25 “SRD Personnel Missing in Timor” of 30 August 1945 (NAA: A3269, D26/A, p.15). However, his service is included in the SRD Official History ie The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.34A  (A3269, O8/A, p.48). The probable reason for his omission from SRD personnel lists was the SRD belief (false) – ie on the basis of a Japanese-controlled message from LAGARTO, that Luz had deserted the LAGARTO party.


� The Official History of the Operations and Administration of ‘Special Operations Australia’ (SOA) under the cover-name of ‘Services Reconnaissance Department’, Volume III – Communications, Melbourne, 8 March 1946, p.27 (NAA: A3269, O9, p.32). The LMT2 cipher process is described at pp.80-83.


� DCA Monthly Circular, No.90, Melbourne, February 1948, op.cit., p.20.


� Powell, A., War by Stealth, 1996, op.cit., p.132 and p.135 (footnote 38) - based on Powell’s interview of Patrício da Luz in July 1991; and Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., pp. 40-43.


� Smith’s Weekly, “Government’s Meanness Rouses Servicemen”, 14 September 1946, p.22 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.134).


� Quinton, N.F. Major, Dili, 2 July 1946 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.154).


� DCA Monthly Circular, No.90, Melbourne, February 1948, op.cit., p.20.


� Australian Consulate - Dili, No.87, Dili, 15 October 1946 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, pp.117-118). Luz reportedly passed the information to Australian workmen rebuilding the Consulate in Dili – who passed the information to the journalist Douglas Lockwood.


� Luz, P. da., Dilli, 28 December 1946 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, pp.71-72).


� Department of Army, SM 466, Melbourne, 21 May 1946 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, pp.41-42). See also pp.88-89 for the Department of Army, 77508, Melbourne, 12 November 1946.


� Australian Consulate – Dili, No.92, Dili, 14 July 1947 – with Luz’ “precis” statement dated 12 July 1947 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, pp.34-36). Luz referred to a “full report” that he had submitted in January 1946.


� Australian Consulate – Dili, Memorandum No.126, Dili, 4 October 1947 (A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.26). He received “a grant of ₤400 from the Australian Government as an expression of appreciation for the services rendered by him.” - DCA Monthly Circular, No.90, February 1948, op.cit., p.20.


� The War Office, HM/1645/48 AG4 (Medals), Droitwich, 12 August 1949 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.18).


� Department of the Army, 3455, Melbourne, 23 February 1950 (NAA: A1838, 377/3/3/6 Part 1, p.15). In response to Luz’ request for a certificate of service with the Australian forces, Army’s letter to the Department of External Affairs advised that Luz was “not enlisted in the Australian Forces, and is therefore not entitled to receive an official discharge certificate.”  Army’s letter provided the “Special Operations” certificate to the Department of External Affairs for on-forwarding to Luz.


�  Chrystello, J.C., “A ‘Nam Van’ aniversariante vista da terra do ‘Down Under’ ”, Nam Van, No.5, Macau, 1 June 1986, pp.47-48. Correio Português, “Herói Timorense condecorado com ses medalhas de honra”, Sydney, 20 September 1988, p.3. Photographs of Luz wearing Commonwealth WWII medals on Anzac Day can be found in Turner, M., Telling …, 1992, op.cit; at p.3 in Correio Português, “Herói …, 20 September 1988, op.cit; and at p.5 in O Português na Austrália, “Anzac Day”, Sydney, 1 May 1991.  He is also shown wearing Commonwealth WWII medals at p.41 in Cunha, L., “Timor: a Guerra Esquida”, Macau, II Serie No.45, Macau, Janeiro 96; in Correio Português, Herói da II Guerra Mundial – Luso-timorense condecorado pelo Estado português”, Sydney, 7 November 1989, p.1; and at p.3 in O Português na Austrália, Cantinho Social, Sydney, 8 August 1990.


� Department of Defence correspondence to the author – dated 4 and 5 May 2009. In response to a submission by the author in late July 2009, the Australian Parliamentary Secretary for Defence Support responded that while “there is no denying the valuable contribution made by Portuguese Timorese who supported Australian military operations during World War II, as foreign nationals they do not qualify for the suite of campaign stars and medals that were issued to Australian veterans.” - MINREP 103231 – ASPSS/OUT/2009/582, Canberra, 23 September 2009.


� Correio Português, Herói da II Guerra Mundial – Luso-timorense condecorado pelo Estado português”, Sydney, 7 November 1989, p.1. Luz also wore Commonwealth WWII medals, a commemorative US submarine badge, an RSL badge, and a Z Special Unit badge.


� See Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., p.vii.  O Português na Austrália, “Anzac Day”, Sydney, 1 May 1991, p.5 – and as cited in footnotes above. 


� See also Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., pp.6-7, pp.40-43, pp.57-59, and photos at p.vii.


� The Official History … , Vol  II – Operations, 1946, op.cit., p.15 (NAA: A3269, O8/A, p.28). 


� After extraction, Paulo remained in Melbourne for several weeks with Lieutenant Pires. Several months later, SRD noted that Lieutenant Pires (then leading LAGARTO in Timor) was critical of Paulo da Silva – claiming that Paulo had “no prestige or importance in Matabia or Baucau area”, preferring Paulo’s brother Manuel.  SRD however was skeptical of Pires’ views (NAA: A3269, D3/G, pp.30-31).


� “We suggest you might use them as advanced recce in eastern Sao Domingos say at Matabea. Our opinion their offer warrants serious consideration and not be lightly discarded in view your difficult situation” – NAA: A3269, D4/C, p.311.


� His SRD wages payments were made into an account at the Bank of Adelaide (267 Collins St, Melbourne) – from April 1944 allocated to the “H.B. Manderson, Account G” (NAA: A3269, V20). From May 1944, the wages of Paulo da Silva and Sancho da Silva were to be paid to Paulo’s wife – Joanna da Silva (NAA: A3269, V20).


� See AAF A.119 statement in Ellwood, A.J., Operational Report on Lagarto, October 45 (NAA: A3269, V17, p.147).


� Note also – File C123, 21100 – NAA Sydney, non-digital, on “Paulino Soares” 1943-1945.       


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.312-313 – relating his activity in the Bobonaro area of the Fronteira Circunscrição in August 1942


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., p.110, p.186, p.371, p.375.


� Noted by the Administrator of the Fronteira Circunscrição as one of his “directos calaboradores” in the period  6 September 1941- 30 September 1942 while stationed at “Fatu-Mean” -  Sousa Santos, A.P. de, Duas Palvras …, 1973, op.cit., p.43.


� CGS, MIS920, Melbourne, 30 May 1944 (NAA: MP742/1, 115/1/245).


� See Turner, M., Telling …, 1992, op.cit., pp.54-55 and Noronha, C., letter to author, 12 May 2009.


� “Recollections of a Criado” –  interviews with Rufino Correira can be found on the website of Friends of Suai ie � HYPERLINK "http://www.suaimediaspace.org/history/" ��http://www.suaimediaspace.org/history/� .


� Stone, P. (ed), El Tigre …, op.cit., pp.140-142 related Sancho da Silva’s activities in early February 1943 - including recovering a hidden wireless set for the SRD LIZARD III party. Sancho is mentioned as a criado -  Brandão, C.C., Funo …, 1953, op.cit., p.165.


� His SRD wage payments were made into an account at the Bank of Adelaide (267 Collins St, Melbourne) – from April 1944 allocated to “H.B. Manderson, Account H” (NAA: A3269, V20). From May 1944, the wages of Paulo da Silva and Sancho da Silva were to be paid to Paulo’s wife – Joanna da Silva (NAA: A3269, V20).


� The Japanese did not intend evacuating Sancho da Silva – the only non-Australian SRD POW, as an Allied POW until fellow POW Captain J.R. Cashman (Sancho’s COBRA party commander) intervened.


� Ellwood, A.J., Operational Report on Lagarto, October 45 (NAA: A3269, V17, p.146-149).


� See Carvalho, M. de Abreu Ferreira, Relatório …, 1947, op.cit., pp.441-442, p.471, p.735.


� In correspondence to the Department of External Affairs, the Director General of Security listed the 22 deportados who had been interned and noted: “It is believed that a number of the large body of evacuees not interned was also deported to Timor by the Portuguese Government for criminal offences and political activities, but details are not at the moment available.” – Director General of Security, 4940/89, Canberra, 21 November 1944 (NAA: A989, 1944/731/1, p.31). Portuguese Consul Laborinho stated “… of 45 deportees who were evacuated to Australia, 22 were interned by the Australian authorities.” - Daily Telegraph, “Dilli as spy centre”, Sydney, 26 November 1944 (NAA: A1838, 376/1/1, p.283). 45 “Deportados e Condenados” were listed as scheduled to depart Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 on List VI (NAA: A367, C63656, pp.19-23). The condenados on List VI are probably: Vasco Marçal, Lau Fang and Tong Tai (female).


�  Not listed in Cardoso, 2007, op.cit. - but included in “Deportees” listed in an attachment to Director General of Security, “Portuguese Evacuees from Timor”, Canberra, 10 August 1944 (NAA: A989, 1944/731/1, p.39). He is also included on List IV ie “Deportados e Condenados” scheduled to depart Newcastle on the SS Angola on 27 November 1945 (NAA: A367, C63656, pp.19-23).


� Ross’ RAN personnel file is NAA: A6769, ROSS D; his RAAF file is NAA: A9300, ROSS D.


� The 63-page report of the visit is at NAA: A816, 19/301/778.


� Department of Civil Aviation, 38/101/267, Melbourne, 24 January 1941 (NAA: A981, AUS 248, pp.169-170). DCA’s letter included a short biography and recommendation on Ross.   


� War Cabinet Minute 782, Sydney, 12 February 1941 (NAA: A2676, 782, p.3). For background papers on the appointment see also NAA: A816, 19/301/822 File II.   


� Cabinet Agendum 561 of 25 January 1941 (NAA: A981 TIM P 4  Part 2, p.74).


� Ross’ first report relates his cordial acceptance by the Governor of Portuguese Timor, and Ross’ advice that “it was abundantly clear that he was doing his utmost, and would continue to do everything in his power, to prevent any Japanese penetration.” - Ross, D., Dili, 28 April 1941 (NAA: TIM P 6, pp.60-64).


� Ibid., p.60 and subsequent reports including his report of  8 June 1941, p.2 (NAA: A981, TRAD 105, p.60).


� Foreign Office, London, 23 October 1941 (NAA: A2937, 266, p.4). Following advice from Lisbon, the Governor accepted Ross’ appointment on 12 December 1941.


� Callinan, B.J., Independent Company, William Heinemann Ltd, Melbourne, 1953, pp.133-135 – for the March 1942 proposal. See also NAA: A981, WAR 72, pp.31-41.  


� Callinan, B.J., op.cit., 1953, pp. 133-135. See also NAA: A981, WAR 72, pp.26-31.  


� Ross, D., Report: Portuguese Timor – December, 1941 to June, 1942., Melbourne, 29 July 1942 (NAA: A1067, PI46/2/9/1, pp.110-116). A two page summary of Ross’ report was sent to the US President, British Prime Minister Churchill and their senior military commanders (NAA: A981 WAR 72, pp.20-22) .


� 9 September 1943: “great work … all at Essendon very proud of you” (NAA: A3269, D4/C, p.314); 22 September 1943: “Atta Boy” (A3269, D4/C, p.307). David Ross should not be confused with SRD’s Lieutenant L.W. Ross.


� His RAN service file is NAA: A6769, WHITTAKER F J A.


� Director of Naval Intelligence, Melbourne, 18 April 1941: “In the hands of the Japanese, Timor would be a grave menace to shipping in the East Indies area.  … Although a certain amount of intelligence has been received about Portuguese Timor, this has been decidedly limited ((eg the Lambert report)). The Minute referred  to War Cabinet Agendum No.109/1941 on the Anglo-Dutch-Australian Conference in Singapore in February 1941 that directed that the: “Service Departments should arrange through their intelligence officers ‘for special watch to be kept by them on the peaceful penetration by Japanese into Portuguese Timor’ …. Requirements cannot be satisfactorily fulfilled by a Civil Officer ((Ross)) who is primarily engaged at Dilli with a number of other duties.” (NAA: B6121, 114G).


� Director-General of Civil Aviation, 38/101/274, Melbourne, 21 April 1941 – ie directing Ross to request a “civilian clerk” ie F.J.A. Whittaker (NAA: A981 TIM P 6, p.59).


� Secretary of the Navy, 018820, Melbourne, 28 April 1941 (NAA: B6121, 114G).


� Ibid. Lieutenant Logan of the Royal Navy Reserve had been sent to Dili in October 1939 as the first under the “world-wide Naval Intelligence Organisation” system in NEI and Portuguese Timor but the post was terminated in December 1939.


� Secretary - Navy Office, 037703 - “Portuguese Timor”, Melbourne, 14 August 1941 (NAA: A816. 19/301/803, pp.6-20). Navy Office had earlier informed the Department of External Affairs vide Director of Naval Intelligence, N.I.D. 485/IIB, Melbourne, 11 July 41 (A981, TIM P 11, pp.106-108 – see also A6779, A19, pp.43-44).


� NAA: A981, AUS 248, p.49


� For Whittaker’s service as the Australian Consul in Dili, see Chamberlain, E., Faltering Steps: Independence Movements in East Timor – 1940s to the early 1970s, Point Lonsdale, 2008; and Chamberlain, E., Rebellion, Defeat and Exile – the 1959 Uprising in East Timor, Point Lonsdale, 2009.


� Australian Consulate – Dili, Saving 42, 17 August 1960 (A1838, 3038/10/6 Part 1). The Governor of Portuguese Timor reportedly stated that Whittaker “had long demonstrated he was no friend of the Portuguese and it would be better, therefore, if he stayed away.  … The Governor is particularly annoyed with Whittaker over his current efforts to get himself appointed Portuguese Vice-Consul at Darwin in the course of which it appears to have been trying to destroy the reputation of the Consul designate, one P. da Luz, a Portuguese employee of the Department of Civil Aviation.”





� Powell, A., War by Stealth - Australians and the Allied Intelligence Bureau 1942-1945, Melbourne University Press, Melbourne, 1996, op.cit., p.134.


� Most of this early information is drawn from a brief biography attached to a Navy Office letter – see footnote 28 below (NAA: A981, AUS 248, p.80).


� Manderson, H.B. (Editor-in-chief), The All-Australian Memorial : a historical record of national effort during the Great War : Australia's roll of honour, 1914-1916, Melbourne, 1917.


� The Northern Territory Times and Gazette – “Darwin to be Australia’s Aerial Gateway”, 14 June 1919, cites Manderson as the 2ic of the Aerial Survey party and its “recorder”; a former journalist of The Age, special correspondent for the London Daily Chronicle in India for the Coronation Durbar, and having  travelled in the East and extensively in North and South America. The Northern Territory Times and Gazette – “Flying to Australia”, 28 June 1919 - noted Manderson as a principal of the Aerial Survey. The Northern Territory Times and Gazette, 13 September 1919 - reported  Manderson as having surveyed the Malay area and as an “expert” in an article: “The Island of Timor” –  Manderson was also reported as a “noted amateur conjurer”.


� The Argus, Melbourne, 9 October 1925 - reported Manderson as the representative of the Timor Petroleum Company of Melbourne who had escorted 119 drums of oil to Melbourne.


� Manderson, H.B., Melbourne, 10 July 1940 (NAA: SP112/1, 351/1/8).


� Navy Office, Melbourne, 23 October 1941 (NAA: A981, AUS 248, p.79).


� As SRD, the headquarters were move to “Harbury”, Acland Street, South Yarra.  In December 1944, SRD’s “Group D” was established in Darwin (LMS) to control operations in Timor. In April 1945, responsibility for all SRD operations was transferred from the Melbourne headquarters to SRD Advance Headquarters in Morotai.


� Manderson’s SRD pass was issued on 18 August 1942 (AWM, PR91/101 - folder 2). Manderson’s ISD/SRD serial number was AKX103, and his cover designator for correspondence and signal communications was AK450.


� Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., p.134.


� From August 1944, the Timor Section (D/A) was under SRD’s Northern Operations (NORDOPS).


� 18 August 1942 – Photograph from his ISD pass (AWM, PR91/101 Part 2).  


� Manderson, H.B., Some Aspects of the Portuguese and Native Offer of Anti-Japanese Co-operation in Eastern Timor, Melbourne, October/November 1942 (NAA: A3269, D6/A, pp.8-9 – repeated at pp.16-18). See also Manderson’s partial paper at pp.6-7.


� For this period see pp.84-92 in Cardoso, A.M., Timor na 2ª Guerra Mundial…, 2007, op.cit. - and also Lieutenant Pires’ diary at pp.160-206. Pires “soured” on Manderson – regarding him as “arrogant and vain”  -p.84.


� SRD, No.34, 13 September 1943 (NAA: A3269, D4/G, p.60). Lieutenant Pires - leading OP LAGARTO, had returned to Portuguese Timor on 1 July 1943.


� Manderson, H.B., Melbourne, 17 April 1945 (NAA: A989, 1944/731/1, p.14). Manderson was commenting on a manuscript listing of a notice that had appeared in Lisbon ie Boletim – Diario of 5 November 1944 ie “Os Portugueses em Timor” that also included those “outside the Colony but whose whereabouts are known.” Manderson was also critical of several other Portuguese - including “chops-licking” by Antonio Policarpo de Sousa Santos and Lourenco de Oliveira Aguilar, and also made negative comments on Sergeant António Lourenço Martins and Dr João Manuel Ferreira Taborda.  Manderson’s deteriorating relationship with Sousa Santos and SRD staff is related in Powell, A., War by Stealth …, op.cit.,1996, p.133-134. The Army CGS and the Land HQ Intelligence staff supported Sousa Santos as “a most valuable person who rendered conspicuous service” and regarded Manderson as “mischievous and unreliable”– Chief of the General Staff, probably April/May 1944 (NAA: B6121, 41/431/129). The Director SRD, Lieutenant Colonel P.J.F. Chapman-Walker, “defended Manderson as an ‘able, enthusiastic and versatile assistant’, but even he conceded that Manderson’s ‘somewhat mercurial temperament’ led him into trouble.” – Powell, A., War by Stealth .., 1996, op.cit., p.134.


� SRD – 450, 9/J, Brisbane, 19 November 1943, p.2 (NAA: A3269, D/3G, p.29).  


� Manderson, H.B., 10 December 1943 (AWM, PR91/101).


� The head of Nordops - Major A. Trappes-Lomex, was reportedly critical of Manderson – Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., p.134.


� The Official History …, Vol  I - Organisation, 1946, op.cit., p.75 (NAA: A3269, O7/A, p.128). “Captain D. Dexter assumed duties of D/A ((ie Timor Section)) vice Mr Manderson. Manderson remained as advisor on D/A’s area in addition to his present duties under D/Tech.” – SRD, 265/D/15, Melbourne, 3 July 1944 (NAA: A3269, H4/B).


� Powell notes that the LAGARTO and COBRA files were not passed to Darwin office – despite urgent requests, and implies Manderson’s move from SRD’s Melbourne Timor Section was related to dissatisfaction with his handling of operations –  Powell, A., War by Stealth …, 1996, op.cit., p.140.


� SRD files contain many signals and messages post-June 1944 indicating Manderson’s continuing involvement with SRD field operations in Portuguese Timor ie as “HBM” and “450”. For example, in mid-August 1945, he was consulted on aspects of the recovery of SRD POWs  - SRD, ZL573, Melbourne, 14 August 1945 (NAA: A3269, D4/A, p.332).


� NAA: A3269, D27/A, p.25, p.31.


� Forsyth, W.G., 27 September 1945 (NAA: A1838, TS377/3/3/2 Part 1, p.124). For reimbursement of Manderson’s expenses, see pp.79-81.


� Manderson, H.B., Melbourne, 3 October 1945 - passed to the Secretary of Defence and the Secretary of External Affairs. (NAA: A1838, TS377/3/3/2 Part 1, pp.60-65). 


� Chief of the General Staff, Melbourne, 15 November 1950 (NAA: A6126, 87). As noted above, an official of the Department of External Affairs – “H”, alleged that Manderson had previously “misused information”.  
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